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H ανάγκη υιοθέτησης από την Κύπρο του
σχεδίου  Renegade, ενός συστήματος
έγκαιρης προειδοποίησης συμβάντων,
φάνηκε για άλλη μια φορά την περασμένη
Δευτέρα με τον ρωσικό πύραυλο που έπε-
σε στον Πενταδάκτυλο στα Κατεχόμενα.
Προηγουμένως είχε παρουσιαστεί επί
αρχηγίας Στυλιανού Νάση στην Εθνική

Φρουρά. Ωστόσο, για λόγους άγνωστους,
το σχέδιο παρέμεινε στα συρτάρια.  Κενά
στο κομμάτι έγκαιρης προειδοποίησης
και φύλαξης εντοπίζονται και στα θα-
λάσσια σύνορα της Κύπρου, την ώρα μά-
λιστα που το ευρωπαϊκό Σύστημα Φύλαξης
που σχεδιάζεται δεν περιλαμβάνει την
περιοχή της Κύπρου. Σελ. 17 

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΙΣΤΟΡΙΑ

Διεθνές έμβλημα η Νοτρ Νταμ 
Η πρόσφατη πυρκαγιά στο έμβλημα του Παρισιού, τη Νοτρ Νταμ, επανέφερε
το βλέμμα στην αναγέννηση του μνημείου επί Ναπολέοντος Γ΄. Ο υποβλητικός
καθεδρικός ναός της Πόλης του Φωτός πέρασε στη λαϊκή συνείδηση μέσα από
το μυθιστόρημα του Βίκτωρος Ουγκώ «Η Παναγία των Παρισίων». Ζωή, σελ. 1

ΑΡΧΑΙΟ ΔΡΑΜΑ

ΘΟΚ και Εθνικό Θέατρο μαζί στην Επίδαυρο
Την τραγωδία του Ευριπίδη «Ικέτιδες» παρουσιάζει ο ΘΟΚ σε συμπαραγωγή
με το Εθνικό Θέατρο Ελλάδας στο Φεστιβάλ Αθηνών – Επιδαύρου. Στην «Κ»
μίλησαν οι ηθοποιοί Χάρης Χαραλάμπους, που έχει τον ρόλο του κήρυκα, και
ο Ανδρέας Τσέλεπος που υποδύεται τον αγγελιαφόρο. Ζωή, σελ. 4-5

ΠΡΟΣΩΠΑ

Η Μαρία Φαραντούρη τραγουδά στο Ηρώδειο
Στις 10 Ιουλίου η Μαρία Φαραντούρη θα εμφανιστεί στο Ηρώδειο σε μία με-
γάλη συναυλία με τίτλο «Πάμε σινεμά;» και με την ευκαιρία αυτή διηγείται
στην «Κ» όχι για τη συναυλία που θα δώσει, αλλά και για τα δύσκολα χρόνια
της ζωής της και τους γονείς της. Ζωή, σελ. 11 

Το Brexit φέρνει  
ναυτασφαλιστικές
Ερχονται τρεις εταιρείες

Τρεις εταιρείες ετοιμάζονται να έλθουν
στην Κύπρο. Στο τελικό στάδιο έκδοσης
της άδειας βρίσκεται η UK Defence, ενώ
σε εξέλιξη η διαδικασία για την London
P&I Club. Ενδιαφέρον και από την Ste-
amship. Στην Κύπρο δραστηριοποιείται
η American Hellenic. Οικονομική σελ.5

 Οι ΗΠΑ χάνουν 
τη μάχη των  5G
Ο Τραμπ δεν πολεμά τη Huawei

Κατά τη διάρκεια της Συνόδου των G20
στην Οζάκα της Ιαπωνίας, ο Ντόναλντ
Τραμπ εμφανίστηκε να επιλέγει τις εμ-
πορικές συμφωνίες αντί της εθνικής ασφά-
λειας αίροντας την απαγόρευση παροχής
υλικού από αμερικανικές εταιρείες στον
κινεζικό κολοσσό Huawei. Σελ. 20

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Ο πύραυλος 
Η πτώση του ρωσικού πυραύλου στα
Κατεχόμενα κατέδειξε ότι η Κύπρος,
όντας στον ομφαλό της ανατολικής
Μεσογείου, σε εποχές ιδιαίτερα ρευ-
στές, έχει ανάγκη προστασίας που
μόνη δεν μπορεί να εξασφαλίσει στους
πολίτες της. Ούτε η βρετανική κυρίαρχη
βάση με τα πυρηνικά της μας εξασφα-
λίζει προστασία από οποιαδήποτε απει-
λή. Το συμβάν της Δευτέρας καταδει-
κνύει ότι ούτε ο περιβόητος τουρκικός
στρατός με τα μέσα που διαθέτει είτε
εδώ είτε στην Τουρκία μπόρεσε να
αποτρέψει την πτώση ενός πυραύλου
στον Πενταδάκτυλο, που ευτυχώς δεν
έπληξε το διπλανό χωριό. Εξ αυτών
προκύπτει πρωτίστως η ανάγκη λύσης
που να επανενώνει τη χώρα και να την
εντάσσει σε ένα πλαίσιο ασφάλειας
καθότι η ρευστότητα έχει πολλάκις
αποδειχθεί παγίδα. Αν π.χ. ένα νατοϊκό
σύστημα απέτρεπε μια τραγωδία θα
ήταν κακό;       

ΝΙΚΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΙΔΗΣ

Συνομιλίες μετά 
τις εκλογές 
στην Ελλάδα  

«Βάσει των επαφών
μας με τα ΗΕ μετά τις
εκλογές στην Ελλάδα,
θα δοθεί νέα ώθηση
στην προσπάθεια για

επανέναρξη των συνομιλιών», λέει
σε συνέντευξή του στην «Κ» ο
υπουργός Εξωτερικών της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας. Ακόμα ο Νίκος Χρι-
στοδουλίδης ανοίγει τα χαρτιά του
για τις Προεδρικές του 2023 και
απαντά στο ερώτημα αν θα είναι
υποψήφιος ή ακόμα κι αν προσβλέ-
πει στην ηγεσία του ΔΗΣΥ, στον χα-
ρακτηρισμό «ατσαλάκωτος» και στη
σχέση του με τον Πρόεδρο. Σελ. 8 

Τρύπα στην έγκαιρη προειδοποίηση 
Ο πύραυλος στον Πενταδάκτυλο ανέδειξε την απουσία του σχεδίου

Χρειάζεται μεγάλη προσοχή για οποιεσ-
δήποτε αλλαγές στο νόμο για εκποιήσεις
τονίζει στην «Κ» ο νέος Πρόεδρος του Επο-
πτικού Συμβουλίου της ΕΚΤ Andrea Enria,
προσθέτοντας ότι αυτό θα παρεμπόδιζε
τις προσπάθειες για την αντιμετώπιση
των ΜΕΔ, που παραμένουν ψηλά. Τόνισε
ακόμα ότι δεν έχει ζητηθεί η γνώμη της

ΕΚΤ σχετικά με τις προσπάθειες τροπο-
ποίησης του πλαισίου για τις εκποιήσεις.
Στην πρώτη του συνέντευξη σε ελληνό-
φωνο μέσο ο κ. Enria αναφέρει επίσης πως
έχουν γίνει μεγάλα βήματα προόδου στον
τραπεζικό τομέα της Κύπρου, υπογραμ-
μίζοντας ωστόσο ότι οι προκλήσεις είναι
πολλές και μεγάλες. Οικονομική σελ.4

Προσοχή στο νόμο για εκποιήσεις
Andrea Enria: Δεν ζητήθηκε η γνώμη της ΕΚΤ για αλλαγές

ΝΕΟΚΛΗΣ ΣΥΛΙΚΙΩΤΗΣ 

Ο παραγοντισμός δεν 
χωρά στην Αριστερά 

Καθώς η σοσιαλδημο-
κρατία καταρρέει δεν
είναι δυνατόν να μιλού-
με για μετατροπή του
ΑΚΕΛ σε σύγχρονο Ερ-

γατικό Κίνημα, λέει ο Νεοκλής Συλι-
κιώτης στην «Κ». Μάλιστα επιστρέ-
φοντας πυρά σε ημετέρους μιλά για
«διάττοντες αστέρες που στο τέλος
της μέρας δυσφημούν την Αριστε-
ρά». Τονίζει ότι ο πολιτικός του κύ-
κλος δεν έχει κλείσει κι οφείλει τις
εμπειρίες που αποκόμισε να τις επι-
στρέψει στο κόμμα. Σελ. 10

Καθοριστικής σημασίας για την πε-
ραιτέρω πορεία της Ελλάδας  και τη
δυναμική επανεκκίνηση της οικο-
νομίας θεωρούνται στη Νέα Δημο-
κρατία οι βουλευτικές εκλογές της
Κυριακής. Ο πρόεδρος του Κόμματος
Κυριάκος Μητσοτάκης προσβλέπει

σε ευρεία νίκη που θα εξασφαλίζει
αυτοδύναμη κυβέρνηση με ορίζοντα
τετραετίας και θα του δίνει εντολή
εφαρμογής του σχεδίου του για επι-
στροφή της χώρας στην ευρωπαϊκή
κανονικότητα. Μάλιστα, έχει έτοιμη
τη δομή του Μεγάρου Μαξίμου, έχει

καταλήξει στους βασικούς υπουργούς
και υφυπουργούς και έχει έτοιμα τα
σχετικά Προεδρικά Διατάγματα της
πρώτης «πολεμικής» κυβέρνησής
του, η οποία θα ανακοινωθεί τη Δευ-
τέρα κιόλας. Από την άλλη πλευρά,
ο πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ Αλέξης Τσί-

πρας ελπίζει σε νίκη-έκπληξη που
θα ανατρέπει το συντριπτικό απο-
τέλεσμα των ευρωεκλογών και θα
ανανεώνει την εντολή της διακυ-
βέρνησης της χώρας, εγκρίνοντας
συγχρόνως τα πεπραγμένα των τε-
λευταίων τεσσάρων ετών. Σελ. 4-6

Εντολή για επανεκκίνηση της Ελλάδας 
Με ποιους θα κυβερνήσει ο Μητσοτάκης - Η επόμενη μέρα για ΣΥΡΙΖΑ κι ο Τσίπρας που ελπίζει στην έκπληξη 

ΕΠΙΚΑΙΡΟΤΗΤΑ 

Ισραήλ και Ιράν 
ακονίζουν τα ξίφη
Με απώτερο στόχο των ΗΠΑ και του
Ισραήλ την τελική ανατροπή του θεο-
κρατικού καθεστώτος της Τεχεράνης
οι δύο σύμμαχοι δοκιμάζουν τις αν-
τοχές του Ιράν. Σελ. 18

H Ρωσία στο ΣτΕ  
μετά την Κριμαία
Υπερψήφισε η Κοινοβουλευτική Συ-
νέλευση του Συμβουλίου της Ευρώ-
πης την αποκατάσταση των δικαιω-
μάτων της Ρωσίας και της άνοιξε την
πόρτα. Σελ. 18 

Αποστολή της «Κ»
στην πόλη του Στάλιν
Στη γενέτειρά του, την πόλη Γκόρι
της Γεωργίας, ο «κόκκινος δικτάτο-
ρας» δοξάζεται και δοξολογείται
ακόμα και από ιεράρχες. Σελ. 21 

Ο λευκός καπνός 
που άναψε φωτιές 
Η συμφωνία για την ανάθεση της
προεδρίας της Κομισιόν στην Ούρ-
σουλα φον ντερ Λάιεν προκαλεί φω-
τιές στη Γερμανία. Σελ. 19  

Λίγες ημέρες μετά την ανάδειξή του ως MVP του ΝΒΑ και την ανακοίνωση της ακαδημίας μπάσκετ, o Γιάννης Αντετοκούνμπο μιλάει στην «Κ» για τη
στάση ζωής που κρατάει, το άθλημα, την Εθνική, τους κακοπροαίρετους, τονίζοντας: «Είμαι αληθινός. Δεν υποκρίνομαι το καλό παιδί». Σελ. 22-23

Ο Γιάννης Αντετοκούνμπο εξομολογείται στην «Κ»

��������

Οι άνθρωποι
του Κυριάκου
Μητσοτάκη
στην Κύπρο.  

ΚΥΠΡΙΑΚΟ-ΔΙΠΛΩΜΑΤΙΑ 

Για κάθε γούστο  
είναι η επιστολή  
του Προέδρου 
Με την αποκάλυψη της επιστολής από την
«Κ» ο Κυβ. Εκπρόσωπος ξεκαθάρισε στο
ΡΙΚ πως ο Πρόεδρος είναι έτοιμος για επι-
στροφή στις συνομιλίες χωρίς όρους και
προϋποθέσεις νοουμένου ότι θα τερματι-
στούν οι τουρκικές προκλήσεις. Στο ΑΚΕΛ
κρίνουν πως η σιωπή Γκουτέρες δεν είναι
τυχαία. Σελ. 9 

Ρωσία: Όχι σε αλλαγή στο Κυπριακό  
Σε ενέργειες το Κρεμλίνο για το νομοσχέ-
διο Ρούμπιο-Μενέντεζ, λέει ο γ.γ. του
ΑΚΕΛ Άντρος Κυπριανού. Σελ. 9

Το Βαρώσι φέρνει και τουρκική βάση
Η απόφαση για ναυτική εγκατάσταση στο
Τρίκωμο ελήφθη από το Εθνικό Συμβού-
λιο Ασφαλείας της Άγκυρας. Σελ. 10   

Φεύγουν 2 εταιρείες από γεωτρύπανα 
Τόπο φαίνεται να πιάνουν τα νομικά μέτρα
της Λευκωσίας εναντίον οντοτήτων που
συνεργάζονται με την Άγκυρα. Σελ. 16
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΣΥΜΠΤΩΣΗ: Επιβεβαιούται ότι το γερμανικόν θωρηκτόν
«Καίνιξμπεργκ» [φωτ.] θα ευρίσκεται προς επίσκεψιν
εις τα ύδατα της Ελευθέρας Πόλεως μεταξύ της 26ης και
31ης προσεχούς Αυγούστου. Τονίζεται ότι το γερμανικόν
θωρηκτόν δεν θα έχη πλήρωμα μεγαλύτερον του κανονικού
και ότι η επίσκεψίς του κατ’ ουδέν εκφεύγει των διεθνών
κανονισμών των διεπόντων τα του καθεστώτος της Ελευ-
θέρας Πόλεως. Παραλλήλως, ενώ δεν διαψεύδεται η δη-
μοσιευθείσα είδησις περί πιθανής επισκέψεως του Καγ-
κελλαρίου Χίτλερ περί τα τέλη Ιουλίου εις το Ντάντσιγκ,
σημειούται ότι η ημέρα της επισκέψεως του «Καίνιξμπεργκ»
εις τον λιμένα του Ντάντσιγκ θα συμπέση με την μεγάλην
αναμνηστικήν τελετήν η οποία θα γίνη εις Τάνεμπεργκ
την 27ην Αυγούστου, όπου και θα ομιλήση ο Φύρερ κα-
θορίζων την περαιτέρω εξέλιξιν της γερμανικής πολιτικής.
Η σύμπτωσις των δύο ημερομηνιών θεωρείται εκτάκτως
χαρακτηριστική.
ΣΤΟ ΒΕΡΟΛΙΝΟ: Ολίγον μετά την ενταύθα άφιξίν

του, ο πρωθυπουργός της Βουλγαρίας κ. Κιοσεϊβάνωφ
επεσκέφθη τον υπουργόν των Εξωτερικών φον Ρίμπεντροπ
[δεξιά], ο οποίος και του ανταπέδωσε μετ’ ολίγον την
επίσκεψιν. [...] Οι αρμόδιοι κύκλοι του Βερολίνου θεωρούν
βέβαιον ότι δεν θα υπογραφή καμμία συμφωνία, αλλ’
ότι η πατροπαράδοτος γερμανο-βουλγαρική φιλία θα
ενισχυθή εκ της επισκέψεως του κ. Κιοσεϊβάνωφ.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
6.VII.1939

Το πλέον αποκαλυπτικό
ρεπορτάζ της περασμέ-
νης Δευτέρας, για την
πτώση του ρωσικού πυ-
ραύλου στα Κατεχόμενα
ήταν ένα της Δέσποινας

Κουρή στο κεντρικό δελτίο του ΡΙΚ,
σχετικά με όσα μετέδωσαν ξένα ΜΜΕ
για το συμβάν. Το θεωρώ σημαντικό,
διότι για πρώτη φορά κάποιος -αν και
δεν το είπε καθαρά, σήκωσε λίγο το
γύψο του κατάγματος και φάνηκε η
διχοτόμηση. Το ρεπορτάζ έλεγε ότι
«αίσθηση προκαλεί το γεγονός πως
μεγάλα ξένα δίχτυα είτε αναφέρονται
στα Κατεχόμενα σαν Τουρκική Δημο-
κρατία Βορείου Κύπρου (ΤΔΒΚ) είτε
στον Κουντρέτ Οζερσάι σαν Τουρκο-
κύπριο υπουργό εξωτερικών». Τα ξένα
ΜΜΕ αναφέρονταν επίσης στον Μ.
Ακιντζί σαν πρόεδρο της Νότιας Κύ-
πρου ή της ΤΔΒΚ και  στον Ε. Τατάρ
σαν πρωθυπουργό. Άμα κοιτάξετε λίγο
τις ανταποκρίσεις των Reuters, Asso-
ciated Press, Deutsche Welle, Euro-
news, Sputnik, Russian Today, Daily
Mirror, Arab News κι άλλων ΜΜΕ από
τη Νέα Ζηλανδία μέχρι τον Καναδά,
θα αποκομίσετε την εντύπωση ότι η
Κύπρος έχει δύο κράτη, το Νότιο και
το Βόρειο -κάτι σαν Κορέα- και πως
τα συντρίμμια ρωσικού πυραύλου έπε-
σαν κοντά σε ορεινό χωριό στη Βόρεια
Κύπρο.

Οι Reuters στέγασαν την είδηση
υπό τον τίτλο, «Αντικείμενο που έπληξε
τη Βόρεια Κύπρο φαίνεται να ήταν
πύραυλος, δηλώνει ο υπουργός εξω-
τερικών» κι αναφερόταν στον Οζερσάι.
Το Associated Press, «Οι Τ/κ  κατηγο-
ρούν τη Συρία για πύραυλο που εξερ-
ράγη κοντά σε χωριό» και είχε δηλώσεις
του πρωθυπουργού του Βορρά, ανα-
φερόμενο στον Ερσίν Τατάρ κ.ο.κ. Η
Deutsche Welle τα ίδια και το Euronews
και οι Ρώσοι και οι Βρετανοί και οι
Άραβες και τα μυαλά στα κάγκελα,
όπως ευφυώς έλεγε ο Τζίμης Πανούσης.
Ο εξευτελισμός όμως δεν τελειώνει
εδώ. Τη Δευτέρα ο Οζερσάι ανακοίνωσε
ότι είχε επικοινωνία με πρεσβείες χω-
ρών που πιθανόν να εμπλέκονταν στο
συμβάν. Την ίδια μέρα Ε/κ δημοσιο-
γράφοι ενημερωθήκαμε από τη Λευ-
κωσία, ότι στους χώρους όπου βρέθη-
καν τα συντρίμμια του S-200 διενήρ-
γησαν αυτοψία τέσσερεις Ρώσοι εμ-

πειρογνώμονες.  Με όλα αυτά υπόψη
δεν νομίζω να υπάρχει λογικός άν-
θρωπος που αμφιβάλλει ότι η Κυβέρ-
νηση έχει χάσει εντελώς  την μπάλα
και πως η διχοτόμηση της Κύπρου άρ-
χισε να εμπεδώνεται και διεθνώς. Προ-
σθέστε ακόμα αυτά που αποκαλύπταμε
στην «Κ» την περασμένη Κυριακή, ότι
«πλησιάζει η ώρα που τα ΗΕ θα ξεπα-
γώσουν το Κυπριακό και θα είναι πολύ
δύσκολο για τις πλευρές να μην αν-
ταποκριθούν στη συνέχιση της διά-
σκεψης του Κραν Μοντάνα από εκεί
που διακόπηκε. Στο τραπέζι μάλιστα
είναι πιθανόν να τεθεί και αίτημα όπως
σε επικείμενο δημοψήφισμα, το στά-
τους κβο να μην είναι επιλογή. Στο
τραπέζι όμως σίγουρα θα είναι οι  υδρο-
γονάνθρακες» σημειώναμε. Η Λευκω-
σία τήρησε σιγήν ιχθύος. Την Πέμπτη
όμως, μας επιβεβαίωσε ο Μ. Τσαβού-
σογλου: «Το λέμε καθαρά, ή το εγγυά-
στε ή έχουμε τα γεωτρύπανα μας και
ξεκινούμε κι εμείς».

Εξ αυτού εκτιμώ ότι καθόλου τυχαία
ο ΥΠΕΞ Νίκος  Χριστοδουλίδης στη
συνέντευξή του σήμερα (βλ. σελ. 8)
επίσης μας επιβεβαιώνει λέγοντας ότι
μετά τις εκλογές στην Ελλάδα θα ξε-
κινήσουν οι συνομιλίες, ενώ ο Πρό-
δρομος Προδρόμου σχολιάζοντας στο
Πρωινό Δρομολόγιο την επιστολή (απ’
όλα έχει το πανέρι) Αναστασιάδη στον
Γκουτέρες, παραδέχθηκε τελικά ότι ο
Πρόεδρος είναι έτοιμος να πάει στη
συνέχιση του Κραν Μοντάνα χωρίς
προϋποθέσεις. Αυτό που δύο χρόνια
τώρα έλεγε το ΑΚΕΛ αλλά η Κυβέρνηση
έστηνε τον Άντρο Κυπριανού στον
τοίχο. Όπως όμως και να έχουν τα
πράγματα πλέον, εκτιμώ ότι το τρένο
έφυγε ανεπιστρεπτί. Και ποια η σούμα;
Ο Αναστασιάδης εμπέδωσε τη διχο-
τόμηση, ο Χριστόφιας τσιμέντωσε το
όχι στη λύση και ο Τάσσος ξεγέλασε
τους Ευρωπαίους που με τόσο κόπο
έπεισαν οι Κρανιδιώτης, Σημίτης και
Κληρίδης, εξού και τώρα απαιτούν
όπως σε επικείμενο δημοψήφισμα, το
στάτους κβο να μην είναι επιλογή.
Πάντως ένα είναι σίγουρο: Με τη δι-
χοτόμηση, η ιστορία θα καταγράψει
ως μόνο νικητή στην Κύπρο, τον Ραούφ
Ντενκτάς. Οι άλλοι μάλλον θα κατα-
χωρηθούν ως αήττητοι… 

Φάνηκε η διχοτόμηση

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στα φέουδα. Η Βουλή λέει θα φτιά-
χνει τον προϋπολογισμό της. Και αν

καπνίσει του Συλλούρη να θέλει του
χρόνου 50 εκατομμύρια για να τα κά-
ψουν στα μπουζούκια με τον Άντροκ και
τον Φούλη τι θα γίνει; Θα τους κόψει
υποχρεωτικά το τσεκ ο Χάρης;

2 Στους «θεσμούς». Και τώρα που πή-
ραν οι «θεσμοί» φόρα και θέλουν να

ελέγχουν και τα ΜΜΕ και τους δικαστές
και τα σουπερμάρκετ και τους φούρ-
νους και τους οίκους ανοχής (αυτό παί-
ζεται), αν οικονομική αυτονομία θέλουν
και οι «θεσμοί»; Το τσεκ μπουκ Χάααρη. 

3 Στον όμορφο. Γλυκό παιδί ο Αλέξης
και πιστό αμερικανάκι πλέον, όμως

το πέρασμά του από την επανάσταση
στοίχισε της χώρας ένα μνημόνιο και κα-
μιά ογδονταριά δισ. 

4 Στον καραμανλισμό. Τώρα που έρ-
χονται στην εξουσία οι αδελφοί δε-

ξιοί στη μητέρα πατρίδα, ελπίζουμε να
αλλάξει και το δόγμα της παράταξης «η
Κύπρος είναι μακριά». 

5 Στον κηπουρό. Μπήκε που λέτε ο
σύντροφος Οζερσάι στα Βαρώσια και

πάτησε πάνω σε κάτι χόρτα και έτρεξαν
μπροστά του κοπάδια οι ποντίκες. Με
τον Healthy είχαν μιλήσει για κηπουρική
και καταπολέμηση τρωκτικών; 

6 Στον ατσαλάκωτο. Δεν είναι ώρα
για να μιλάμε για προεδρικές λέει ο

Χριστοδουλίδης σήμερα στην «Κ». Κι αύ-
ριο να ήταν οι εκλογές πάλι δεν θα μι-
λούσες Νίκο. Και μάλλον θα έβγαινες
όμως. 

7 Στον Ιπτάμενο. Ήρθε σιορ ο Φούλης
πίσω; Πού είναι; Γιατί δεν βγαίνει μια

ανακοίνωση με τα ταξίδια και τους προ-
ορισμούς του προέδρου; Πληροφορίες
πως έπρεπε να χρησιμοποιήσει τα miles
& bonus του αλλιώς θα τα έχανε δεν επι-
βεβαιώνονται από τον Δημητρίου. 

8 Στον πρίγκιψ. Πρόεδρε, ανησυχώ.
Είστε καλά; Η μέση σας; Έχει ενάμι-

ση χρόνο να σας ακούσουμε και ανησυ-
χεί η στήλη και αναγνώστες της. Η ανη-
συχία μεγαλώνει από τους ψιθύρους
πως μιλάτε συχνά με τον Healthy. Όχι
δεν σπέρνω δαιμόνια μεταξύ Healthy
και Λαχματζούν. Απλώς καταγράφω. 

9 Στην γκαντεμιά. Πρόεδρε, γερός
και δυνατός να επιστρέψετε. Η στή-

λη δεν πιστεύει τους ψιθύρους περί
σχέσεών σας με το Mediterranean. Κατί-
νες haters τα διαρρέουν (sic). 

10 Στην πεζούνα. Ό,τι και να πει κά-
ποιος για την πρόεδρο της ΑΗΚ, η

Έμιλη έδειξε πως φορεί παντελόνια και
παραιτήθηκε μετά από γνωμάτευση που
ζήτησε η ίδια για πιθανή σύγκρουση
συμφερόντων. Προφανώς δεν τη ζήτη-
σε από τον Κωστάκη τη γνωμάτευση
που έχει και νομολογία σε αυτά. Θυμά-
στε που είχε απαντήσει στην «Κ» πως
«είμαστε μικρός τόπος» και δεν υπάρχει
σύγκρουση συμφερόντων της Κρύσταλ
και του (μονίμως σε διάσταση) συζύγου
της με τον πελάτη Βγενόπουλο. Πελάαα-
τες μου, που θα έλεγε και ο Βέγγος.  

ΣΤΑΘΕΡΑ ΒΗΜΑΤΑ ΜΠΡ ΟΣΤΑ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

Με άριστα 
το 10
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Ήθελε πολύ να δει την επιστολή του Healthy
προς τον Γκουτιέρες ο Άντρος Κυπριανού. Το
είχε δηλώσει ξεκάθαρα: «Θέλουμε να τη
δούμε!», υπονοώντας πως δεν τρέφει πια
καμία εμπιστοσύνη στον Healthy και όσα δη-
λώνει είτε δημόσια, είτε κατ’ ιδίαν. Και πα-
λαιότερα όμως ανάλογη ήταν η στάση του,
αφού προτιμούσε, σύμφωνα με πληροφο-
ρίες που διέρρευσαν από το ΑΚΕΛ, να ενη-
μερώνεται για τις διαπραγματεύσεις από τον
Ακιντζί παρά από τον Healthy...

Η Καθημερινή αποκάλυψε την Παρασκευή
την επιστολή Αναστασιάδη με τα τρία (και άλ-
λα) σημεία προς Γκουτιέρες, αυτούσια και
στο πρωτότυπο αγγλικό κείμενο, αλλά και σε
μετάφραση στα ελληνικά. Δεν χρειάστηκε
και πολύ το ΑΚΕΛ να τη διαβάσει και να αρχί-
σει ο δεύτερος και σφοδρότερος γύρος αντι-
παράθεσης του Άντρου με τον Healthy, αλλά
και τον ΔΗΣΥ. Ο Στεφάνου δήλωσε πως το
κείμενο της επιστολής επιβεβαιώνει τους
φόβους του ΑΚΕΛ και χαρακτήρισε τις ιδέες
του Healthy... φαεινές.

Διερωτήθηκε, μάλιστα, εάν ο Αναστασιάδης
πιστεύει στα σοβαρά πως ο Γκουτιέρες θα
πειστεί να συγκαλέσει άτυπη διάσκεψη τύ-
που Κραν Μοντάνα για να συζητηθούν οι φα-
εινές ιδέες του. Υπέδειξε μάλιστα πως ο
Γκουτιέρες στις εκθέσεις του ζητάει οι ιδέες
να συμφωνηθούν πρώτα μεταξύ των δύο
ηγετών και μετά να απευθυνθούν στον γ.γ. 
Η αλήθεια είναι πως ο Healthy προσπάθησε
να τις συζητήσει με την τουρκική πλευρά αλ-
λά με λάθος... ηγέτη. Το πολυσυζητημένο
δείπνο με τον Οζερσάι βγήκε ξινό και αχώ-
νευτο και οι όποιες ιδέες σκόρπισαν στον
άνεμο της πολιτικής αντιπαράθεσης. 

Μετά ήρθε η πτώση και η επέμβαση, η οποία
όμως έφερε και ένα καλό: το τηλεφώνημα
του κανονικού ηγέτη και παλιόφιλου Μου-
σταφά και η συμφωνία για συνάντηση. 
-Έπρεπε να κινδυνεύσει ο άνθρωπος να μεί-
νει ανάπηρος (χτυπώ ξύλο) για να πάρει ο
άλλος τηλέφωνο και να δεχθεί τη συνάντη-
ση; Αν είναι έτσι να αρχίσουμε ομαδικά τις
πτώσεις για πιο γενικευμένη επαναπροσέγ-
γιση... Ας είναι. Η συνάντηση, απ’ όσα ακούω
από τον Λόφο δεν προβλέπεται σύντομα.
Επείγουν άλλα πράγματα, όπως η σύγκληση
του Εθνικού Συμβουλίου. Έργο πολύ πιο δύ-
σκολο και επίπονο για τον Healthy... 
Μέχρι τότε η διαμάχη για την επιστολή και το

περιεχόμενό της έχει... δρόμο. Από το πριγ-
κιπάτο του ΔΗΚΟ μαθαίνω πως ετοιμάζεται
και η δική του επίθεση. Και δεν αποκλείεται
να έχει την ίδια ένταση με αυτή του ΑΚΕΛ.
Στο μεταξύ το μεγάλο ερώτημα δεν έχει ακό-
μα απαντηθεί, ούτε καλά, καλά τεθεί: Τι τις
κάνει ο Γκουτιέρες τις επιστολές του Αναστα-
σιάδη; Γιατί τον τελευταίο καιρό μάζεψε αρ-
κετές... Σκέφτεται άραγε να απαντήσει,
έστω και σε μία από αυτές; Και πώς πρέπει
να εκληφθεί η μη απάντησή του; Αδιαφορία,
έλλειψη σεβασμού, κούραση;...

Με τεράστιο άγχος αναμένουν το τελικό
εκλογικό αποτέλεσμα στην Ελλάδα κάποια
κυπριακά κόμματα. Από το ΕΛΑΜ, αν και δύ-
σκολα διαρρέουν πληροφορίες, ακούω ότι
υπάρχει μεγάλη αγωνία κατά πόσον το αδελ-
φό τους κόμμα θα βρεθεί τελικά εκτός βου-
λής, κάτι που αναπόφευκτα θα έχει επιπτώ-
σεις και στη δική τους πορεία. Στην ίδια λογι-
κή «μετρούν» το εκλογικό αποτέλεσμα και

άλλα δύο κόμματα που αναμένουν ότι πτώση
του ΕΛΑΜ ανάλογη με αυτή της Χρυσής Αυ-
γής θα τα ευνοήσει, αφού οι μετανοημένοι
ψηφοφόροι θα επιστρέψουν στην αρχική
τους... βάση. Ποια είναι αυτά τα κόμματα; Το
αφήνω στη φαντασία σας. Δεν χρειάζεται
και πολύ για να τα βρείτε...

Σε μεγάλο κόμμα αναμένεται να... τραβη-
χτούν μαχαίρια. Πολύ σύντομα ίσως γίνει ξε-
καθάρισμα θέσεων και προθέσεων μεταξύ
στελεχών και θα έχουμε... φασαρίες. Όπως
μαθαίνω στην «πιλάντζα» μπαίνει και η προ-
εκλογική δράση ορισμένων κατά τις ευρωε-
κλογές και το μπάχαλο διευρύνεται... Περισ-
σότερα λίαν συντόμως.

ΚΟΥΪΖ: Ποια γυναίκα πολιτικός είναι πολύ δυ-
σαρεστημένη με στέλεχος του κόμματός της;
Αληθεύει πως πήγε για τρίτη φορά στον κομ-
ματάρχη και τον κατήγγειλε; Και ότι και για τις
τρεις φορές ήταν για... ψύλλου πήδημα;  

«Τελικά, εσύ με καταλαβαίνεις περισσότερο από τον Άντρο».

Γιατί ο Γκουτιέρες δεν απαντάει
στον Αναστασιάδη; 

Έμιλή μου, γιατί δεν μου ζήτησες γνωμάτευση να σου στείλω αυτήν της Κρύσταλ; 
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Των ΚΩΣΤΑ Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ 
και ΔΩΡΑΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Με την επικράτηση 
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Τα άλλα κόμματα
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Tου ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

«Δεν έχω 
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Το πολιτικό διακύβευμα
της επομένης των εκλογών

Αντιμέτωπος
με όσα κρύβονται
«κάτω από το χαλί»

Οι στόχοι των κομμάτων και οι επιλογές μετά το αυριανό αποτέλεσμα της κάλπης

Η εσωκομματική κριτική στον κ. Τσίπρα

Οι κινήσεις Μητσοτάκη 
σε περίπτωση 
αυτοδυναμίας της Ν.Δ. 
και τα δύο σενάρια  
σε περίπτωση  
μη επίτευξής της.

Αντιδράσεις για τη 
λανθασμένη στρατηγική 
και επικοινωνία, 
την «Προοδευτική 
Συμμαχία» και το ύφος 
της εξουσίας.

Από την Παρασκευή
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Εξαιρετικά 

Ο κ. Τσίπρας

-
-
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Tης ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΙΑΣ ΠΕΛΩΝΗ

Αν θέλεις ειρήνη, προετοιμάσου
για πόλεμο. Και μπορεί το αποτέ-
λεσμα –ή μάλλον, η αυτοδυναμία
της Ν.Δ.– να μην έχει πλήρως προ-
εξοφληθεί, αλλά ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης έχει έτοιμη τη δομή του
Μεγάρου Μαξίμου, στον νου του
έχει κλειδώσει τους βασικούς
υπουργούς και υφυπουργούς (και
εναλλακτικές για κάθε υπουργείο)
και έχει έτοιμα τα σχετικά Προ-
εδρικά Διατάγματα (χωρίς, όμως,
τα σχετικά ονόματα). Η «πολεμική»
κυβέρνηση που θα προκύψει –εφό-
σον η Ν.Δ. κερδίσει τις εκλογές και
διαθέτει αυτοδυναμία– θα ανακοι-
νωθεί τη Δευτέρα κιόλας, αμέσως
μετά την ορκωμοσία του πρωθυ-
πουργού. Θα έχουν προηγηθεί τα
διατάγματα για την τοποθέτηση
του πρωθυπουργού, τη συγκρότηση
της κυβέρνησης και τις συγχωνεύ-
σεις υπουργείων. 

Ο πρόεδρος της Ν.Δ. δεν μιλάει
σε κανέναν για τη σύνθεση του
υπουργικού του συμβουλίου και
ακόμη και κορυφαία στελέχη της
Ν.Δ. επιμένουν ότι δεν τους έχει
κάνει καμία συζήτηση, τουλάχιστον
όχι για συγκεκριμένα υπουργεία.
Ο ίδιος έχει περιγράψει ένα «σφιχτό
σχήμα» με στοχοθεσίες και μηχα-
νισμό αξιολόγησης των υπουργών
οι οποίοι στο πρώτο υπουργικό
συμβούλιο της Τρίτης (αμέσως μετά
την ορκωμοσία τους) θα πάρουν
και από έναν φάκελο με το νομο-
θετικό έργο και τις προτεραιότητες
ανά υπουργείο. Εχει μιλήσει ακόμη
για υφυπουργό που θα εποπτεύει
τη γενική γραμματεία της κυβέρ-

νησης και προανήγγειλε ότι θα έχει
πολλούς εξωκοινοβουλευτικούς
υφυπουργούς «με εξειδικευμένη
γνώση και από τις Βρυξέλλες». Ει-
δικά τους τελευταίους, όπως λένε
στην Πειραιώς, τους γνωρίζει μόνο
ο ίδιος και ίσως να αποτελέσουν
εκπλήξεις. Αυτό δεν σημαίνει ότι
αποκλείονται άλλες εκπλήξεις σε
σημαντικά υπουργεία, καθώς πολλά
θα κριθούν προφανώς από το απο-
τέλεσμα  την αυτοδυναμία και το
εύρος αυτής. 

Στο Μαξίμου 
Στο Μαξίμου διευθυντής του

γραφείου του πρωθυπουργού με
αρμοδιότητες υποστήριξής του,
όπως θα περιγράφεται στο πρώτο
νομοσχέδιο που θα κατατεθεί για
τη δομή και τη λειτουργία της κυ-
βέρνησης, θα αναλάβει ο Γρηγόρης
Δημητριάδης. Mετριοπαθής κεν-
τροδεξιός και εξ απορρήτων του
κ. Μητσοτάκη, έχει φέρει εις πέρας
μέχρι σήμερα πολλές δύσκολες
αποστολές ήδη από τις μέρες της
καμπάνιας του κ. Μητσοτάκη για
τις εσωκομματικές εκλογές. Συν-
τονιστής του κυβερνητικού έργου
θα αναλάβει ο Ακης Σκέρτσος, γε-
νικός διευθυντής του ΣΕΒ μέχρι
πρόσφατα. 

Αυτά πρέπει να είναι και τα μόνα
ονόματα που έχουν «κλειδώσει»,
αν και στο Μαξίμου φαίνεται ότι
θα έχει κάποιο ρόλο και ο καθηγη-
τής Συνταγματικού Δικαίου και
υποψήφιος στο ψηφοδέλτιο Επι-
κρατείας της Ν.Δ. Γιώργος Γερα-
πετρίτης. Μένει να φανεί αν αυτός
θα είναι σε ρόλο συμβούλου, ή αν
θα είναι ο υφυπουργός (παρά τω

πρωθυπουργώ) που θα εποπτεύει
τη γενική γραμματεία της κυβέρ-
νησης.

Ερώτημα παραμένει αν ο στενός
συνεργάτης του προέδρου της Ν.Δ.
και επίσης υποψήφιος στο Επικρα-
τείας της Ν.Δ. Τάκης Θεοδωρικάκος
θα βρίσκεται στο Μαξίμου, ή αν θα
κάνει τη μετάβαση σε υπουργική
θέση (ακούγεται για το υπουργείο
Εσωτερικών). Επίσης, διακριτό ρόλο
αναμένεται να έχει ο Παναγιώτης
Πικραμμένος. Ο ίδιος ο πρόεδρος

της Ν.Δ. έχει υπογραμμίσει ότι ο κ.
Πικραμμένος «έχει πολλά να δώσει
στη Βουλή». Ερώτημα παραμένει
και η προεδρία της Βουλής, κοντά
στην οποία φαίνεται να είναι, πάν-
τως, ο βουλευτής Ιωαννίνων Κώστας
Τασούλας. Από τους παλαιότερους
και πιο έμπειρους κοινοβουλευτι-
κούς της Ν.Δ., ο κ. Τασούλας έχει
μετριοπαθές προφίλ, κάτι που θα
μπορούσε να οδηγήσει και σε ψή-
φισή του και πέραν των βουλευτι-
κών εδράνων της Ν.Δ., ενώ ήταν
εισηγητής της Ν.Δ. στη συζήτηση
για τη συνταγματική αναθεώρηση
και γνωρίζει καλά το θέμα.

Από κει και πέρα, όλα μοιάζουν
σχεδόν με tabula rasa, ή μάλλον,
με πίνακα που γράφεται διαρκώς,
πλην, πάντως, των δύο υπερυπουρ-

γείων που θα δημιουργήσουν οι
συγχωνεύσεις: Το Προστασίας του
Πολίτη, όπου θα μεταφερθεί τόσο
το Μεταναστευτικής Πολιτικής
όσο και η αρμοδιότητα των φυλα-
κών και το Εσωτερικών που θα
συγχωνευθεί με το Διοικητικής
Ανασυγκρότησης. Για το πρώτο
ακούγεται έντονα το όνομα του
Μιχάλη Χρυσοχοΐδη, ο οποίος ται-
ριάζει απόλυτα στην περιγραφή
που είχε κάνει πρόσφατα ο κ. Μη-
τσοτάκης για εξωκοινοβουλευτι-
κούς υπουργούς που γνωρίζουν
καλά το χαρτοφυλάκιό τους. 

Για το υπουργείο Οικονομικών
φαίνεται ότι έχει κλειδώσει ο Χρή-
στος Σταϊκούρας, με αναπληρωτή
τον διευθυντή του γραφείου του
κ. Μητσοτάκη Στέλιο Πέτσα (αν ο
δεύτερος δεν ακολουθήσει τον κ.
Μητσοτάκη στο Μαξίμου). Για το
Επενδύσεων (Οικονομίας) ακού-
γεται έντονα το όνομα του Αδωνι
Γεωργιάδη, αν και κάποιοι μιλούν
για τον Κωστή Χατζηδάκη. Φαίνεται
ότι θα εξαρτηθεί, πάντως, και από
το ποιος θα πάει στο ΥΠΕΚΑ. Ση-
μειώνεται, εξάλλου, ότι το όνομα
του κ. Χατζηδάκη ακούγεται και
για το υπουργείο Παιδείας. 

Για το υπουργείο Εξωτερικών
ακούγεται ο Νίκος Δένδιας και για
το υπουργείο Aμυνας ο Βασίλης
Κικίλιας. Εκεί, ακούγεται ότι υφυ-
πουργός θα είναι ο τέως αρχηγός
ΓΕΣ Αλκιβιάδης Στεφανής. Στο
υπουργείο Παιδείας φαίνεται ότι
θα κατευθυνθεί η αρμόδια τομε-
άρχης Νίκη Κεραμέως με υφυπουρ-
γό τη Σοφία Ζαχαράκη –χωρίς, πάν-
τως, να αποκλείεται και η συμμε-
τοχή ενός ακαδημαϊκού–και για το

υπουργείο Τουρισμού η Oλγα Κε-
φαλογιάννη. Στο υπουργείο Μετα-
φορών φαίνεται να οδεύει ο Κώστας
Αχ. Καραμανλής, ενώ άγνωστο πα-
ραμένει, τι έχει κατά νου ο κ. Μη-
τσοτάκης για το υπουργείο Πολι-
τισμού. Πάντως, κάποιες πηγές κά-
νουν λόγο ακόμη και για την κ. Κε-
ραμέως, ενώ πληροφορίες θέλουν
εκεί ως υφυπουργό τη Λίνα Μεν-
δώνη. Για το Δικαιοσύνης ακούγεται
το όνομα του Νίκου Παναγιωτό-
πουλου. 

Επικρατείας
Κλειδωμένος θεωρείται ως

υπουργός Επικρατείας με αρμοδιό-
τητα τον ψηφιακό μετασχηματισμό
της χώρας και εξ αυτού Ψηφιακής
Πολιτικής ο Κυριάκος Πιερρακάκης,

κατά πάσα πιθανότητα με δύο υφυ-
πουργούς. Τα υπουργεία Υγείας,
Εργασίας και Αγροτικής Ανάπτυξης
αποτελούν ερωτήματα. Σε ένα από
αυτά, πάντως, δεν αποκλείεται να
αξιοποιηθούν ο Κώστας Τσιάρας
και ο Γιώργος Γεωργαντάς. Υπουρ-
γοποίηση ακούγεται και για τον
νυν γραμματέα της Πολιτικής Επι-
τροπής της Ν.Δ. Λευτέρη Αυγενάκη,
χωρίς να είναι σαφές σε ποιο υπουρ-
γείο. Σε κάθε περίπτωση, τίποτα
δεν έχει συμφωνηθεί μέχρι να συμ-
φωνηθούν όλα. Ο κ. Μητσοτάκης
αποφασίζει μόνος του για τη σύν-
θεση του υπουργικού. Αυτό σημαί-
νει ότι κατά πάσα πιθανότητα δεν
θα τηλεφωνήσει σε κανέναν αν
δεν έχει σαφή εικόνα για το τελικό
αποτέλεσμα. 

Η ορκωμοσία και τα πρόσωπα
της νέας κυβέρνησης
Τα ονόματα που έχουν «κλειδώσει» και τα φαβορί για τους υπουργικούς θώκους

<<<<<<

Ο κ. Μητσοτάκης έχει
περιγράψει ένα «σφιχτό
σχήμα» με στοχοθεσίες
και μηχανισμό αξιολόγη-
σης των υπουργών.

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης κατά τη διάρκεια της κεντρικής προεκλογικής συγ-
κέντρωσης της Νέας Δημοκρατίας στο Θησείο. 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Το τι θα βγάλει η κάλπη στην Ελλάδα
είναι για κάποιους προεξοφλημένο,
για άλλους πάλι άγνωστο σενάριο,
καθώς οι ανατροπές είναι ένα σύ-
νηθες φαινόμενο στις εκλογικές
μάχες. Το σίγουρο είναι πως ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης πέραν από τα
ονόματα που έχει κλειδώσει σε
υπουργικούς θώκους, έχει ήδη δια-
μορφώσει στενούς δεσμούς με τη
Λευκωσία. Δεσμοί που δεν περιο-
ρίζονται αποκλειστικά στον ίδιο,
αλλά προεκτείνονται γύρω από τη
στενή ομάδα που τον περιβάλλει,
είτε εκλεγεί είτε συνεχίσει να βρί-
σκεται στο πηδάλιο της Νέας Δη-
μοκρατίας ως αξιωματική αντιπο-
λίτευση. Σχέσεις που ξεκινούν από
την κυβέρνηση στέκουν γερά στην
Πινδάρου και φτάνουν ακόμα και
στο Δημοκρατικό Κόμμα. 

Στον Λόφο
Το ποιες είναι οι σχέσεις του με

τον πρόεδρο της Δημοκρατίας Νίκο
Αναστασιάδη είναι κάτι που συζη-
τείται εντόνως εδώ και καιρό στα
κομματικά πηγαδάκια. Όταν τον
περασμένο Ιούνιο για παράδειγμα
ο πρόεδρος Αναστασιάδης συνε-
χάρη τον Αλέξη Τσίπρα για τη συμ-
φωνία στο Σκοπιανό, υπογραμμί-
ζοντας τη σημασία που έχει μία
τέτοια συμφωνία, καθώς όπως έλεγε
«μπορεί να αποτραπούν οι όποιες
διεκδικήσεις εις βάρος της Ελλάδας
στο όνομα του αλυτρωτισμού, αλλά
και να αποφευχθεί τυχόν ανεπι-
θύμητη επιρροή τρίτων χωρών,
που θα μπορούσε να επιβουλεύεται
τα ελληνικά συμφέροντα» σίγουρα
προκάλεσε σχετική αμηχανία και
για κάποιους δυσφορία στη Νέα
Δημοκρατία. Και αυτό γιατί ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης και η Νέα Δη-
μοκρατία είχαν αντιταχθεί στη
συμφωνία, αναμένοντας κατ’ επέ-
κταση τουλάχιστον την αποφυγή
οποιασδήποτε τοποθέτησης από
τη Λευκωσία. Όπως αναφέρουν
πηγές που βρίσκονται κοντά στον

Κυριάκο Μητσοτάκη, ο ίδιος βλέπει
με ιδιαίτερη εκτίμηση και τον Νίκο
Αναστασιάδη, αλλά και τους κυ-
βερνητικούς του χειρισμούς. Ση-
μειώνεται πως ο πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας είχε καλές σχέσεις με
τον πατέρα του Κυριάκου, τον Κων-
σταντίνο Μητσοτάκη, και είχε μά-
λιστα παρευρεθεί στην κηδεία του.
Κίνηση που εκτιμήθηκε ιδιαιτέρως
από την οικογένεια Μητσοτάκη. 

Στο μοντέλο Χάρη
Ο Κυριάκος Μητσοτάκης βεβαί-

ως θεωρεί ως παράδειγμα προς μί-
μηση τους χειρισμούς της Λευκω-
σίας στην οικονομία και το έχει
επαναλάβει πολλές φορές δημο-
σίως. Ενδεικτική η επίσκεψή του
στην Κύπρο το 2015, όταν ήταν
ακόμα υποψήφιος για την Προεδρία
της Νέας Δημοκρατίας και συναν-
τήθηκε με τον πρόεδρο της Δημο-
κρατίας, με τον πρόεδρο του ΔΗΣΥ,
αλλά και με τον Χάρη Γεωργιάδη,
με τον οποίο έκτοτε διατηρούν κα-
λές σχέσεις και συχνές επαφές. Ο
Κυριάκος Μητσοτάκης επαίνεσε
τότε τον υπουργό Οικονομικών για
τους χειρισμούς του. Θαυμασμό
τον οποίο επανέλαβε έναν χρόνο
αργότερα σε συνέδριο στη Λεμεσό
για την έξοδο της Κύπρου από το
Μνημόνιο όπου ανέφερε χαρακτη-
ριστικά «αισθάνομαι χαρά επειδή
η Κύπρος μετά από τρία χρόνια
αφήνει πίσω της το μνημόνιο, αλλά
και λύπη, επειδή η Ελλάδα μετά
από έξι χρόνια είναι ακόμη δέσμια

των μνημονίων». Σύμφωνα άλλωστε
με ελλαδικά δημοσιεύματα, ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης μελέτησε αρ-
κετά την περίπτωση της Κύπρου
και το οικονομικό πρόγραμμα που
συνέταξε η Νέα Δημοκρατία έχει
αρκετές συγκλίσεις με αυτό της
Κύπρου. 

Ο ρόλος Αβέρωφ
Ιδιαίτερα στενές σχέσεις έχει ο

Κυριάκος Μητσοτάκης με τον πρό-
εδρο του ΔΗΣΥ Αβέρωφ Νεοφύτου,
αλλά και κοινές θέσεις σε ό,τι αφορά
την οικονομία και τις πολιτικές εσω-
τερικής διακυβέρνησης. Όπως ανα-
φέρουν πηγές στην Πινδάρου βρί-
σκονται σε συχνή τηλεφωνική επι-
κοινωνία και ανταλλάζουν απόψεις
τόσο για θέματα που αφορούν τις
σχέσεις των δύο κομμάτων, αλλά

και των δύο χωρών. Ο Αβέρωφ Νε-
οφύτου δεν έχει κρύψει άλλωστε
την ιδιαίτερη σχέση των δύο. Φά-
νηκε τον περασμένο Απρίλιο όταν
σε διάσκεψη μπροστά στα ΜΜΕ, ο
κ. Νεοφύτου εξέφρασε την ελπίδα
και την πεποίθηση να είναι ο επό-
μενος Έλληνας πρωθυπουργός. Φά-
νηκε βεβαίως και όταν ο πρόεδρος
της Ν.Δ. επιλέχθηκε ως ομιλητής
στο μεγάλο προεκλογικό συνέδριο
του ΔΗΣΥ με τίτλο «Η Κυπριακή Οι-
κονομία η πορεία προς τα μπρος». 

Φοιτητικά χρόνια
Όμως ο Κυριάκος Μητσοτάκης

δεν είναι ο μόνος που έχει στενούς
δεσμούς με τη Λευκωσία. Μία σειρά
πολιτικών προσώπων από τη στενή
ομάδα του προέδρου της Νέας Δη-
μοκρατίας συνδέονται με στελέχη

του ΔΗΣΥ, αλλά και με πρόσωπα
της κυβέρνησης. Σχέσεις που χρο-
νολογούνται από κοινές διαδρομές
στα φοιτητικά χρόνια ή κοινούς
αγώνες μεταξύ των δύο ομογάλα-
κτων κομμάτων. Ο Γρηγόρης Δημη-
τριάδης, ο οποίος θεωρείται ο επι-
κρατέστερος ως διευθυντής του γρα-
φείου του πρωθυπουργού, στο εν-
δεχόμενο που ο κ. Μητσοτάκης εκλε-
γεί, έχει φιλικές σχέσεις με τον εκ-
πρόσωπο Τύπου του ΔΗΣΥ Δημήτρη
Δημητρίου, με τον γραμματέα διε-
θνών σχέσεων του ΔΗΣΥ Αλέξανδρο
Σίνκα, αλλά και με τον διευθυντή
του Ινστιτούτου Γλαύκου Κληρίδη
Μιχάλη Σοφοκλέους. Το ίδιο και ο
αντιπρόεδρος της Νέας Δημοκρατίας
Κωστής Χατζηδάκης, το όνομα του
οποίου ακούγεται είτε για το Υπουρ-
γείο Παιδείας, είτε για εκείνο της
Ενέργειας, ο οποίος μεταξύ των υπό-
λοιπων ιδιαίτερα στενές σχέσεις
είχε με τον Τάσο Μητσόπουλο. 

Πολύ στενούς δεσμούς με τη
Λευκωσία και την Πινδάρου διατηρεί
βεβαίως και ο στενός συνεργάτης
και σύμβουλος στρατηγικής και επι-
κοινωνίας Ευτύχης Βαρδουλάκης.
Ο κ. Βαρδουλάκης είχε εργαστεί
στην προεκλογική εκστρατεία του
Ιωάννη Κασουλίδη το 2008 και δια-
τηρεί πολύ καλές σχέσεις με την
κασουλιδική ομάδα και συγκεκρι-
μένα με τους Μιχάλη Σοφοκλέους

και Δημήτρη Δημητρίου. Με τα ίδια
στελέχη, έχει πολύ καλές σχέσεις
η εκπρόσωπος Τύπου της Νέας Δη-
μοκρατίας της οποίας το όνομα
ακούγεται για το υφυπουργείο παι-
δείας, Σοφία Ζαχαράκη. Ο Χρήστος
Σταϊκούρας, ο οποίος θεωρείται πως
έχει κλειδώσει το Υπουργείο Οικο-
νομικών έχει ιδιαίτερα στενές σχέ-
σεις και καλή επικοινωνία με τον
Χάρη Γεωργιάδη. Καλή επικοινωνία
με την Πινδάρου έχει και ο στενός
συνεργάτης του κ. Μητσοτάκη Τά-
κης Θεοδωρικάκος. Ο ίδιος διατηρεί
πολύ καλές σχέσεις βεβαίως και με
το ΑΚΕΛ, δεδομένης και της στενής
συνεργασίας τους στο παρελθόν σε
θέματα δημοσκοπήσεων. Από το
κάδρο των στενών σχέσεων Πιν-
δάρου και Νέας Δημοκρατίας δεν
λείπει και ο εκπρόσωπος της Νέας
Δημοκρατίας στην Κύπρο Γιάννης
Γιωργούλλας. 

Και οικονομικοί κύκλοι
Ο Κυριάκος Μητσοτάκης, εκτός

από πολιτικά πρόσωπα φαίνεται
πως διατηρεί στενούς δεσμούς και
με Κύπριους επιχειρηματίες. Γνω-
στές είναι οι σχέσεις του με την
οικογένεια Χατζηιωάννου, με τον
γενικό διευθυντή της V+O Πάνο
Τσιρίδη, αλλά και με άλλους Κύ-
πριους επιχειρηματίες στον τομέα
της ναυτιλίας. 

Οι άνθρωποι που συνδέουν τον Κυριάκο με την Κύπρο 
Στενοί δεσμοί με την κυβέρνηση, την Πινδάρου, ακόμα και με το ΔΗΚΟ διατηρεί ο πρόεδρος της Νέας Δημοκρατίας

Μπορεί Τάσσος Παπαδόπουλος
και Κωνσταντίνος Μητσοτάκης να
είχαν σοβαρές διαφορές, ωστό-
σο, το ίδιο δεν φαίνεται να ισχύει
μεταξύ Νικόλα Παπαδόπουλου
και Κυριάκου Μητσοτάκη. ΔΗΚΟϊ-
κά στελέχη, μάλιστα, διατηρούν
ιδιαίτερα φιλικές σχέσεις με πρό-
σωπα του στενού περιβάλλοντος
του κ. Μητσοτάκη. Ο Θεόδωρος
Τσακίρης, στενός συνεργάτης του
Νικόλα Παπαδόπουλου, θεωρεί-
ται από τους στενούς συνεργάτες

και του προέδρου της Νέας Δημο-
κρατίας. Ο πρόεδρος του ΔΗΚΟ
Νικόλας Παπαδόπουλος διατηρεί
παράλληλα πολύ καλή σχέση με
τον Άγγελο Συρίγο. Σημειώνεται
πως ο κ. Συρίγος είχε κληθεί να
μιλήσει και στο μνημόσυνο του
Τάσσου Παπαδόπουλου το 2017.
Στενή σχέση μαζί του έχουν και ο
γ.γ. του ΔΗΚΟ Άθως Αντωνιάδης,
καθώς και ο διευθυντής του Κέν-
τρου Μελετών Τάσσος Παπαδό-
πουλος Χρύσης Παντελίδης. 

Φιλικές σχέσεις με ΔΗΚΟϊκά στελέχη 

Ο πρόεδρος της Νέας Δημοκρατίας έχει εκφράσει τον θαυμασμό του για τους
χειρισμούς της κυβέρνησης Αναστασιάδη στην οικονομία και διατηρεί στενή
σχέση με τον Αβέρωφ Νεοφύτου.

<<<<<<

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης
και η στενή ομάδα που
τον περιβάλλει έχει ιδιαί-
τερα στενές σχέσεις με
συναγερμικά στελέχη
που χρονολογούνται
από κοινούς αγώνες
σε εκλογικές μάχες.
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Του ΠΑΥΛΟΥ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Πριν από τρία χρόνια η Αγκελα Μέρ-
κελ θεωρούσε ότι ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης, που μόλις είχε εκλεγεί
πρόεδρος της Ν.Δ., εξέφραζε απλώς
τη συνέχεια του παλαιού κατεστη-
μένου. Η Γερμανίδα καγκελάριος,
έχοντας μια μάλλον απλουστευτική
εικόνα των ελληνικών πραγμάτων,
πίστευε ότι η μεταρρυθμιστική
αφλογιστία των ελληνικών κυβερ-
νήσεων οφειλόταν στα εμπόδια
που έθεταν οι πολιτικές οικογένειες
που δεσπόζουν στο Κοινοβούλιο
και στις ηγεσίες των μεγάλων κομ-
μάτων. Σταδιακά κατανόησε ότι
οι αντιστάσεις της κοινωνίας και
των διαφόρων λόμπι μπορεί να
είναι πολύ μεγαλύτερες από εκείνες
των πολιτικών και ότι κάποια μέλη
πολιτικών οικογενειών μπορεί να
διαθέτουν μεγαλύτερη τόλμη από
τον μέσο όρο στη λήψη δύσκολων
αποφάσεων. 

Σήμερα η κ. Μέρκελ, ενώ εξα-
κολουθεί να εκτιμά τον κ. Τσίπρα,
διατηρεί παράλληλα ειλικρινή επι-
κοινωνία και σχέση εμπιστοσύνης
με τον κ. Μητσοτάκη, αφού οι άν-
θρωποι του επιτελείου της έχουν
προεξοφλήσει, ιδίως μετά το απο-
τέλεσμα των ευρωεκλογών, ότι αυ-
τός θα είναι ο επόμενος πρωθυ-
πουργός. Στο Βερολίνο δεν έχουν
ξεχάσει ότι ο κ. Τσίπρας πιστώνεται
με την εφαρμογή του μνημονίου
και την επίλυση του Μακεδονικού,
αλλά εκφράζουν τη βεβαιότητα ότι
η συνεργασία με τον κ. Μητσοτάκη
θα είναι ακόμα πιο εποικοδομητική
για την προώθηση των μεταρρυθ-
μίσεων, που μέσα στα επόμενα
χρόνια θα βάλουν την Ελλάδα σε
μια σταθερή τροχιά ανάπτυξης.

«Ενάρετος κύκλος»
Την ίδια ώρα, εκπρόσωποι των

μεγάλων ευρωπαϊκών πρεσβειών
στην Αθήνα βρίσκονται σε «ανοιχτή
γραμμή» με πρόσωπα από το γρα-
φείο του αρχηγού της αξιωματικής
αντιπολίτευσης, όχι μόνο για τα

εξωτερικά, αλλά ιδίως για τα οικο-
νομικά θέματα, καθώς η κυριότερη
μεταβολή που αναμένεται να εκ-
δηλωθεί σχεδόν αμέσως στην Αθή-
να είναι αποφάσεις που θα αλλάξουν
δραματικά το κλίμα προς το καλύ-
τερο για την οικονομία και τις επεν-
δύσεις. «Οι διεθνείς επενδυτές είναι
ενθουσιασμένοι που ο Κυριάκος
Μητσοτάκης θα διαδεχθεί τον Αλέ-
ξη Τσίπρα», λέει στην «Κ» ο δημο-
σιογράφος του Reuters Χιούγκο
Ντίξον και συμπληρώνει ότι η Ελ-
λάδα «θα μπει επιτέλους σε έναν
ενάρετο κύκλο». Αρθρο σε αυτό το
κλίμα από τον ίδιο δημοσιεύτηκε
πρόσφατα στο Reuters. 

Δεν είναι μόνον οι εκπρόσωποι
ξένων επενδυτικών οίκων, πολλοί
από τους οποίους είχαν την ευκαιρία
να συναντήσουν τον ίδιο τον κ.
Μητσοτάκη κατά τους τελευταίους
μήνες, αλλά και ανώτατοι τεχνο-
κράτες των θεσμών καθώς και επι-
τελείς των υπουργείων Οικονομικών
ευρωπαϊκών χωρών που πιστεύουν
ότι είναι η πρώτη φορά στα 10 χρό-
νια της κρίσης που η Ελλάδα έχει
αποφασίσει να αλλάξει σελίδα και
να διαμορφώσει συνθήκες ισχυρής
ανάπτυξης που αυτομάτως θα θέ-
σουν σε νέα βάση όλα τα προβλή-
ματα – από τη βιωσιμότητα του
χρέους έως το μέλλον της απασχό-
λησης και του ασφαλιστικού. 

Τα εθνικά θέματα
Παράλληλα, τα εξωτερικά θέ-

ματα παραμένουν στην «πρώτη
γραμμή», καθώς η νευρικότητα
στη Νοτιοανατολική Μεσόγειο και
η επιθετικότητα της Τουρκίας κα-
θιστούν επιτακτική τη συναντίλη-
ψη και τον συγχρονισμό ενεργειών
μεταξύ των μεγάλων πρωτευουσών
και των Αθηνών.

Στο πλαίσιο αυτό έγινε η συ-
νάντηση του κ. Μητσοτάκη με την
κ. Μέρκελ στο περιθώριο των ερ-
γασιών του Ευρωπαϊκού Λαϊκού
Κόμματος (ΕΛΚ) στις 20 Ιουνίου.
Κατά τη διάρκεια των επίσημων
εργασιών, ο πρόεδρος της Ν.Δ. υπο-

στήριξε την επιβολή ευρωπαϊκών
κυρώσεων στην Τουρκία σε περί-
πτωση που η Αγκυρα συνεχίσει
την πολιτική προκλήσεων στην
ΑΟΖ της Κύπρου και τη θέση του
αυτή επανέλαβε στην κατ’ ιδίαν
συζήτησή του με τη Γερμανίδα
καγκελάριο. Η συζήτηση επεκτά-
θηκε σε άλλα ζητήματα πολιτικής
που σχετίζονται με τη σταθερο-
ποίηση και την ανάπτυξη. 

Παράλληλα, γερμανικές, γαλλι-
κές και βρετανικές εφημερίδες στις
οποίες έχει παραχωρήσει συνεν-
τεύξεις τους τελευταίους μήνες ο
κ. Μητσοτάκης τολμούν την εκτί-
μηση ότι η Ελλάδα θα αποτελέσει
μέσα στα επόμενα χρόνια όχι μόνο
μια χώρα που άφησε πίσω της ορι-
στικά την κρίση, αλλά επιπλέον,
με λίγη τύχη και με αρκετή δουλειά,
ένα μοντέλο προόδου και δυναμι-
σμού. Θα αντιστραφεί, δηλαδή, η
εικόνα «μαύρου πρόβατου» που
υπήρχε στα πρώτα χρόνια της δε-
καετίας.

Σόιμπλε για Τσίπρα
Είναι αλήθεια ότι οι Γερμανοί

και οι Γάλλοι έδειξαν για τους δικούς
τους ξεχωριστούς λόγους μεγάλη
ανοχή στον Αλέξη Τσίπρα. Σήμερα,
όμως, η συζήτηση που επικρατεί

επικεντρώνεται στο γεγονός ότι η
ευρεία νίκη της Νέας Δημοκρατίας
στις ευρωεκλογές είναι μη αναστρέ-
ψιμη και ανοίγει ένα νέο κεφάλαιο
για τις σχέσεις της Ελλάδας με την
Ευρώπη. Η νίκη αυτή, βεβαίως, ερ-
μηνεύεται με δύο τρόπους. Κύκλοι
του ΕΛΚ, αλλά και άνθρωποι του
κύκλου Μακρόν στο Παρίσι, πι-
στεύουν ότι η νίκη της Ν.Δ. σημα-
τοδότησε ότι ο λαϊκισμός ηττήθηκε
για πρώτη φορά σε τέτοια έκταση
στην πρωτεύουσα στην οποία πρώ-
τα οξύνθηκε και επιβλήθηκε, πριν
από σχεδόν πέντε χρόνια. Στο Βε-
ρολίνο, όμως, υπάρχει και η άποψη
ότι ο κ. Τσίπρας έχασε ακριβώς
γιατί εγκατέλειψε τον λαϊκισμό του
πρώτου εξαμήνου του 2015 και στη
συνέχεια προώθησε τόσο μια σειρά
από μνημονιακές μεταρρυθμίσεις
και περικοπές εισοδημάτων όσο
και την περίφημη συμφωνία των
Πρεσπών. Ο Βόλφγκανγκ Σόιμπλε,
που τώρα είναι πρόεδρος της γερ-
μανικής Βουλής, υπερέβαλε εαυτόν
όταν σε μεγάλο αφιέρωμα στον
Αλέξη Τσίπρα που δημοσίευσε η
εβδομαδιαία εφημερίδα Die Zeit
δήλωσε ότι «ο Ελληνας πρωθυπουρ-
γός έχει επιδόσεις ηγέτη (states-
man), γιατί ξεμπλόκαρε τις σχέσεις
με τη Βόρεια Μακεδονία παρά τις

αντιδράσεις που συνάντησε». 
Είναι προφανές ότι το Μακεδο-

νικό ενδιέφερε ιδιαίτερα το Βερο-
λίνο, σε βαθμό που να αγνοούνται
στο αφιέρωμα της Zeit στοιχεία
όπως η υπερβολική φορολόγηση
και οι συνθήκες στασιμοχρεοκοπίας
που επικρατούν στην οικονομία.
Ο συντάκτης Μίχαελ Τούμαν, που
έχει παρομοιάσει στον παρελθόν
τον κ. Τσίπρα με τον Βίλι Μπραντ,
αυτή τη φορά «τερματίζει» τον θαυ-
μασμό του ανακαλύπτοντας αντι-
στοιχίες ανάμεσα στον Ελληνα
πρωθυπουργό και στον... Ουίνστον
Τσώρτσιλ του 1945, που αφού κέρ-
δισε τον πόλεμο, έχασε τις εκλογές,
γιατί οι Βρετανοί σκέφτηκαν ότι
δεν είχε να τους προσφέρει κάτι
παραπάνω.

Από την άλλη πλευρά, οι Finan-
cial Times, παρά το γεγονός ότι
έχουν εκφραστεί ευμενώς για τον
κ. Τσίπρα, υποδέχθηκαν θετικά το
αποτέλεσμα  των ευρωεκλογών. Η
ανταποκρίτρια της εφημερίδας
στην Αθήνα, Κάρεν Χόουπ, ακο-
λούθησε τον κ. Μητσοτάκη στην
προεκλογική επίσκεψή του στην
Πετρούπολη και υπογράμμισε ότι
«ο Μητσοτάκης ενισχύεται εξαιτίας
της επιθυμίας των Ελλήνων για αλ-
λαγή». 

Εκτός από τις επαφές με Ευρωπαί-
ους ηγέτες, στο πλαίσιο του ΕΛΚ,
ο κ. Μητσοτάκης έχει ακολουθήσει
μέσα στο 2019 πρόγραμμα επαφών
με διεθνείς προσωπικότητες. Ανά-
μεσα σε αυτές ξεχωρίζουν τρεις
γυναίκες ο ρόλος των οποίων στην
ευρωπαϊκή και στη διεθνή σκηνή
φαίνεται ότι αναβαθμίζεται σημαν-
τικά: η Ανεγκρετ Κραμπ Κάρενμ-
παουερ, που διαδέχθηκε την κυρία
Μέρκελ στην προεδρία των Χρι-
στιανοδημοκρατών, η Κριστίν Λαγ-
κάρντ, η οποία προτάθηκε για να
διαδεχθεί τον Μάριο Ντράγκι στη
θέση του επικεφαλής της ΕΚΤ, και
η Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν, η
οποία επελέγη από τους Ευρωπαί-
ους ηγέτες για να διαδεχθεί τον

Ζαν-Κλοντ Γιούνκερ στην προεδρία
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Η κυ-
ρία Φον ντερ Λάιεν επισκέφθηκε
την Αθήνα στις 5 Μαρτίου αποδε-
χόμενη πρόσκληση του Ινστιτούτου
Δημοκρατίας «Κωνσταντίνος Κα-
ραμανλής». Στη σχετική εκδήλωση
για την ευρωπαϊκή πολιτική άμυνας
και ασφάλειας, όπου μίλησαν η
ίδια και ο κ. Μητσοτάκης, η Γερ-
μανίδα πολιτικός απευθύνθηκε
στον πρόεδρο της Ν.Δ. λέγοντας:
«Ξέρω ότι εσύ, Κυριάκο, θα δια-
μορφώσεις το νέο success story
της Ελλάδας ως μελλοντικός πρω-
θυπουργός».

Απαρατήρητο δεν έχει περάσει
το γεγονός ότι ο κ. Μητσοτάκης,
ήδη από τις αρχές Μαρτίου, βρι-

σκόταν ανάμεσα σε αυτούς που
υποστήριξαν δημοσίως την ανα-
στολή συμμετοχής του κόμματος
Fidecz του πρωθυπουργού της Ουγ-
γαρίας Βίκτορ Ορμπαν στο ΕΛΚ,
εξαιτίας της πολιτικής του κατά
των μεταναστών και του γενικό-
τερου ρόλου του στη χειραγώγηση
της Δικαιοσύνης και στην κάμψη
της ευρωστίας των δημοκρατικών
θεσμών στην Ουγγαρία. Αυτό πράγ-
ματι έγινε στις 20 Μαρτίου. 

Σήμερα, κορυφαία think tanks
προεξοφλούν ευρεία νίκη της Ν.Δ.
«Είναι εξαιρετικά πιθανή η αυτο-
δυναμία της στις εκλογές της Κυ-
ριακής», δηλώνει ο επικεφαλής Ευ-
ρώπης του Eurasia Group Μιζτάμπα
Ραχμάν, με βάση όλες τις τελευταίες

δημοσκοπήσεις. Στη σχετική έκ-
θεση που δημοσιεύθηκε την πε-
ρασμένη Τετάρτη επισημαίνεται
ότι, σύμφωνα με όλες τις μετρήσεις,
η διαφορά κυμαίνεται από 8,5%
έως 13% και εκτιμάται ότι η τελική
διαφορά τη βραδιά των εκλογών
θα είναι ίδια ή μεγαλύτερη από
εκείνη των ευρωεκλογών. Εάν η
αυτοδυναμία δεν επιτευχθεί, τότε
αναφέρεται ότι το πιθανότερο σε-
νάριο είναι η συγκυβέρνηση Ν.Δ.-
ΚΙΝΑΛ. Ιδιαίτερη μνεία γίνεται στη
θετική στάση των ξένων επενδυτών
απέναντι στον κ. Μητσοτάκη λόγω
των σπουδών του στο Χάρβαρντ
και της εργασίας του σε διεθνή
συμβουλευτική εταιρεία, τη McK-
insey, στο Λονδίνο το 1993. 

Οι επαφές με τρεις σημαντικές γυναίκες

Ανεγκρετ Κραμπ Κάρενμπαουερ,
που διαδέχθηκε τη Μέρκελ στην
προεδρία των Χριστιανοδημοκρατών

Κριστίν Λαγκάρντ, προτάθηκε για να
διαδεχθεί τον Μάριο Ντράγκι στη θέ-
ση του επικεφαλής της ΕΚΤ.

Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν, η οποία
επελέγη για να διαδεχθεί τον Γιούνκερ
στην προεδρία της Ευρ. Επιτροπής.

Οι ξένοι
«βλέπουν»
Μητσοτάκη
Προεξοφλούν άριστη σχέση με
τον πρόεδρο της Νέας Δημοκρατίας

Σήμερα, μολονότι η κ. Μέρκελ εξακολουθεί να εκτιμά τον κ. Τσίπρα, διατηρεί παράλληλα ειλικρινή επικοινωνία και σχέση εμπιστοσύνης με τον κ. Μητσοτάκη,
αφού οι άνθρωποι του επιτελείου της έχουν προεξοφλήσει, ιδίως μετά το αποτέλεσμα των ευρωεκλογών, ότι αυτός θα είναι ο επόμενος πρωθυπουργός.
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Κύκλοι του ΕΛΚ πι-
στεύουν πως η νίκη της
Ν.Δ. στις ευρωεκλογές
σηματοδότησε ότι ο λαϊ-
κισμός ηττήθηκε για
πρώτη φορά σε τέτοια
έκταση στην Ελλάδα.

Ο Βόλφγκανγκ Σόιμπλε, υπερέβαλε
εαυτόν όταν σε αφιέρωμα στον Αλέ-
ξη Τσίπρα της εφημερίδας Die Zeit
δήλωσε ότι «ο Ελληνας πρωθυπουρ-
γός έχει επιδόσεις ηγέτη (state-
sman), γιατί ξεμπλόκαρε τις σχέσεις
με τη Βόρεια Μακεδονία παρά τις αν-
τιδράσεις που συνάντησε». 
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Η Αγκυρα γνωρίζει πολύ καλά ποιες
είναι οι κόκκινες γραμμές της Αθήνας
και, κυρίως, με ποιον τρόπο θα απαν-
τήσει σε περίπτωση που αμφισβη-
τηθεί η κυριαρχία της στην ευρύτερη
περιοχή του Καστελλόριζου, ανα-
φέρουν στην «Κ» ανώτατες στρα-
τιωτικές πηγές. Παρά την παρατε-
ταμένη προεκλογική περίοδο, οι κα-
τάλληλοι δίαυλοι ανάμεσα στην Αθή-
να και στην Αγκυρα παραμένουν
ανοικτοί και, μάλιστα, έχουν χρησι-
μοποιηθεί επανειλημμένως και εν-
τατικά κατά το προηγούμενο χρονικό
διάστημα. Οτιδήποτε άλλο είναι πε-
ριττό, κυρίως δε οι επικοινωνιακές
κορώνες, τονίζουν οι ίδιες πηγές. 

Σύμφωνα με ορισμένες πληρο-
φορίες, τις προηγούμενες εβδομάδες
έπρεπε να υπάρξει άμεση επικοινωνία
ανάμεσα στις δύο πλευρές και αυτή
δεν ήταν η τελευταία συνάντηση
των δύο υπουργών Εθνικής Αμυνας
στην πρόσφατη σύνοδο του ΝΑΤΟ.
Αυτή η επικοινωνία πραγματοποι-
ήθηκε δίχως να χρειαστεί να γίνει
κάτι ευρύτερα γνωστό. Η ετοιμότητα
στο ΓΕΕΘΑ και στα επιτελεία παρα-
μένει σε υψηλότατο επίπεδο, ενώ
τα στελέχη της φυσικής ηγεσίας των
Ενόπλων Δυνάμεων εξακολουθούν
να επισκέπτονται τις μονάδες που
βρίσκονται στο Ανατολικό Αιγαίο
και άλλες κρίσιμες περιοχές, ώστε

να επιθεωρήσουν την κατάσταση.
Κάθε κίνηση στο Αιγαίο και στην
Ανατολική Μεσόγειο παρακολου-
θείται προσεκτικά. Στην Αθήνα υπάρ-
χουν δύο απόψεις. Και οι δύο στη-
ρίζονται στην τουρκική κινητικότητα
και στην επίμονα έντονη ρητορική.
Κατά την πρώτη άποψη οι συγκε-
κριμένοι υψηλοί τόνοι συνιστούν
ένδειξη για περαιτέρω επιδείνωση
της κατάστασης. Υπενθυμίζεται ότι
μόλις προ δύο ημερών, ο υπουργός
Εξωτερικών της Τουρκίας απείλησε
ευθέως την Κυπριακή Δημοκρατία
με νέα εισβολή, καλώντας ουσιαστικά
τη Λευκωσία να μην κάνει χρήση
καμίας από τις δυνατότητες που της
δίνει το διεθνές δίκαιο για να υπε-
ρασπιστεί τα κυριαρχικά δικαιώματά
της. Κατά αυτή την ευρύτερη ανά-
λυση, ο Τούρκος πρόεδρος Ερντογάν
δεν έχει να χάσει τίποτα ανοίγοντας
ακόμα ένα μέτωπο τριβών με τη Δύ-
ση, αντιθέτως, αυξάνει τις επιλογές
που έχει για πίεση προς την Ουά-
σιγκτον και τις Βρυξέλλες. 

Κατά τη δεύτερη άποψη, η Αγκυρα
συντηρεί τους τόνους σε αυτό το
επίπεδο για να κρατάει την Αθήνα
σε εγρήγορση, μάλιστα σε μια πε-
ρίοδο εσωστρέφειας για την Ελλάδα,
λόγω της ρευστότητας που εκ των
πραγμάτων επικρατεί στις μεταβα-
τικές εκλογικές περιόδους. Και υπό
αυτή την έννοια, επιτυγχάνεται ήδη
ο επιθυμητός στόχος, ο οποίος δεν

είναι, με βάση αυτή την ερμηνεία,
ένα θερμό επεισόδιο ή κάτι παρόμοιο. 

Το αμέσως επόμενο χρονικό διά-
στημα θα φανεί και ποια θα είναι τα
μέτρα της Ευρωπαϊκής Ενωσης εις
βάρος της Τουρκίας για τις παραβιά-
σεις της κυπριακής κυριαρχίας. Εμ-
πειροι παρατηρητές τονίζουν ότι για
τις Βρυξέλλες ο «οδηγός» ήταν η συ-
νάντηση του κ. Ερντογάν με τον
πρόεδρο των ΗΠΑ Ντόναλντ Τραμπ.
Δεδομένου ότι οι δύο άνδρες δεν κα-
τέληξαν σε σύγκρουση, αντιθέτως,
μάλιστα, φαίνεται ότι η Αγκυρα και
η Ουάσιγκτον (ή μάλλον οι κ. Τραμπ
και Ερντογάν σε προσωπικό επίπεδο)
αναζητούν ένα είδος συμβιβασμού
για το ζήτημα των S-400, το ενδεχό-
μενο λήψης σκληρών μέτρων κατά
της Τουρκίας από την Ε.Ε. απομα-
κρύνεται. Αλλωστε εκ των πραγμά-
των η «φαρέτρα» των ευρωπαϊκών
μέτρων έναντι της Τουρκίας είναι
μάλλον περιορισμένη. 

Πέραν των S-400
Η σχέση της Τουρκίας με τις ΗΠΑ

θα παραμείνει σημαντική και για
την εξέλιξη των ελληνοτουρκικών,

καθώς οι αποκλίνουσες απόψεις για
τη γεωπολιτική κατάσταση στην
Ανατολική Μεσόγειο και τη Μέση
Ανατολή δεν περιορίζονται στο ζή-
τημα των S-400, αλλά αγγίζουν πολύ
σημαντικότερα ζητήματα που αφο-
ρούν τη στρατηγική αρχιτεκτονική
της περιοχής. Το ένα είναι η στάση
έναντι του Ιράν και οι πιθανοί τρόποι
εξέλιξης αν οι τριβές μεταξύ Ουά-
σιγκτον και Τεχεράνης οδηγήσουν
σε κάτι περισσότερο από χαμηλής
έντασης επεισόδια στα Στενά του
Ορμούζ. Και το άλλο, βέβαια, είναι
το περίφημο σχέδιο για τη Μέση
Ανατολή, στο οποίο θα προτείνεται
μια διευθέτηση και του Παλαιστι-
νιακού. Ουδείς εκ των σοβαρών ανα-
λυτών και παρατηρητών πιστεύει
ότι η Τουρκία θα μπορούσε να ευ-
θυγραμμιστεί με τις ΗΠΑ σε κάποιο
από τα δύο αυτά ζητήματα. Αναλο-
γικά συνδεδεμένη εξέλιξη είναι η
περαιτέρω ισχυροποίηση της τρι-
μερούς Ελλάδας, Κυπριακής Δημο-
κρατίας και Ισραήλ, σε μια περίοδο
που οποιαδήποτε άλλη σχέση στην
περιοχή είναι απλώς ριψοκίνδυνη
για τις ΗΠΑ. 

Παρά το γεγονός ότι η ανησυχία
για την ελληνική υφαλοκρηπίδα πα-
ραμένει, στην Αθήνα το βασικό σε-
νάριο που εξετάζεται είναι η κατα-
κόρυφη άνοδος της έντασης στην
κυπριακή αποκλειστική οικονομική
ζώνη (ΑΟΖ) και οι επιπτώσεις που
αυτή θα μπορούσε να έχει ευρύτερα.
Στη Λευκωσία, άλλωστε, εκείνο που
αναμένουν είναι ο τελικός προορι-
σμός του δεύτερου πλωτού γεωτρύ-
πανου της Τουρκίας, του «Γιαβούζ»,
το οποίο τις τελευταίες ημέρες πα-
ρέμενε στις εκβολές του Καλυκάδνου,
στα τουρκικά χωρικά ύδατα. Με
βάση όσα καταφθάνουν στη Λευ-
κωσία από τις ήδη υφιστάμενες δρα-
στηριότητες του «Φατίχ», είναι σαφές
ότι η τουρκική TPAO (κρατική εται-
ρεία πετρελαίων) υπολείπεται μακράν
των τεχνικών δυνατοτήτων να πραγ-
ματοποιήσει αποτελεσματικές γεω-
τρήσεις σε βάθος αρκετών χιλιάδων
μέτρων. Επιπλέον, τα διεθνή εντάλ-
ματα που έχει εκδώσει η Λευκωσία
έναντι ξένων (μη Τούρκων) προσώ-
πων και εταιρειών που συνεργάστη-
καν με την ΤΡΑΟ για τη γεώτρηση
του «Φατίχ» φαίνεται ότι έχουν δη-

μιουργήσει μια αρνητική ατμόσφαιρα
για τα ερευνητικά εγχειρήματα των
Τούρκων στην Ανατολική Μεσόγειο,
κάτι που ευλόγως έχει προκαλέσει
ιδιαίτερη ενόχληση στην Αγκυρα,
όπου οι κινήσεις της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας ερμηνεύονται ως «έκνο-
μες» και αντίθετες με το διεθνές δί-
καιο. Παράλληλα, οι έρευνες του
«Μπαρμπαρός» στα νότια της Κύ-
πρου, λίγες δεκάδες χιλιόμετρα νότια
της Λεμεσού, συνεχίζονται, δίχως
να είναι σαφές αν ουσιαστικά απο-
τελούν προετοιμασία για τον πλου
και του δεύτερου γεωτρύπανου, «Για-
βούζ». Αν και οι περισσότερες δη-
μόσιες τοποθετήσεις Τούρκων υπουρ-
γών και λοιπών αξιωματούχων υπο-
δεικνύουν ως στόχο του «Γιαβούζ»
τη θαλάσσια περιοχή νότια της Καρ-
πασίας, ενδεχομένως και τον Κόλπο
της Αμμοχώστου, καταγράφονται
ορισμένες εκτιμήσεις για αποστολή
του πλωτού γεωτρύπανου στην πε-
ριοχή όπου διεξάγει έρευνες τους
τελευταίους μήνες το «Μπαρμπαρός»
με τη συνοδεία ορισμένων πλοίων
υποστήριξης. Οι πιο προχωρημένες
από αυτές τις εκτιμήσεις προβλέπουν
την αποστολή του «Γιαβούζ» ακόμα
και στο οικόπεδο 1 της κυπριακής
ΑΟΖ, το οποίο δεν έχει αδειοδοτηθεί
σε καμία εταιρεία και βρίσκεται ελά-
χιστα χιλιόμετρα έξω από την αιγια-
λίτιδα ζώνη της Κυπριακής Δημο-
κρατίας...

Οι κόκκινες
γραμμές
της Αθήνας 
Η εθνική κυριαρχία στο Καστελλόριζο
και το «παιχνίδι» στην Ανατ. Μεσόγειο

Ταχύπλοο των Ειδικών Δυνάμεων με φόντο φρεγάτες του Πολεμικού Ναυτικού, κατά την πρόσφατη επιθεώρηση του
Στόλου από τον κ. Προκόπη Παυλόπουλο. Η ετοιμότητα στο ΓΕΕΘΑ και στα επιτελεία παραμένει σε υψηλότατο επίπεδο.

Η Αγκυρα γνωρίζει την
απάντησή μας αν υπάρ-
ξει οποιαδήποτε αμφι-
σβήτηση στην ευρύτερη
περιοχή, αναφέρουν
στην «Κ» ανώτατες
στρατιωτικές πηγές. 
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Βάσει των επαφών που έχουμε με
τα Ηνωμένα Έθνη είναι ότι μετά
την ολοκλήρωση των εκλογών στην
Ελλάδα, θα δοθεί νέα ώθηση στην
προσπάθεια για επανέναρξη των
συνομιλιών», λέει στη συνέντευξή
του στην «Κ» ουπουργός Εξωτερικών
Νίκος Χριστοδουλίδης. Οι κινήσεις
Οζερσάι για την Αμμόχωστο, όπως
εκτιμά ο κ. Χριστοδουλίδης, σημα-
τοδοτούν και την έναρξη της προ-
εκλογικής του για το 2020 και υπο-
γραμμίζει πως τυχόν ανάδειξή του
στην ηγεσία της τ/κ κοινότητας θα
αποτελεί αρνητική εξέλιξη. Απαντά
και στις καταγγελίες που θέλουν
τον Νίκο Αναστασιάδη να συζητά
άλλες μορφές λύσης, υπογραμμί-
ζοντας πως δεν ανταποκρίνονται
στην πραγματικότητα. Σε ό,τι αφορά
τη φημολογία ότι βρίσκεται πίσω
από τη σκλήρυνση των θέσεων Ανα-
στασιάδη, ο ίδιος το χαρακτηρίζει
προσβλητικό. Δεν απορρίπτει το εν-
δεχόμενο προεδρίας του ΔΗΣΥ, ούτε
το ενδεχόμενο υποψηφιότητας για
το 2023, σημειώνοντας, ωστόσο,
πως θα ήταν «πολιτικά ανώριμος,
ακόμα και αφελής, αν αυτή τη στιγμή
που μιλάμε, και με τις προκλήσεις
που υπάρχουν, είχα τις όποιες φι-
λοδοξίες σε σχέση με το μέλλον μου
ή μελλοντικές εκλογικές διαδικα-
σίες». Μιλάει για τον χαρακτηρισμό
ατσαλάκωτος, αλλά και το αν υπάρχει
ένταση με τον υπουργό Οικονομικών
Χάρη Γεωργιάδη. 

–Είχατε θέσει συγκεκριμένα μέ-
τρα απέναντι στην τουρκική προ-
κλητικότητα, όπως το ζήτημα
της τελωνειακής ένωσης και τα
προενταξιακά κονδύλια. Παρα-
μένουν στόχος;

–Η διαδικασία που ακολουθείται
στην Ε.Ε. είναι η ίδια που ακολου-
θήθηκε σε παρόμοιες περιπτώσεις
στο παρελθόν. Το πιο σημαντικό
ήταν να υπάρξει η πολιτική απόφαση
στο ανώτατο επίπεδο και το νομικό
πλαίσιο για συγκεκριμένα μέτρα αν-
τίδρασης, που ήταν ακριβώς και
αποτέλεσμα της προεργασίας μηνών
που κάναμε. Από την στιγμή που
αυτό υπάρχει τώρα βρισκόμαστε
στο στάδιο επεξεργασίας των πιθα-
νών επιλογών και θα ξεκινήσει τώρα
η συζήτηση ανάμεσα στα κράτη μέ-
λη. Αυτά θα αποφασίσουν, επιλέ-
γοντας τα κατάλληλα μέτρα και τον
τρόπο κλιμάκωσής τους. Η αναβάθ-
μιση της τελωνειακής ένωσης,  που

είναι ήδη παγωμένη, βεβαίως και
έχει πλέον, μετά τα Συμπεράσματα
Ιουνίου, διασυνδεθεί και με τις πα-
ράνομες ενέργειες της Τουρκίας
στην κυπριακή ΑΟΖ. 
–Γνωρίζουμε τι αναφέρεται στο
έγγραφο;

–Είμαστε σε συνεχή επαφή με
την Επιτροπή και τα κράτη μέλη.
Εκτιμώ ότι στις επιλογές θα εμπε-
ριέχεται και η διάσταση της κλιμά-
κωσης αναλόγως, δηλαδή, των εξε-
λίξεων. Για ευνόητους λόγους είναι
σταδιακή η εφαρμογή και κλιμα-
κούμενη εφόσον στόχος δεν είναι
η διαιώνιση των μέτρων, αλλά είναι
τα μέτρα να τερματίσουν τις παρά-
νομες ενέργειες και να δημιουργη-
θούν οι συνθήκες για επανέναρξη
των συνομιλιών.
–Τα μέτρα εκ των υστέρων τι ση-
μασία έχουν δεδομένου ότι σε
λίγο διάστημα αποχωρεί ο «Πορ-
θητής» και έρχεται το «Γιαβούζ»; 

–Τα μέτρα δεν είναι αυτοσκοπός,
αλλά είναι αναγκαία για να στείλουν
το μήνυμα στην Τουρκία, να τερ-
ματιστούν οι ενέργειες, όπως επίσης
για να λειτουργήσουν αποτρεπτικά.
Η διεθνής αντίδραση που υπήρξε
και ειδικότερα η δημόσια τοποθέ-
τηση που έγινε από πλευράς Ε.Ε.
σε σχέση  με την παρανομία της
Τουρκίας, ήταν κάτι που δεν ανέμενε
η Άγκυρα. Γι’ αυτόν εξάλλου τον λό-
γο, ενώ στην αρχή ισχυριζόταν ότι
η γεώτρηση ήταν σε δήθεν δική της
περιοχή, στη συνέχεια πρόσθεσε
ότι βρίσκεται  εκεί για να προστα-
τεύσει δήθεν τα δικαιώματα των
Τ/κ. Μπορεί οι δηλώσεις αντίδρασης
να μην μπόρεσαν να σταματήσουν
τις παράνομες ενέργειες, όμως, αν
λάβετε υπόψη ότι έχουμε να κάνουμε
με μια χώρα που έκανε εισβολή στη
Συρία, στο Ιράκ, έχει ανοικτά μέτωπα
με όλα τα γειτονικά κράτη, που κα-
ταπατά τα ανθρώπινα δικαιώματα
των πολιτών της είναι όλα σημαντικά
και έχουν τον ρόλο τους. Αυξάνεις
σημαντικά την αποτελεσματικότητά
σου αν στο πλευρό σου έχεις την

Ε.Ε. παρά να είσαι μόνος σου. Είναι
λογικό, αλλά όχι εύκολα επιτεύξιμο,
δεδομένου του ότι στη διεθνή σκηνή
σημασία έχουν τα εθνικά συμφέ-
ροντα του κάθε κράτους και δυστυ-
χώς λιγότερο οι διεθνείς αρχές και
το δίκαιο.
–Η απόφαση για την Αμμόχωστο
θεωρείται επέκταση της κατοχής; 

–Αν προχωρήσει σε μία τέτοια

κίνηση η Τουρκία, σαφέστατα και
θα είναι. Σημαίνει πως Άγκυρα και
Οζερσάι ξεκινούν να υλοποιούν τον
στόχο της λύσης των δύο κρατών
που θα είναι βεβαίως κάκιστη εξέλιξη
για την Κύπρο. Μέσα σε αυτό το
πλαίσιο, και χωρίς καμία διάθεση
εμπλοκής στα εσωτερικά των Τ/κ,
τυχόν επικράτηση του κ. Οζερσάι
θα αποτελέσει αρνητική εξέλιξη για

την Κύπρο και εδώ θα ήθελα να ση-
μειώσω ως θετική την αντίδραση
του κ. Ακιντζί.
–Την έχετε χαρακτηρίσει και ως
κίνηση εντυπωσιασμού βεβαίως
που δεν πρέπει να υποτιμάται.

–Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις μας,
η ανακοίνωση του κ. Οζερσάι για
την Αμμόχωστο σηματοδοτεί, μαζί
με όλα τα άλλα, και την έναρξη της
προεκλογικής του για τον Μάρτιο
του 2020.  Φυσικά, αυτό σε καμία
περίπτωση δεν μας εφησυχάζει ή
μας οδηγεί σε υποτίμηση ή υποβάθ-
μιση των δηλώσεων που γίνονται. 
–Δυσκολεύει τα πράγματα για
την πλευρά μας;

–Δυσκολεύει τα πράγματα για
όλους εμάς που πιστεύουμε στην
ανάγκη επίλυσης του Κυπριακού
στη βάση της διζωνικής, δικοινοτικής
ομοσπονδίας το συντομότερο δυ-
νατό. Την ίδια στιγμή θεωρώ ότι η
«κρίση» που προκαλείται με το θέμα
της Αμμοχώστου θα μπορούσε, υπό
προϋποθέσεις, να λειτουργήσει και
ως ευκαιρία.
–Δηλαδή; 

–Αν, δηλαδή, υπάρξει θετική
απάντηση αυτή τη στιγμή  από τον
κ. Ακιντζί στην πρόταση του προ-

έδρου για τη σύσταση τεχνικής επι-
τροπής για την Αμμόχωστο στην
οποία μάλιστα προσωπικά θεωρώ
ότι πρέπει να συμμετέχουν οι ίδιοι
οι Βαρωσιώτες (Ε/κ και Τ/κ) οι οποίοι
θα ετοιμάσουν μια μελέτη για την
ανοικοδόμηση της πόλης, θα σταλεί
το καλύτερο μήνυμα όχι μόνο στον
κ. Οζερσάι, αλλά και σε όσους δεν
θέλουν λύση του Κυπριακού ή σκέ-
φτονται λύσεις πέραν της διζωνικής,
δικοινοτικής ομοσπονδίας. 
–Ο πρόεδρος έχει ήδη αποστείλει
επιστολή στα Η.Ε., ζητώντας επα-
νέναρξη των συνομιλιών εκεί που
έμειναν στο Κραν Μοντάνα. Την
ίδια στιγμή επιμένει σε ιδέες όπως
η αποκεντρωμένη ομοσπονδία
και η κοινοβουλευτική δημοκρα-
τία. Δεν αναιρεί το ένα το άλλο;

–Στο Κραν Μοντάνα δεν είχαμε
θετική κατάληξη για συγκεκριμένους
λόγους.  Έχουμε ενώπιόν μας  τρεις
επιλογές. Ή επιμένουμε στις θέσεις
μας, γνωρίζοντας ότι η άλλη πλευρά
δεν θα τις αποδεχτεί, άρα δεν θα
υπάρξει λύση, ή να υιοθετήσουμε
τις θέσεις της άλλης πλευράς για να
εξαλειφθούν οι λόγοι διαφωνίας
(κάτι που όλοι συμφωνούμε ότι δεν
μπορεί να γίνει), ή να βάλουμε κάτω
κάποιες ιδέες προς προβληματισμό
για επίλυση των θεμάτων διαφωνίας.
Ιδέες οι οποίες φυσικά δεν ξεφεύγουν
από το πλαίσιο της διζωνικής, δι-
κοινοτικής ομοσπονδίας, καθώς
όποια προσπάθεια να φύγουμε από
αυτό το πλαίσιο λύσης θα είναι ό,τι
πιο αρνητικό για τις προοπτικές επα-
νένωσης της πατρίδας μας.  Άρα οι
ιδέες  του προέδρου, όπως για πα-
ράδειγμα ένα κοινοβουλευτικό σύ-
στημα διακυβέρνησης, είναι για να
διερευνήσουμε πώς μπορούν να επι-
λυθούν οι διαφωνίες που υπάρχουν
στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων
και να προχωρήσει η διαδικασία.
Αν ο πρόεδρος σκεφτόταν μικρο-
κομματικά ή δεν επιθυμούσε να
λυθεί το Κυπριακό δεν θα προβλη-
ματιζόταν. Είναι απλό να λες όχι.
Το θέμα είναι να δημιουργήσεις τις
προϋποθέσεις για να μπορέσεις να
πεις ναι και αυτό θέλει σκληρή δου-
λειά. 
–Για ποιο λόγο τότε δεν έχει απαν-
τήσει ακόμα ο γ.γ. του ΟΗΕ; Ίσως
να μην έχει πειστεί από τις προ-
θέσεις μας…

–Η εκτίμησή μας βάσει των επα-
φών που έχουμε με τα Η.Ε. είναι ότι
μετά την ολοκλήρωση των εκλογών
στην Ελλάδα, θα δοθεί νέα ώθηση
στην προσπάθεια για επανέναρξη
των συνομιλιών.

O ΥΠ. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΝΙΚΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΙΔΗΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Νέα ώθηση στις συνομιλίες
μετά τις ελληνικές εκλογές

Ανοίγει τα χαρτιά του για τις προεδρικές του 2023, απαντά στον χαρακτηρισμό ατσαλάκωτος και στη σχέση του με τον πρόεδρο

–Ο πρόεδρος της Δημοκρατίας
έχει κατηγορηθεί από πολλούς
για σκλήρυνση θέσεων και ότι
βλέπει άλλες μορφές λύσης, όπως
τα δύο κράτη…

–Λέγονται πολλά που δεν αντα-
ποκρίνονται στην πραγματικότητα.
Να θυμίσω ότι είναι η διαπραγμα-
τευτική διαδικασία υπό τον πρόεδρο
Αναστασιάδη που έφερε το Κυπριακό
πολύ κοντά σε λύση που να αντα-
ποκρίνεται στις προσδοκίες του κυ-
πριακού λαού. Λέγονται διάφορα
και για το Κραν Μοντάνα. Υπάρχει
οποιοσδήποτε Ε/κ πολιτικός που θα
πετύχαινε λύση που θα τερμάτιζε
το «παρεμβατικό» δικαίωμα της
Τουρκίας και τις Εγγυήσεις, και δεν
θα την αποδεχόταν; Οποιοσδήποτε
Ε/κηγέτης που θα πετύχει μια τέτοια
λύση θα είναι ο ιστορικός ηγέτης
των Ε/κ, αλλά και της Κυπριακής
Δημοκρατίας. Η λύση, και αυτό πολ-
λοί το ξεχνάνε, πρέπει να εγκριθεί
και από την πλειοψηφία του λαού.
Αν δώσεις στον λαό μια λύση με συ-
νέχιση εγγυητικών και παρεμβατι-
κών δικαιωμάτων στην Τουρκία θα
την αποδεχθεί; 
–Πολλοί λένε πως εσείς βρίσκεστε
πίσω από την σκλήρυνση των

θέσεων του προέδρου. 
–Αυτό είναι προσβλητικό και δεν

ανταποκρίνεται στον χαρακτήρα
και την προσωπικότητα του προ-
έδρου της Δημοκρατίας. Κάποιοι
αρέσκονται για τους δικούς τους λό-
γους και ενδεχομένως για να εξυ-
πηρετήσουν άλλες ανάγκες,  να βά-
ζουν ετικέτες  και να στοχοποιούν
ανθρώπους. Ελλείψει επιχειρημάτων
μπαίνουν οι ταμπέλες και οι χαρα-
κτηρισμοί. Δικαίωμά τους. Ο καθένας,
όμως, κρίνεται από τα έργα και τις
ενέργειές του πριν και κατά τη δια-
πραγμάτευση. Και δεν γίνεται να
είσαι μέρος μιας διαπραγματευτικής
διαδικασίας που έφερε το Κυπριακό
για πρώτη φορά τόσο κοντά σελύση
και την ίδια στιγμή να μη θέλεις τη
λύση του. Πιστεύω στη λύση του
Κυπριακού, πιστεύω στην επανέ-
νωση για την ευημερία και την ασφά-
λεια όλων των Κυπρίων και θα συ-
νεχίσω να εργάζομαι γι’ αυτό, αξιο-
ποιώντας κάθε μέσο και κάθε δυ-
νατότητα. Και σίγουρα χωρίς να το
διαφημίζω για να αποδείξω το αυ-
τονόητο. 
–Σας χαρακτηρίζουν ατσαλάκωτο.
Σας ενοχλεί αυτός ο χαρακτηρι-
σμός; 

–Σας είπα και προηγουμένως ότι
κάποιοι αρέσκονται στο να βάζουν
ετικέτες στους ανθρώπους, διότι
δεν έχουν επιχειρήματα και κάτι
ουσιαστικό να πουν. Αν το «ατσα-
λάκωτος» υπονοεί ότι είμαι υπουρ-
γός σε ένα θεωρητικά «εύκολο»
Υπουργείο, αυτό δείχνει πλήρη
άγνοια των θεμάτων ενασχόλησης
του ΥΠΕΞ, άγνοια «κινδύνου» δη-
λαδή. Μια ματιά στον χάρτη της
περιοχής μας αρκεί για να αντιλη-
φθεί κάποιος τις καθημερινές προ-
κλήσεις που έχουμε να διαχειρι-
στούμε στο ΥΠΕΞ. Ας αφιερώσουν
μια μέρα στο Υπουργείο για να δια-
πιστώσουν τα θέματα ενασχόλησης
ενός ΥΠΕΞ μιας χώρας υπό κατοχή,
που βρίσκεται στην Ανατολική Με-
σόγειο και είναι κράτος μέλος της
Ε.Ε. Από την άλλη, αν ο χαρακτη-
ρισμός «ατσαλάκωτος» σχετίζεται
με τη συνειδητή μου επιλογή να
μην ανεβάζω τους τόνους, να μην
υποτιμώ τον συνομιλητή μου, να
μη θεωρώ ότι ο δημόσιος διάλογος
είναι εμπόλεμη ζώνη, λυπάμαι πολύ,
αλλά αυτά πραγματικά πιστεύω και
αυτό δεν θα αλλάξει. Εν πάση πε-
ριπτώσει, στόχος μου είναι να κάνω
έργο και στην προσπάθεια αυτή

εννοείται θα τσαλακωθείς και θα
κάνεις και λάθη. 
–Με την επανεκλογή Αναστασιά-
δη υπήρξε η φημολογία έντασης
με τον Χάρη Γεωργιάδη. Ισχύει; 

–Καμία ένταση δεν υπήρξε με
τον Χάρη με τον οποίο είμαστε φίλοι
πολλά χρόνια και πριν ασχοληθώ
με την πολιτική. Η συνεργασία μας
είναι εξαιρετική. Σε ό,τι αφορά το
θέμα που είδε το φως της δημοσιό-
τητας, θεωρώ ότι ο καθένας έχει
απόλυτο δικαίωμα να διεκδικήσει
ή να εκφράσει επιθυμία για τη διεκ-
δίκηση μιας θέσης, ιδιαίτερα, όταν
έχει μία πορεία πετυχημένη, όπως
ο Χάρης που διαχειρίστηκε μια πρω-
τόγνωρη κατάσταση πραγμάτων. 
–Κακώς ο ΔΗΣΥ άνοιξε το κεφά-
λαιο του Τ/κ υποψήφιου και της
προσέλευσης τ/κ στις απερχόμε-
νες εκλογές; 

–Ο ΔΗΣΥ τα τελευταία χρόνια
ορθά κτίζει σχέσεις με τ/κ κόμματα
και η συνεργασία αυτή είναι πολύ
σοφή επιλογή. Από εκεί και πέρα
κάποιες αναφορές θα μπορούσαν
να αποφευχθούν… 
–Για σας πρέπει να γίνει ιδεολο-
γικό ξεκαθάρισμα στον ΔΗΣΥ; Τι
κόμμα τελικά είναι ο ΔΗΣΥ;

–Γενικότερα δεν πιστεύω στις
ετικέτες. Υπάρχουν όντως διαχρο-
νικά κάποιες διαφορετικές και όχι
συγκρουόμενες προσεγγίσεις στο
κόμμα για το Κυπριακό. Οι μόνες
προσεγγίσεις που θεωρώ ότι δεν
μπορούν να γίνουν αποδεκτές ή δεν
συμβαδίζουν με την ιστορία του ΔΗ-
ΣΥ είναι αυτές που είτε υποστηρίζουν
την παραμονή του στάτους κβο είτε
άλλες μορφές λύσης πέραν της ομο-
σπονδίας. Αυτό, θεωρώ, είναι κόκ-
κινη γραμμή για το κόμμα και δεν
υπάρχουν τέτοιες προσεγγίσεις στον
ΔΗΣΥ.  Όσον αφορά τα άλλα θέματα
ότι ο κοινωνικός φιλελευθερισμός
είναι το ιδεολογικό στίγμα που χα-
ρακτηρίζει τον ΔΗΣΥ. Δηλαδή η κοι-
νωνική ευαισθησία είναι αναγκαία
σε μία φιλελεύθερη οικονομία, ιδι-
αίτερα στους τομείς της υγείας και
της παιδείας.
–Σας ενδιαφέρει η προεδρία του
ΔΗΣΥ;

–Δεν είναι κάτι που με έχει προ-
βληματίσει ποτέ. Γενικότερα, όπως
αποδεικνύεται και από τη μέχρι
τώρα πορεία μου, δεν θέτω μακρο-
πρόθεσμους στόχους για τον εαυτό
μου. Δεν είμαι αυτής της φιλοσο-
φίας.

Ο Αναστασιάδης, οι νέες ιδέες, ο ρόλος του ΥΠΕΞ και η ένταση με Χάρη

Αν ο χαρακτηρισμός
«ατσαλάκωτος» σχετίζε-
ται με τη συνειδητή μου
επιλογή να μην ανεβάζω
τους τόνους, να μην υπο-
τιμώ τον συνομιλητή
μου, να μη θεωρώ ότι ο
δημόσιος διάλογος είναι
εμπόλεμη ζώνη, λυπάμαι
πολύ, αλλά αυτά πραγμα-
τικά πιστεύω και αυτό
δεν θα αλλάξει.

–Ακούγεται έντονα το όνομά σας
πάντως και ως υποψήφιου για την
Προεδρία της Δημοκρατίας το 2023.
Είναι κάτι που σας ενδιαφέρει; 
–Θα ήμουν πολιτικά ανώριμος,
ακόμα και αφελής, αν αυτή τη
στιγμή που μιλάμε, και με τις προ-
κλήσεις που υπάρχουν, είχα τις
όποιες φιλοδοξίες σε σχέση με το
μέλλον μου ή μελλοντικές εκλο-
γικές διαδικασίες. Η πολιτική εί-
ναι μαραθώνιος, όχι δρόμος τα-
χύτητας, θέλει αντοχή και να δο-
κιμαστείς. Πρέπει να πατάμε γε-
ρά τα πόδια στη γη. Προσγειωμέ-
να.  Αυτή τη στιγμή έχουμε  ενώ-

πιόν μας κρίσιμα ζητήματα και
προκλήσεις για την Κύπρο και την
κοινωνία της και αυτό που έχει
για μένα σημασία είναι να κάνω
όσο πιο αποτελεσματικά γίνεται
την δουλειά  μου, να στηρίξω συ-
νολικά τις προσπάθειες του προ-
έδρου και της κυβέρνησης, και να
επιτύχω τους στόχους που έχω
θέσει ως υπουργός Εξωτερικών.
Ο κόσμος περιμένει έργα από
όλους μας, αυτός θα μας κρίνει
μέσω των πράξεών μας. Δεν με
προβληματίζει ούτε με απασχο-
λεί οτιδήποτε άλλο και δεν θα
ήταν και ορθό. 

Θα ήμουν αφελής να συζητώ για το 2023

Στο πλαίσιο της προ-
εκλογικής Οζερσάι
οι εξαγγελίες του
για την Αμμόχωστο.

Θα ήμουν πολιτικά ανώριμος, ακόμα και αφελής, αν αυτή τη στιγμή που μιλάμε, και με τις προκλήσεις που υπάρχουν,
είχα τις όποιες φιλοδοξίες σε σχέση με το μέλλον μου ή μελλοντικές εκλογικές διαδικασίες, λέει ο Νίκος Χριστοδουλί-
δης, απαντώντας για το 2023 αλλά και την προεδρία της Πινδάρου.
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Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Να συνειδητοποιήσουν ότι η διεθνής
πολιτική σκηνή δεν είναι ο μικρό-
κοσμος της Κύπρου που μπορούν
να κοροϊδέψουν τους πάντες έχον-
τας την κάλυψη κάποιων μέσων
ενημέρωσης», έλεγε μετά την επι-
στροφή του από τη Μόσχα ο γ.γ.
του ΑΚΕΛ Άντρος Κυπριανού προς
την κυβέρνηση. Και μπορεί η το-
ποθέτηση του κ. Κυπριανού να ήταν
στο πλαίσιο των όσων διαμείβονται
στο Κυπριακό και στις εξελίξεις
γύρω από την Αμμόχωστο, ωστόσο
πολλοί ήταν εκείνοι που θεώρησαν
πως η δηκτική τοποθέτηση του γ.γ.
του ΑΚΕΛ αφορούσε και τη στάση
που τηρεί η Κυπριακή Δημοκρατία
στον «πόλεμο επικράτησης» μεταξύ
ΗΠΑ-Ρωσίας. Σύμφωνα με πολιτικές
εκτιμήσεις, οι σχέσεις Κύπρου- Ρω-
σίας αναμένεται να δοκιμαστούν
το επόμενο διάστημα, με το Κρεμ-
λίνο να ζητά το επόμενο διάστημα
έμπρακτες ενέργειες που θα απο-
δεικνύουν πως η Κύπρος δεν του
γύρισε την πλάτη της μπροστά στις
απαιτήσεις των Ηνωμένων Πολι-
τειών και να διαπιστώσει κατ΄ επέ-
κταση σε ποιο επίπεδο βρίσκονται
οι σχέσεις των δύο χωρών. 

Ο γ.γ. του ΑΚΕΛ Άντρος Κυπρια-
νού είχε συνάντηση με τον Ρώσο
υπουργό Εξωτερικών Σεργκέι Λα-
βρόφ, στο πλαίσιο συμμετοχής του
σε διακοινοβουλευτικό φόρουμ με
το εθνικό κοινοβούλιο στην Μόσχα
την βδομάδα που πέρασε. Ο Ρώσος
υπουργός Εξωτερικών ως γνωστό
έχει στενές επαφές με την ηγεσία
του ΑΚΕΛ, ενώ διατηρούσε φιλικές
σχέσεις με τον τέως πρόεδρο της
Κυπριακής Δημοκρατίας Δημήτρη
Χριστόφια. Η συνάντηση έγινε στη
σκιά των όσων ακούγονται για το
σχέδιο Ρούμπιο - Μενέντεζ, με την
Ρωσία να εκφράζει ήδη τη δυσφορία
της γύρω από το περιβόητο νομο-
σχέδιο. Στη συνάντησή τους, που
διήρκησε πέραν των πέντε ωρών,

οι δύο πολιτικοί άνδρες συζήτησαν
το Κυπριακό, τη θέση της Ρωσίας
αλλά και το νομοσχέδιο Ρούμπιο -
Μενέντεζ.  

Σύμφωνα με πληροφορίες της
«Κ», το Κρεμλίνο βλέπει με προ-
βληματισμό τις κινήσεις των ΗΠΑ
ιδιαίτερα μετά τη δημοσιοποίηση
του νομοσχεδίου Μενέντεζ-Ρούμ-
πιο το οποίο θεωρείται από πλευράς
της ρωσικής κυβέρνησης μία προ-
σπάθεια των ΗΠΑ να επέμβουν
στο εσωτερικό χωρών και να κα-
θορίσουν τις σχέσεις τους με τη
Ρωσία, δημιουργώντας «τεχνητά
διλήμματα». Στη συνάντηση με
τον γ.γ. του ΑΚΕΛ ο Σεργκέι Λα-
βρόφ ήθελε να διαπιστώσει ποια

θα ήταν η θέση της Κύπρου και
στο εν λόγω νομοσχέδιο, αλλά και
στις πιέσεις που δέχεται για την
επιλογή στρατοπέδου. Ο γ.γ. του
ΑΚΕΛ Άντρος Κυπριανού υπογράμ-
μισε την δήλωση του προέδρου
της Δημοκρατίας Νίκου Αναστα-
σιάδη, ο οποίος χαρακτήρισε ατυχή
την τροπολογία που συνδέει την
άρση του αμερικανικού εμπάργκο
πώλησης όπλων προς την Κύπρο
με την άρνηση παραχώρησης πρό-
σβασης προς ρωσικά στρατιωτικά
πλοία. Ο υπουργός Εξωτερικών
της Ρωσίας επισήμανε και τις δη-
λώσεις που έκαναν τόσο ο υπουρ-
γός Άμυνας Σάββας Αγγελίδης για
το θέμα όπως και ο υπουργός Εξω-
τερικών. Όπως εκτιμάται από την
Ρωσία αλλά και από πολιτικούς κύ-
κλους της Λευκωσίας, ολόκληρο
το νομοσχέδιο, και όχι μόνο η εν
λόγω τροπολογία, αποτελεί κατά-

φωρη παραβίαση της Αμερικής
στα εσωτερικά χωρών. Δεν θα πρέ-
πει βεβαίως να αγνοηθεί η ανησυ-
χία της Ρωσίας για την FBME και
το γεγονός ότι, όπως είπε ο γ.γ.
του ΑΚΕΛ, χρήματα που είχαν ως
στόχο την ανέγερση ναού στη Λε-
μεσό έχουν χαθεί. Εν προκειμένω,
φαίνεται να αναμένουν από την
κυβέρνηση να κάνει τις κατάλληλες
ενέργειες για την επιστροφή των
χρημάτων. 

Πολιτικοί κύκλοι αναφέρουν
στην «Κ» πως παρά τις διαβεβαι-
ώσεις και τις επίσημες δηλώσεις
από πλευράς της κυβέρνησης για
το γεγονός ότι δεν έχει αλλάξει η
σχέση με την Ρωσία, το επόμενο
διάστημα αναμένεται να δοκιμα-
στούν οι σχέσεις των δύο χωρών
με την Μόσχα να προχωρά σε συγ-
κεκριμένες ενέργειες ούτως ώστε
να διαπιστώσει το επίπεδο της σχέ-
σης των δύο χωρών. Το ποιες θα
είναι αυτές οι ενέργειες είναι προς
το παρόν άγνωστο.

Το σίγουρο όμως είναι πως δεν
φαίνεται να συνδέονται με το εν-
δεχόμενο αλλαγής στάσης της Ρω-
σίας στο πλαίσιο επίλυσης του Κυ-
πριακού. Αυτό φαίνεται να επιβε-
βαιώνεται από το γεγονός ότι σύμ-
φωνα με τα όσα δήλωσε δημοσίως
ο κ. Κυπριανού, ο Σεργκέι Λαβρόφ
τον διαβεβαίωσε πως η Ρωσία δεν
πρόκειται να δεχτεί σε καμία πε-
ρίπτωση αλλαγή της βάσης λύσης
του Κυπριακού.

Σύμφωνα με πολιτικούς κύκλους,
έχει ήδη γίνει βολιδοσκόπηση δι-
πλωματικών κύκλων για το αν η
Ρωσία σκέφτεται ένα άλλο πλαίσιο
λύσης, με την Ρωσία να υπογραμ-
μίζει πως στηρίζει τη λύση του Κυ-
πριακού στο πλαίσιο της διζωνικής
δικοινοτικής ομοσπονδίας. Καθόλου
τυχαία μάλλον και η τοποθέτησή
του ότι αν οποιοσδήποτε έχει τέτοια
άποψη, τότε αυτό θα πρέπει να συ-
ζητηθεί στο Συμβούλιο Ασφαλείας
των Ηνωμένων Εθνών.

Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Είναι ο Πρόεδρος έτοιμος για επα-
νέναρξη των συνομιλιών χωρίς όρους
και προϋποθέσεις ή η επιστολή προς
τα Ηνωμένα Έθνη αποτελεί μέρος
τακτικισμού, που στόχο έχει να κερ-
δίσει η κυβέρνηση περισσότερο
χρόνο ανοίγοντας ζητήματα που θε-
ωρούνται κλειστά; Αυτό είναι το
ερώτημα που εγείρεται και το κύριο
ζήτημα αντιπαράθεσης κυβέρνησης
και ΑΚΕΛ μετά τη δημοσιοποίησης
της περιβόητης επιστολής από την
«Κ». Στην κυβερνητική παράταξη
επισημαίνουν την ετοιμότητα του
Προέδρου που σημειώνεται από κά-
ποιους ως διαφοροποίηση από την
επιστολή που απέστειλε το 2017,
κατά την οποία έθετε όρους για
επιστροφή στις συνομιλίες. Στο
ΑΚΕΛ βλέπουν μία επιστολή αυτο-
αναίρεσης και αντιφάσεων αμφι-
σβητώντας την ετοιμότητα και την
ειλικρίνεια του Προέδρου να προ-
σέλθει στο τραπέζι των διαπραγ-
ματεύσεων. Και αυτό γιατί την ίδια
στιγμή που δηλώνει ετοιμότητα
συνέχισης από εκεί και όπου έμει-
ναν στο Κραν Μοντάνα, προσθέτει
και άλλες ιδέες που ξεφεύγουν από
το πλαίσιο Γκουτέρες. Το σίγουρο
είναι πως η επιστολή απεστάλη σε
μία περίοδο έντονης κινητικότητας
και εν μέσω των έντονων προκλή-
σεων της Τουρκίας. Ο Πρόεδρος
έχει ήδη ζητήσει την παρέμβαση
Γκουτέρες ως φύλακα του διεθνούς
δικαίου στις τουρκικές προκλητι-
κότητες. Επί του παρόντος αν και
δεν υπήρξε οποιαδήποτε δημόσια
αντίδραση από τον γ.γ. των Ηνω-
μένων Εθνών ή την ειδική απεσταλ-
μένη των Ηνωμένων Εθνών Τζέην
Χολ Λουτ, ο υπουργός Εξωτερικών
επισημαίνει σε συνέντευξή του
στην «Κ» νέα ώθηση στις συνομιλίες
μετά τις εκλογές στην Αθήνα. 

Με τη δημοσιοποίηση της επι-
στολής από την «Κ» ο κυβερνητικός
εκπρόσωπος Πρόδρομος Προδρό-
μου ξεκαθάρισε στο κρατικό κανάλι
πως ο Πρόεδρος είναι έτοιμος για
επιστροφή στο τραπέζι των συνο-
μιλιών χωρίς όρους και προϋποθέ-
σεις νοουμένου ότι θα τερματι-
στούν οι τουρκικές προκλήσεις.
Αυτό φρόντισε να διαμηνύσει στο
ΑΚΕΛ και σε γραπτή δήλωσή του.
«Έχω κατ’ επανάληψη καταθέσει
τη δέσμευσή μου στη διαδικασία
και για την επανέναρξη των δια-
πραγματεύσεων το συντομότερο
δυνατό, από το σημείο που αυτές
διακόπηκαν στη Διάσκεψη του
Κραν Μοντανά», αναφέρεται στην
επιστολή του Νίκου Αναστασιάδη. 

Η τοποθέτηση του Νίκου Ανα-
στασιάδη αλλά και η κίνηση Προ-

δρόμου να σημειώσει το «χωρίς
όρους και προϋποθέσεις» θεωρείται
από συναγερμικούς κύκλους, που
έβλεπαν με ανησυχία την στάση
Αναστασιάδη από το ΚρανΜοντάνα
και εντεύθεν, ως διαφοροποίηση
του Νίκου Αναστασιάδη από τη στά-
ση που τηρεί τα τελευταία δύο χρόνια
και στα οποία θέτει όρους και προ-
ϋποθέσεις για επανέναρξη των συ-
νομιλιών. Κίνηση που όπως ερμη-
νεύεται ως βήμα από τον ίδιο. Το
γιατί γίνεται η διαφοροποίηση αυτή
τη στιγμή επιδέχεται πολλών ερμη-
νειών. Συναγερμικά στελέχη σημει-
ώνουν ότι αντιλαμβάνεται ότι υπάρ-

χει ζήτημα χαμένης αξιοπιστίας της
ε/κ πλευράς και προσπαθεί ευσχήμως
να μεταφέρει το βάρος στην άλλη
πλευρά. Καθόλου τυχαία άλλωστε
και η τοποθέτηση του Κουντρέτ
Οζερσάιτην περασμένη Παρασκευή
ότι την περισσότερη ζημιά από την
συνέχιση του status quo την επω-
μίζονται οι Τ/κ. Αυτή ακριβώς οι το-
ποθέτηση θεωρείται από πολλούς
ότι ενισχύει την εικόνα της αδιάλ-
λακτης ε/κ πλευράς και ότι τα κύρια
θύματα της μη λύσης του Κυπριακού
είναι οι Τ/κ. Αυτή ακριβώς την εικόνα
λένε συναγερμικά στελέχη πως επι-
χειρεί να ανατρέψει ο Πρόεδρος

προσπαθώντας να μεταφέρει την
πίεση από την δική μας πλευρά στην
τουρκική. Ένα μήνυμα που θέλει
να περάσει και στο εσωτερικό αλλά
και στο εξωτερικό. 

Οι ιδέες και οι αντιφάσεις
Όμως, αυτό δεν είναι το μόνο

που προκάλεσε αίσθηση στην επι-
στολή του Νίκου Αναστασιάδη. Πο-
λιτικοί κύκλοι είδαν τη σημείωση
του Προέδρου ότι «δεν υπάρχουν
άλλες εναλλακτικές από την προ-
σπάθεια για ειρηνική διευθέτηση
των διαφορών» ως μία κίνηση να
αποσείσει τις ανησυχίες τόσο στο

εσωτερικό όσο και στο εξωτερικό
ότι συζητά άλλες ιδέες λύσης που
ξεφεύγουν από το πλαίσιο της δι-
ζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας.
Στο ΑΚΕΛ πάντως θεωρούν πως η
επιστολή Αναστασιάδη έχει σωρεία
αντιφάσεων. Όπως επισημαίνουν
στελέχη της αξιωματικής αντιπολί-
τευσης, την ίδια στιγμή που ο Πρό-
εδρος δηλώνει ετοιμότητα να επι-
στρέψει στο τραπέζι της διαπραγ-
μάτευσης από εκεί που έμεινε στο
Κραν Μοντάνα, ανοίγει ζητήματα
που είχαν κλείσει, όπως την υπο-
γράμμιση των ιδεών που κατέθεσε
το τελευταίο διάστημα περί απο-
κεντρωμένης ομοσπονδίας και κοι-
νοβουλευτικής δημοκρατίας. Σύμ-
φωνα με το ΑΚΕΛ μία τέτοια κίνηση
αναιρεί τις όποιες συγκλίσεις και
είναι εκτός πλαισίου. Ενδεικτική
και η τοποθέτηση του εκπροσώπου
τύπου του ΑΚΕΛ Στέφανου Στεφάνου
περί φαεινών ιδεών για τις οποίες
δεν διαβουλεύτηκε με κανέναν για
να παρουσιάσει.  «Η θέση για απο-
κεντρωμένη ομοσπονδία ουσιαστικά
σημαίνει επαναδιαπραγμάτευση
των ομοσπονδιακών αρμοδιοτήτων,
οι οποίες είναι συμφωνημένες και
γι’ αυτό δεν περιλαμβάνονται στο
πλαίσιο του Γ.Γ.», αναφέρει ο κ. Στε-
φάνου σημειώνοντας πως το κοι-
νοβουλευτικό πολίτευμα ουσιαστικά
επανανοίγει το ζήτημα του πολιτεύ-
ματος το οποίο είναι συμφωνημένο.
Στο ΑΚΕΛ τίθεται θέμα και για την
θετική ψήφο που παρουσιάζεται
υποστηρίζοντας πως η συρρίκνωση
της μίας θετικής ψήφου στο υπουρ-
γικό συμβούλιο αναιρεί τη σχετική
σύγκλιση που έχει επιτευχθεί. Από
πλευράς του ΔΗΣΥ, πάντως, υπο-
στηρίζεται πως η αναφορά στις ιδέες
είναι στην προσπάθεια του Προ-
έδρου να καταδείξει την ετοιμότητά
του για λύση αλλά και για συζήτηση
νέων ιδεών.

Για όλα τα γούστα η επιστολή του προέδρου 
Πολλές οι ερμηνείες: Τακτικισμός από τον Νίκο Αναστασιάδη ή ουσιαστική κίνηση επιστροφής στο τραπέζι των συνομιλιών 

Τα βλέμματα 
στον Γκουτέρες
Το ερώτημα που εγείρεται
από πολιτικούς κύκλους, εί-
ναι για ποιο λόγο δεν έχει
ακόμα τοποθετηθεί ο γ.γ.
των Ηνωμένων Εθνών για
την επιστολή. Σύμφωνα με
τον Νίκο Χριστοδουλίδη, βά-
σει πληροφοριών από τα
Ηνωμένα Έθνη θα δοθεί νέα
ώθηση στις συνομιλίες με το
πέρας των εκλογών στην Ελ-
λάδα. Υπάρχουν πολιτικοί κύ-
κλοι που θεωρούν πως η
σιωπή του Αντόνιο Γκουτέ-
ρες δεν έχει να κάνει με την
αναμονή του να τελειώσουν
οι εκλογές στην Αθήνα αλλά
με το ότι δεν έχει πειστεί για
την ετοιμότητα του προ-
έδρου. Όπως αναφέρουν
πολιτικοί κύκλοι, η κίνηση
του προέδρου Αναστασιάδη
να παρουσιάσει όλες τις ιδέ-
ες που αντικρούουν η μία την
άλλη είναι σε μία προσπά-
θεια να κερδίσει χρόνο. Κάτι
το οποίο λένε έχει αντιλη-
φθεί ο Αντόνιο Γκουτέρες.
Την ίδια στιγμή δεν παραλεί-
πεται να σημειωθεί από τους
ίδιους ότι με την πάροδο αυ-
τού του χρόνου, η τ/κ πλευ-
ρά οδεύει σε «εκλογές» με
πολύ πιθανότητα ανάδειξης
στην ηγεσία των Τ/κ τον
Κουντρέτ Οζερσάι ο οποίος
εκτός από θιασώτης της λύ-
σης δύο κρατών, έχει συμ-
φάγει προσφάτως με τον
πρόεδρο Αναστασιάδη, συ-
ζητώντας μεταξύ άλλων και
το Κυπριακό.  
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Διαφοροποίηση του 
Νίκου Αναστασιάδη βλέ-
πουν συναγερμικοί
κύκλοι μετά τη δημοσιο-
ποίηση της επιστολής 
καθώς δεν θέτει όρους. 

Ο Νίκος Αναστασιάδης έχει αποστείλει επιστολή στα Η.Ε. εκφράζοντας την
ετοιμότητά του για επανέναρξη των συνομιλιών, με τον ΔΗΣΥ να θεωρεί ότι αντι-
λαμβάνεται πλέον το πλήγμα που προκλήθηκε στην αξιοπιστία της ε/κ πλευράς. 

Δοκιμάζονται οι σχέσεις 
της Κύπρου με τη Ρωσία
Μέσω ενεργειών θα εξακριβώσει το Κρεμλίνο τις σχέσεις με Λευκωσία
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Η Ρωσία δεν πρόκειται να
δεχτεί σε καμία περίπτω-
ση αλλαγή της βάσης λύ-
σης του Κυπριακού, σύμ-
φωνα με τον Ρώσο ΥΠΕΞ.



Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Δεν είναι κάτι κρυφό ότι υπήρξε
παραγοντισμός στο ΑΚΕΛ, αναφέ-
ρει στη συνέντευξή του στην «Κ»
ο τέως ευρωβουλευτής Νεοκλής
Συλικιώτης, σημειώνοντας πως δεν
είναι καινούργιο φαινόμενο, αλλά
υπάρχει εδώ και μερικές δεκαετίες.
«Το ζήτημα δυστυχώς είναι ότι στο
ΑΚΕΛ, αλλά και στον χώρο της ευ-
ρύτερης Αριστεράς, εμφανίστηκαν
αυτά τα φαινόμενα με πρόσωπα
να κινούνται με βάση τις προσω-
πικές τους ατζέντες και φιλοδοξίες»,
λέει ο κ. Συλικιώτης, τονίζοντας
πως και στην Ευρώπη ευρύτερα
«έχουν εμφανιστεί διάττοντες αστέ-
ρες που στο τέλος της μέρας δυ-
σφημούν την Αριστερά». Όπως
εξηγεί «η ψυχή της Αριστεράς και
της ιδεολογίας μας είναι η συλλο-
γική δράση». Ο ίδιος θεωρεί άτοπο
να γίνεται συζήτηση αλλαγής του
ΑΚΕΛ σε πιο κεντροαριστερά πρό-
τυπα τη στιγμή που η σοσιαλδη-
μοκρατία καταρρέει, ενώ ξεκαθα-
ρίζει πως ο πολιτικός του κύκλος
δεν τελειώνει. 
–Βλέποντας απ’ έξω πλέον τα
ευρωπαϊκά δρώμενα, πώς δια-
μορφώνεται η Ε.Ε. τη νέα πεν-
ταετία;

–Είναι σίγουρα δυστύχημα η
υποχώρηση της Αριστεράς. Οφείλει
να γίνει πιο διεκδικητική, πιο ρι-
ζοσπαστική και να ανοίξει στον
κόσμο. Το λυπηρό είναι ότι ενώ η
Αριστερά είναι από τον χαρακτήρα
της αντισυστημική, σε κάποιες χώ-
ρες λόγω λαϊκισμού προβάλλεται
η Ακροδεξιά ως αντισυστημική, η
οποία είναι η καλύτερη εφεδρεία
του συστήματος. Όποτε υπάρχει
κρίση στο καπιταλιστικό σύστημα
χρησιμοποιείται η Ακροδεξιά ως
δεκανίκι. Την ίδια στιγμή διαμορ-
φώνεται μία νέα συμμαχία του Ευ-
ρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος με την
ομάδα των σοσιαλδημοκρατών
στην οποία θα συμμετέχουν και οι
Φιλελεύθεροι με την κοινή από-
φαση για τους αξιωματούχους των
θεσμικών οργάνων. Αυτό θα σπρώ-
ξει τα πράγματα σε μία πιο νεοφι-
λελεύθερη πορεία, ό,τι πιο αρνητικό
για την Ευρώπη. Γιατί οι ανισότητες
που επικρατούν αυτή τη στιγμή
στην Ευρώπη είναι αποτέλεσμα
αυτών των νεοφιλελεύθερων πο-
λιτικών. 
–Προκάλεσε αίσθηση η μη επα-
νεκλογή σας δεδομένης και της
δράσης σας, αλλά και της θέσης
σας ως αντιπροέδρου της GUE.
Πού οφείλεται;

–Στο ΑΚΕΛ λειτουργούμε συλ-
λογικά. Οι στόχοι που θέσαμε ήταν
να επανεκλέξουμε δύο ευρωβου-
λευτές και να είμαστε πιο ψηλά από
τα ποσοστά των προηγούμενων
εκλογών. Αυτό επετεύχθη. Η πραγ-
ματικότητα είναι πως στην Κύπρο
κατά τη διάρκεια της προεκλογικής
και της πενταετίας έπαιξαν ρόλο

περισσότερο ζητήματα εσωτερικής
πολιτικής παρά θέματα που απα-
σχόλησαν την Ευρώπη. Σε αυτό ευ-
θύνη έχουν όσοι διαμορφώνουν
την πολιτική ατζέντα, αλλά και
ΜΜΕ που δεν ασχολούνται επιστα-
μένα με τα ευρωπαϊκά θέματα. Στις
περισσότερες χώρες της Ε.Ε. οι συ-
ζητήσεις που γίνονται αφορούν τις
θέσεις των κομμάτων και όχι την
παρουσία των υποψηφίων. 
–Υπήρξε θέμα παραγοντισμού
στο ΑΚΕΛ; 

–Δεν είναι κάτι κρυφό. Τα τε-
λευταία χρόνια υπάρχει αυτό το
φαινόμενο στο ΑΚΕΛ και δεν είναι
μόνο σε αυτές τις εκλογές, αλλά
εδώ και μερικές πενταετίες. Το ζή-
τημα, δυστυχώς, είναι ότι στο
ΑΚΕΛ, αλλά και στον χώρο της ευ-

ρύτερης Αριστεράς εμφανίστηκαν
αυτά τα φαινόμενα με πρόσωπα
να κινούνται με βάση τις προσω-
πικές τους ατζέντες και φιλοδοξίες.
Αυτό επιτείνεται σε μία εποχή που
παίζουν σημαντικό ρόλο και τα
ΜΜΕ και τα μέσα κοινωνικής δι-
κτύωσης.
–Είναι κακό;

–Δεν είναι αρνητικό να προβάλ-
λονται θέσεις από τα μέσα κοινω-
νικής δικτύωσης, αλλά είναι αρνη-
τικό όταν κάποιος τα χρησιμοποιεί
για την προσωπική του προβολή.
–Αυτό αφορά το ΑΚΕΛ; 

–Μιλώ γενικά, όχι μόνο για εμάς,
αλλά και στην Ευρώπη έχουν εμ-
φανιστεί διάττοντες αστέρες που
στο τέλος της μέρας δυσφημούν
την Αριστερά. Διότι η ψυχή της
Αριστεράς και της ιδεολογίας μας
είναι η συλλογική δράση. Υπάρχουν
βεβαίως και οι φιλοδοξίες τις οποίες
κάποιος θα πρέπει να τιθασεύσει
κάτω από τη συλλογικότητα. Και
η αλήθεια είναι πως όσοι αρέσκον-
ται στα μεγάλα λόγια και δεν τα
υλοποιούν δυσφημίζουν τελικώς
την Αριστερά. 
–Σε μία περίοδο γενικής απα-
ξίωσης της πολιτικής δεν θα
ήταν καλύτερα να χρησιμοποι-
ηθούν νέοι τρόποι για την προ-
σέλκυση των πολιτών; 

–Ναι, αλλά θα πρέπει να καλ-
λιεργήσουμε ταυτόχρονα περισ-
σότερο την κριτική σκέψη. Ο Λένιν
λέει ότι το κριτήριο της αλήθειας
είναι η πράξη. Ο τρόπος που λει-

τουργούν κάποιοι είναι με επίκεν-
τρο τον εαυτό τους, παραμερίζοντας
τη συλλογική δουλειά. Με αυτό
τον τρόπο μπορεί να κερδίζουν
προσωπικά και πρόσκαιρα, όμως
χάνει το σύνολο και στο τέλος δυ-
σφημίζεται η Αριστερά. Αυτός είναι
ένας λόγος που κάποιος κόσμος
πάει σπίτι του.
–Η ανάδειξη των προσωπικών
φιλοδοξιών; 

–Ναι, γιατί ο κόσμος που ανήκει
στην Αριστερά και το ΑΚΕΛ έμαθε
να δουλεύει χωρίς να προσβλέπει
σε αξιώματα, αλλά εργάζεται σκλη-
ρά στη βάση των αρχών και της
ιδεολογίας μας. Όταν εντοπίζει
ιδιοτέλεια και προσπάθεια κάποιων
να αποκομίσουν προσωπικό όφε-
λος, τότε πάνε σπίτι τους, γιατί δεν
έχουν λόγο να είναι εκεί για να ικα-

νοποιούνται οι φιλοδοξίες κάποιων.
Αν δεν ήταν το ΑΚΕΛ και ο κόσμος
του, πολλοί από μας δεν θα ήμασταν
καθόλου γνωστοί. Αυτό θα πρέπει
να το θυμούνται πολλοί που κατέ-
χουν δημόσια αξιώματα. Ότι οφεί-
λουμε πάρα πολλά στον κόσμο της
Αριστεράς και του ΑΚΕΛ. 
–Πώς μπορεί να καταπολεμηθεί
ο παραγοντισμός; 

–Θα τα συζητήσουμε σε ειδική
συνεδρία της Κεντρικής Επιτροπής,
ωστόσο, θα πρέπει να ενισχύσουμε
τη συλλογικότητα στη δράση μας
και να υπάρξει διαφάνεια για τη
στάση και τη δράση του καθενός.
Γιατί έχουμε φαινόμενα όπου κά-
ποιοι παρουσιάζουν κάτι άλλο από
το τι είναι στην πραγματικότητα. 
–Ίσως να είναι καιρός το ΑΚΕΛ
να διαφοροποιηθεί και να ξεφύ-

γει από το κομμουνιστικό μον-
τέλο, ακολουθώντας το κεντρο-
αριστερό σοσιαλιστικό πρότυπο; 

–Όταν κατέρρευσε η Σοβιετική
Ένωση και ο υπαρκτός σοσιαλισμός,
το ΑΚΕΛ βρισκόταν στην πιο δύ-
σκολή του περίοδο. Τότε υπήρξε
πίεση για να αλλάξει τον χαρακτήρα
του. Δεν τον άλλαξε και πολύ σωστά
έκανε και δικαιώθηκε στην πορεία.
Το ΑΚΕΛ είναι το πιο σύγχρονο κόμ-
μα στην Κύπρο με τις πιο ανοικτές
και δημοκρατικές διαδικασίες. Εμείς
πάμε στη βάση για να δούμε τι πήγε
λάθος. Είναι δυνατόν σήμερα να
ακούμε απόψεις, δυστυχώς, και από
τον χώρο της Αριστεράς ότι το ΑΚΕΛ
πρέπει να γίνει σοσιαλδημοκρατικό
ή σύγχρονο εργατικό κίνημα; Αυτό
είναι μία συγκαλυμμένη θέση για
να γίνουμε σοσιαλδημοκρατικό κόμ-
μα τη στιγμή που η σοσιαλδημο-
κρατία καταρρέει στην Ευρώπη. 
– Όμως και τα Αριστερά κινήματα
λαμβάνουν χαμηλά ποσοστά.

–Η σοσιαλδημοκρατία καταρ-
ρέει, γιατί έχει ταυτιστεί πλήρως
με τη Δεξιά, καθώς σε πολλές χώρες
συγκυβερνά και έχει ακολουθήσει
πλήρως τις νεοφιλελεύθερες πολι-
τικές. Αυτές που ευθύνονται για
τις μεγάλες ανισότητες, τη φτώχια,
την ανεργία και την επιστροφή
στον εργασιακό μεσαίωνα στην
Ευρώπη. Άρα είναι καιρός να μι-
λούμε για σοσιαλδημοκρατία; Το
ερώτημα είναι πώς εμείς θα δια-
μορφώσουμε τον χαρακτήρα μας
να γίνει πιο ριζοσπαστικός και διεκ-
δικητικός. Είμαστε ένα ξεχωριστό
ιδεολογικό ρεύμα. Άλλωστε, την
εποχή που δικαιώνεται πλήρως ο
Μαρξ στο ότι υπάρχει συσσώρευση
πλούτου σε λίγα χέρια, διευρύνον-
ται οι ανισότητες και παίρνουν την
πιο ακραία μορφή, αυξάνοντας τη
φτωχοποίηση και την εξαθλίωση
μεγάλου τμήματος του πληθυσμού,
εμείς θα πάμε σε αυτούς που απέ-
τυχαν; Αντίθετα θα πρέπει να ενι-
σχύσουμε τα χαρακτηριστικά μας
ως ένα κόμμα κομμουνιστικό, ρι-
ζοσπαστικό και ανοικτό στην κοι-
νωνία. Υπάρχουν θέματα που πρέ-
πει να τα θέσουμε με μεγαλύτερη
έμφαση στην ατζέντα μας.
–Όπως την οικονομία για πα-
ράδειγμα...

–Ναι, θα πρέπει να δούμε τα
πραγματικά δεδομένα με περισ-
σότερο ανοικτό πνεύμα. Πέραν
της οικονομίας, γίνεται μεγάλη
συζήτηση για την κλιματική αλ-
λαγή. Η ομάδα της Αριστεράς ήταν
από τις πρωτοπόρες ομάδες στη
δράση της όπως και οι ευρωβου-
λευτές του ΑΚΕΛ ήμασταν υπερα-
σπιστές του περιβάλλοντος. Το ζή-
τημα είναι πως πρέπει να το θέ-
σουμε πιο ψηλά στην ατζέντα μας,
αλλά δεν πρέπει να παραγραφεί η
ταξική του σκοπιά. Μήπως την κα-
ταστροφή του περιβάλλοντος δεν
την επιφέρουν οι μεγάλες πολυε-
θνικές εταιρείες που θέτουν πάνω
από τον άνθρωπο το κέδρος;
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Ο παραγοντισμός δεν χωρά στην Αριστερά 
Ενώ η σοσιαλδημοκρατία καταρρέει ας μη μιλάμε για μετατροπή του ΑΚΕΛ σε σύγχρονο εργατικό κίνημα, δηλώνει ο Ν. Συλικιώτης

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

«Από τώρα και στο εξής τίποτα δεν
θα είναι το ίδιο στην Κύπρο. Έρ-
χονται εξελίξεις που θα αλλάξουν
ριζικά τις υφιστάμενες ισορροπίες»,
έλεγε πριν από λίγους μήνες υψη-
λόβαθμη τουρκική διπλωματική
πηγή στην «Κ», που πλέον φαίνεται
ότι επιβεβαιώνεται, αφού στο πεδίο
του κυπριακού ζητήματος και ευ-
ρύτερα είχαμε σημαντικές εξελίξεις
(πρόταση για άνοιγμα του Βαρω-
σιού, γεώτρηση της Τουρκίας στην
κυπριακή ΑΟΖ). Πλέον, η τουρκική
πλευρά ετοιμάζεται να ανοίξει ένα
ακόμη κεφάλαιο, αυτό μιας «κυ-
ρίαρχης ναυτικής βάσης» στο βο-
ρειοανατολικό κομμάτι της Κύπρου.
Η απόφαση ελήφθη και έχει τη
σφραγίδα του Εθνικού Συμβουλίου
Ασφαλείας (ΕΣΑ) της Τουρκίας, το
οποίο μετά το 2015-2016 αποφασίζει
και πάλι για όλα τα ζωτικής σημα-
σίας θέματα που αφορούν την Τουρ-
κία, σημειώνουν πηγές. Σύμφωνα

με αυτές, η κυβέρνηση του Ρετζέπ
Ταγίπ Ερντογάν έχει δώσει τη συγ-
κατάθεσή της για τη δρομολόγηση
του σχεδίου, το οποίο υποστηρίζει
το Γενικό Επιτελείο των τουρκικών
Ενόπλων Δυνάμεων, κυρίως δε το
επιτελείο του Πολεμικού Ναυτικού.
Πηγή, που παρακολουθεί τις εξε-
λίξεις στην Τουρκία από την οπτική
γωνία των Γκρίζων Λύκων και εστιά-
ζει σε θέματα εθνικής ασφαλείας
και άμυνας, λέει στην «Κ» ότι Τούρ-
κοι εμπειρογνώμονες εστιάζουν
στο Τρίκωμο, το οποίο από γεω-
γραφική και στρατηγική άποψη
έχει πολλά θετικά στοιχεία. Το τουρ-
κικό σχέδιο για δημιουργία «κυ-
ρίαρχης ναυτικής βάσης» θα απο-
τελείται από δύο σκέλη: α) Την ανά-
πτυξη ενός στρατιωτικού λιμανιού
στο Τρίκωμο και την εκ νέου αξιο-
ποίηση του αεροδρομίου στο Λευ-
κόνοικο, το οποίο θα αναλάβει υπο-
στηρικτικό ρόλο για τη βάση του
Πολεμικού Ναυτικού. 

Η Τουρκία πλέον προσεγγίζει

το όλο εγχείρημα ως «επιτακτική
ανάγκη» για την κατοχύρωση των
στρατηγικών συμφερόντων της
Τουρκίας. Σύμφωνα με τουρκική

διπλωματική πηγή δεν πρέπει το
θέμα να ιδωθεί μονάχα ως προς
την κυπριακή πτυχή του όλου ζη-
τήματος. Η Τουρκία επιθυμεί να

δημιουργήσει ένα δίκτυο στρατιω-
τικών βάσεων και συνεργασιών
που απλώνεται από τα Βαλκάνια
μέχρι τα παράλια της βόρειας Αφρι-
κής. Ο ρόλος του τουρκικού Πολε-
μικού Ναυτικού σε αυτό, εκτός από
την εξασφάλιση της ασφάλειας των
τουρκικών συμφερόντων, είναι ζω-
τικής σημασίας για την προβολή
και των εμπορικών, οικονομικών
συμφερόντων της Τουρκίας. 

Η πηγή συμπληρώνει ότι σήμερα
με τον ένα ή τον άλλο τρόπο, η Τουρ-
κία έχει βάσεις σε Κατάρ, Ιράκ (βό-
ρειο τμήμα της χώρας), Συρία (βόρειο
κομμάτι), «ΤΔΒΚ», Σομαλία και Σου-
δάν (σχέδιο υπό εξέταση, αιρούμενο
εξαιτίας της λαϊκής εξέγερσης). Επί-
σης, η Άγκυρα διατηρεί ειδικές στρα-
τιωτικές σχέσεις με βαλκανικές χώ-
ρες, όπως η Αλβανία, η οποία παρέχει
μεγάλες διευκολύνσεις στα λιμάνια
της και όχι μόνο. Αυτό το δίκτυο
της στρατιωτικής δράσης-συνερ-
γασίας δείχνει τα μελλοντικά σχέδια
της Άγκυρας, την εξάπλωση του

τουρκικού κεφαλαίου σε ολόκληρη
την περιοχή και έρχεται να πλαι-
σιώσει από την σκοπιά της ασφά-
λειας το τουρκικό Πολεμικό Ναυτικό,
το οποίο θα υποστηρίζουν τα υπό-
λοιπα σώματα του στρατού. 

Τέλος, στην περίπτωση της Κύ-
πρου, η πηγή τονίζει τα εξής: «Μέχρι
σήμερα στην Κύπρο η Τουρκία διέ-
θετε μικρές βάσεις και μονάδες
στρατού, η προσοχή των οποίων
ήταν παραμένει στραμμένη στην
ε/κ πλευρά. Παράλληλα, με το τέλος
της ομοσπονδιακής λύσης, την έναρ-
ξη μιας νέας περιόδου στο Κυπριακό,
τα δεδομένα στην περιοχή αλλάζουν,
και μάλιστα με ραγδαίους ρυθμούς.
Προκύπτουν τόσο νέες ευκαιρίες
για την ανάπτυξη της ακτίνας δρά-
σης της Τουρκίας όσο και νέες ασύμ-
μετρες απειλές. Τα σχέδια της Τουρ-
κίας έχουν ως σημείο εκκίνησης
αυτό το σκεπτικό. Δηλαδή, ο ε/κ
παράγοντας δεν αποτελεί πλέον η
μοναδική προτεραιότητα της Τουρ-
κίας στην περιοχή».

Το άνοιγμα του Βαρωσιού φέρνει και τουρκική βάση
Η απόφαση για ναυτική εγκατάσταση στο Τρίκωμο ελήφθη με απόφαση του Εθνικού Συμβουλίου Ασφαλείας της Aγκυρας 

Oχι μόνο σε εμάς, 
αλλά και στην Ευρώπη
έχουν εμφανιστεί διάτ-
τοντες αστέρες, που 
στο τέλος της μέρας δυ-
σφημούν την Αριστερά.

Η επόμενη μέρα
στο ΑΚΕΛ και 
η διαδοχολογία

–Τι απαντάτε στην άποψη του να
εκλέγεται ο γ.γ. του κόμματος από
τη βάση του ΑΚΕΛ; 
–Το ΑΚΕΛ δεν είναι αρχηγικό
κόμμα. Αν ο γ.γ. του ΑΚΕΛ εκλε-
γόταν απευθείας από τη βάση θα
είχε υπερεξουσίες και θα ήταν
υπόλογος κάθε πέντε χρόνια στη
βάση για να επανεκλεγεί. Στο
ΑΚΕΛ ο γ.γ. εκλέγεται από την
Κεντρική Επιτροπή και αυτή μπο-
ρεί ανά πάσα στιγμή να τον κα-
θαιρέσει και να εκλέξει νέο. Εί-
ναι υπόλογος σε ένα σώμα. Με
αυτό τον τρόπο ενισχύεται η
συλλογικότητα έναντι του ατομι-
κισμού και του αρχηγισμού, που
ισχύει σε άλλα κόμματα.
–Σε έναν χρόνο είναι το συνέδριο
του ΑΚΕΛ. Άντρος Κυπριανού, Στέ-
φανος Στεφάνου, Γιώργος Λου-
καΐδης ή κάποιος άλλος; 
–Δεν υπάρχει προσωπική εκ-
στρατεία σε μας. Υπάρχει ένας
προσυνεδριακός διάλογος και
εκεί θα συζητήσουμε πώς θα εν-
δυναμώσουμε το ΑΚΕΛ. Το συ-
νέδριο θα πρέπει να είναι ση-
μείο καμπής για την πορεία προς
τις βουλευτικές και τις προεδρι-
κές εκλογές, καθώς και την
ανάγκη να υπάρξει αλλαγή στη
διακυβέρνηση. Δεν υπάρχει επί
του παρόντος καμία συζήτηση
ονομάτων. Όλα αυτά που συζη-
τούνται είναι λανθασμένα, κα-
θώς το ΑΚΕΛ έχει ήδη γ.γ. 
–Εσείς πού θα βρίσκεστε στη νέα
διαδικασία; 
–Είμαι μέλος του Πολιτικού Γρα-
φείου αυτή τη στιγμή, ενώ προ-
ηγουμένως ήμουν μέλος της
Γραμματείας, αλλά δεδομένου
ότι εξελέγην ευρωβουλευτής
δεν διεκδίκησα ξανά τη θέση. 
–Τώρα όμως αλλάζουν τα πράγ-
ματα…
–Είναι με τη στήριξη του κόσμου
της Αριστεράς που αναδείχτηκα
σε αξιώματα, απέκτησα πολλές
γνώσεις και εμπειρίες. Έχω ευ-
θύνη απέναντι στον κόσμο που
με ανέδειξε όλα αυτά τα χρόνια,
που μου έδωσε τη δυνατότητα
να γίνω ό,τι έγινα να τα επιστρέ-
ψω πίσω στο κόμμα. Να βοηθή-
σω δηλαδή και να συμβάλω
ώστε να γίνει το ΑΚΕΛ ακόμα πιο
δυνατό και αποτελεσματικό. 
–Συνεπώς δεν κλείνει ο πολιτικός
σας κύκλος.
–Δεν υπήρχε περίπτωση να κλεί-
σει, δεδομένου ότι είμαι μέλος
του Πολιτικού Γραφείου. Δεν
έχω συζητήσει οτιδήποτε, αλλά
με τις γνώσεις που έχω αποκομί-
σει μπορώ να βοηθήσω σε πολ-
λά τμήματα του ΑΚΕΛ.

Ο Νεοκλής Συλικιώτης ξεκαθαρίζει στην «Κ» πως ο πολιτικός του κύκλος δεν
έχει κλείσει. σημειώνοντας πως οφείλει όλες τις εμπειρίες που αποκόμισε να
τις επιστρέψει στο κόμμα.

Η Τουρκία επιθυμεί να δημιουργήσει ένα δίκτυο στρατιωτικών βάσεων και
συνεργασιών από τα Βαλκάνια μέχρι τα παράλια της βόρειας Αφρικής.
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Σαν άλλη Κορέα 
Με ανοικτό μπουφέ μοιάζει η επιστολή του
Νίκαρου στον Γκουτέρες καθότι περιλαμβά-
νει κι αυτό που επιζητά ο γ.γ. του ΟΗΕ αλλά
και συνταγές ή αν προτιμάτε ιδέες που θα
μπορούσαν να βραχυκυκλώσουν όχι μόνο
τη διαδικασία συνέχισης της διάσκεψης του
Κραν Μοντάνα, αλλά ακόμα και την επίλυση
απλής οικονομικής διαφοράς μεταξύ δύο
κρατών. Γιατί λέω δύο κρατών αφού το ένα
είναι μόρφωμα και όχι κράτος; Δυστυχώς
επειδή λόγω εξυπνακισμών της πλευράς
μας, όπως απέδειξε ο ρωσικός πύραυλος
που έπεσε στον Πενταδάκτυλο, τα ξένα ει-
δησεογραφικά πρακτορεία και δίκτυα ανα-
φέρονταν τις προηγούμενες μέρες σε Βό-
ρεια Κύπρο και σε πρόεδρο, πρωθυπουργό
και υπουργό εξωτερικών της ΤΔΒΚ ή της Βό-
ρειας Κύπρου κάτι σαν Κορέα ένα πράμα.
Λέτε να τους πάνε και τα ονόματα; Κιμ Γιον
Νικ και Κιμ Ιλ Μου. Fly me to the moon… 

••••
Εξυπνακισμοί 
Ξέρετε πού οδήγησαν οι εξυπνακισμοί που
επινόησαν οι μεγάλοι νομικοί-συμβουλάτο-
ρες τότε επί Τάσσου που ενώ συμφωνήσαμε
με τους Ευρωπαίους να μας βάλουν στην
Ε.Ε. για να πάμε σε σοβαρές συνομιλίες να
λύσουμε το πρόβλημα, πήγαμε στον
Μπούργκενστοκ και δεν καταθέσαμε προτά-
σεις επί του σχεδίου Ανάν; Οδήγησαν τους
Ευρωπαίους και το ΕΔΑΔ να μας ρίξουν στα
νύχια της Επιτροπής Αποζημιώσεων της
Τουρκίας η οποία είτε αγοράζει την ε/κ γη
σε εξευτελιστικές τιμές, λόγω  ανάγκης που
έχουν οι πρόσφυγες και λόγω έλλειψης
πραγματικής προοπτικής αφού η ηγεσία μας
προτιμά άλλες χρυσοφόρες δουλειές και
αναπτύξεις. Τώρα εκείνο το εσωτερικό ένδι-
κο μέσο θα αποφασίσει μέχρι και για τις πε-
ριουσίες μας στο Βαρώσι. Θα αποφασίσει
δηλαδή ότι το περιβολάκι του παππού μου
με τις λεμονιές και τις πορτοκαλιές στον
Άγιο Μέμνονα, δεν ήταν του παππού μου αλ-
λά του τρισέγγονου του Λαλά Μουσταφά
Αχμέτ Λαλά Κιουτσιούκ, λέω τώρα. 

••••
Τρεις κι επιφανείς 
Επειδή μπορεί να μην το έχετε προσέξει, η
«Κ» εδώ και δύο χρόνια είχε δημοσιεύσει
πρόταση για διάσωση του Βαρωσιού την
οποία επέδωσαν οι συγγραφείς της, τρεις
επιφανείς Βαρωσιώτες, και στον Πρόεδρο
Αναστασιάδη μετά το Κραν Μοντάνα και πριν
τις προεδρικές εκλογές, λόγω μεγάλης ανη-
συχίας τους ότι η πόλη πλέον κινδύνευε πο-
λύ περισσότερο από ότι στο παρελθόν από

τον εποικισμό. Πρόκειται για τον πρέσβη
Θεόφιλο Β. Θεοφίλου, πρώην Μόνιμος Αντι-
πρόσωπο της Κύπρου στην Ε.Ε., τον πρώην
δικαστή του Ανωτάτου και κατόπιν του Ευ-
ρωπαϊκού Δικαστηρίου, Γεώργιο Αρέστη,
και τον Δημήτριο Χατζηχαμπή, πρώην πρό-
εδρο του Ανωτάτου Δικαστηρίου. Δυστυχώς
και οι τρεις εγράφησαν στις καλένδες από
τους αρμόδιους, οι οποίοι και προφανώς
αγαπούν πολύ περισσότερο άλλη πόλη και
θεωρούν ότι ίσως η Αμμόχωστος θα δημι-
ουργήσει πρόβλημα στις αναπτύξεις  αλλα-
χού. Κάποιοι μάλλον νομίζουν ότι το κουτό-
χορτο είναι βιολογικό προϊόν και μπορούν
να το πουλήσουν σαν super food κάτι σαν κι-
νόα δηλαδή. 

••••
Τα σημεία
Τα βασικά σημεία της πρότασης των τριών η
οποία  και δεν ελήφθη υπόψη είναι: Επι-
στροφή της πόλης και επανεγκατάσταση
των κατοίκων της, γεγονός που θα την καθι-
στούσε το μέγα εργοτάξιο της Ε.Ε. Αντιλαμ-

βανόσαστε πόσες θέσεις εργασίας θα δημι-
ουργούνταν, για πόσα χρόνια και με πόσο
χρήμα. Θα επαναλειτουργούσε το λιμάνι της
πόλης υπό τα ΗΕ και την Ε.Ε.  Όλο αυτό το
πρότζεκτ θα ήταν ένας καταλύτης για τη συ-
νεργασία μεταξύ των δύο κοινοτήτων.  Η δη-
μιουργία μαρίνας δίπλα από το λιμάνι ήταν
μια άλλη συνδυαστική πρόταση. Η ένταξη
της εντός των τειχών πόλης στον κατάλογο
παγκόσμιας κληρονομιάς της ΟΥΝΕΣΚΟ και
αποκατάστασης όλων των μνημείων και χτι-
σμάτων με ευρωπαϊκά κονδύλια. Να γίνει η
πόλη έδρα ενός οργανισμού της Ε.Ε. Να δη-
μιουργηθεί δικοινοτικό πανεπιστήμιο και να
εξασφαλιστούν φυσικά κονδύλια από την
Ε.Ε. και αλλού ενδεχομένως για την ανοικο-
δόμηση της Αμμοχώστου. 

••••
Έλειπαν οι πύργοι
Αυτή την πρόταση δεν την είδαμε ούτε σε
μία από τις προεδρικές επιστολές προς τον
γ.γ. του ΟΗΕ τουλάχιστον ως ένα μεγάλο
ΜΟΕ. Υποψιάζομαι ότι ο λόγος ενδεχομένως

να είναι ότι οι συγγραφείς του δεν προνόη-
σαν για την ανέγερση πύργων-ουρανοξυ-
στών που θα προωθούσαν και το μπίζινες
των χρυσών διαβατηρίων που τόσο είναι της
μόδας, στη ρημάδα τη χώρα μας…  Ξέχασα
να σας ενημερώσω ότι στο φινάλε της πρό-
τασης των τριών ρομαντικών  υπάρχει η ει-
σήγηση όπως σε  μεταγενέστερο στάδιο η
Αμμόχωστος καταστεί έδαφος του ομόσπον-
δου κράτους που να μην ανήκει ούτε στην
ε/κ πολιτεία ούτε στην τ/κ. 

••••
Τέρμα στη λούφα 
Με ένα νομοσχέδιο του υπουργού Άμυνας
Σάββα Αγγελίδη, που πέρασε από τη Βουλή,
κόβεται μαχαίρι  η λούφα που πετύχαιναν
εκατοντάδες νεοσύλλεκτοι από τη στρατιω-
τική θητεία. Ο κ. Αγγελίδης μέσα στο πλαίσιο
της πάγιας πολιτικής του για πάταξης της
φυγοστρατίας αποφάσισε να τερματίσει μια
πάγια τακτική που υπήρχε. Δηλαδή κάποιοι
να προφασίζονται ψυχολογικά προβλήματα
να παίρνουν αναβολή και την ίδια ώρα να

μπορούν να εκδίδουν δελτία υγείας αθλητή.
Τι έκανε λοιπόν ο ΥΠΑΜ; Με νομοθετική
ρύθμιση όσοι εθνοφρουροί κρίνονται ικανό-
τητας πέντε, οι γνωστοί Ι5, για ψυχολογι-
κούς λόγους  δεν θα μπορούν να εξασφαλί-
ζουν δελτίο υγείας αθλητή. Απόφαση που
είχε ως αποτέλεσμα να μειωθεί αισθητά ο
αριθμός όσων απέφευγαν το χακί.

••••
Διάττοντες αστέρες 
Εξαιρετικά ενδιαφέρουσα έως και απολαυ-
στική είναι η συνέντευξη του Νεοκλή Συλι-
κιώτη στην Μαρίνα Οικονομίδου (βλ. σελ.
10). Ο Νέο λέει ότι ο  παραγοντισμός (αυτό
το φρούτο που τώρα ανακαλύφθηκε στην
Εζεκία Παπαϊωάννου, μοιάζει ολίγον τι εξω-
τικό) δεν χωρά στην Αριστερά. Απαντά φυ-
σικά σε εκείνους που προώθησαν άλλες από
τη δική του υποψηφιότητα. Και ποιος είπε
ότι στη δημοκρατία πρέπει κανείς να ψηφί-
ζει ανάλογα με την επιθυμία της ηγεσίας και
όχι τη δική του; Απαντώντας στη συνέντευξη
του Τάκη στην «Κ» ο Νεοκλής λέει ότι όσο η
σοσιαλδημοκρατία καταρρέει δεν μπορού-
με να μιλάμε για μετατροπή του ΑΚΕΛ σε
σύγχρονο εργατικό κίνημα, ενώ περνώντας
λίγο στην αριστερή αστρολογία, πυροβολεί
στο ψαχνό: « Όχι μόνο σε εμάς, αλλά και
στην Ευρώπη έχουν εμφανιστεί διάττοντες
αστέρες, που στο τέλος της μέρας δυσφη-
μούν την Αριστερά». Απορία: Όλοι τούτοι οι
αστέρες δεν έχουν ονόματα; Ή μήπως νομί-
ζετε ότι δεν μαθαίνονται τα εν οίκω… 

Οι τρεις ρομαντικοί Βαρωσιώτες αστόχησαν στους πύργους  

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Λέτε να ΄ναι κι ο Αλέξης Γιωργούλης διάττων αστήρ; Διαφορετικά γιατί πελλετά;  

Φυσικά, ο τίτλος που μόλις διαβά-
σατε είναι σχηματικός και υπερβο-
λικός – με απλά λόγια, δεν αποδίδει
πιστά το κείμενο που ακολουθεί.
Ετσι είναι όμως οι τίτλοι από τη φύ-
ση τους, οπότε ας περάσουμε στην
ουσία. Αναφέρομαι στον μύθο του
περίφημου και πολυλατρεμένου
ΚΚΕ Εσωτερικού ή, απλά, του Εσω-
τερικού. Αυτός ο μύθος τελειώνει,
ανεξαρτήτως του αποτελέσματος
των αυριανών εκλογών – και αυτό
δεν το λέω καθ’ υπερβολήν, όπως
θα εξηγήσω παρακάτω. Να διευκρι-
νίσω, εξάλλου, ότι ο όρος «τελει-
ώνει» δεν σημαίνει ότι εξαλείφεται.
Αλίμονο, αν το περίμενε κανείς αυ-
τό· στις ανοιχτές κοινωνίες, παρό-
μοιες μεταβολές παίρνουν χρόνο
για να εδραιωθούν και απαιτούν ευ-
ρείες συναινέσεις. Ομως, στη διάρ-
κεια της σχεδόν πενταετούς διακυ-
βέρνησης της χώρας από τον ΣΥΡΙ-
ΖΑ και τους εκάστοτε βολικούς συμ-
μάχους του, ήταν ο μύθος του Εσω-
τερικού αυτός που δοκιμάστηκε για
πρώτη φορά με την πραγματικότη-
τα, με τα γνωστά αποτελέσματα.
Από εδώ και πέρα μόνο να ξεφου-
σκώνει θα μπορεί.

Κατ’ αρχάς και μόνο το χαϊδευτικό
του μύθου, που τελικά επικράτησε
στην καθημερινή γλώσσα, δηλαδή
σκέτο «Εσωτερικό», ήταν παραπλα-
νητικό, καθώς έτεινε να παραμερί-
ζει το αρνητικά φορτισμένο πρώτο
συνθετικό του κόμματος: ΚΚΕ, δη-
λαδή Κομμουνιστικό Κόμμα Ελλά-
δας. Προσωπικώς, ποτέ δεν υπέκυ-
ψα στη γοητεία του Εσωτερικού
(των ιδεών του Εσωτερικού, όχι των
κοριτσιών του Εσωτερικού, να το δι-
ευκρινίσω), για τον λόγο ότι αδυνα-
τούσα να καταλάβω σε τι θα μπο-
ρούσε να βελτιωθεί ο κομμουνι-
σμός ως σύστημα, αν τον εφαρμό-

σουμε μόνοι μας, χωρίς τη βοήθεια
των Ρώσων, οι οποίοι τον ανακάλυ-
ψαν στο κάτω κάτω. Και ιδίως αφό-
του κατέρρευσε η Σοβιετία και το
ανατολικό μπλοκ τη δεκαετία του
1990. Ξέρω ότι το θέτω άκομψα,
αλλά τελικά ο κομμουνισμός δεν
έκανε ούτε για τους Ρώσους, που
ιστορικά αποτελούν μια ιδιαίτερη
περίπτωση, αφού δεν ανήκουν
ακριβώς στην ευρωπαϊκή παράδο-
ση της Δύσης. (Διαμορφώθηκαν για
πάντα σε κάτι ευρασιατικό μετά την
υποταγή τους στους Μογγόλους και
τη Χρυσή Ορδή τους – όχι ανόητα
λογοπαίγνια, παρακαλώ. Οι κακό-
μοιροι...)

Στο σημείο αυτό, μια παρέκβαση
επί προσωπικού. Ας μου συγχωρε-
θεί η απλοϊκότητα των σκέψεων, την
οποία ευλόγησε εξάλλου ο Ιωάννης
Χους, αλλά εγώ δεν είμαι διανοού-
μενος· αντιθέτως έχω την κακή συ-
νήθεια να προσπαθώ να σκέφτομαι
μόνος μου και για τον εαυτό μου.
Πάσχω, δε, από μία αναπηρία, η
οποία με έκανε πάντα να βλέπω τον
κόσμο ως κάτι μεγαλύτερο από τις
θεωρίες για τον κόσμο. Τεμπελιά;
Επειδή με ξέρω, δεν το βρίσκω απί-
θανο. Εν πάση περιπτώσει, παρακα-
λώ να κριθώ με επιείκεια.

Το κατ’ αντιδιαστολή ΚΚΕ Εξωτερι-

κού, δηλαδή το γνήσιο ΚΚΕ, δοκιμά-
στηκε ιστορικά κατά τη δεκαετία
του 1940, όταν εκμεταλλεύθηκε
τον ριζοσπαστισμό που προκάλεσε
η κατάρρευση του πολιτικού συστή-
ματος με την Κατοχή. Ομως, το ΚΚΕ
ως ενδεχόμενο εξουσίας έκλεισε
οριστικά το 1949 με την ήττα του.
Αν οι πιέσεις για περισσότερη ελευ-
θερία, κατά τη μεταπολεμική περίο-
δο, είχαν κάπως απορροφηθεί από
το σύστημα και δεν είχε συμβεί η
χούντα των ηλιθίων το 1967, το ΚΚΕ
θα ερχόταν και πάλι στη νομιμότη-
τα, για να σβήσει ήσυχο σε μια γω-
νιά, όπως και τόσοι άλλοι πολιτικοί
πρόσφυγες που επέστρεψαν. Η

χούντα των ηλιθίων ήταν όμως εκεί-
νη που φόρεσε το φωτοστέφανο
στην Αριστερά και δεδομένου ότι το
ΚΚΕ δεν αποτελούσε σοβαρή επι-
λογή (καμία χώρα δεν επέλεξε
ελεύθερα και δημοκρατικά τον δρό-
μο για τη Σιβηρία...), οι ριζοσπαστι-
κές τάσεις της κοινωνίας διοχετεύ-
θηκαν σε ηπιότερες μορφές Αρι-
στεράς – εξ ου το αβυσσαλέο μίσος
του ΚΚΕ για το ΠΑΣΟΚ και τον Πα-
πανδρέου.  

Ομως το ΚΚΕ Εσ. ήταν κάτι διαφο-
ρετικό κι ας ήταν επίσης «κομμουνι-
στικό». Ηταν, ακριβώς, κομμουνιστι-
κό με εισαγωγικά· δηλαδή πιο κομ-

ψό, πιο ευαίσθητο, πιο πολιτισμένο,
δεν μύριζε φέτα – πώς να το πω αλ-
λιώς; Ο σεβασμός προς το ΚΚΕ Εσ.,
ενίοτε ακόμη και η περιστασιακή
«ψήφος στον Λεωνίδα» (κάτι σαν
τάμα στην Παναγιά της Τήνου) ήταν
το απόλυτο δημοκρατικό άλλοθι, το
απόλυτο δημοκρατικό αξεσουάρ,
θα έλεγα. Γι’ αυτό και τα στελέχη
του ήσαν περιζήτητα για μεταγρα-
φές και μονίμως ευνοημένα ως
επαγγελματική τάξη από το σύστη-
μα που διαμορφώθηκε μετά τη Με-
ταπολίτευση. Το Εσωτερικό γενικώς
αντιπροσώπευε, υποτίθεται, μια ελ-
πίδα αδοκίμαστη.

Είναι αλήθεια ότι το λεγόμενο Εσω-
τερικό περιείχε και ανανεωτικούς
και ριζοσπάστες· και εκείνους, δη-
λαδή, που εγκατέλειψαν σταδιακά
τις μαρξιστικές ιδεοληψίες και με-
τακινήθηκαν προς την Κεντροαρι-
στερά και τους άλλους, που εξακο-
λουθούσαν να ψάχνουν δρόμο για
«κάτι σαν κομμουνισμό», έξω όμως
από τον ασφυκτικό δογματισμό του
ιστορικού ΚΚΕ. Οι εκπρόσωποι –
συγγνώμη, λάθος. Το σωστό είναι οι
αντιπρόσωποι, με την έννοια των
εμπορικών αντιπροσώπων, αυτού
του μύθου κυβέρνησαν τη χώρα, με
τη βοήθεια βεβαίως αδίστακτων
λαϊκιστών δεξιών. Η περίφημη
«πρώτη φορά Αριστερά» ήταν στην
πραγματικότητα «πρώτη φορά Εσω-
τερικό». Υπό την έννοια αυτή, λοι-
πόν, στις αυριανές εκλογές τελει-
ώνει ο μύθος του Εσωτερικού.
Οποιο αποτέλεσμα και αν πετύχει ο
ΣΥΡΙΖΑ, ο μύθος του Εσωτερικού
χτύπησε ύφαλο και βάζει νερά.
Υπομονή. Θα βουλιάξει κι αυτό το
σαπιοκάραβο, να ησυχάσουμε...

Ο τελευταίος μύθος της Μεταπολίτευσης
Tου ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
Νίκος Αναστασιάδης

Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, ο οποί-
ος έσπασε τον πόδα του. Νίκαρε, ευ-
χόμαστε σιδερένιος και εις πολλά έτη! 
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Ενα μήνα μετά την πρωτοφανή στα παγ-
κόσμια χρονικά τραπεζική/οικονομική
κρίση που πέρασε η Κύπρος με το κού-
ρεμα καταθέσεων και τις κλειστές τρά-
πεζες, υπήρξε η πρόθεση από πλευράς
κυβερνώντων για την διενέργεια εκτε-

ταμένης έρευνας για το “τις πταίει” με τον διορισμό
ερευνητικής επιτροπής και προς εκτόνωση της αγα-
νάκτησης του κόσμου. Διορίστηκαν σε αυτή την επι-
τροπή δύο εξέχουσες μορφές του Ανωτάτου Δικαστη-
ρίου, οι δικαστές Κωνσταντινίδης και Καλλής, οι
οποίοι, όμως, ο καθείς για τους δικούς του λόγους πα-
ραιτήθηκαν.

Στις 23/4/2013 ο πρώην Δικαστής του Ανωτάτου
Δικαστηρίου Παναγιώτης Καλλής, σε παρέμβαση του
σε τηλεοπτικό δελτίο ειδήσεων και ερωτώμενος κατά
πόσο πιστεύει ότι θα απονεμηθεί δικαιοσύνη, ευθαρσώς
και χωρίς περιστροφές μίλησε ξεκάθαρα για σύστημα
το οποίο υπάρχει από το ‘60 και το οποίο γνωρίζουν
όλοι! Είναι τρομακτικό να ακούς έναν δικαστή του
Ανωτάτου Δικαστηρίου που έφτασε στο πιο ψηλό
δώμα εξουσίας, να μιλά για “σύστημα” το οποίο υπάρχει
και το οποίο είναι τόσο ισχυρό, που να μπορεί να πα-
ρέμβει σε τέτοιο σημείο που να υπερκαλύπτει ακόμα
και αυτή την απονομή δικαιοσύνης!

Ο Παναγιώτης Καλλής, ο οποίος ευθαρσώς προέβη
στην τρομακτική αυτή δήλωση, είναι ο άνθρωπος ο
οποίος εξέδωσε το τεράστιας σημασίας πόρισμά του
για την πτώση του αεροπλάνου της Ηλιος που στοίχισε
την ζωή σε 121 συνανθρώπους μας και είναι ο άνθρωπος
ο οποίος δεν δίστασε να προβεί στα ευρήματά του
για τις ευθύνες του πρώην βοηθού Γενικού Εισαγγελέα,
ο οποίος μετά όπως όλοι γνωρίζουμε φυλακίστηκε.

Τα όσα βιώσαμε πριν μόλις 6 μήνες σε σχέση με
τον θεσμό της Δικαιοσύνης στην Κύπρο και τις εξω-
φρενικές εκατέρωθεν δηλώσεις που οδήγησαν κλιμάκιο
με υψηλόβαθμους λειτουργούς του Συμβουλίου της
Ευρώπης της Greco να κατέλθουν στην Κύπρο και
επίσης χωρίς περιστροφές να δηλώσουν ότι οι συστάσεις
της δεν είναι προαιρετικές αλλά υποχρεωτικές, είναι
επίσης κάτι που θα πρέπει επίσης να μας κάνει να
τρομάζουμε. 

Πριν από λίγες ημέρες, η Greco σε ανακοίνωσή
της, μας ενημέρωσε ότι η Κύπρος είναι μεταξύ των
10 χωρών που δεν έχουν ακόμη συμμορφωθεί πλήρως
με οποιεσδήποτε από τις συστάσεις της GRECO σε
σχέση με τους δικαστές! Όσοι ασχολούμαστε επαγ-
γελματικά με τον χώρο της Δικαιοσύνης και της απο-
νομής από τα κυπριακά δικαστήρια, κυρίως οι δικηγόροι,
γνωρίζουμε πολύ καλά τι συμβαίνει.

Ο θεσμός της δικαιοσύνης προφανώς νοσεί και
όσοι ισχυρίζονται το αντίθετο, είτε λένε ψέματα είτε
έχουν ιδιοτελή κίνητρα για να ισχυρίζονται κάτι τέτοιο.
Το ποιος θα μας φυλάει από τους φύλακες έχει αναλυθεί
επισταμένως και σε προηγούμενό μου άρθρο και είναι
ξεκάθαρο ότι κανένας κλάδος δεν μπορεί να ελέγχει
τον εαυτό του και δεν μπορεί κανένας να είναι ελεγκτής
και ελεγχόμενος. Ο Παγκύπριος Δικηγορικός Σύλλογος
έχει τεράστιες ευθύνες όπως και όλοι οι δικηγόροι ξε-
χωριστά για τα όσα συμβαίνουν, αφού με την ανοχή
τους, τουλάχιστον, αφήνουν τα πάντα να κυλούν
χωρίς ουσιαστική αντίδραση.

Από το απλό γεγονός ότι είναι εξωφρενικό το Οι-
κογενειακό και Εργατικό Δικαστήριο Λευκωσίας να
είναι σε μια ιδιωτική πολυκατοικία, πάνω από ένα
εστιατόριο στο κέντρο της Λευκωσίας, μέχρι το γεγονός
του ότι οι δικηγόροι, ως λειτουργοί της Δικαιοσύνης,
δεν έχουν απολύτως κανένα θεσμικό ρόλο σε οτιδήποτε
αφορά είτε τους διορισμούς δικαστών, των διαδικα-
στικών κανονισμών, ούτε καν των απαράδεκτων
κτιρίων στην Λευκωσία στα οποία εξαναγκαζόμαστε
να εργαζόμαστε.

Είναι καιρός πλέον οι δικηγόροι να αναλάβουν τις
ευθύνες που τους αναλογούν και να ζητήσουν να πα-
ρέμβουν άμεσα και να αποκτήσουν θεσμικό ρόλο στα
της Δικαιοσύνης. Κανένας δεν κατέχει την απόλυτη
αλήθεια και κανένας, ακόμα και οι 13 Δικαστές του
Ανωτάτου Δικαστηρίου, δεν μπορούν να ισχυρίζονται
ότι μόνο οι ίδιοι γνωρίζουν τι πρέπει να γίνει στον
θεσμό που υπηρετούν. Οι δικηγόροι έχουμε ευθύνη
για την σιωπή μας.

Ο κ. Μιχάλης Παρασκευάς είναι δικηγόρος 

Ευθύνη δικηγόρων
για τη σιωπή 

ΑΡΘΡΟ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΑΡΑΣΚΕΥΑ

Ερχονται οι κάμερες της ασφάλειας και της
υπομονής, για να μειώσουν τα δυστυχήματα
στους δρόμους. Έπρεπε να έλθει στο Υπουρ-
γείο Μεταφορών, η ήρεμη δύναμη, η Βασιλική
Αναστασιάδου, για να ανατρέψει το πολύ-
χρονο «ραχάτι» των ατέλιωτων μελετών και

των άκαρπων ύποπτων συζητήσεων, για την εγκατάσταση
συστήματος φωτοεπισήμανσης στους δρόμους. Στο μεταξύ
έφυγαν από τον μάταιο τούτο κόσμο εκατοντάδες, αν όχι
και χιλιάδες νέοι και μεγαλύτεροι, θυσία στον Μολώχ της
ασφάλτου. Την ίδια ώρα δεκάδες χιλιάδες άνθρωποι τα-
λαιπωρήθηκαν και ταλαιπωρούνται στα νοσοκομεία, ενώ
η ζωή τους κατάντησε ένα συνεχές μαρτύριο γι’ αυτούς
και τους συγγενείς τους. Ελπίζουμε να μην υπάρξουν πι-
σωγυρίσματα και να μην πέσουν πάνω στην Βασιλική
«λυτοί και δεμένοι» μεγαλόσχημοι και πονηρούληδες, οι
οποίοι ενοχλούνται και από την σκιά τους. Η Βασιλική
Αναστασιάδου, παλιά καραβάνα στην δημόσια υπηρεσία,
έχει γερό στομάχι και σίγουρα δεν θα κάνει πίσω. Η ιστορία
θυμίζει την περίφημη κάρτα φιλάθλου, του Ιωνά Νικολάου,
η οποία από την ημέρα που καθιερώθηκε, δεν έσπασε ούτε
μύτη στα γήπεδα και τώρα με το νέο Υπουργό, θέλουν οι
βουλευτές να την ανατρέψουν.

Η Υπουργός Μεταφορών, ανακοινώνοντας την προκήρυξη
των προσφορών, πολύ σωστά επεσήμανε ότι οι κάμερες
δεν αποτελούν πανάκεια, αλλά απαιτείται συνείδηση και
κουλτούρα σωστής οδήγησης. Εδώ ξεκινούν τα δύσκολα,
τα οποία αρχίζουν από την ικανότητα και την ψυχολογία
των οδηγών και φθάνουν μέχρι την ποιότητα των αυτοκι-
νήτων και την ασφάλεια των δρόμων. Είναι τρελό, αυτό
το οποίο συμβαίνει σήμερα κυρίως στους δρόμους της Λευ-
κωσίας με το κυκλοφοριακό χάος. Κάθε πρωί σχηματίζονται
ουρές μέχρι το νέο ΓΣΠ, γεγονός το οποίο μεταφράζεται
σε σπάσιμο νεύρων των οδηγών, σε εξωφρενικό κόστος,
σε καύσιμα, συντήρησης των αυτοκινήτων και σε καυσαέρια,
τα οποία πληρώνονται πανάκριβα στο ευρωχρηματιστήριο
της μόλυνσης του περιβάλλοντος. Οι φορολογούμενοι πλη-
ρώνουν εδώ και πολλά χρόνια εκατομμύρια για το σιωπηλό
σύστημα «σκουτ» το οποίο κανείς δεν ξέρει αν συμβάλλει
ή όχι στην αντιμετώπιση της διακίνησης των οχημάτων. 

Με την εισαγωγή σε μερικούς μήνες του συστήματος
φωτοεπισήμανσης, είναι ανάγκη να προχωρήσει και μια
γενική αναθεώρηση, προς τα πάνω, των ορίων ταχύτητας
εντός των πόλεων. Όπως συνέβη στην λεωφόρο Γρίβα
Διγενή στην Λευκωσία, όπου λειτουργούν σήμερα οι μο-
ναχικές κάμερες. Έπρεπε να πληρώσουν χιλιάδες ευρώ,
δεκάδες ντελιβεράδες και εκατοντάδες ευρώ μερικοί με-
γαλόσχημοι, για να δεηθούν οι αρμόδιοι να κάνουν το αυ-
τονόητο, δηλαδή να αυξήσουν το όριο ταχύτητας από τα
50 στα 65 χιλιόμετρα. Επιτέλους πρέπει και οι μεγάλες λε-
ωφόροι των πόλεων να διαχωριστούν είτε με παρτέρια,
είτε με απλές μπάρες, ώστε να τερματιστούν και οι πονηρές
σταθμεύσεις έξω από περίπτερα, φούρνους και άλλα κα-
ταστήματα. Καλό είναι να αντικατασταθούν και πολλά
φώτα τροχαίας, με κυκλικούς κόμβους, ώστε να μπορούν
οι οδηγοί να μεταβαίνουν ελεύθερα στα καταστήματα τα
οποία επιθυμούν, έστω και αν διανύουν μερικά μέτρα πα-
ραπάνω. Το επόμενο βήμα, στο οποίο πρέπει να προχωρήσει
η ήρεμη δύναμη, η Βασιλική Αναστασιάδου, είναι η κα-
θιέρωση κινήτρων ώστε να αντικατασταθούν τα παλαιά
από νέα σύγχρονα αυτοκίνητα. Καλό είναι να καθιερωθούν
και κίνητρα, ώστε να εφοδιαστούν τα αυτοκίνητα με έξυπνα
συστήματα ασφάλειας, για πρόληψη των δυστυχημάτων.
Δηλαδή συστήματα αυτόματης ακινητοποίησης των οχη-
μάτων, ώστε να προλαμβάνονται οι συγκρούσεις. Συστήματα
συναγερμού όταν αλλάζουν λωρίδες τα οχήματα και όταν
ξεπερνούν το όριο ταχύτητας. Καλό είναι να προωθηθεί
και το application, το πρόγραμμα στα κινητά τηλέφωνα,
το οποίο να ενημερώνει τους οδηγούς, για το χώρο, όπου
υπάρχουν κάμερες. Στόχος δεν πρέπει να είναι οι καταγγελίες,
αλλά η πρόληψη των δυστυχημάτων και αυτό πρέπει να
γίνει συνείδηση κυρίως στην Αστυνομία. Ακόμη είναι
καιρός να θεσμοθετηθεί η απαλλαγή από τέλη κυκλοφορίας,
των ηλεκτρικών και των υβριδικών οχημάτων, όπως συμ-
βαίνει σε άλλες χώρες. Καλό είναι τα πρόστιμα από τις κά-
μερες, να καταλήγουν σε ένα ξεχωριστό ταμείο, να γίνονται
έργα στους δρόμους και να εκπαιδεύονται οι οδηγοί και
όχι να οδηγούνται στον κορβανά του δημοσίου και να χά-
νονται σε ρουσφέτια και άλλα παράδοξα έξοδα. Το μεγάλο
βήμα με τις κάμερες γίνεται, πρέπει να ακολουθήσουν και
τα μικρά βήματα. 

Κάμερες
της ασφάλειας

ΒΟΛΕΣ / Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Επιμελητής κατά τη διάρκεια ξενάγησης σε έκθεση «Bohemian Rhapsody: Queen World Tour» με έργα
αφιερωμένα στη ροκ μπάντα Queen.

Εκατό δέκα και κάτι ψιλά, τα
εκατομμύρια που χρειάζονται
για να αποκτήσουν οι βου-
λευτές μας νέο κτίριο. Κι αυτά
σύμφωνα με την πιο χαμηλή
προσφορά διότι η πιο ψηλή

προνοεί περίπου 120 εκατομμύρια. Και
ναι μεν μπορεί να έπαθαν σοκ εκεί στο
Τμήμα Δημοσίων Έργων όταν άνοιξαν
τους φακέλους των (μόνο) δύο εταιρειών
που υπέβαλαν προσφορές για την ανέγερση
της νέας Βουλής, αλλά το σοκ τους δεν
προσθέτει τίποτα επί της ουσίας.

Και η ουσία έγκειται στο γιατί οι βου-
λευτές μας χρειάζονται ένα νέο τόσο πο-
λυδάπανο κτίριο; Την στιγμή που σ’ αυτή
την κακόμοιρη (όπως την κατάντησαν οι
ίδιοι) χώρα, υπάρχουν ένα σωρό άλλες επι-
τακτικές ανάγκες, οι οποίες έχουν να κά-
νουν με τα πραγματικά προβλήματα των
πολιτών και όχι με τις “ανέσεις” των βου-

λευτών. Και να πεις ότι μας έβγαλαν ασπρο-
πρόσωπους ώστε να θεωρούν πως έχουν
και τα μούτρα να ζητούν νέα κτίρια τα
οποία θα πληρώσουμε εμείς οι έρμοι από
την τσέπη μας;

Όχι μόνο ασπροπρόσωπους δεν μας
έβγαλαν αλλά από τον καιρό της οικονο-
μικής κρίσης και μετά στο μυαλό και του
τελευταίου σκεπτόμενου πολίτη η επάρκειά
τους αμφισβητείται καθημερινώς, πράγμα
που προφανώς είτε δεν θέλουν, είτε δεν
έχουν την ικανότητα να κατανοήσουν.
Να θυμίσω ότι οι φίλτατοι βουλευτές μας
ακόμα και τον καιρό που ο κόσμος συνέρρεε
στα κοινοτικά παντοπωλεία δεν επέδειξαν
καμιά προθυμία να απαρνηθούν τα προ-
νόμιά τους είτε αυτά αφορούσαν στις λι-
μουζίνες τους, είτε στα ποσά της κρατικής
χορηγίας για τα κόμματά τους, είτε στις
παχυλές τους συντάξεις.

Ο δε πρόεδρος της Βουλής προ μηνών

επέμενε πως σώνει και καλά πρέπει να
χτιστεί ένα νέο κτίριο και μάλιστα δήλωνε
ευθαρσώς πως είναι αποφασισμένος να
προχωρήσει στην υλοποίησή του, όσα εμ-
πόδια κι αν βάλει ο οποιοσδήποτε. Και όλα
αυτά τα έλεγε χωρίς κανένα ίχνος ντροπής,
δηλαδή συναίσθησης ότι αυτή η χώρα έχει
περάσει μια οικονομική κρίση την οποία
δεν προκάλεσε κάποιος σεισμός ή κατα-
ποντισμός αλλά η θλιβερή ανεπάρκεια των
αξιωματούχων μας, οι οποίοι παραμένοντας
στην κοσμάρα τους θεωρούν πως είναι
στις προτεραιότητές μας να τους χτίσουμε
και ένα μεγαλοπρεπές μέγαρο την ίδια
ώρα που αυτό το κράτος εξακολουθεί να
νοσεί σε ένα σωρό υπηρεσίες κρατικής
πρόνοιας με τις ευπαθείς ομάδες να μην
έχουν στον ήλιο μοίρα. 

Μετά την δημοσιοποίηση των δύο αυ-
τών εξωφρενικών προσφορών μόνο το Κί-
νημα Οικολόγων αντέδρασε καλώντας

τους αρμοδίους “να ακυρώσουν τον δια-
γωνισμό και να αξιοποιήσουν τα εκατομ-
μύρια που εξοικονομούνται για τον απλό
λαό, την κοινωνία και την βιώσιμη ανά-
πτυξη”.

Αυτή μάλιστα. Είναι μια υγιής αντίδραση
η οποία ωστόσο θίγει ένα καίριο ερώτημα:
Γιατί μόνο το Κίνημα Οικολόγων αντέδρασε;
Γιατί τα υπόλοιπα κόμματα επέλεξαν να
σιωπήσουν; Γιατί υποστήριξαν σύσσωμοι
αυτό που πολύ σωστά υπογραμμίζουν οι
οικολόγοι: Ότι “είναι σημαντικότερο το
κράτος να επικεντρωθεί στην επίλυση σει-
ράς κοινωνικών προβλημάτων που υπάρ-
χουν και που είναι πολύ πιο επιτακτική
ανάγκη η αντιμετώπισή τους παρά η δια-
σφάλιση της όποιας πολυτέλειας για τους
βουλευτές;

Προς τι η σιωπή των υπολοίπων; Δεν
θεωρούν πως είναι πιο σοβαρά τα προ-
βλήματα των πολιτών από την δική τους

“άνεση”; Δεν θεωρούν πως σε ένα κράτος
όπου δεν υπάρχει επαρκής πρόνοια και
υποδομή για τις ευπαθείς ομάδες πρέπει
να τεθούν σωστά οι προτεραιότητες από
αυτούς που δήθεν μας αντιπροσωπεύουν
και που δήθεν έχουν ως αποστολή την
ευημερία των πολιτών; Προς τι λοιπόν
αυτή η σιωπή κύριοι βουλευτές; Σοβαρά
τώρα δεν μπορείτε καν να αντιληφθείτε
πως όχι μόνο δεν σας τιμά αλλά σας καθιστά
για ακόμα μια φορά θλιβερά κατώτερους
των περιστάσεων;

Ή μήπως ζώντας τόσο καιρό στην κο-
σμάρα σας τίποτα πια δεν είναι ικανό να
σας βγάλει από αυτήν; Ούτε καν τα προ-
βλήματα αυτού του κόσμου που τον θυ-
μάστε μόνο όταν είναι να σας ψηφίσει,
ώστε να συνεχίσετε αμέριμνοι να απολαμ-
βάνετε τα προνόμιά σας;

Και οι βουλευτές μας στην κοσμάρα τους
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Ο κόσμος ανησυχεί. Πού το πάει ο Ερντογάν;
Γιατί ο Τραμπ δεν του τράβηξε το αυτί; Μή-
πως τα ξαναβρούν ΗΠΑ - Τουρκία; Σε μια

τέτοια περίπτωση μήπως θα είμαστε εμείς η πα-
ράπλευρη απώλεια; Φυσιολογικά και αυτονόητα
ερωτήματα για μια πραγματική απειλή. Διότι σε
αντίθεση με κατά καιρούς διαλαμβανόμενα, η ελ-
ληνοτουρκική διαμάχη δεν σχετίζεται με ψυχο-
λογικές αιτίες αντιπαλότητας που ανάγονται στην
Ιστορία. Οι διαφορές μεταξύ Ελλάδος και Τουρκίας
οφείλονται σε αντικρουόμενα συμφέροντα, σχε-
τικώς με τον ρόλο που επιθυμεί κάθε χώρα να
διαδραματίσει στην Ανατολική Μεσόγειο, στα
Βαλκάνια και στον Εύξεινο Πόντο. Στη γεωπολιτική
σκακιέρα της Ανατολικής Μεσογείου η Ελλάδα
διαθέτει δύο κρίσιμα ερείσματα. Την Κύπρο, που
τη φέρνει σε επαφή με τα κράτη της Μέσης Ανα-
τολής, και το Αιγαίο, στο οποίο η απόλυτη ελληνική
κυριαρχία οδηγεί σε πλήρη έλεγχο των περασμάτων
προς τον Εύξεινο Πόντο. Αυτά τα δύο στοιχεία
προσπαθεί να ακυρώσει η τουρκική πολιτική,
διότι συγκρούονται με τη δική της αντίληψη για
τον ρόλο που θέλει να διαδραματίσει στην περιοχή.
Για όσον καιρό δεν υπάρχει ταυτότητα συμφε-
ρόντων μεταξύ Ελλάδος και Τουρκίας, θα υπάρχει
αυτή η αντιπαλότητα. Από το 2011 η Τουρκία αι-
σθάνεται ότι τις εξελίξεις γύρω από τα ενεργειακά
της Ανατολικής Μεσογείου καθοδηγεί η Κύπρος.
Αυτή την κατάσταση επιθυμεί να διακόψει με τα
σεισμογραφικά και γεωτρητικά σκάφη που στέλνει
γύρω από το νησί. Τα απέκτησε δαπανώντας 1
δισ. ευρώ τα έξι τελευταία χρόνια. Είναι πολλά
λεφτά. Αυτό και μόνον καταδεικνύει ότι δεν είναι
θεατρική κίνηση του Ερντογάν για να αποσπάσει
την προσοχή της τουρκικής κοινής γνώμης από
τα εσωτερικά προβλήματα, όπως κατά καιρούς
ακούγεται στην Ελλάδα. Αποτελεί στρατηγική
επιλογή. Θα τη δούμε σε πλήρη ανάπτυξη τους
επόμενους μήνες.

Πρέπει επίσης να έχουμε υπ’ όψιν μας ότι η
Τουρκία θεωρεί απολύτως θεμιτό να ασκεί πιέσεις
στην Ελλάδα μέσω της στρατιωτικής της μηχανής.
Το τουρκικό υποσυνείδητο είναι εθισμένο στις
συχνές τηλεοπτικές εικόνες κηδειών στρατιωτικών
που σκοτώθηκαν στο καθήκον. Αποκαλυπτικές
της τουρκικής νοοτροπίας είναι και οι συζητήσεις
του 2005 μεταξύ Αμερικανών και Τούρκων εν
σχέσει προς τις υπερπτήσεις κατοικημένων νησιών
ή τη διενέργεια στρατιωτικών ασκήσεων στην
Κύπρο. Σε τηλεγραφήματα που έφερε στο φως το
WikiLeaks φαίνεται ότι οι Τούρκοι αδιαφορούσαν
στις αμερικανικές επισημάνσεις να αποφευχθούν
τέτοιες ενέργειες. Θεωρούσαν ότι θα αποσπούσαν
κέρδη από την ψυχολογική εξουθένωση της ελ-

ληνικής πλευράς. Επομένως, οι τουρκικές έρευνες
στην Ανατολική Μεσόγειο θα συνοδεύονται και
από την τουρκική στρατιωτική απειλή.

Δεν πρόκειται για κάτι καινοφανές. Η μεταπο-
λιτευτική Ελλάδα έμαθε να ζει με μια Τουρκία
απειλητική και επικίνδυνη, που κατά καιρούς
ετοιμαζόταν για πόλεμο. Για να την αντιμετωπί-
σουμε, δαπανούμε ένα υπέρογκο ποσόν για τις
αμυντικές μας ανάγκες. Η αποτρεπτική δύναμη
των Ενόπλων Δυνάμεων παραμένει πάντοτε ένας
παράγων που σέβεται η Αγκυρα. Παρά τη σχετική
στρατιωτική υπεροχή της Τουρκίας έναντι της
Ελλάδος, οι Τούρκοι δεν νιώθουν αρκετά ασφαλείς
για την έκβαση ενός ελληνοτουρκικού πολέμου,
ώστε να είναι αδιάφοροι για την κλιμάκωση ενός
θερμού επεισοδίου. Πάντως, όσο πιο σαφείς είναι
οι κανόνες και οι κόκκινες γραμμές, τόσο απομα-
κρύνεται το ενδεχόμενο ενός κατά λάθος θερμού
επεισοδίου. Η διασάφηση των ορίων λειτουργεί
αποτρεπτικά. Κάτι που απασχολεί την ελληνική
κοινή γνώμη είναι οι τουρκικές προτάσεις που
ακούγονται περί συνδιαχειρίσεως/συνεκμεταλ-
λεύσεως της Ανατολικής Μεσογείου. Η Τουρκία
μιλάει για συνεκμετάλλευση στις περιοχές νοτίως
της Κρήτης ή της Κύπρου. Θεωρεί ότι η υπόλοιπη
Ανατολική Μεσόγειος της ανήκει. Είναι θετικό
που ο Ελληνας υπουργός Εξωτερικών επανέλαβε,
για πρώτη φορά την προηγούμενη εβδομάδα, την
πάγια από το 1974 ελληνική θέση επί του συγκε-
κριμένου θέματος: η οριοθέτηση της υφαλοκρη-
πίδας προηγείται των οποιωνδήποτε συζητήσεων
περί συνεκμεταλλεύσεως. 

Τέλος, στην ελληνική πλευρά επικρατεί η αν-
τίληψη ότι είναι δυνατόν να προσέλθει σε πλα-
σματικό διάλογο για να αποφύγει τη διαπραγμά-
τευση. Η αντίληψη αυτή είναι λανθασμένη. Η πο-
λιτική του διαλόγου δεν διασφαλίζει ότι κάποια
στιγμή δεν θα καταλήξει σε διαπραγματεύσεις.
Αντιθέτως, καθιστά βέβαιον ότι η Ελλάδα θα δεχθεί
ισχυρές πιέσεις για διαπραγματεύσεις. Αυτό ση-
μαίνει ότι η ελληνική πλευρά πρέπει να αναλάβει
την πρωτοβουλία των κινήσεων, ορίζοντας το
πεδίο στο οποίο θα κινηθούν οι διαπραγματεύσεις.
Σε άλλη περίπτωση, θα τρέχει πίσω από τις τουρ-
κικές προτάσεις. Το θέμα του διαλόγου άλλωστε
εξαρτάται και τις νέες συμμαχίες που διαμορφώ-
νονται στην περιοχή. Μια ισχυρή ελληνική κυ-
βέρνηση, που ελπίζουμε να προκύψει από τις ση-
μερινές εκλογές, θα μετρήσει ιδιαιτέρως στις ευ-
ρύτερες ανακατανομές ισχύος. 

Ο κ. Αγγελος Συρίγος είναι αναπληρωτής καθηγητής Διε-
θνούς Δικαίου και Εξωτερικής Πολιτικής, υποψήφιος με
τη Ν.Δ. στην Α΄ Αθηνών.

ΑΝΑΛΥΣΗ / Tου ΑΓΓΕΛΟΥ ΣΥΡΙΓΟΥ
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Ισως οι εκλογές αυτές
να σηματοδοτήσουν
το τέλος του Ψυχρού
Πολέμου και στη χώ-
ρα μας, 30 χρόνια με-
τά την πτώση του

Τείχους του Βερολίνου. Η ήττα του
ΣΥΡΙΖΑ στις κάλπες αλλά και στη
συνείδηση των περισσότερων Ελ-
λήνων μπορεί να κλείσει τον κύκλο
που άνοιξε με τον Β΄ Παγκόσμιο
Πόλεμο και τον Εμφύλιο. Τώρα και
η Αριστερά είχε την ευκαιρία να
κυβερνήσει. Βρήκε την Ελλάδα ρι-
ζωμένη στη Δύση, δοκίμασε εναλ-
λακτική πορεία και απέτυχε. Ενώ
από τον Σεπτέμβριο του 2015 ο
ΣΥΡΙΖΑ κυβέρνησε με γνώμονα
την ανάγκη η Ελλάδα να παραμείνει
στην Ευρωζώνη και στην Ε.Ε., ενώ
οι σχέσεις ΗΠΑ - Ελλάδας άνθησαν,
το τελευταίο διάστημα ο Αλέξης
Τσίπρας και οι επιτελείς του επι-
στράτευσαν πάλι το λεξιλόγιο του
Ψυχρού Πολέμου, ισχυριζόμενοι
ότι μόνο ο ΣΥΡΙΖΑ στέκει μεταξύ
του λαού και μιας ανάλγητης και
ρεβανσιστικής Δεξιάς. Οι επιλογές
αυτές αποδεικνύονται ωφέλιμες:
οι αρχικές φιλοδοξίες του ΣΥΡΙΖΑ
έδειξαν ότι ο μόνος δρόμος για να
αποφύγει την καταστροφή η Ελ-

λάδα ήταν να προσαρμοστεί στον
σημερινό κόσμο ως μέλος της Ε.Ε.,
ενώ η προσπάθεια να παθιάσει
τους πολίτες με εφιάλτες του πα-
ρελθόντος (και με παροχές) απέτυχε
κι αυτή.

Ετσι, ίσως για πρώτη φορά μετά
το 1974 θα μπορέσει η δημόσια
συζήτηση να απεγκλωβιστεί από
τον μύθο ότι όλα τα προβλήματα
της χώρας θα λύνονταν εάν επι-
κρατούσε η Αριστερά. Και δεν
ισχύει ο ισχυρισμός ότι ο ΣΥΡΙΖΑ
δεν ήταν «αληθινή Αριστερά». Συμ-
περιλάμβανε και εκπροσώπους της
«ανόθευτης» Αριστεράς που απο-
χώρησαν μετά τη στροφή του κα-
λοκαιριού του 2015 (και αποδοκι-
μάστηκαν στην κάλπη), σε συνα-
σπισμό με τον Πάνο Καμμένο. Τότε,
και οι δύο ακραίες πτέρυγες της
κυβέρνησης, αλλά και ο πρωθυ-
πουργός, έτρεφαν την ελπίδα ότι
η Ρωσία θα βοηθούσε την Ελλάδα
να σπάσει τα δεσμά της Δύσης. Η
ετερόκλητη συνύπαρξη Τσίπρα-
Καμμένου –μακροβιότερη και ου-
σιαστικότερη από τη σύμπραξη
Ν.Δ.-Συνασπισμού του 1989– απέ-
δειξε ότι ο ιδεολογικός μανδύας
του παρελθόντος δεν μπορούσε
να κρύψει τον κυνισμό και τον και-

ροσκοπισμό τού σήμερα. Το πα-
ραδοσιακό παραμύθι ότι η Ρωσία
είναι η λύση όλων των προβλημά-
των των Ελλήνων, που έχει εκπρο-
σώπους σε όλο το πολιτικό φάσμα,
υπέστη βαρύτατο πλήγμα. Αντι-
θέτως, η συνεργασία με την Ε.Ε.,
το κορυφαίο οικοδόμημα της φι-
λελεύθερης δημοκρατίας, αποδείχ-
θηκε μόνος τρόπος για να σωθεί
ό,τι σωζόταν μέσα στην κρίση και
για να σταθεί η χώρα στα πόδια
της. Οι αποτυχίες του ΣΥΡΙΖΑ, οι
ανάγκες και ελλείψεις που ανέδειξε
η κρίση, συνέβαλαν στο να συνει-
δητοποιήσουν όλο και περισσότε-
ροι Ελληνες την ανάγκη για λύσεις
και όχι για παραμύθια με πατριώτες
και ξενόδουλους, με καλούς αρι-
στερούς και κακούς δεξιούς.

Επιπλέον, η ανοχή που έδειξε
η κυβέρνηση στην ανομία και στην
αυθαιρεσία οδήγησε σε τέτοια διόγ-
κωση του προβλήματος, που λίγοι
θα διαφωνήσουν ότι το ζήτημα
δεν είναι ιδεολογικό αλλά ποινικό.
Αυτό που κάποιοι μπορεί να έβλε-
παν ως εκδήλωση πολιτικής άπο-
ψης έχει φθάσει στην επιβολή αυ-
θαιρεσίας χωρίς όρια. Και εδώ φά-
νηκε η χρεοκοπία της ιδέας της
καλής και κακής βίας, της αριστερής

και της δεξιάς βίας. Ισως τώρα οι
περισσότεροι θα καταδικάζουμε
και τις εφόδους της Χρυσής Αυγής
και της κάθε «συλλογικότητας».
Κέρδος είναι κι αυτό, έστω ακρι-
βοπληρωμένο.

Αφού, λοιπόν, η διακυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ ανέδειξε τα αδιέξοδα της
Αριστεράς αλλά και της αντιδυτικής
αντίληψης, η Ν.Δ. οδεύει προς την
εξουσία. Η ηγεσία της είναι επι-
φορτισμένη με την ευθύνη να χτί-
σει πάνω στο στέρεο έδαφος που
φανερώθηκε κάτω από τα συντρίμ-
μια του πολιτικού συστήματος.
Ποιο είναι αυτό; Η επίγνωση των
δυνατοτήτων αλλά και των αδυ-
ναμιών της χώρας, η απόρριψη
των ιδεολογικών αγκυλώσεων και
η ανάγκη για λύσεις, η ανάδειξη
σοβαρών ανθρώπων στην πολιτική,
ασχέτως κόμματος, και η συνερ-
γασία μεταξύ τους. Η αντίδραση
εναντίον της Ν.Δ. θα είναι ισχυ-
ρότατη. Ο μεγαλύτερος κίνδυνος
που θα αντιμετωπίσει, όμως, θα
είναι από μέσα: ο πειρασμός να
αναπαραγάγει τους μύθους, το λε-
ξιλόγιο, της συμπεριφορές μιας Ελ-
λάδας στη σκιά μιας ξεπερασμένης
ιδεολογικής διένεξης. Η ελπίδα
είναι ότι ανοίγει νέα σελίδα.

Το τέλος του Ψυχρού Πολέμου;
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Με τόλμη καμικάζι
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Οι σημερινές εκλογές
θα αναδείξουν τη νέα
κυβέρνηση της Ελ-
λάδος – και κατά πά-
σα βεβαιότητα μία
κυβέρνηση της Νέας

Δημοκρατίας, υπό τον κ. Κυριάκο
Μητσοτάκη. Σε αυτήν ακριβώς τη
βεβαιότητα εξάλλου οφείλεται το
ήπιο –μέχρις αδιαφορίας– κλίμα
που κυριάρχησε καθ’ όλη την προ-
εκλογική περίοδο, σε αντίθεση με
την απεχθή εικόνα ρητορικών συγ-
κρούσεων, που εταλάνισαν τη χώρα
περίπου για μία τετραετία. 

Υπάρχουν όμως θέματα, η δια-
χείριση των οποίων δεν εξαρτάται
μόνον από τη δεξιότητα της όποιας
κυβερνήσεως, διότι ο διάδικος ή
αντίπαλος δεν είναι η όποια εσω-

τερική αντιπολίτευση, όσα προ-
βλήματα και εάν είναι διατεθειμένη
ή ανεύθυνη ώστε να δημιουργήσει,
αλλά μία τρίτη χώρα με ίδια συμ-
φέροντα και επιδιώξεις ασχέτως
εάν αυτές μπορεί να θεωρηθούν
ότι παραβιάζουν διεθνείς συμβά-
σεις. Πρόκειται εν ολίγοις για θέ-
ματα εξωτερικής πολιτικής. 

Επί πρωθυπουργίας του ο κ.
Αλέξης Τσίπρας συνομολόγησε
συμφωνία περί του «μακεδονικού
ζητήματος», όπως ανέκυψε αυτό
στη νέα του μορφή μετά τη διάλυση
της Γιουγκοσλαβίας. Η συμφωνία
δεν είναι τέλεια, διότι απλούστατα
δεν υπάρχουν «τέλειες  συμφωνίες»
παρά μόνον στον νου των πολιτι-
κώς αφελών. 

Ο κ. Τσίπρας πλήρωσε το πολι-
τικό κόστος της αποφάσεώς του
αυτής, αλλά ήρε μία εκκρεμότητα
τριάντα επτά ετών. Και απομένει
πλέον στον κ. Μητσοτάκη να δια-
χειριστεί ως πρωθυπουργός όσα

ακολουθήσουν με την έναρξη των
διαδικασιών εντάξεως της «Βορείου
Μακεδονίας» στην Ευρωπαϊκή
Ενωση.

Οι σχέσεις, όμως, των Αθηνών
με την Αγκυρα διέρχονται νέα
φάση εντάσεως λόγω του θέματος
των υδρογονανθράκων στην Ανα-
τολική Μεσόγειο, που εισήγαγε
μία νέα παράμετρο κυρίως στο Κυ-
πριακό, αλλά όχι μόνον, ενδεχο-
μένως. Η απόφαση της Λευκωσίας
να ενεργήσει καθ’ ον τρόπο ενήρ-
γησε μπορεί να είναι βάσει του
Διεθνούς Δικαίου σύννομη, αλλά
ήταν πολιτικώς ριψοκίνδυνη. Διότι
ουδέποτε η Αγκυρα, υπό οιονδή-
ποτε ηγέτη ή κυβέρνηση μπορούσε
να αποδεχθεί ποτέ ρυθμίσεις που
αφήνουν την Τουρκία εκτός της
προοπτικής αξιοποιήσεως των
όποιων κοιτασμάτων φυσικού αε-
ρίου από την Ανατολική Μεσόγειο.

Κάποιοι ενδεχομένως στη Λευ-
κωσία, αλλά και στην Αθήνα, προ-
εξόφλησαν ότι οι ΗΠΑ και η Ευ-
ρωπαϊκή Ενωση θα στρέφονταν
εναντίον του προέδρου Ρετζέπ Τα-
γίπ Ερντογάν με τρόπο τόσο απο-
φασιστικό ώστε να εκβάλουν την
Τουρκία από το σύστημα της Δύ-
σεως. Είναι τραγικό σφάλμα να
υποτιμά κανείς τη νοημοσύνη των
εταίρων μας και να οικοδομεί μία
εικονική πραγματικότητα, που αν-
τιστρατεύεται κάθε πολιτική λογική.
Ο κ. Ερντογάν δεν πρόκειται να
εισβάλει εκ νέου στην Κύπρο, ή
να επιχειρήσει στρατιωτικώς εναν-
τίον της Ελλάδος, ούτε διενεργών-
τας υποθαλάσσιες γεωτρήσεις ανα-
μένει να εντοπίσει κοιτάσματα αε-
ρίου αξιόλογα. Το σημείο που επε-
λέγη για έρευνες από την Αγκυρα
είναι κομβικό όχι απλώς για την
Ανατολική αλλά και για την Κεν-
τρική Μεσόγειο. Εχει «πολλές ου-
ρές» η συγκεκριμένη ενέργεια της
Τουρκίας. 

Η αξιοποίηση των κοιτασμάτων
αερίου καθιστά έτι πολυπλοκότερη
την επίλυση του Κυπριακού, που
θα προσλάβει τον χαρακτήρα του
επείγοντος, όταν σταδιακώς θα
ομαλοποιηθούν οι σχέσεις της Δύ-
σεως με την Αγκυρα, με όρους που
δεν είναι βέβαιο εάν θα είναι προς
όφελος της ελληνικής πλευράς. 

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Στην προεκλογική περίοδο που τερ-
ματίζεται σήμερα, το κυρίως απο-
καρδιωτικό φαινόμενο ήταν η ολο-
κληρωτική μετάθεση της πολιτικής
στο πεδίο των εντυπώσεων. Ούτε
αντιπαράθεση προγραμμάτων, ούτε
αντιμαχία επιχειρημάτων, ούτε αν-
τιπαραβολή ηγετικών προσωπικο-
τήτων στα κομματικά επιτελεία.
Μοναδική αρένα ανταγωνισμού,
τα «ευρήματα» και τεχνάσματα των
διαφημιστών. Οι πολιτικοί δέσμιοι
των μαστόρων της ευφραντικής
παραπλάνησης, του δελεασμού και
της εξαπάτησης.

Να υποτάσσεις τη διαχείριση
της ζωής εννέα εκατομμυρίων αν-
θρώπων στη λογική της μεθοδευ-
μένης εξαπάτησής τους, να την κα-
θιστάς συνάρτηση μιας μάχης εν-
τυπώσεων, δεν είναι απλώς αμο-
ραλισμός, είναι «ύβρις». Ηγεσίες
κομμάτων και υποψήφιοι διαχειρι-
στές των συμφερόντων του λαού
να υιοθετούν «υβριστική» αδιαφορία
για το παρελθόν του κόμματος που
εκπροσωπούν και λανσάρουν. Ωσάν
το κόμμα τους να μην υπέγραψε
ποτέ «μνημόνια» αυτεξευτελισμού,
να μην πρόδωσε την ετυμηγορία
των πολιτών ή να μην κακούργησε
τον εξωφρενικό δανεισμό του κρά-
τους, την υποτέλεια, τον διεθνή
διασυρμό, τη φτώχεια την προγραμ-
ματισμένη για δεκάδες χρόνια.

Προεκλογικά, οι κομματικές
ηγεσίες και οι εκλεκτοί των ψηφο-
δελτίων τους συμπεριφέρονταν
και ρητόρευαν με τον «τουπέ» του
άσπιλου και αμόλυντου πολιτευτή.
Καμία σκιά ενοχής και ντροπής,
τουλάχιστον για τα ιλιγγιώδη ποσά

που άρμεξε το κόμμα τους από τις
Τράπεζες, κανένας δισταγμός να
καμαρώνουν για ονόματα αρχηγών,
που το «ανάστημά» τους έχει με-
τρηθεί και κριθεί – θα συντρόφευαν
τώρα Τσοχατζόπουλο και Παπαν-
τωνίου, αν δεν είχαν αυτο-αμνη-
στευθεί με καταγέλαστα νομοθε-
τήματα «περί ευθύνης»!

«Υβρις», στην κυριολεξία. Γιατί
όμως η ελληνική κοινωνία να πά-
σχει τόσην αμνησία, τέτοιαν απώ-
λεια αξιοπρέπειας και αυτοσεβα-
σμού; Ακριβώς επειδή κάθε έρμα

παιδείας έχει (σκόπιμα, μεθοδικά
και εγκληματικά) αποσαθρωθεί,
πολλά χρόνια τώρα. Η περίπου πια
ελληνόφωνη συλλογικότητα (όχι
κοινωνία) έχει μεταθέσει τη γνώ-
ση-αντίληψη από την εμπειρική
πιστοποίηση και την ορθή κατα-
νόηση στην παθητική κατάποση
τηλεοπτικών εντυπώσεων.

Η παραίτηση από τη μνήμη, τη
σκέψη και την κρίση, στην προ-
εκλογική ειδικά περίοδο, έμοιαζε
νόσημα επιδημικό: Σαν να έχει
εκλείψει ο κοινός νους, τα στοιχει-
ώδη αντανακλαστικά αυτοάμυνας.
Εξωφρενική, σκέτη παράνοια η κοι-
νωνική ανοχή για τον κομματάρχη
που, με τη λεοντή της «ριζοσπα-
στικής» Αριστεράς, χωρίς μετονο-
μασίες, μεταπήδησε στους πειθή-
νιους λακέδες των «Αγορών» ατι-

μάζοντας τη λαϊκή δημοψηφισμα-
τική ετυμηγορία.

Αλλά εξίσου νόσημα συλλογικής
αμνησίας προδίδει και η παραμονή
στο προσκήνιο του θλιβερά ολίγι-
στου πρώην πρωθυπουργού, που
σημάδεψε κωμικοτραγικά την Ιστο-
ρία παραδίνοντας τη χώρα και τον
λαό της σε πολυώδυνο εξανδραπο-
δισμό – με «γραφικότητα»: από το
Καστελόριζο, μέσα σε κομψή βαρ-
κούλα! Ποια λογική και ποια ευπρέ-
πεια έχει απομείνει σε αυτό τον πε-
ριώνυμο λαό, που επιτρέπει να του
απευθύνονται, με διαγγέλματα ή
με αρθρογραφία, πρώην πρωθυ-
πουργοί, φυσικοί αυτουργοί του εγ-
κληματικού και παρανοϊκού υπερ-
δανεισμού της χώρας;

Η απόλυτη προτεραιότητα του
εντυπωσιασμού γεννάει έναν και-
νούργιο ανθρωπολογικό τύπο «πο-
λιτικού», μια διαφορετική «ηγέτιδα
τάξη»: Στα εκλογικά ψηφοδέλτια,
μετρήστε τον αριθμό των τηλεο-
πτικών αστέρων (δημοσιογράφων,
τηλεπαρουσιαστριών, εκφωνητών,
σταθερών «μαϊντανών» σε τηλεο-
πτικές συζητήσεις) – είναι καται-
γιστικός ο αριθμητικός πλεονασμός
τους. Κάποτε στη Βουλή μάλλον
υπερτερούσαν οι νομικοί, γνώστες
(κατά τεκμήριο) των αρχών Δικαίου
στον δημόσιο βίο. Σήμερα τα κόμ-
ματα αναζητούν και έμπειρους τζο-
γαδόρους του διεθνούς χρηματι-
στηριακού παιγνίου (τουπίκλην
«οικονομολόγους»). Αλλά το προ-
βάδισμα έχουν οι φυσιογνωμίες,
που με την παρουσία τους στη μι-
κρή οθόνη, φαντάζουν στη μάζα
οικείοι, φιλαράκια της καθημερινής

αναστροφής στο «καθιστικό» ή
στην κουζίνα μας.

Αναμφισβήτητα, «νέα» ηγέτιδα
τάξη, καινούργιο πολιτικό προσω-
πικό της χώρας, είναι οι αστέρες (ή
και κομπάρσοι) του τηλεοπτικού
θεάματος: Περισσότερο ηθοποιοί
και λιγότερο ή καθόλου δημοσιο-
γράφοι, εκτοπίζουν προοδευτικά
και υποκαθιστούν τους πολιτικούς.
Θηλυκές τηλεπερσόνες, επιλεγμένες
κάποτε για το sex-appeal τους και
καθόλου για τα διανοητικά τους χα-
ρίσματα. Ή αρσενικές, με προσόν
τον «αέρα» (αυθάδεια) του ημιεγ-
γράμματου, τη μαγκιά της «στυλά-
της» ανδροπρέπειας, την τόλμη της
αναίδειας. Αυτά τα προσόντα κερ-
δίζουν τηλεθέαση, «κι ας πάει και
το παλιάμπελο»!

Ποιο ποσοστό του πληθυσμού
έχει τις προϋποθέσεις να συνειδη-
τοποιήσει την πραγματικότητα;
Μια Ελλάδα, μακάβριο απολειφάδι
κοινωνίας, χωρίς χωριά, χωρίς γει-
τονιά, χωρίς ενορία, με βάναυσα
στρεβλωμένη ιστορική συνείδηση,
εξευτελιστικά άγλωσση, αισθητικά
εκβαρβαρισμένη, πνιγμένη στο
σκουπίδι και στο ψυχανώμαλο γκρά-
φιτι. Οι οικισμοί, ασφυκτική μονο-
κρατορία σταθμευμένων οχημάτων,
η τροφοδοσία από «ντελίβερι», η
εκκλησία παιδαριωδώς θρησκειο-
ποιημένη, το σχολειό βαριεστημένα
χρηστικό, η αναξιοπρέπεια πιο βα-
σανιστική και από την ανεργία, η
αδικία πιο σαδιστική και από την
πείνα.

Αύριο το βράδυ η καφρίλα θα
ξεχυθεί στους δρόμους πανηγυρί-
ζοντας την αυτοχειρία μας.

Μέθη αυτοχειρίας

Κανείς δεν μπορεί να
ξέρει με σιγουριά εάν
οι κάλπες σήμερα θα
δώσουν την αυτοδυ-
ναμία στον Κυριάκο
Μητσοτάκη. Και αν

ναι, για τι αυτοδυναμία θα πρόκει-
ται, 2-3 εδρών ή πολύ παραπάνω;

Μικρή σημασία έχει βέβαια,
από μία άποψη. Εχω κουραστεί
να γράφω εδώ και πολλά χρόνια
ότι η Ελλάδα χρειάζεται έναν πρω-
θυπουργό που να κυβερνάει με
τόλμη και σαν να διαθέτει μια ισχυ-
ρή πλειοψηφία στη Βουλή, είτε
κυβερνάει με 151 είτε με 165 βου-
λευτές. Ισως μάλιστα και έναν πρω-
θυπουργό που θα αρχίσει να σκέ-

πτεται μόνο μετά τον τρίτο χρόνο
της θητείας του την επανεκλογή
του. Βρισκόμαστε όμως σε μια
ιστορική στιγμή όπου έχει τεράστια
σημασία να κυβερνήσει κάποιος
έτσι, σχεδόν σαν καμικάζι.

Ολο αυτό ακούγεται πολύ πιο
ωραίο στα λόγια αλλά είναι εξαι-
ρετικά δύσκολο στην πράξη. Τα
κομματικά βαρίδια και τις ισορ-
ροπίες δεν πρέπει κανείς να τα
υποτιμά. Η Ν.Δ. άλλαξε επί Μη-
τσοτάκη, αλλά δεν μπορούμε να
μιλάμε για ένα νέο κόμμα. Υπάρ-
χουν ακόμη πρόσωπα, συνήθειες
και παραδοσιακές συμπεριφορές
που δεν ξεριζώνονται εύκολα.

Ο κ. Μητσοτάκης θα έχει ασφα-
λώς μια περίοδο χάριτος, έναν

«μήνα του μέλιτος» μερικών μη-
νών. Ενδεχομένως και έως το τέ-
λος του έτους. Μέσα σε αυτό το
διάστημα θα μπορέσει να τοπο-
θετήσει εξωκοινοβουλευτικούς
υπουργούς και στελέχη στον κρα-
τικό μηχανισμό χωρίς πολλές γκρί-
νιες. Να κάνει αυτό που επιβάλ-
λεται δηλαδή από τις περιστάσεις,
καθώς είναι πολλοί οι τομείς που
βρίσκονται σε άκρως οριακή κα-
τάσταση και απαιτούν ανθρώπους
που ξέρουν το αντικείμενο και
μπορούν να λάβουν αποφάσεις
από την πρώτη κιόλας μέρα. 

Ταυτόχρονα, θα χρειασθεί να
ξοδέψει πολιτικό κεφάλαιο για να
καταφέρει να βγάλει από τη μέση
βόμβες που ήδη σκάνε, όπως η
ΔΕΗ. Η εμπειρία έδειξε ότι η κα-
θυστέρηση πληρώνεται ακριβά,
όπως στην περίπτωση της «Ολυμ-
πιακής» επί κυβέρνησης Καρα-
μανλή. Είναι καλύτερα να πάρεις
το όποιο κόστος και να προχω-
ρήσεις, παρά να αφήνεις τα πράγ-
ματα να σαπίζουν ελπίζοντας ότι
ο χειρισμός τους θα γίνει πιο εύ-
κολος «μετά». Ο πολιτικός χρόνος
κυλάει αμείλικτα και το «μετά»
είναι συνήθως μια χίμαιρα.

Το πώς θα διαμορφωθεί η επό-
μενη μέρα θα εξαρτηθεί και από
το τι ποσοστό θα λάβει ο κ. Τσίπρας
και τι είδους αντιπολίτευση θα
κάνει. Σίγουρα θα παραμείνει «παί-
κτης» και θα είναι λάθος να τον
υποτιμήσει κανείς. Ο τόπος χρει-
άζεται πάντοτε μια υπεύθυνη αν-
τιπολίτευση όσο και μια αποφα-
σιστική κυβέρνηση. Τα σημάδια
δεν είναι ευοίωνα, αλλά ας περι-
μένουμε...

Τη Δευτέρα πάντως όλα δεί-
χνουν ότι ο τόπος θα γυρίσει σε-
λίδα. Δεν χρειάζεται όμως μόνο
μια καλύτερη, από τη σημερινή,
κυβέρνηση. Αυτό δεν φτάνει. Ο
πήχυς είναι πολύ πιο ψηλά.

Εμείς και οι γείτονες

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ
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Αν και η Ν.Δ. έχει 
αλλάξει, υπάρχουν
ακόμη πρόσωπα, συνή-
θειες και παραδοσιακές
συμπεριφορές που δεν
ξεριζώνονται εύκολα.

�������

Είναι σφάλμα να υποτι-
μά κανείς τη νοημοσύνη
των εταίρων μας και 
να οικοδομεί μία εικονι-
κή πραγματικότητα, 
που αντιστρατεύεται 
κάθε πολιτική λογική. �������

Σωσίβιο για τα κόμματα
η ευφραντική παραπλά-
νηση των ψηφοφόρων.
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Η Αμμόχωστος έχει μια διαφο-
ρετική ιστορία. Ψηφίσματα
του ΟΗΕ, Συμφωνία Κυπρια-

νού – Ντενκτάς (1979), και κατά
καιρούς πρωτοβουλίες προνοούσαν
την επιστροφή της, κατά προτε-
ραιότητα, στους κατοίκους της.
Σταδιακά το ζήτημα πήρε άλλες
διαστάσεις. Εσχάτως, μπήκαν στην
ατζέντα δηλώσεις του Ε. Τατάρ
(ηγέτη του Κόμματος Εθνικής Ενό-
τητας, «πρωθυπουργού») και Κ.
Οζερσάι (ηγέτη του Κόμματος του
Λαού, «ΥπεΞ») για να ανοίξει η πε-
ρίκλειστη πόλη υπό τ/κ διοίκηση.
Τι τρέχει με την Αμμόχωστο; Αλ-
λάζουν, πράγματι, τα δεδομένα;
Στη δική μου κρίση, η εξής ερμη-
νεία στα πράγματα: 

Είναι σαφές πως υπάρχουν δια-
φορετικά κέντρα αποφάσεων στην
τ/κ ηγεσία γύρω από την Αμμόχω-
στο, άλλα ο Οζερσάι (προηγούνται
οι μελέτες), πιο εριστικός τόνος
από τον Τατάρ (Αμμόχωστος, όπως
Λας Βέγκας), άλλα ο Μ. Ακιντζί
(προέχει η επίλυση), ενώ η Άγκυρα
τηρεί στάση δημόσιας σιωπής.

Κρίνω ότι οι πρωτοβουλίες Τατάρ
και Οζερσάι συνιστούν μια «απάν-
τηση» του νέου, υπό τον Τατάρ,
συνασπισμού εξουσίας στην τ/κ
κοινότητα, στις πρωτοβουλίες που
έχει λάβει η Λευκωσία για το φυσικό
αέριο. Δεν γινόταν αυτό από τον
προηγούμενο, υπό τον Ερχιουρμάν,
συνασπισμό, γιατί βρισκόταν σε
συμφωνία με τον Μ. Ακιντζί στις
προσπάθειες για να κρατηθεί ζων-
τανή η ελπίδα για ομοσπονδιακή
λύση στη βάση των εγγράφων του
ΟΗΕ. Οι συσχετισμοί στη «βουλή»
άλλαξαν, και ένας πιο επιθετικός
Κ. Οζερσάι αναλαμβάνει πρωτο-
βουλίες για να διαμορφώσει νέα
ατζέντα, με τη σύμφωνη γνώμη του
τουρκικού Υπουργείου Εξωτερικών. 

Είναι μια κίνηση με σαφή στό-
χευση τη φθορά της εικόνας του
Μ. Ακιντζί, ώστε να τον εκθέσουν
ως λιγότερο «μαχητικό» στην υπε-
ράσπιση των τ/κ συμφερόντων,
ενόψει των εκλογών για την ανά-
δειξη του ηγέτη των Τ/κ, (Απρίλης
2020). Μέσω της Αμμοχώστου επι-
χειρείται να συγκροτηθούν νέοι
εκλογικοί συσχετισμοί. Ο Κ. Οζερσάι
εκφράζει ευκρινέστερα τον τουρ-
κοκυπριακό «απορριπτισμό» με λύ-
ση του τύπου «δύο κράτη, δίπλα-
δίπλα», γι’ αυτό και έλαβε μέρος
στο «μυστικό» δείπνο με τον Ν.
Αναστασιάδη στις 4 Ιουνίου, και
επισκέφθηκε την περίκλειστη πόλη
της Αμμοχώστου. Παρατηρώ ότι ο
Κ. Οζερσάι βιάζεται και η βιασύνη,
συχνά, είναι κακός σύμβουλος. Ο
Μ. Ακιντζί αξιοποίησε εγκαίρως
τα όσα συνδέονται με το δείπνο
με τον Ν. Αναστασιάδη και, ως
προς αυτή την αυτή την υπόθεση,
βγήκε κερδισμένος.

Ο Τ/κ ηγέτης Μ. Ακιντζί βλέπει
το θέμα της Αμμοχώστου μέσα από
την προοπτική της συνολικής επί-
λυσης, «δεν πρέπει να παραβλέ-
πονται τα Η.Ε... να συμβάλουν στη
λύση». Υπογράμμισε δε, ότι «είμα-
στε έτοιμοι να δώσουμε το χέρι
μας για συνεργασία σε περίπτωση
που διαπιστώσουμε το παραμικρό
σημάδι για συνεργασία, συνεται-

ρισμό και σύμπραξη». Η απάντηση
Οζερσάι στη θέση Ακιντζί είναι
ντενκτασικής κοπής: «Ε/κ και Τ/κ,
πρέπει να βρουν τρόπο να ζήσουν
μαζί, αλλά η ομοσπονδιακή συνερ-
γασία δεν είναι η λύση» (4/7). 

Το Δημοτικό Συμβούλιο Αμμο-
χώστου, στην εκδήλωση έξω από
το Προεδρικό Μέγαρο στις 28 Ιου-
νίου, ζήτησε ξανά «προτεραιότητα»
για την Αμμόχωστο. Ωστόσο, αυτό
το αίτημα είναι ουσιαστικά χωρίς
περιεχόμενο, καθώς το παρατετα-
μένο κενό στις διαπραγματεύσεις
αποσυντονίζει κάθε πρωτοβουλία
για την Αμμόχωστο. Ουδείς, πλην
Σπέχαρ, ασχολείται με το Κυπριακό.
Η μόνη ρεαλιστική προσέγγιση εί-
ναι η επιστροφή στο τραπέζι των
συνομιλιών, η ανάπτυξη της δια-
δικασίας επίλυσης με βάση το πλαί-
σιο Γκουτιέρες της 30ής Ιουνίου
2017. Με βάση αυτό, προτεραιότητα
ισούται με επιστροφή στους κα-
τοίκους της στο πλαίσιο μιας συ-
νολικής επίλυσης. Ταυτόχρονα,
διεκδίκηση προγράμματος για την
ανασυγκρότησης της πόλης που
να είναι ενταγμένο στον επόμενο
κοινοτικό προϋπολογισμό. Έτσι η
Ε.Ε. μπορεί να γίνει πρωταγωνιστής
στην ανοικοδόμησή της, αν εμείς
θέλουμε, και αν εμείς προτείνουμε
λύσεις που να ενεργοποιούν το κοι-
νοτικό σύστημα για να επιτευχθούν
λύσεις που να υπηρετούν κυπριακά
και κοινοτικά συμφέροντα. 

Αυτά μπορεί να γίνουν μόνο αν
σοβαρολογούμε, και μόνο αν οι άλ-
λοι το αντιλαμβάνονται, κατά τον
ίδιο τρόπο. Δυστυχώς, για την Αμ-
μόχωστο, δυστυχώς για όλη την
Κύπρο, αυτό δεν συμβαίνει. Για να
αλλάξει η φορά των πραγμάτων,
απαιτούνται πρωτοβουλίες στο πιο
υψηλό επίπεδο, έτσι ώστε να πειστεί
ο γ.γ. του ΟΗΕ για μια νέα σύνοδο

για την Κύπρο. Τίποτα δεν υπάρχει
στον ορίζοντα που να συνηγορεί
ότι το πιο πάνω είναι πιθανό να
συμβεί. Οι επιστολές Αναστασιάδη
στον γ.γ. του ΟΗΕ Α. Γκουτιέρες
είναι μόνο για εσωτερική κατανά-
λωση. Ο γ.γ. έθεσε τους δικούς του
όρους με βάση την εμπειρία που
αποκόμισε σε δύο διασκέψεις για
την Κύπρο στις οποίες έλαβε μέρος,
Ιανουάριος και Ιούνιος 2017: πρώτα
συνομιλίες στο νησί, πρώτα οι δύο
ηγέτες να καλύψουν τις αποστάσεις
στα θέματα που δεν υπάρχουν συγ-
κλίσεις, και, αν αυτό συμβεί, «τη-
λεφωνήστε μου». Ο Ν. Αναστασιά-
δης δεν επιθυμεί νέα σύνοδο, πρώ-
το, γιατί αδιαφορεί για τις επιπτώ-
σεις από τα αδιέξοδα, και, δεύτερο,
γιατί γνωρίζει καλύτερα παντός άλ-
λου, ότι θα ακούσει το όνομά του
ως του κυριότερου υπαίτιου για τη
διάλυση του διαπραγματευτικού
τοπίου. 

Οι δηλώσεις Τσαβούσογλου και
η αποκάλυψη του διαλόγου του με
τον Ν. Αναστασιάδη (4/7), δείχνουν
πως επιβάλλεται αλλαγή πορείας.
Η ένταση βλάπτει την Κύπρο. Η
ανασυγκρότηση της διαδικασίας
επίλυσης, η διπλωματία και οι δια-
βουλεύσεις με καθαρούς στόχους
ωφελούν τα μέγιστα. Οι επιστολές
ή οι καταγγελίες σε κάθε ευκαιρία
δίνουν τη βολική εντύπωση ότι η
ευθύνη αφορά άλλους, και όχι εκεί-
νους που εκλέγονται για να χειρι-
στούν τις δημόσιες υποθέσεις. Ευ-
θύνη υπάρχει μέσα από την πολι-
τική της αδράνειας, κατά συνέπεια,
στην αδυναμία να επηρεάσεις τις
εξελίξεις, όπως συμβαίνει τώρα με
την Αμμόχωστο, από οδηγός της
συνολικής επίλυσης, σε «εφαλτή-
ριο» για άλλες λύσεις...

www.larkoslarkou.org.cy

Η Αμμόχωστος μπροστά πίσω
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Ο ι εξελίξεις στο θέμα της
Αμμοχώστου είναι ραγδαί-
ες  και δραματικές. Ο Κουν-

τρέτ Οζερσάι, ο οποίος τις προ-
άλλες είχε μια κοινωνικού χαρα-
κτήρα συνάντηση με τον ΠτΔ,
έκανε πριν λίγες μέρες μια επί-
σκεψη «αντικοινωνικού» χαρα-
κτήρα στην βουβή πόλη της Αμ-
μοχώστου.  Σκοπός η επιτόπια
εξέταση πριν την σύσταση της
επιτροπής για καταγραφή της
κατάστασης και των περιουσια-
κών στοιχείων στην περίκλειστη
πόλη. Βέβαια δεν χρειάζονται
προφητικές ικανότητες για να
προβλέψει κάποιος το πόρισμα
της λεγόμενης επιτροπής. Αφού
μεταβιβάσει το 70% – 80% των
περιουσιών στο ΕΒΚΑΦ θα κα-
λέσει τους κατόχους των εναπο-
μεινασών περιουσιών να επι-
στρέψουν και μάλιστα υπό Τ/Κ
διοίκηση.

Σε πλήρη συνεννόηση με την
Τουρκία και σε πλήρη διαφωνία
με τον Τ/Κ ηγέτη, τον οποίον συ-
νεχίζουμε να τον αποκαλούμε
εγκάθετο και πιόνι  της Άγκυρας,
ο Κουντρέτ Οζερσάι κάνει πράξη

τις απειλές του για άνοιγμα της
πόλης υπό Τ/Κ διοίκηση.

Και πάλι αποδεικνύεται ότι οι
Τούρκοι δεν είναι απρόβλεπτοι.
Οζερσάι και Τατάρ είχαν κάνει
γνωστές τις προθέσεις τους εδώ
και καιρό. Και πάλι εμείς επιμη-
θείς. Για ακόμη μια φορά τρέ-
χουμε πίσω από τα γεγονότα. Σί-
γουρα θα καταγγείλουμε την πρά-
ξη της Τουρκίας, θα πάρουμε και
άλλα ψηφίσματα συμπαράστα-
σης, για να εμπλουτίσουμε την
συλλογή μας, αλλά στο τέλος η
πόλη της Αμμοχώστου θα περά-
σει στον κατάλογο των χαμένων
πατρίδων. Στο «πάλι με χρόνια
με καιρούς πάλι δικά μας θα’ ναι».

Και ενώ η βασιλεύουσα χάνε-
ται οριστικά εμείς ακόμα συζη-
τούμε για το αν η εκδήλωση που
διοργάνωσε ο Δήμος Αμμοχώ-
στου έξω από το Προεδρικό, ήταν
εκδήλωση ή διαδήλωση και ερί-
ζουμε για το γιατί  πραγματοποι-
ήθηκε έξω από το Προεδρικό.

Ο Δήμαρχος Αμμοχώστου, ο
οποίος συνεχίζει να εκπλήσσει,
ανέλαβε το «δύσκολο» έργο των
διευκρινήσεων. Αν και πριν την
είσοδό του στο Προεδρικό, στην
ομιλία του άφησε σαφέστατες
αιχμές κατά των θέσεών μας στο

Κυπριακό, βγήκε έξω άλλος άν-
θρωπος. Δήλωσε στήριξη στον
ΠτΔ και μίλησε για τις υποσχέσεις
που πήρε ότι θα συνεχίσει τον
αγώνα του για επιστροφή της
πόλης.

Όσον αφορά την ίδια την συγ-
κέντρωση, είπε ότι επρόκειτο
για εκδήλωση και όχι για διαδή-
λωση. Για την επιλογή του χώρου,
με κάτι ακαταλαβίστικα, άφησε
να νοηθεί ότι το Προεδρικό επι-
λέγηκε γιατί εκεί είναι η ηγεσία
μας η οποία αποτελεί το σπαθί
των αγώνων μας.

Οι παρευρισκόμενοι βέβαια
είχαν εντελώς διαφορετική άπο-
ψη. Με τα συνθήματα, τα γιου-
χαΐσματα και τα πλακάτ που κρα-
τούσαν έδωσαν το σαφέστατο
μήνυμα ότι διαδήλωναν με έν-
τονο τρόπο τον πόθο για επι-
στροφή στο χώμα που περπάτη-
σαν καθώς και τον θυμό, την
απογοήτευση και την αγανάκτη-
σή τους για τους τελευταίους μας
χειρισμούς στο Κυπριακό και ει-
δικότερα για την  κατεχόμενη
πόλη.

Ακόμα ο Αλέξης Γαλανός, σε
ομιλίες και δηλώσεις του πριν
και μετά την εκδήλωση, τήρησε
σιγή ιχθύος για το «βαθύ κράτος
το οποίο μαζί με την Τουρκία δεν
θέλουν λύση του Κυπριακού».
Αίφνης το βαθύ κράτος ξεβάθυνε.
Είναι πλέον αβαθές και δεν αφορά
την δική μας επίσημη πλευρά.

Δυστυχώς, ό,τι και να λέει ο
δήμαρχος Αμμοχώστου, όσο και
να θέλει να αναγάγει σε επιστήμη
τις ήξεις αφήξεις τοποθετήσεις,
η σκληρή πραγματικότητα είναι
μπροστά μας.

Δυστυχώς, ο Οζερσάι μπήκε
μέσα στην πόλη. Ο εν δυνάμει
νέος Τ/Κ ηγέτης, με την συνοδεία
αξιωματικών του κατακτητή, πά-
τησε το πόδι του στην δύσμοιρη
πόλη. Στην κυριολεξία πλέον ο
εχθρός είναι εντός και όχι προ
των πυλών.

Προ των πυλών ήταν όταν κά-
ποιοι μας προειδοποιούσαν ότι
οι παλινδρομήσεις, οι μεταλλά-
ξεις, οι νεοφανείς ιδέες και οι
ανέφικτες κόκκινες γραμμές θα
έχουν καταστροφικά αποτελέ-
σματα στην εθνική μας υπόθεση.
Τότε που χλευάζαμε την οποι-
ανδήποτε άλλη άποψη και απο-
καλούσαμε κινδυνολόγους και
θιασώτες  της όποιας λύσης όσους
διαφωνούσαν μαζί μας. Τότε που
ενώ το τσουνάμι ερχόταν εμείς
βλέπαμε καλοκαιρία και καιρό
ηλιόλουστο. Τότε που μέχρι και
ο δήμαρχος Αμμοχώστου συνει-
δητοποιούσε την ύπαρξη του βα-
θέος κράτους.

Τώρα δυστυχώς είναι αργά.
Τώρα, «Μπήκαν στην πόλη οι
οχτροί, τις πόρτες σπάσαν οι
οχτροί κι εμείς φωνάζουμε ζήτω
και γεια σαν κάθε μέρα».

Ο κ. Θεόδωρος Θεοδώρου είναι ειδι-
κός προγραμμάτων ηλεκτρονικών υπο-
λογιστών.

Μπήκαν στην πόλη
οι οχτροί

Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΥ

Γ ια το ριζικό μετασχηματισμό
της ενεργειακής υποδομής της
Κύπρου χρειάζεται η κατάρτιση

ενεργειακών στόχων για την περι-
βαλλοντική, κοινωνική και παρα-
γωγική μεταρρύθμιση οι οποίοι θα
στηρίζονται στις πιο κάτω αρχές:

• Την εκπόνηση ενεργειακού
σχεδίου προσαρμογής της Κύπρου,
στο έντονα ανταγωνιστικό περιβάλ-
λον της Ενεργειακής Ένωσης της
Ε.Ε., για τη διασφάλιση του διασυν-
δετικού διασυνοριακού οφέλους με
τη σύνδεση στα ευρωπαϊκά δίκτυα,
την ενίσχυση της ασφάλειας του
εφοδιασμού, τη μικρότερη δυνατή
επιβάρυνση των καταναλωτών και
τη μείωση του περιβαλλοντικού κό-
στους.

• Τη διαμόρφωση των απαραι-
τήτων όρων ένταξης και αποθήκευ-
σης, των υψηλής στοχαστικότητας
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας στο
ενεργειακό ισοζύγιο, με πρωταγω-
νιστικό ρόλο στη μελλοντική παρα-

γωγή και διάθεση ενέργειας με δρα-
στικά μειωμένες τις εκπομπές θερ-
μοκηπιακών αερίων και άλλων αέ-
ριων ρύπων.

• Την προώθηση των σημείων
φόρτισης ηλεκτρικών αυτοκινήτων
στις πόλεις και στους αυτοκινητό-
δρομους, την ενσωμάτωση των ηλε-
κτρικών οχημάτων στο ηλεκτρικό
σύστημα με την ανάπτυξη ευέλικτων
διατιμήσεων και προτύπων και την
προώθηση μηχανισμών αποθήκευ-
σης ενέργειας.

• Τη μείωση της εξάρτησης από
τα ορυκτά καύσιμα, που όμως θα
συνεχίζουν για πολλές δεκαετίες να
είναι απαραίτητα σε πολλαπλές
εφαρμογές, για την κάλυψη των πο-
λύμορφων ανθρώπινων αναγκών
και των μεταφορών.

• Την παραγωγή και κατανάλωση
ενέργειας με δραστικό περιορισμό
των ανθρακούχων εκπομπών θερ-
μοκηπιακών αερίων για την αντι-
μετώπιση της κλιματικής αλλαγής.

• Τη μεγέθυνση της ενεργειακής
απόδοσης με την εισαγωγή νέων
τεχνολογιών, καινοτομιών και δρά-
σεων για την εξοικονόμηση ενέρ-
γειας, στο κτηριακό απόθεμα, στις
μεταφορές, στις ηλεκτρικές συσκευές
και μηχανήματα, στη θέρμανση και
ψύξη.

• Τον εκσυγχρονισμό όλων των
επιχειρήσεων ενέργειας ανεξαρτή-
τως ιδιοκτησιακού καθεστώτος.

• Την αξιοποίηση των ενεργει-
ακών πόρων της Κύπρου και των
γεωπολιτικών πλεονεκτημάτων της,
για την προμήθεια και παραγωγή
ενέργειας φιλικής προς το περιβάλ-
λον, την ασφάλεια του εφοδιασμού
και την ανάδειξη της Κύπρου σε
ενεργειακό κόμβο στην Νοτιοανα-
τολική Ευρώπη.

• Την αξιοποίηση των κοιτασμά-
των υδρογονανθράκων της Κύπρου
με γνώμονα την αειφόρο ανάπτυ-
ξη.

• Τη διασφάλιση της προμήθειας

ενεργειακών καυσίμων από διαφο-
ρετικές πηγές, τη μείωση της ενερ-
γειακής εξάρτησης, τις αξιόπιστες
έρευνες κοιτασμάτων υδρογοναν-
θράκων και τη δυνατότητα αξιοποί-
ησής τους με ορούς αυστηρής πε-
ριβαλλοντικής προστασίας και ασφά-
λειας.

• Την επεξεργασία μιας δημο-
κρατικής και κοινωνικά αποδεκτής
ενεργειακής στρατηγικής, που θα
συναρθρώνει αρμονικά στον ενερ-
γειακό τομέα τη δημόσια, την κοι-
νωνική και την ιδιωτική επιχειρη-
ματική δραστηριότητα προς μια ορι-
ζόντια, αποκεντρωμένη και συμμε-
τοχική ενεργειακή βάση, αναπτυγ-
μένη σε εθνικό, τοπικό ακόμη και
κτιριακό επίπεδο, με ισότιμη κατα-
νομή των ενεργειακών πόρων, με
πρόσβαση όλων στο κοινωνικό αγα-
θό της ενέργειας με προσιτές τιμές,
με τη συμμετοχή και των κατανα-
λωτών στον ενεργειακό σχεδιασμό
μέσω των έξυπνων δικτύων και με-

τρητών, με την προστασία των ευά-
λωτων καταναλωτών, με την απο-
τελεσματική αντιμετώπιση της ενερ-
γειακής φτώχειας που οξύνεται σε
ευρωπαϊκό επίπεδο λόγω των επι-
πτώσεων της κλιματικής αλλαγής,
στο πλαίσιο μιας βιώσιμης, ανθρώ-
πινης και ενεργειακά αποδοτικής
ανάπτυξης.

• Την προσπάθεια συγκρότησης
ενός ολοκληρωμένου ενεργειακού
μοντέλου της εγχώριας αγοράς ηλε-
κτρισμού και φυσικού αερίου, εναρ-
μονισμένου με την εσωτερική αγορά
ενέργειας της ΕΕ, ικανού να επηρε-
άσει και τις ενεργειακές εξελίξεις
στην ΕΕ, προς όφελος της προστα-
σίας των καταναλωτών, της αειφόρας
ανάπτυξης, της μείωσης των θερ-
μοκηπιακών αερίων στο ενεργειακό
μίγμα και της προστασίας του κλί-
ματος.

Υιοθετώντας τις πιο πάνω αρχές
η χώρα μας θα μπορέσει να προ-
ωθήσει τους εθνικούς ενεργειακούς

της στόχους προς όφελος των πο-
λιτών της στο έντονα ανταγωνιστικό
περιβάλλον της Ενεργειακής Ένω-
σης της Ε.Ε. Για αυτό χρειάζεται να
δοθεί η απαραίτητη σημασία και το
βήμα στους εμπειρογνώμονες για
κάθε ενεργειακό θέμα. Οι πολιτικές
που θα αναπτύσσονται θα τυγχάνουν
διαβούλευσης και αποδοχής από
την Πολιτεία, έτσι ώστε να μπορούν
να συμφωνούνται από όλες τις πο-
λιτικές δυνάμεις του τόπου διασφα-
λίζοντας τη συνέχεια των ενεργει-
ακών πολιτικών ανεξάρτητα με την
εναλλαγή των κομμάτων στην εξου-
σία. Με τις επιστημονικά τεκμηριω-
μένες διακομματικές ενεργειακές
συμφωνίες θα επιτυγχάνεται η συ-
νέχεια στη μακροπρόθεσμη, πέραν
του 2050, ενεργειακή στρατηγική
που θα χαραχθεί προς όφελος των
μελλοντικών γενεών.

Ο  Δρ. Ανδρέας Πουλλικκάς είναι Πρό-
εδρος της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας.

Πώς μπορούν να προωθηθούν οι ενεργειακοί στόχοι της Κύπρου;
Του Δρα ΑΝΔΡΈΑ ΠΟΥΛΛΙΚΚΆ

Μουσουλμάνος από τη Μαλαισία κατά τη διάρκεια της διαμαρτυρίας στην πρωτεύουσα Κουάλα Λουμπούρ, υπέρ των δικαιωμάτων των Ουιγούρων και άλλων
μειονοτήτων στην Κίνα. 
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Η μόνη ρεαλιστική προ-
σέγγιση είναι η επιστροφή
στο τραπέζι των συνομι-
λιών, η ανάπτυξη της δια-
δικασίας επίλυσης με βά-
ση το πλαίσιο Γκουτιέρες
της 30ής Ιουνίου 2017. 

�������

Ο εν δυνάμει νέος
Τ/Κ ηγέτης, με την
συνοδεία αξιωματικών
του κατακτητή, πάτησε
το πόδι του στην δύ-
σμοιρη πόλη. Στην
κυριολεξία πλέον
ο εχθρός είναι εντός
και όχι προ των πυλών.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Θερμό αναμένεται το επόμενο διά-
στημα αναφορικά με τις τουρκικές
προκλητικές κινήσεις, σε Αιγαίο
και Ανατολική Μεσόγειο. Σε Αθήνα
και Λευκωσία επικρατεί μια αυξη-
μένη διπλωματική ετοιμότητα, προ-
κειμένου να αντιμετωπιστεί η έν-
τονη νευρικότητα που καταγράφεται
το τελευταίο διάστημα στην Άγκυρα.
Οι υψηλοί τόνοι από πλευράς υψη-
λόβαθμων κυβερνητικών στελεχών,
όπως του υπουργού Εξωτερικών
Μεβλούτ Τσαβούσογλου, ο οποίος
απείλησε ακόμα και με νέα εισβολή
στην Κύπρο, παρακολουθούνται
πλην όμως συσχετίζονται με εσω-
τερικά ζητήματα που καλείται να
διαχειριστεί η Άγκυρα το αμέσως
επόμενο διάστημα. Ένα από αυτά
εμφανίζεται να είναι το θέμα του
ρωσικού αντιπυραυλικού συστή-
ματος S 400, το οποίο δείχνει να
δημιουργεί πίεση. Το σκηνικό στην
Τουρκία αναμένεται να παραμείνει
τεταμένο ενόψει και της παραλαβής
του συστήματος, την ερχόμενη
εβδομάδα και της βέβαιης αντίδρα-
σης από αμερικάνικης πλευράς,
όπως πιστεύεται, και παρά τα όσα
είπαν δημόσια, Ντόναλτ Τράμπ και
Ρετζέπ Ερτογάν. Η κατάσταση με
τους S 400 επηρεάζει τις κινήσεις
των Τούρκων και στην περιοχή της
Ανατολικής Μεσογείου, εκτιμούν
πηγές στη Λευκωσία. Αυτό όμως
που παρακολουθείται με ιδιαίτερη
προσοχή είναι το τι θα ακολουθήσει
την παραλαβή των πυραύλων. Εδώ
εντοπίζεται μια προσπάθεια της Άγ-

κυρας εξισορρόπησης του κλίματος
που θα δημιουργηθεί στο εσωτερικό,
είτε παραληφθούν  οι πύραυλοι είτε
όχι,  αυξάνοντας την ένταση στην
περιοχή. Ένας δεύτερος παράγοντας
που φαίνεται να  ευθύνεται για την
αυξημένη  νευρικότητα  της Άγκυ-
ρας είναι η τακτική της Λευκωσίας,
απέναντι στις προκλητικές ενέργειες
με τα γεωτρύπανα.

Οι εταιρείες
Η διαρροή πως μετά τα διεθνή

εντάλματα σύλληψης κατά προσώ-
πων που προσφέρουν υπηρεσίες
στο τουρκικό γεωτρύπανο «Πορθη-
τής», η Λευκωσία  κινείται νομικά
και κατά εταιρειών που έχουν συμ-
βόλαια με τους τούρκους εντός της
Κυπριακής ΑΟΖ, δεν συνέτεινε και
στην αποκάλυψη του προφίλ των
εταιρειών αυτών. Το μόνο που έχει
γίνει γνωστό, από πηγές στη Λευ-
κωσία,  είναι ότι πρόκειται για μια
ευρωπαϊκών συμφερόντων. Οι ίδιες
πηγές θέλουν δυο από τις τρεις εται-
ρείες που συνεργάζονται με την
εταιρεία πετρελαίων της Τουρκίας
να εξετάζουν το ενδεχόμενο να απο-
χωρήσουν,  μετά και τις διπλωματικές
αντιδράσεις της Κυπριακής Δημο-
κρατίας. Πηγές που είναι κοντά στην
διαχείριση του όλου ζητήματος έλε-
γαν στην «Κ»,  πως τα υπό λήψη νο-
μικά μέτρα κατά των εταιρειών κι-
νούνται στο ίδιο μήκος κύματος με
τα νομικά μέτρα που έλαβε η Ε.Ε.
στην περίπτωση των κυρώσεων
κατά της Ρωσίας. Συγκεκριμένα,
όπως φαίνεται και από επίσημες πη-
γές πληροφόρησης, σε μια περίπτω-

ση η Ε.Ε. κινήθηκε εναντίον εται-
ρειών που συνεργάσθηκαν με τη
Μόσχα σε έργα τα οποία υπονο-
μεύουν ή απειλούν την εδαφική ακε-
ραιότητα, την κυριαρχία και την
ανεξαρτησία της Ουκρανίας. Τα μέ-
τρα που λήφθηκαν κινήθηκαν «στη
δέσμευση περιουσιακών στοιχείων,
υπό την έννοια ότι, αφενός, δε-
σμεύονται όλα τα ευρισκόμενα στην
Ε.Ε. περιουσιακά στοιχεία που ανή-
κουν στις εν λόγω οντότητες και,

αφετέρου, τα πρόσωπα και οι οντό-
τητες της Ε.Ε. δεν μπορούν να δια-
θέσουν κεφάλαια στις οντότητες
αυτές». Σε ό,τι αφορά την περίπτωση
των εταιρειών που συνεργάζονται
με την Τουρκία η εκτίμηση που επι-
κρατεί στη Λευκωσία είναι πως ακό-
μα και να υπάρξουν αποχωρήσεις,
τα προβλήματα που θα προκληθούν
θα είναι προσωρινής φύσεως μιας
και η εμπειρία του παρελθόντος έχει
δείξει πως η Τουρκία είχε αυξημένη
ικανότητα προσαρμοστικότητας,
στα όποια εμπόδια συναντά. Ένα
χαρακτηριστικό  παράδειγμα που
δίνεται είναι αυτό με τις προσπάθειες
της Άγκυρας, στο παρελθόν, να  εν-
τοπίσει  γεωτρύπανα προς ενοικίαση
που την οδήγησαν στην αγορά δυο.
Μετά τα νομικά μέτρα, ο επόμενος
σταθμός για την Κύπρο είναι η Ε.Ε.
και η λίστα μέτρων που πρέπει να
ετοιμάσει και να παρουσιάσει η Κο-
μισιόν, στη βάση οδηγιών του τε-
λευταίου Ευρωπαϊκού Συμβουλίου.

Αποφάσεις για ΑΟΖ
Παράλληλα με τις κινήσεις που

γίνονται για τις τουρκικές προ-

κλήσεις, η Λευκωσία θεωρεί ση-
μαντικό να δίνεται προς τα έξω
το μήνυμα πως η συμπεριφορά
της Άγκυρας δεν επηρεάζει τους
βραχυπρόθεσμους ενεργειακούς
σχεδιασμούς. Στο πνεύμα αυτό
μέχρι το τέλος του τρέχοντος μη-
νός, όπως λένε οι πληροφορίες
της «Κ», θα κλείσουν σημαντικές
εκκρεμότητες που υπάρχουν με
τους ενεργειακούς σχεδιασμούς,
κάποιες εξ αυτών με την άφιξη
του «Πορθητή»,  δυτικά της Πάφου.
Κλειστό θεωρείται το ζήτημα επέ-
κτασης της γαλλικής παρουσίας
σε μεγάλο αριθμό τεμαχίων της
κυπριακής ΑΟΖ. 

Σύμφωνα με πληροφορίες της
«Κ», κυβέρνηση από την μία, TO-
TAL και ΕΝΙ από την άλλη,  είναι
σε αχτίνα επισημοποίησης της
συμφωνίας για είσοδο των Γάλλων
σε άλλα πέντε τεμάχια της ΑΟΖ.
Το 7 για το οποίο έχουν επιδείξει
ενδιαφέρον μόνο η TAOTAL και
η ENI, το 8, το 9, το 2 και το 3 όπου
η TOTAL θα συμπεριληφθεί στην
κοινοπραξία των τεμαχίων. Οι δια-
πραγματεύσεις έχουν ολοκληρω-

θεί, λένε οι πληροφορίες, και αυτό
που απομένει είναι οι αποφάσεις
των εταιρειών. 

Γεωτρήσεις
Οι προγραμματισμοί για τις ερ-

γασίες εντός της ΑΟΖ δεν έχουν
διαφοροποιηθεί λένε αρμόδιες πη-
γές στην «Κ»,  το μόνο που παρα-
μένει αδιευκρίνιστο είναι η χρονική
σειρά με την οποία θα διεξαχθούν
οι προγραμματισμένες γεωτρήσεις
οι οποίες τοποθετούνται,  τέλος
του τρέχοντος έτους αρχές του
2020. Μετά την κατάληξη των δια-
πραγματεύσεων με την κοινοπραξία
του κοιτάσματος «Αφροδίτη» επί
των αλλαγών του Συμβολαίου Ανα-
λογικού Καταμερισμού, το επόμενο
σημαντικό βήμα είναι η υπουργική
απόφαση επί του Σχεδίου Ανάπτυ-
ξης και Παραγωγής του κοιτάσμα-
τος, απόφαση που αναμένεται επί-
σης εντός του μήνα Ιουλίου. Από-
φαση που θα οδηγήσει στην άδεια
εκμετάλλευσης του κοιτάσματος
και που ουσιαστικά θα αποτελέσει
ορόσημο στα ενεργειακά της Δη-
μοκρατίας.
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Φεύγουν δύο
εταιρείες από
τα τουρκικά
τρυπάνια 
Τόπο φαίνεται να πιάνουν τα νομικά μέτρα

Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΑΝΑΓΩΤΟΥ

Αποφασισμένο να προχωρήσει σε
βαθιές τομές σε σχέση με την ποι-
ότητα του εκπαιδευτικού έργου είναι
το Υπουργείο Παιδείας. Μετά από
πολύμηνες προσπάθειες και τη δη-
μιουργία ειδικής επιτροπής αξιολό-
γησης του εκπαιδευτικού έργου, πα-
ρουσιάστηκε την Παρασκευή (05/07)
στο Υπουργείο η πρόταση που αφορά
τόσο την αξιολόγηση των εκπαι-
δευτικών, όσο και του εκπαιδευτικού
έργου. Τόσο ο υπουργός Παιδείας
Κωνσταντίνος Χαμπιαούρης, όσο
και ο επικεφαλής της επιτροπής Κω-
στάκης Χρήστου αναφέρθηκαν στη
σημασία που έχει για το εκπαιδευτικό
σύστημα η νέα αυτή πρόταση. Στον
χαιρετισμό του, ο κ. Χαμπιαούρης
εξήρε τη σημασία της εκπαιδευτικής
μεταρρύθμισης, ως ένα μεγάλο στοί-
χημα της παρούσας κυβέρνησης,
αλλά και της κοινωνίας γενικότερα.
Κατά την παρουσίαση του σχεδίου,
ο επικεφαλής της επιτροπής αξιο-
λόγησης Κωστάκης Χρήστου ανέ-
φερε πως για να γίνει πραγματικό-
τητα αυτό το μεγαλεπήβολο, όπως
το χαρακτήρισε, έργο, μελετήθηκαν
διεθνείς πρακτικές, ενώ η επιτροπή,
η οποία αποτελείται από 17 μέλη,
πραγματοποίησε ξεχωριστές συ-
ναντήσεις με όλους τους εμπλεκό-
μενους φορείς. Βασικός στόχος του
προγράμματος είναι κατά τον κ.
Χρήστου η βελτίωση της εκπαίδευ-
σης. Όπως χαρακτηριστικά ανέφερε
στη διάρκεια της παρουσίασης, σύμ-
φωνα πάντα με μελέτες και έρευνες
που πραγματοποίησε όλο αυτό το
διάστημα η επιτροπή, διαφάνηκε
πως το 95% των εκπαιδευτικών κρί-
νονται ως εξαίρετοι. Με το νέο Σύ-
στημα Αξιολόγησης, πρόθεση του
Υπουργείου είναι αυτό το ποσοστό
να γίνει ακόμη μεγαλύτερο. «Οι εκ-

παιδευτικοί θα τύχουν της αμέριστης
στήριξης και βοήθειας που μπορούμε
να τους δώσουμε», τόνισε χαρακτη-
ριστικά. Για να είναι επιτυχής και
ουσιαστική η αξιολόγηση κατά τον
κ. Χρήστου, δεν πρέπει να απολέσει
τον παιδαγωγικό της ρόλο. Είναι μια
καθαρά παιδαγωγική διαδικασία
που έχει ως στόχο τη στήριξη των
εκπαιδευτικών για να μπορούν να
προοδεύουν και να διορθώνουν τυ-
χόν αδυναμίες και ελλείψεις που εν-
δεχομένως να εντοπιστούν κατά τη
διαδικασία της αξιολόγησης.

Νέοι θεσμοί
Όσον αφορά τις πρόνοιες του

νέου Συστήματος Αξιολόγησης, την
αξιολόγηση των εκπαιδευτικών
όλων των βαθμίδων, θα επωμιστεί
ένας νέος θεσμός, αυτός του αξιο-
λογητή. Διευθύνσεις κάθε βαθμίδας
ορίζουν κάθε διετία αριθμό αξιολο-
γητών από το σώμα των Επιθεω-
ρητών και των Πρώτων Λειτουργών
Εκπαίδευσης (ΠΛΕ). Ταυτόχρονα,
το Υπουργείο Παιδείας ορίζει έναν
από τους ΠΛΕ ως γενικό αξιολογητή
με ευθύνη τον συντονισμό των αξιο-
λογητών. Οι τελευταίοι ελέγχονται
για την αποτελεσματικότητά τους,
σε βαθμό μάλιστα που υπάρχει εντός
του Σχεδίου πρόνοια αντικατάστα-
σής τους. Ένας αξιολογητής μπορεί
να διατηρήσει τη θέση για τέσσερα
χρόνια το μέγιστο (δύο θητείες των
δύο χρόνων).

Προωθείται, επίσης, και ο θεσμός
των ανώτερων εκπαιδευτικών. Στην
ουσία, όπως σχηματικά τους κα-
τέταξε ο κ. Χρήστου, θα λειτουρ-
γούν ως ενδιάμεσοι των βοηθών
διευθυντών και των εκπαιδευτικών.
Ο αριθμός τους δεν πρέπει να υπερ-
βαίνει σε καμία περίπτωση το 10%
του συνολικού αριθμού των βοηθών
διευθυντών. Σε περίπτωση κατά

την οποία ένας εκπαιδευτικός θε-
ωρήσει άδικη την αξιολόγησή του,
θα μπορεί να απευθύνεται στην
Επιτροπή Ενστάσεων που δημι-
ουργείται επίσης με το νέο Σύστη-
μα. Η επιτροπή αυτή, όπως προνοεί
το σχέδιο, θα είναι τριμελής και
τα μέλη της θα διορίζονται απευ-
θείας από τον Υπουργό.

Μεγάλο βάρος από το Υπουργείο

δίδεται στην ποιοτική και με με-
τρήσιμους όρους αξιολόγηση των
εκπαιδευτικών και του εκπαιδευ-
τικού έργου. Ως προς αυτό, θεσπί-
ζονται δύο ειδών αξιολογήσεις. Η
πρώτη, επονομαζόμενη Εσωτερική
Αξιολόγηση (αυτοαξιολόγηση) θα
γίνεται αποκλειστικά εντός της
Σχολικής Μονάδας και θα αποτε-
λείται από τετραμελή επιτροπή
αποτελούμενη από το διευθυντή,
έναν βοηθό διευθυντή και δύο εκ-
παιδευτικούς. Η Εξωτερική Αξιο-
λόγηση θα διαδέχεται την αυτοα-
ξιολόγηση και θα παρέχει ανατρο-
φοδότηση στο σχολείο και διενερ-
γείται από τρεις αξιολογητές. Η
εξωτερική αξιολόγηση θα εφαρμό-
ζεται κάθε τρίτο έτος.

Όσον αφορά την αξιολόγηση
του προσωπικού, αυτή σύμφωνα
με τον κ. Χρήστου, πρέπει να είναι
συστηματική και μετρήσιμη, γιατί
στόχος είναι η στήριξη των εκπαι-
δευτικών και η διαρκής βελτίωσή
τους. Οι εκπαιδευτικοί θα έχουν
ευκαιρίες για διαμορφωτική αξιο-
λόγηση σε τρεις φάσεις της στα-
διοδρομίας τους. Αρχικά πριν από
τη μονιμοποίηση (για αντικατα-
στάτες, συμβασιούχους εκπαιδευ-
τικούς και Επί Δοκιμασία εκπαι-
δευτικούς), σε δεύτερο χρόνο μετά
τη μονιμοποίηση και πριν από την
προαγωγή (για όλους τους μόνιμους
εκπαιδευτικούς) και ακολούθως
αμέσως πριν και μετά την προαγωγή
(για όσους ενδιαφέρονται για προ-

αγωγή και για τα στελέχη της εκ-
παίδευσης). Ειδικό βάρος αποδί-
δεται στο νέο Σύστημα και στη Με-
ταξιολόγηση. Ως προς αυτό, χαρα-
κτηριστική ήταν η τοποθέτηση
του κ. Χαμπιαούρη πως «όποιος
αξιολογεί αξιολογείται». Αυτό είναι
και το αποτύπωμα που θέλει να
αφήσει το Υπουργείο για την επό-
μενη μέρα στο δημόσιο σχολείο. 

Το χρονικό πλαίσιο
Το εν λόγω σχέδιο ξεκίνησε να

συντάσσεται εδώ και οκτώ μήνες,
και για να αποκτήσει τη τελική του
μορφή συνέβαλαν όλοι οι εμπλεκό-
μενοι φορείς (Εκπαιδευτικές Οργα-
νώσεις, Συνομοσπονδίες Γονέων,
Παιδοβουλή, επιθεωρητές, διευθυν-
τές Μέσης, Μέσης Τεχνικής και
Επαγγελματικής Εκπαίδευσης και
Κατάρτισης και Δημοτικής Εκπαί-
δευσης, ως επίσης και Διευθυντές
Σχολείων).

Όπως τόνισε, μάλιστα, ο υπουρ-
γός, ο διάλογος ουσιαστικά εισέρ-
χεται πλέον στην τελική του φάση.
Οι φορείς στο σύνολό τους έλαβαν
την πρόταση του Υπουργείου και
καλούνται μέχρι τις 19 Αυγούστου
να παραδώσουν στο Υπουργείο τις
προτάσεις τους, ώστε αυτές να τύ-
χουν μελέτης. Σύμφωνα πάντα με
τον κ. Χαμπιαούρη, το αργότερο
μέχρι τα Χριστούγεννα του τρέχον-
τος έτους πρέπει να «κλειδώσει» η
μορφή και το περιεχόμενο του Συ-
στήματος Αξιολόγησης. Η επιτυχία
της συγκεκριμένης μεταρρύθμισης,
έγκειται εν πολλοίς και στην τήρηση
των χρονοδιαγραμμάτων. Ο κ. Χαμ-
πιαούρης έθεσε τον ορίζοντα Δε-
κεμβρίου ως «μεγάλο στοίχημα»,
για να μπορεί το νέο Σύστημα Αξιο-
λόγησης να εφαρμοστεί στα δημο-
τικά σχολεία από τον Σεπτέμβριο
του 2021.

Στοίχημα το νέο Σύστημα Αξιολόγησης Εκπαιδευτικού Eργου 
Πρόκειται για μία από τις μεγαλύτερες μεταρρυθμίσεις του Υπουργείου, σύμφωνα με τον υπουργό Παιδείας Κώστα Χαμπιαούρη

Μεγάλο βάρος από το Υπουργείο δίδεται στην ποιοτική και με μετρήσιμους όρους αξιολόγηση των εκπαιδευτικών και του
εκπαιδευτικού έργου. Ως προς αυτό, θεσπίζονται δύο ειδών αξιολογήσεις, η αυτοαξιολόγηση και η Εξωτερική Αξιολόγηση.

�������

Το αργότερο μέχρι τα
Χριστούγεννα πρέπει να
«κλειδώσει» η μορφή και
το περιεχόμενο του Συ-
στήματος Αξιολόγησης.
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Μέχρι τέλος Ιουλίου 
το Υπουργικό αναμένεται
να λάβει δυο σημαντικές
αποφάσεις. Η πρώτη
αφορά την είσοδο 
της TOTAL σε πέντε 
τεμάχια και η άλλη 
την έγκριση του σχεδίου
ανάπτυξης και παραγω-
γής του «Αφροδίτη».

Μια εκ των ξένων εταιρειών που προσφέρουν υπηρεσίες στα τουρκικά τρυπάνια είναι ευρωπαϊκών συμφερόντων, λένε οι πληροφορίες της «Κ». Τα μέτρα που
λαμβάνονται είναι παρόμοια με αυτά που λήφθηκαν εναντίον της Ρωσίας και προβλέπουν την δέσμευση περιουσιακών στοιχείων εντός της Ε.Ε.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η επίσημη αντίδραση της Λευκωσίας
για τα όσα άφησε πίσω της η πρό-
σκρουση ενός αγνώστου αντικει-
μένου στο Πενταδάκτυλο, S-200
σύμφωνα με την επικρατέστερη
εκδοχή, αποκαλύπτει την ανησυχία
σε πολιτικό και στρατιωτικό επί-
πεδο, όχι τόσο για τα αποτελέσματα
της έκρηξης, αλλά για το πώς προ-
κλήθηκε. Το σενάριο/φόβος, η Κύ-
προς να αποτελέσει «στόχο» ενός
αδέσποτου πυραυλικού όπλου ήταν
υπαρκτό και είχε διατυπωθεί την
περίοδο που η δυτική συμμαχία
ετοιμαζόταν να πλήξει το καθεστώς
της Δαμασκού, το 2013. Ωστόσο,
τότε η Κυπριακή Δημοκρατία σε
συνεργασία με Αμερικανούς και

Βρετανούς είχαν θέσει σε εφαρμογή
αντιπυραυλική ομπρέλα με μέσα
της Εθνικής Φρουράς και των Βρε-
τανικών Βάσεων. Το πρώτο ερώ-
τημα που προκύπτει είναι τι δεν
λειτούργησε, στην παρούσα φάση,
με αποτέλεσμα ο ρωσικός πύραυλος
της συριακής αεράμυνας να εισέλ-
θει εντός της κυπριακής επικρά-
τειας και να καταλήξει στον Πεν-
ταδάκτυλο, χωρίς να γίνει αντιλη-
πτός. Μια εξέλιξη που εκ των πραγ-
μάτων θα πρέπει να έχει προκαλέ-
σει πονοκεφάλους, σε στρατιωτικό
επίπεδο. Επί του προκειμένου απαν-
τήσεις αναμένεται να δοθούν από
γειτονικές χώρες από τις οποίες
θα ζητηθούν πληροφορίες. Ωστόσο,
όποια στοιχεία και αν δοθούν αυτό
το οποίο υπάρχει ως διαπίστωση
είναι πως παρά τα συστήματα προ-
στασίας που υπάρχουν, ένα πεπα-
λαιωμένο πυραυλικό σύστημα κα-
τάφερε να πιάσει τους πάντες στον
ύπνο. 

Κενά σε διαδικασίες
Η «Κ» με αφορμή το περιστατικό

του Πενταδακτύλου αναζήτησε
πειστικές απαντήσεις, από στρα-
τιωτικές πηγές, για την απουσία
έγκαιρου εντοπισμού του πυραύ-
λου που εισήλθε και διέσχισε, αό-

ρατο, τη μισή κυπριακή επικράτεια.
Οι απαντήσεις που μας δόθηκαν
οδηγούν στο συμπέρασμα πως ενώ
τα συστήματα αυτοπροστασίας
της Κυπριακής Δημοκρατίας κρί-
νονται αρκούντως ικανοποιητικά,
μεγάλος ασθενής παραμένουν οι
θεσμοθετημένες διαδικασίες αν-
τιμετώπισης παρόμοιων περιστα-
τικών. Νοουμένου ότι τα χρονικά
περιθώρια που υπάρχουν για αν-
τιμετώπιση συμβάντων, όπως αυτό
του Πενταδακτύλου είναι στενά,
αυτό το οποίο απουσιάζει είναι το
πλαίσιο εκείνο που να καθορίζει
επ’ ακριβώς την αντίδραση αλλά
και την αντιμετώπιση, όπως μας
επισημάνθηκε χαρακτηριστικά.
Τα κενά που εντοπίζονται στον
αέρα επεκτείνονται στη θάλασσα
και στη φύλαξη των συνόρων της
Κυπριακής Δημοκρατίας.

Σχέδιο Renegade
Στρατιωτική πηγή, με αρκετά

χρόνια παρουσίας στην ηγετική
δομή της Εθνικής Φρουράς μας πε-
ριέγραψε μια κατάσταση που στην
καλύτερη των περιπτώσεων προ-
καλεί προβληματισμό. Κομβικό ση-
μείο του όλου ζητήματος, όπως μας
είπε αρκετές φορές, είναι πως η
Κύπρος συγκαταλέγεται ανάμεσα
στις λιγοστές χώρες χωρίς σύστημα
έγκαιρης προειδοποίησης συμβάν-
των, όπως αυτό του Πενταδακτύ-
λου, αλλά και χωρίς θεσμοθετημέ-
νες διαδικασίες αντιμετώπισης.
Ένα χαρακτηριστικό παράδειγμα
που μας δόθηκε για τα κενά που
υπάρχουν είναι η απουσία του συ-
στήματος Renegade, μια θεσμοθε-
τημένη διαδικασία για τις ενέργειες
που γίνονται για ένα αεροπορικό
ή πυραυλικό μέσο το οποίο δεν
αναγνωρίζεται. Το σύστημα Rene-
gade προέκυψε μετά την επίθεση
της 11ης Σεπτεμβρίου, είναι ΝΑ-
ΤΟϊκής προέλευσης που προσαρ-
μόστηκε στα ιδιαίτερα χαρακτη-
ριστικά του κάθε κράτους και σκοπό
έχει την αντιμετώπιση απειλών
που δεν αναγνωρίζονται. Σύμφωνα
με έγκυρες πηγές της «Κ», το σχέδιο
Renegade παρουσιάσθηκε στις αρ-
μόδιες αρχές της Δημοκρατίας,
χωρίς ωστόσο να υιοθετηθεί και
να εφαρμοσθεί. Όπως είμαστε σε
θέση να γνωρίζουμε, επί εποχής
Στυλιανού Νάση στην ηγεσία της
Εθνικής Φρουράς, η αναγκαιότητα
του συγκεκριμένου σχεδίου είχε
παρουσιαστή αρμοδίως, επίμονα,
ωστόσο για λόγους που παραμέ-
νουν άγνωστοι δεν υλοποιήθηκε
ποτέ. Επίσης, σε μια σύσκεψη που
είχε γίνει στις 27 Αυγούστου 2013
στο Τρόοδος, ο αντιστράτηγος Νά-
σης είχε θέσει χωρίς περιστροφές

όλα τα ζητήματα που αφορούσαν
την αμυντική προστασία. Πρόσωπα
που ήταν παρόντα στη σύσκεψη
μάς έλεγαν, εκ των υστέρων, πως
η ενημέρωση Νάση προκάλεσε
«σοκ» με την επισήμανση πως
«από εκεί και πέρα η πολιτική ηγε-
σία είναι αρμόδια να αποφασίσει».
Η ίδια πηγή μας επισήμανε πως η
Κύπρος θα μπορούσε να είχε προ-
σαρμόσει στα δικά της δεδομένα,

το σχέδιο Renegade που έχει υιο-
θετήσει η Ελλάδα.

Μέσα υπάρχουν
Το σχέδιο Renegade, όπως μας

εξηγήθηκε, δεν είναι τίποτε περισ-
σότερο από θεσμοθετημένες διαδι-
κασίες. Δηλαδή τι κάνει το εθνικό
κέντρο επιχειρήσεων, τι κάνει ο χει-
ριστής που εντοπίζει ένα μέσο που
δεν αναγνωρίζεται, ποιος παίρνει

την απόφαση υπό την ασφυκτική
πίεση του χρόνου, όπως μας τονί-
σθηκε. Η διαδικασία εν τέλει παρα-
πέμπει στο κλιμάκιο που αποφασίζει
όποια ώρα της ημέρας. Ένα χαρα-
κτηριστικό παράδειγμα απουσίας
διαδικασιών, αφορά τις πτήσεις ελι-
κοπτέρων εντός της κυπριακής επι-
κράτειας. Όπως υποστηρίζεται από
στρατιωτικές πηγές δεν υπάρχουν
διαδικασίες διαχείρισης κυκλοφορίας

των ελικοπτέρων. Τα ελικόπτερα
στην Κυπριακή Δημοκρατία, υπο-
στηρίζεται, πως μπορούν να κυκλο-
φορούν ελεύθερα ως ραδιοταξί. «Δεν
τα παρακολουθεί κανείς, δεν είναι
αρμόδιος κανείς, δεν θέλει να τα
βλέπει κανείς, δεν υπάρχουν διαδι-
κασίες, να κάνει ποιος, τι». Ωστόσο,
η ίδια πηγή υποστηρίζει ένθερμα
πως η υποδομή που υπάρχει στην
Εθνική Φρουρά δίνει δυνατότητες.
«Είναι σε θέση, δεν λέμε ότι είναι
τα καλύτερα που υπάρχουν, αλλά
σε ένα μεγάλο βαθμό μπορούν να
κάνουν τη δουλειά τους. Το προσω-
πικό όμως είναι περιορισμένο, γιατί
θα πρέπει να λειτουργεί σε 24ωρη
βάση. Στην Κύπρο βασιζόμαστε στα
υπάρχοντα ραντάρ των αντιαερο-
πορικών συστημάτων, αυτό είναι
κοστοβόρο, μπορεί να έχει και συ-
νέπειες επιχειρησιακές. Υπάρχει
όμως μερικώς η δυνατότητα».

Ο «αδέσποτος» S-200
Ένα από τα βασικά ζητούμενα

που αφήνει πίσω του το «τυφλό»
χτύπημα στον Πενταδάκτυλο είναι
το πώς ο S-200 οδηγήθηκε στον τε-
λικό του προορισμό. Επί του προ-
κειμένου οι επιτελείς της Εθνικής
Φρουράς καίγονται για απαντήσεις,
προκειμένου να προβούν σε διορ-
θωτικές παρεμβάσεις κάλυψης των
κενών που διαπιστώθηκαν. Με βάση
τις πρώτες εκτιμήσεις που γίνονται
η αδέσποτη πορεία του πυραύλου
αποδίδεται σε δύο παράγοντες:

-Η ισραηλινή αεράμυνα να ανα-
χαίτισε τον πύραυλο με ηλεκτρονικά
αντίμετρα. Αεροσκάφος της πολε-
μικής αεροπορίας να δημιούργησε
ψευδή ίχνη/στόχων, παραπλανώντας
τον πύραυλο και οδηγώντας τον μα-
κριά από τον αρχικό του στόχο. Εάν
ο στόχος π.χ. ήταν ένα πολεμικό αε-
ροσκάφος, ο στόχος ενεργοποιεί
τον παρεμβολέα αυτοπροστασίας
προκειμένου να διακοπεί η ιχνηλά-
τηση / εγκλωβισμός του, από ένα
εχθρικό ραντάρ.

-Η ισραηλινή αεράμυνα μέσω πο-
λεμικού αεροσκάφους να προσχώ-
ρησε σε σκληρό ελιγμό αποφυγής
του πυραύλου, στη συγκεκριμένη
περίπτωση. Δηλαδή ο στόχος εντο-
πίζει την απειλή προχωρά σε ελιγμό
προκειμένου ο πύραυλος να απω-
λέσει τον εγκλωβισμένο στόχο. 

Στρατιωτικοί εμπειρογνώμονες
με τους οποίους μίλησε η «Κ» μας
έλεγαν πως υπάρχει και ένας τρίτος
παράγοντας προκειμένου ένας στό-
χος να αποφύγει την απειλή. Να
εφαρμόσει ηλεκτρονικά αντίμετρα
δημιουργίας «μεταλλικού» τοίχου
πάνω στον οποίο εκρήγνυται ο πύ-
ραυλος. Κάτι που δεν συνέβη στην
περίπτωση του Πενταδακτύλου.

Τρύπα στο σύστημα έγκαιρης προειδοποίησης 
Ο πύραυλος στον Πενταδάκτυλο ανέδειξε την απουσία του σχεδίου Renegade και θεσμοθετημένων διαδικασιών επέμβασης
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Η ανάγκη υιοθέτησης
του σχεδίου Renegade
από την Κύπρο είχε 
παρουσιαστεί επί 
αρχηγίας της Ε.Φ. 
από τον Στυλιανό Νάση.
Ωστόσο, για άγνωστους
λόγους το σχέδιο 
παρέμεινε στα συρτάρια. 

Το ρωσικό αντιπυραυλικό σύστη-
μα BUK M1-2 είναι ο πυρήνας
της αντιαεροπορικής ομπρέλας
της Κύπρου. Αποκτήθηκε από
την Εθνική Φρουρά στις αρχές
του 2000 και παρουσιάσθηκε επί-
σημα στη στρατιωτική παρέλαση
για την ημέρα της Ανεξαρτησίας
το 2018. Το συγκεκριμένο οπλικό
σύστημα περιγράφεται από στρα-
τιωτικούς ως ό,τι καλύτερο δια-
θέτει η Εθνική Φρουρά για το
σύστημα αντιαεροπορικής κά-
λυψης.
� 1 ραντάρ πρόσκτησης στόχων
μακράς εμβέλειας 9S18 1-1 Snow
Drift
� 4 εκτοξευτές TELAR 9A310M1-
2 και 4 φορτωτές-εκτοξευτές TEL

9A39M1-2
� 4 πύραυλοι εδάφους αέρος
9Μ317 ανά εκτοξευτήρα με εμ-
βέλεια τα 42 χλμ. 
� Κέντρο Διοίκησης και Ελέγχου
9S470M1-2 το οποίο μπορεί να
διασυνδεθεί με το υπόλοιπο δί-
κτυο αεράμυνας
� Ραντάρ πρόσκτησης στόχων
9S18 1-1 Snow Drift που μπορεί
να εντοπίσει στόχους μεγέθους
μαχητικού σε απόσταση 100-140
χλμ. 
� Ανίχνευση στόχων σε ύψος 60
μέτρων σε ακτίνα 25 χλμ. 
�Ανίχνευση ελικ0πτέρων που πε-
τούν σε ύψος 30 μέτρων μπορούν
να ανιχνευθούν από απόσταση
10 χλμ.

Το ΤΟΡ Μ1, επίσης, ρωσικής κατα-
σκευής και προέλευσης, εντάχθηκε
στο οπλοστάσιο της Εθνικής Φρου-
ράς μετά την κατάληξη του ρωσικού
αντιπυραυλικού συστήματος S-300
στην Κρήτη. Η αγορά του συστή-
ματος πραγματοποιήθηκε από την
Ελλάδα και ένας αριθμός συστοιχιών
TOR M1 παραδόθηκε στην Ε.Φ. ως
αντιστάθμισμα για τους S-300. Το
TOR-M1 μπορεί να αντιμετωπίσει
πυραύλους Cruise, κατευθυνόμενες
βόμβες, ελικόπτερα υποστήριξης
πυρός και αεροσκάφη που πετούν
σε πολύ χαμηλό ύψος και είναι δύ-
σκολο να εντοπιστούν. 
� 25 χλμ. μέγιστη απόσταση ανί-
χνευσης στόχου
� 48 στόχοι ταυτόχρονης ανίχνευ-

σης/παρακολούθησης 
� 2 στόχοι βάλλονται ταυτόχρονα
� 1.000 μέτρα ελάχιστη γραμμή ζώνης
καταστροφής στόχου 
�12.000 μέτρα μέγιστη γραμμή ζώνης
καταστροφής στόχου 
�10 μέτρα ελάχιστο ύψος καταστρο-
φής στόχου 
� 6.000 μέτρα μέγιστο ύψος κατα-
στροφής στόχου 
� 0,1 τ.μ. ελάχιστη ανακλώμενη επι-
φάνεια στόχου
�700 μ./δευτ. μέγιστη ταχύτητα στόχου 
� 5-8 δευτ. ελάχιστος χρόνος αντί-
δρασης 
�10 μέτρα εκρηκτική κεφαλή
�30g μέγιστο όριο φόρτου ελιγμών
�  65 χ.ΑΩ μέγιστη ταχύτητα σε δύ-
σκολο δρόμο

Παρόμοια εικόνα παρουσιάζει το
σύστημα έγκαιρης προειδοποί-
ησης και επιτήρησης της κυπρια-
κής επικράτειας στη θάλασσα.
Πρόσφατα το Ευρωπαϊκό Ταμείο
Εσωτερικής Ασφάλειας αποφά-
σισε τα χρηματοδότηση τη δη-
μιουργία Εθνικού Συστήματος
Ολοκληρωμένης Θαλάσσιας Επι-
τήρησης, ένα σύστημα το οποίο,
ωστόσο, περιορίζεται στην πλευρά
του Αιγαίου και δεν επεκτείνεται
προς την Κύπρο. Με βάση την
απόφαση που πάρθηκε η Ε.Ε. θα
χρηματοδοτήσει το έργο με 50
εκατ. ευρώ, το οποίο θα επιτρέψει
στο Λιμενικό Σώμα (Λ.Σ.) να έχει
έγκαιρη γνώση της κατάστασης
στη θάλασσα σε πραγματικό χρό-
νο και επί 24ωρου βάσεως. Πρω-
ταρχικός σκοπός είναι η παρα-
κολούθηση των προσφυγικών ρο-
ών και η πάταξη της εγκληματι-
κότητας, αλλά θα χρησιμοποιηθεί
για να παρέχει πληροφορίες και
για εξωτερικές απειλές. Με δεδο-
μένη της απόφαση της Ε.Ε., πέρα
από τα ερωτήματα που τίθενται
για αποκλεισμό της κυπριακής
επικράτειας από το ευρωπαϊκό
Σύστημα Ολοκληρωμένης Θα-
λάσσιας Επιτήρησης, αυτό που
παραμένει άγνωστο είναι το κατά
πόσο οι αρμόδιες αρχές θα κινη-
θούν αυτόνομα για ενίσχυση του
πλαισίου επιτήρησης και έγκαιρης

προειδοποίησης στηριζόμενες
σε υπάρχουσες υποδομές. Μια
τέτοια περίπτωση είναι το καλώ-
διο οπτικών ινών POSEIDON που
έχει αναπτυχθεί εντός της κυ-
πριακής ΑΟΖ από τη Cyta για σκο-
πούς εξυπηρέτησης των εταιρειών
υδρογονανθράκων. Το συγκεκρι-
μένο καλώδιο στην παρούσα φά-
ση χρησιμοποιείται μόνο για την

αποστολή μετεωρολογικών δε-
δομένων στις ΗΠΑ. Όπως μας
εξηγήθηκε, από πηγές του ημι-
κρατικού οργανισμού, το καλώδιο
POSEIDON θα μπορούσε να κα-
λύψει τα κενά που υπάρχουν στο
κομμάτι της έγκαιρης προειδο-
ποίησης μεταναστευτικών ροών
και αποτελεσματικής φύλαξης
των θαλάσσιων συνόρων.

Δίκτυο φύλαξης
θαλάσσιων συνόρων

Αντιπυραυλικό σύστημα BUK M1-2 Το επίσης ρωσικό σύστημα TOR M1
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H Ε.Ε. θα χρηματοδο-
τήσει το έργο με 50
εκατ. ευρώ, το οποίο 
θα επιτρέψει στο Λιμε-
νικό Σώμα να έχει 
έγκαιρη γνώση της κα-
τάστασης στη θάλασσα
σε πραγματικό χρόνο
και επί 24ωρου βάσεως.

Το ελληνικό Renegade
Στην περίπτωση της Ελλάδας για την αντιμετώπιση μέσου σε
κατάσταση RENEGADE που θα μπορούσε να προσαρμοσθεί
στα κυπριακά δεδομένα, αρμόδιοι είναι:
� Η Εθνική Κυβερνητική Αρχή (πρωθυπουργός ή ΥΕΘΑ)
� Η ΥΠΑ (Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας)
� Ο αρχηγός ΓΕΕΘΑ
� Το ΓΕΕΘΑ/ΕΘΚΕΠΙΧ (Εθνικό Κέντρο Επιχειρήσεων)
� Ο αρχηγός ΓΕΑ (Γενικό Επιτελείο Αεροπορίας)
� Το ΓΕΑ/ΚΕΠΙΧ (Κέντρο Επιχειρήσεων)
� Ο αρχηγός ΑΤΑ
� Το ΑΤΑ/ΕΚΑΕ (Αρχηγείο Τακτικής Αεροπορίας)
� Τα ΚΕΠ (Κέντρα Ελέγχου Περιοχής) της ΠΑ
� Τα ΑΦΑΝΧ (τα α/φ αναχαίτισης οπλισμένα με κ/β) και 

οι συστοιχίες Κ/Β του συστήματος αεράμυνας της χώρας

Η Εθνική Φρουρά διαθέτει δύο αντιβαλλιστικά συστήματα, τα οποία κάτω από προϋποθέσεις μπορούν να καλύπτουν
την κυπριακή επικράτεια από πυραυλική ή αεροπορική επίθεση. Ωστόσο, το μεγάλο πρόβλημα που εντοπίζεται από
στρατιωτικής πλευράς είναι η απουσία διαδικασιών αντιμετώπισης περιστατικών εν καιρώ ειρήνης. 
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Το BUK M1-2 είναι ό,τι καλύτερο διαθέτει η ΕΦ στην αντιαεροπορική κάλυψη. Το ΤΟΡ Μ1 αποκτήθηκε από την ΕΦ μετά την κατάληξη των S-300 στην Κρήτη.
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΚΑΥΚΑΡΙΔΗ

Σε μια απόφαση που αντιτάχθηκαν
χώρες του πρώην σοβιετικού μπλοκ,
καθώς επίσης το Ηνωμένο Βασίλειο
και η Σουηδία, η Κοινοβουλευτική
Συνέλευση του Συμβουλίου της Ευ-
ρώπης ψήφισε την περασμένη Τρί-
τη να αποκαταστήσει πλήρως τα
δικαιώματα της Ρωσίας, τα οποία
είχαν παγώσει μετά την προσάρ-
τηση της Κριμαίας το 2014. Η από-
φαση αίρει τα μέτρα που πάρθηκαν
τον Απρίλιο του 2014 με το ψήφισμα
1990. Πέντε χρόνια μετά με 118
ψήφους υπέρ, 62 κατά και 10 απο-
χές η συνέλευση ενέκρινε την πλή-
ρη αποκατάσταση των δικαιωμά-
των της Ρωσίας εν μέσω προειδο-
ποιήσεων από τη Ρωσική Ομοσπον-
δία για οριστική αποχώριση από

το Συμβούλιο της Ευρώπης. Το σκε-
πτικό πίσω από την απόφαση που
υποστηρίχθηκε από την πλειοψη-
φία των βουλευτών της συνέλευσης
ήταν ότι εάν η Ρωσία εγκαταλείψει
το Συμβούλιο της Ευρώπης, αυτό
θα σήμαινε ότι οι Ρώσοι πολίτες
δεν θα είχαν πλέον το δικαίωμα
να προσφύγουν ενώπιον του Ευ-
ρωπαϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπί-
νων Δικαιωμάτων, γεγονός που θα
είχε αρνητικό αντίκτυπο στο έργο
ενός οργανισμού του οποίου ο δια-
κηρυγμένος στόχος είναι η προ-
άσπιση των ανθρωπίνων δικαιω-
μάτων, της δημοκρατίας και του
κράτους δικαίου στην Ευρώπη. 

Στην αντίπερα όχθη οι αντίπαλοι

της απόφασης υποστήριξαν ότι το
ψήφισμα, που εγκρίθηκε τις πρωι-
νές ώρες στην έδρα του Συμβουλίου
στο Στρασβούργο, είναι η πρώτη
ρωγμή στις διεθνείς κυρώσεις που
επιβλήθηκαν κατά της Ρωσίας το
2014. Οι πολέμιοι της πρότασης
πρόταξαν ότι μια τέτοια απόφαση
ξεκινά τη διαδικασία ομαλοποίησης
των σχέσεων με τη Μόσχα και στέλ-
νει το μήνυμα ότι η Ευρώπη νομι-
μοποιεί την προσάρτηση της Κρι-
μαίας. Αντιπρόσωποι της Ουκρα-
νίας, της Λετονίας και της Πολωνίας
εξέφρασαν την απογοήτευσή τους,
δηλώνοντας ότι η κίνηση αυτή
υπονομεύει βασικές αξίες της Ευ-
ρώπης.

Ενδιαφέρον ήταν επίσης το γε-
γονός ότι το ψήφισμα τέθηκε με
τρόπο που δεν ανέφερε τη Ρωσία.
Αντί αυτού το ψήφισμα εστιάστηκε
στα δικαιώματα των μελών της Συ-
νέλευσης να ψηφίζουν και να εκ-
φράζονται χωρίς να αναστέλλονται
τα δικαιώματά τους. Οι επικριτές
επεσήμαναν πως τέσσερα ονόματα
στη ρωσική λίστα με τα ονόματα
των αντιπροσώπων της Ρωσίας
στη Κοινοβουλευτική Συνέλευσή
υπόκεινται σε κυρώσεις από την
Ευρωπαϊκή Ένωση. Ένα από αυτά
τα ονόματα είναι και ο Leonid Slu-
tsky, πρόεδρος της επιτροπής Εξω-
τερικών Υποθέσεων της Δούμας,
τον οποίο η ρωσική κυβέρνηση

πρότεινε για τη θέση του αντιπρό-
εδρου της κοινοβουλευτικής συ-
νέλευσης. Η απόφαση για άρση
των μέτρων υλοποιήθηκε και με
την υποστήριξη βουλευτών από
Γαλλία και Γερμανία με γνώμονα
να διατηρηθεί ανοιχτή η επικοι-
νωνία με τη Μόσχα σε μια περίοδο
αυξανόμενων εντάσεων.

Ευρωπαϊκές αξίες
Εκπροσωπώντας την Κύπρο, η

Στέλλα Κυριακίδου πρώην πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Συ-
νέλευσης του Συμβουλίου της Ευ-
ρώπης και ο πρώην αντιπρόεδρος
της Συνέλευσης Γιώργος Λουκαΐδης
ψήφισαν υπέρ της απόφασης με

τον Κωνσταντίνο Ευστάθιου να
ασκεί την ψήφο εκ μέρους του κ.
Λουκαΐδη λόγω της κηδείας του
Δημήτρη Χριστόφια.

Ο κοινοβουλευτικός εκπρόσω-
πος του ΑΚΕΛ Γιώργος Λουκαΐδης,
μιλώντας στη «Κ» εξήγησε ότι το
βασικό θέμα είναι η επιβολή κυ-
ρώσεων στην κοινοβουλευτική
ομάδα της Ρωσίας τη στιγμή που
η χώρα συμμετέχει στο Συμβούλιο
της Ευρώπης σε επίπεδο υπουργών,
κάτι το οποίο είναι αντιφατικό. Ο
κ. Λουκαΐδης τόνισε ότι η συζήτηση
θα έπρεπε να επικεντρωθεί γύρω
από τη διαμόρφωση μιας ενιαίας
διαδικασίας επιβολής κυρώσεων,
ένα θέμα πάνω στο οποίο έχει γίνει
αρκετή δουλειά, και διερωτήθηκε
για ποιο λόγο δεν προχώρησε η
κοινοβουλευτική συνέλευση του
Συμβούλιου της Ευρώπης σε κυ-
ρώσεις κατά της Τουρκίας, αφού
η συζήτηση αφορούσε θέμα, όπως
λέχθηκε, εισβολής και κατοχής. Ο
κ. Λουκαΐδης ανέφερε πως Ρώσοι
πολίτες ακόμη και βουλευτές προ-
σφεύγουν στο ΕΔΑΔ για να υπε-
ρασπίσουν τα δικαιώματά τους και
θα ήταν παράλογο να τους αποκο-
πεί η πρόσβαση.

Η Στέλλα Κυριακίδου επισήμανε
πως η απόφαση της συνέλευσης
δεν ήταν κάτι που συνέβη σε μια
στιγμή, αλλά ήταν μια διαδικασία
που διήρκησε 4 περίπου χρόνια,
τόσο κατά τη διάρκεια της δικής
της προεδρίας μεταξύ 2017 – 2018
όσο και μετέπειτα για γεφύρωση
των διαφορών και αποκλιμάκωση
της κρίσης στις σχέσεις μεταξύ
Συμβουλίου της Ευρώπης και Ρω-
σίας. Η προσέγγιση αυτή, όπως
μας λέχθηκε, αφορούσε μια συνο-
λική αλλαγή στους κανονισμούς
της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης
του Συμβουλίου της Ευρώπης και
το σύστημα κυρώσεων που μπο-
ρούν να επιβληθούν για όλες τις
47 χώρες και όχι μόνο τη Ρωσική
Ομοσπονδία.

«Προσωπικά δεν συμμερίζομαι
την άποψη πως η Συνέλευση ενέ-
κρινε την διαπίστευση της Ρωσικής
Ομοσπονδίας λόγω οικονομικών
συμφερόντων, όπως πολλοί ισχυ-
ρίζονται. Λόγω δηλαδή της δύσκο-
λης οικονομικής κατάστασης στην
οποία περιήλθε γενικότερα ο Ορ-
γανισμός, συνεπεία της μη κατα-
βολής της οικονομικής συνεισφο-
ράς της Ρωσίας στο Συμβούλιο της
Ευρώπης», είπε η κ. Κυριακίδου.
«Αν η Κοινοβουλευτική Συνέλευση
κινείτο με οικονομικές παραμέ-
τρους, τότε σίγουρα θα σκεφτόταν
διπλά, π.χ. πριν επανατοποθετήσει
την Τουρκία υπό από καθεστώς
παρακολούθησης».

Στο Στρασβούργο, όπως όλα
έδειξαν, λειτούργησε καταλυτικά
το σκεπτικό πως δεν εξυπηρετεί
κανέναν σκοπό, ούτε ακόμη και
το θέμα της Κριμαίας, η μη συμ-
μετοχή της Ρωσικής Ομοσπονδίας
στις εργασίες της Συνέλευσης.
«Πώς μπορείς να εξασκήσεις οποι-
αδήποτε μορφή πίεσης σε μια χώρα
μέλος του Οργανισμού η οποία δεν
είναι εκεί. Αν δεν είναι εκεί δεν
μπορείς να συνομιλήσεις ακόμη
και για να την κατακρίνεις». Η Κύ-
πρια βουλευτής τόνισε ότι η από-
φαση αυτή δεν πρέπει να εκλαμ-
βάνεται ως υπαναχώρηση από τις
αρχές και αξίες του Συμβουλίου
της Ευρώπης και εξέφρασε συμ-
παράσταση προς τον ουκρανικό
λαό. «Με την πρόσφατη απόφαση
της συνέλευσης, γνωρίζω πως ο
φίλος λαός της Ουκρανίας ένιωσε
απογοήτευση ακόμη και θυμό. Δεν
είναι όμως και θέλω να το τονίσω
αυτό υπαναχώρηση από τις αρχές
και αξίες μας ως Οργανισμός. Δεν
πρόκειται να σταματήσουμε να
παλεύουμε γι’ αυτά τα ιδεώδη, γιατί
άλλωστε αυτές οι αρχές και αξίες
είναι ο λόγος ύπαρξης αυτού του
πανευρωπαϊκού οργανισμού με 47
χώρες μέλη συμπεριλαμβανομένων
όλων των χωρών μελών της Ε.Ε.».

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

«Θα πρέπει να ληφθεί υπόψη το γε-
γονός ότι οι λανθασμένοι υπολο-
γισμοί του Ιράν ενδέχεται να επι-
φέρουν μετατόπιση από την γκρίζα
ζώνη στην κόκκινη, δηλαδή, στρα-
τιωτική ανάφλεξη». Αυτήν την προ-
ειδοποίηση έστειλε την προηγού-
μενη εβδομάδα υψηλόβαθμο στέ-
λεχος της ισραηλινής κυβέρνησης
στο Ιράν.

Σε συνεννόηση με την ηγεσία
του Ντόναλντ Τραμπ, το Ισραήλ
στοχεύει στον τερματισμό του προ-
γράμματος του Ιράν για απόκτηση

πυρηνικών όπλων και την ευθυ-
γράμμιση της Ισλαμικής Δημοκρα-
τίας με τις κατευθυντήριες γραμμές
που επιβάλλει το δίδυμο Ουάσιγ-
κτον-Τελ Αβίβ στην ευρύτερη πε-
ριοχή. Στην Ουάσιγκτον αναλυτές
προχωρούν ένα βήμα πιο πέρα και
τονίζουν ότι ο απώτερος στόχος
αυτού του διδύμου είναι η τελική
ανατροπή του ιρανικού, θεοκρα-
τικού καθεστώτος. Το Ιράν, από
την πλευρά του τις τελευταίες ημέ-
ρες παρουσιάζει όλο και περισσό-
τερη αδιαλλαξία στο ζήτημα των
πυρηνικών φιλοδοξιών του, ανα-
κοινώνοντας ότι είναι έτοιμη να
ξεπεράσει τα επιτρεπτά όρια για
τον εμπλουτισμό του ουρανίου και
την επιστροφή στους ρυθμούς της

προηγούμενης περιόδου για την
ανάπτυξη του πυρηνικού της προ-
γράμματος. 

Δυο επιλογές για Ιράν 
Στο ζήτημα του Ιράν το γειτονικό

Ισραήλ δεν έχει ψευδαισθήσεις. Η
Ισλαμική Δημοκρατία βρίσκεται
μεταξύ δυο επιλογών. Είτε υποκύ-
πτει στις αυστηρές κυρώσεις και
αποδέχεται τους δυτικούς όρους
είτε επιλέγει έναν καταστροφικό
πόλεμο τόσο για τον εαυτό της όσο
και για την ευρύτερη περιοχή. Το
Ισραήλ, δε, προετοιμάζεται για πι-
θανή στρατιωτική εμπλοκή σε οποι-
αδήποτε πιθανή κλιμάκωση στον
Περσικό Κόλπο, καθώς εξακολουθεί
να αυξάνεται η ένταση μεταξύ του

Ιράν και των Ηνωμένων Πολιτειών.
Αυτό δήλωσε την προηγούμενη
εβδομάδα ο υπουργός Εξωτερικών
του Ισραήλ, Israel Katz, ο οποίος
πρόσθεσε: «Πρέπει να είμαστε προ-
ετοιμασμένοι γι’ αυτό, και έτσι το
Κράτος του Ισραήλ εξακολουθεί
να εστιάζει στη στρατιωτική προ-
ετοιμασία για την περίπτωση που
θα πρέπει να ανταποκριθεί στα σε-
νάρια κλιμάκωσης». Λίγο μετά από
αυτές τις δηλώσεις, μιλώντας στον
ραδιοφωνικό σταθμό του ισραηλι-
νού στρατού, ο ΥΠΕΞ της γειτονικής
χώρες πρόσθεσε ότι ενώ οι κυρώ-
σεις που επιβάλλονται από την
Ουάσιγκτον ενδέχεται να αποτρέ-
ψουν τη σύγκρουση, το Ισραήλ θα
μπορούσε να ενεργήσει μονομερώς

για να αποτρέψει το Ιράν από το
να αποκτήσει πυρηνικά όπλα. Ο
κ. Katz πρόσθεσε ότι το Ιράν δεν
έχει καμία ελπίδα σε έναν ενδεχό-
μενο πόλεμο και ως εκ τούτου,
υπάρχει η ευκαιρία, μέσω της σκλη-
ρής οικονομικής πίεσης και των
συνολικών κυρώσεων, για την πρό-
ληψη μιας σύρραξης, «Το Ισραήλ
δεν θα επιτρέψει στο Ιράν να απο-
κτήσει πυρηνικά όπλα, ακόμη και
αν πρέπει να δράσει μόνο του»,
τόνισε ο υπουργός. 

Επιμένει η Τεχεράνη
Η απάντηση της Ισλαμικής Δη-

μοκρατίας στα μηνύματα του Ισ-
ραήλ και των ΗΠΑ υπήρξε σχεδόν
άμεση. Την προηγούμενη Τετάρτη

ο πρόεδρος του Ιράν Χασάν Ρουχανί
δήλωσε ότι η Ισλαμική Δημοκρατία
θα αυξήσει το επίπεδο εμπλουτι-
σμού ουρανίου πέρα από το ανώ-
τατο όριο του 3,67% που ορίζεται
στην συμφωνία JCPOA. Αυτό θα
συμβεί σε περίπτωση που Η.Β.,
Γαλλία, Γερμανία, Ρωσία, Κίνα και
Ευρωπαϊκή Ένωση δεν εκπληρώ-
σουν τις υποσχέσεις τους. Επίσης,
ο πρόεδρος Ρουχανί ανέφερε ότι
ο πυρηνικός αντιδραστήρας Arak
του Ιράν, ο οποίος συμφωνήθηκε
να επανασχεδιαστεί στο πλαίσιο
μιας πυρηνικής συμφωνίας, θα συ-
νεχίσει τις προηγούμενες δραστη-
ριότητές του μετά τις 7 Ιουλίου, αν
οι άλλοι υπογράφοντες της συμ-
φωνίας δεν τηρήσουν τους όρους
της συμφωνίας.

Την ίδια ώρα, στην Τεχεράνη
υψηλόβαθμοι αξιωματούχοι της
κυβέρνησης δεν αποκλείουν κα-
νένα σενάριο και ενδεχόμενο. Στους
κύκλους της κυβέρνησης κυκλο-
φορεί η πληροφορία ότι οι Ένοπλες
Δυνάμεις και οι Δυνάμεις των Φρου-
ρών της Επανάστασης έχουν λάβει
διαταγές για να προετοιμαστούν
για το πιο «δύσκολο πολεμικό σε-
νάριο». Τα επιχειρησιακά σχέδια
της Τεχεράνης δεν αφορούν απο-
κλειστικά το Ιράν και προβλέπουν
ένα μεγάλο πολεμικό μέτωπο, το
οποίο θα απλώνεται από τα σύνορα
Ιράν-Πακιστάν-Αφγανιστάν μέχρι
τα παράλια της Ανατολικής Μεσο-
γείου, τη Συρία, τον Λίβανο και
την Παλαιστίνη. 

Τα τρία στρατόπεδα
Διεθνείς αναλυτές προσπαθούν

να ερμηνεύσουν τις νέες κινήσεις
των εμπλεκόμενων πλευρών στη
σκακιέρα της Ανατολικής Μεσο-
γείου και Μέσης Ανατολής. Οι απαι-
σιόδοξες αναλύσεις κάνουν λόγο
για τελευταίες κινήσεις στην σκα-
κιέρα της προπολεμικής περιόδου.

Οι πιο αισιόδοξες φωνές ισχυρί-
ζονται ότι ακόμη υπάρχουν περι-
θώρια για να αποφύγει ολόκληρος
ο πλανήτης τις επιπτώσεις μιας με-
γάλης σύγκρουσης. Σε κάθε περί-
πτωση, για τους διεθνείς αναλυτές
ξεχωρίζουν τρία στρατόπεδα: Το
δίδυμο ΗΠΑ-Ισραήλ, το Ιράν και
οι τρίτες δυνάμεις που επιχειρούν
να σώσουν ό,τι σώζεται από τη
συμφωνία του 2015 για τα πυρηνικά
του Ιράν. Την παρούσα άποψη προ-
βάλλει, ο John Miller, ο οποίος είναι
εν αποστρατεία Αντιναύαρχος στο
αμερικανικό ναυτικό, με πρόσφατη
υπηρεσία ως διοικητής του πέμπτου
στόλου των ΗΠΑ στο Μπαχρέιν
και επικεφαλής της κεντρικής δι-
οίκησης των ναυτικών δυνάμεων
των ΗΠΑ (NAVCENT). Σε ανάλυσή
του που δημοσιεύεται στο Atlantic
Council, στον απόηχο των τελευ-
ταίων εξελίξεων, ο Αμερικανός
στρατιωτικός δείχνει τη διέξοδο
από την μεγάλη κρίση: «Είναι και-
ρός η Ευρώπη να αποφασίσει πώς
σκοπεύει να προχωρήσει στην άμ-
βλυνση των εντάσεων στον Περ-
σικό Κόλπο και να συμβάλει στη
διαπραγμάτευση μιας νέας συμ-
φωνίας που θα είναι αποδεκτή απ’
όλες τις πλευρές, αλλά το σημαν-
τικότερο, που θα μπορεί να επιτύχει
την επικύρωση της Γερουσίας των
ΗΠΑ».

Στη συνέχεια, ο κ. Miller τονίζει
τα εξής: «Οι νέες διαπραγματεύσεις
θα πρέπει να διαρθρωθούν με δια-
φορετικό τρόπο. Ενώ πολλοί νεο-
συντηρητικοί στην κυβέρνηση των
ΗΠΑ βλέπουν μια ευκαιρία για τη
σύναψη μιας συμφωνίας, με την
οποία το ιρανικό καθεστώς θα ξε-
κινά μια πορεία προς τη διάλυσή
του, δεν είναι λογικό να υποθέσουμε
ότι το καθεστώς θα συμφωνήσει
με κάτι τέτοιο. Οι διαπραγματεύσεις
θα είναι επιτυχείς μόνο όταν κάθε
πλευρά τις θεωρήσει επωφελείς».

Στην κόψη του ξυραφιού η Ανατολική Μεσόγειος
Αναγκαία η διαμεσολάβηση τρίτων χωρών για την αποφυγή μιας στρατιωτικής αναμέτρησης του Ιράν με το δίδυμο ΗΠΑ-Ισραήλ
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«Το Ισραήλ δεν θα επι-
τρέψει στο Ιράν να απο-
κτήσει πυρηνικά όπλα,
ακόμη και αν πρέπει να
δράσει μόνο του», τόνισε
ο υπουργός Εξωτερικών
του Ισραήλ, Israel Katz. Το Ιράν, από την πλευρά του τις τελευταίες ημέρες παρουσιάζει όλο και περισσότερη αδιαλλαξία στο ζήτημα των πυ-

ρηνικών φιλοδοξιών του. 

H επιστροφή της Ρωσίας μετά την Κριμαία
Υπερψήφισε η Συνέλευση του Συμβουλίου της Ευρώπης την αποκατάσταση των δικαιωμάτων της Ρωσίας εν μέσω αντιδράσεων

������

«Πώς μπορείς να εξα-
σκήσεις οποιαδήποτε
μορφή πίεσης σε μια 
χώρα μέλος του Οργανι-
σμού, η οποία δεν είναι
εκεί;». Στο Στρασβούργο λειτούργησε καταλυτικά το σκεπτικό πως δεν εξυπηρετεί κανέναν σκοπό ούτε ακόμη και το πολύ

σημαντικό θέμα της Κριμαίας η μη συμμετοχή της Ρωσικής Ομοσπονδίας στις εργασίες της Συνέλευσης. 

EP
A
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H πολιτική 
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Yπεράσπιση από αριστερά
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Η 60χρονη 
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Οι κατηγορίες
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Φιλελεύθερος
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-

-

-

-

-
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Ο λευκός καπνός άναψε φωτιές... 

Δύο ισχυρές γυναίκες και ένας δεινός
διαπραγματευτής στις θέσεις-κλειδιά

Η συμφωνία για την ανάθεση της προεδρίας της Κομισιόν στην Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν προκαλεί αντιδράσεις στη Γερμανία

Οι διάδοχοι των 
Γιούνκερ και Ντράγκι 
καθορίστηκαν σε μία 
από τις δραματικότερες 
συνόδους κορυφής  
στις Βρυξέλλες.

Πολλοί αναρωτιούνται 
αν η νέα επικεφαλής 
της ΕΚΤ, Κριστίν 
Λαγκάρντ, πέρα  
από τον αέρα και  
την εντυπωσιακή 
παρουσία της, θα 
μπορέσει να χαράξει  
νέες πολιτικές.

H νέα -

A.
P. 

/ 
JE

AN
 F

RA
N

CO
IS

 B
AD

IA
S

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Της ανταποκρίτριάς μας στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ 

ΕΛΕΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗ
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Την περασμένη 
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Η έκδοση του δράστη
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Τον περασμένο 
-
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Μια έκθεση που δεν έτυχε προσοχής

Οι ΗΠΑ χάνουν τη μάχη των δικτύων 5G

Το Χονγκ Κονγκ προκαλεί ανοικτά τον Σι Τζινπίνγκ

Ο Αμερικανός πρόεδρος σταμάτησε ξαφνικά τον «πόλεμο» που είχε κηρύξει στον κινεζικό τηλεπικοινωνιακό κολοσσό Huawei

Tι συνέπειες θα έχει 
η αλλαγή στάσης 
του Τραμπ, που 
επέλεξε τις εμπορικές 
συμφωνίες έναντι 
της εθνικής ασφάλειας.

Σοβαρή δοκιμασία 
για τον ηγέτη της Κίνας 
οι βίαιες διαδηλώσεις 
στην πρώην βρετανική 
αποικία. 

Του ANDREW ROSS SORKIN 
THE NEW YORK TIMES
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Διαδηλωτές 
-

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ
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Κάθε χρόνο 
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Καραβάνια «προσκυνητών»
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Ενα αχανές -
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«Ηταν killer»
-
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-

-

-
-

-

-

-
-

-

-
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Τουρίστες 

Νοσταλγοί
του Στάλιν
ακόμη
και ιεράρχες

Πουθενά ο Τρότσκι, ο Κάμενεφ...

Στη γενέτειρά του, την πόλη Γκόρι

Χιλιάδες τουρίστες 
επισκέπτονται το προς 
τιμήν του μουσείο, 
από το οποίο όμως 
απουσιάζει κάθε 
στοιχείο για την περίοδο 
του «Μεγάλου Τρόμου».

Δεν υπάρχουν 
φωτογραφίες  
των ιστορικών ηγετών 
των μπολσεβίκων,  
που εξοντώθηκαν  
στις περιβόητες δίκες  
της Μόσχας  
ή δολοφονήθηκαν από 
τις μυστικές υπηρεσίες.

Ο ελληνορθόδοξος -
-

Επάνω, -

Του απεσταλμένου μας στη ΓΕΩΡΓΙΑ 

ΣΤΑΥΡΟΥ ΤΖΙΜΑ

Συνάντησα  -

-

-

-

-
-

-
-

-
-
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

Η συνέντευξη που  
είχε δώσει στην «Κ»  
ο εγγονός του Σοβιετι-
κού ηγέτη, Γεβγένι  
Γιάκοβ Τζουκασβίλι.

«Ψέμα ότι εξόντωσε 10 εκατ., τα θύματα δεν ξεπέρασαν τα 3,5 εκατ.»
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Δεν είχαν 
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Ενα «μονό» 8 λεπτών
-
-

-

-
-

-

-

– Hμέρα των τελικών στο τουρ-
νουά των AntetokounBros. Με-
γάλη στιγμή για εσένα και την 
οικογένειά σου Γιάννη…

-

-

-

-

-
-
-

-
-

– Ολη η υφήλιος υποκλίθηκε στα 
κατορθώματά σου. Δημιούργησες 

ένα πραγματικό παραμύθι με τη 
ζωή σου. Πιστεύεις ότι μπορείς 
να το «διηγηθείς» σε μικρούς και 
μεγάλους που σε θαυμάζουν; Στη 
νέα γενιά που έχει άλλα πρότυπα; 
Τι θα έλεγες σ’ ένα παιδί;

-
-
-

-

-

-

-

-

Νιώθει αυτά που λέει
-
-

-

-

– Είναι βάρος για έναν νέο άν-
θρωπο να έχει στραμμένα όλα 
τα φώτα της δημοσιότητας πάνω 
του, σε κάθε κίνησή του, σε κάθε 
λέξη του; Πώς το αντιμετωπίζεις;

-

-

-
-

-
-

– Παίζει ρόλο η οικογένεια λοι-
πόν; Μένει κάτι στα παιδιά όταν 
η οικογένεια ασχολείται με αυτά;

-
-

-

-

-
-

-
-

– Τελικά, Γιάννη, για να γίνει ένα 
όνειρο πραγματικότητα, χρειά-

Eίμαι ταπεινός, 
όχι γιατί
έτσι πρέπει
να δείχνω
Ο Γιάννης Αντετοκούνμπο μιλάει στην «Κ»

Συνέντευξη στον ΜΠΑΜΠΗ ΠΑΠΑΔΑΤΟ

Αλέξης, -Eποχή -

ΙΝ
ΤΙ

Μ
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N
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N
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Σε ένα παιδί θα έλεγα 
κάθε μέρα που ξυπνάει 
να σκέφτεται πώς μπορεί 
να βελτιωθεί ως άνθρω-
πος και μετά να βελτιώ-
σει τη δουλειά του.

Το σημαντικό είναι  
η δουλειά. Υπάρχουν 
πολλά παιδιά στις ΗΠΑ 
που έχουν το ίδιο ταλέντο 
με εμένα, το ίδιο κορμί, 
αλλά είναι τεμπέληδες.
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ζονται μόνο τα προσόντα ή και 
αρκετή δόση τύχης και φυσικά 
πολλή δουλειά;
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Ακαδημία μπάσκετ
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Το κεφάλαιοΟ Γιάννης Αντετοκούνμπο 
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Η πορεία 

-

-

-

-

-

-

-

-

 
– Ναι, αλλά αν ο προπονητής σου 
σε δει να ξεφεύγεις πάνω στον 
ενθουσιασμό σου μέσα στο ματς, 
δεν θα σε παρατηρήσει;

-
-

-

-

 
– Ενας παίκτης 2,11 μ. μπορεί να 
δημιουργήσει συνθήκες επίθε-
σης από τη θέση 1. Στην Ευρώ-
πη είναι εφικτός αυτό ο τρόπος 
παιχνιδιού;

-

-

-

-

-

-

-

-

 
– Εθνική, Παγκόσμιο Πρωτάθλη-
μα. Ολη η Ελλάδα περιμένει τον 
Γιάννη. Ολος ο κόσμος περιμένει 
τον Greek Freak. Eίσαι έτοιμος 
γι’ αυτό; Εχεις μιλήσει με τους 
συμπαίκτες σου ή τον κόουτς; Τι 
πιστεύεις εν όψει Κίνας;

-

-

Το δικό του παπούτσι
-
-
-

-
-

 
– Το πρώτο παπούτσι σου από τη 
NIKE με πράγματα προσωπικά 
επάνω του, αλλά και τοποθέτη-
ση μπασκέτας στην κορυφή του 
Ολύμπου. Πώς νιώθεις;

-
-

-
-

-
-

 
– Σε ενοχλεί που κάποιοι «κα-
πηλεύονται» το όνομά σου και 
την εικόνα σου για ίδιον όφελος 
ή από την άλλη πλευρά μιλούν 
κατά καιρούς για σένα «προκα-
λώντας» σε εμμέσως να απαντή-
σεις; Αισθάνεσαι ότι πάντα πρέ-
πει να δίνεις απαντήσεις εκτός 
γηπέδου;

-

«Στο ΝΒΑ δεν βάζουν
ταβάνι στους παίκτες»

«Να είμαι πρώτα  
απ’ όλα υγιής.  
Θέλω να είμαι  
στο Παγκόσμιο.  
Εχω μιλήσει  
με τον προπονητή,  
του έχω πει ότι θέλω  
να είμαι εκεί».

1991
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6 αγώνες, 4 μέρες (1)
Αιτιολογώντας την απόφαση της ΚΟΠ
για διεξαγωγή αγώνων πρωταθλήματος,
πέρα από το Σαββατοκυρίακο, την Πα-
ρασκευή και τη Δευτέρα, ο πρόεδρος
της ΚΟΠ μίλησε για τετραήμερο αγωνι-
στικής δράσης κάθε εβδομάδα! Με άλ-
λα λόγια, ο κύριος Κούμας θα μπορούσε
να μας πει πως για τρεις μόνο μέρες της
κάθε εβδομάδας, θα πρέπει να αντέ-
ξουμε χωρίς κυπριακό ποδόσφαιρο!
Έλαβαν, ωστόσο, υπόψη στην ΚΟΠ, πως
οι Παρασκευές και οι Δευτέρες είναι
εργάσιμες μέρες, αλλά και γεμάτες από
πολλές άλλες οικογενειακές υποχρεώ-
σεις; Αξιολόγησαν στην ΚΟΠ τα δεδομέ-
να με βάση το σκηνικό προηγούμενων
χρόνων, με αγώνες βράδυ Δευτέρας σε
σταθερή βάση και θεώρησαν πως θα
έχει επιτυχία, ως προς την προσέλευση
του κόσμου, η συμπερίληψη και της Πα-
ρασκευής στο αγωνιστικό πρόγραμμα; 

* * * * *  

6 αγώνες, 4 μέρες (2)
Σε μια εποχή που ο κόσμος απομακρύν-
θηκε από το γήπεδο, η διεξαγωγή αγώ-
νων Δευτέρα και Παρασκευή, σε κάθε
αγωνιστική, μάλλον τεράστιο ρίσκο
αποτελεί για τους εμπνευστές της από-
φασης αυτής. Θα μπορούσε, για αρχή,
να γινόταν η δοκιμή για μία από τις δύο
εργάσιμες μέρες και πιο συγκεκριμένα

την Παρασκευή. Είναι βέβαια και η προ-
σπάθεια να εξυπηρετηθούν και να διευ-
κολυνθούν στην προβολή και ζωντανή
κάλυψη των αγώνων, τηλεοπτικές πλατ-
φόρμες (τρεις φέτος) και εταιρείες πα-
ραγωγής. Γιατί ακόμη και καλή προερ-
γασία – μελέτη να έχει γίνει, για τη δυ-
νατότητα προσέλευσης κόσμου σε παι-
γνίδια, βράδια Δευτέρας ή Παρα-
σκευής, αν η διεξαγωγή αγώνων σε
τέσσερις δόσεις δεν «βόλευε» τηλεο-
πτικές πλατφόρμες και εταιρείες παρα-
γωγής, δεν θα υπήρχε καν θέμα συζή-
τησης για μια τέτοια αλλαγή...

* * * * *  

Οι προσδοκίες
Πάνω που έλεγαν όλοι «πού είναι οι προ-
σθήκες» και «τι κάνουν οι υπεύθυνοι»

στα του προγραμματισμού του Απόλλω-
να, το κλίμα γύρισε στα «μπαμ» και τα
«μπουμ». Οι απαντήσεις με Γκακπέ και
Άλεφ από Κίρζη και Κονναφή έφεραν
μεγάλα… όνειρα για ανάλογη συνέχεια
στο θέμα του επιθετικού. Και τι δεν έχει
ακουστεί στη Λεμεσό για τον παίκτη που
ψήνεται, αλλά εντός ομάδας είναι με
τον… πυροσβεστήρα στο χέρι μπας και
σβήσει η φωτιά. Να ακούς αστέρες και
να έρθει ένας άσημος δεν είναι και το κα-
λύτερο χωρίς να σημαίνει πως όποιος
έρθει δεν θα μπορέσει να βοηθήσει. 

* * * * *  

Μην περιμένετε θαύματα
Η ουσία για το κεφάλαιο κάρτα φιλά-
θλου είναι πως όποια λύση και να προ-
κύψει από τη Βουλή, δεν πρόκειται να

ικανοποιήσει το κομμάτι των οργανωμέ-
νων οπαδών. Όσοι ήλπιζαν πως θα βρε-
θεί τέτοια λύση για να επιστρέψουν στο
γήπεδο, όσοι απείχαν πέρσι διαψεύ-
στηκαν από τα γεγονότα, αφού αρχικά
φάνηκε να υπάρχει αυτή η πρόθεση αλ-
λά στην πορεία τα πράγματα άλλαξαν.
Μέχρι νεωτέρας, το σκηνικό θα είναι
όπως το περσινό με μειωμένη παρου-
σία κόσμου και χωρίς ατμόσφαιρα.

* * * * *  

Μέχρι να χαζέψουμε… 
Από μπάλα άλλο τίποτα… να φαν και οι
κότες. Πως ήταν παλαιότερα που περι-
μέναμε πώς και πώς το Σαββατοκύριακο
για να δούμε κανά ματς στο γήπεδο.
Πλέον έχεις την πολυτέλεια να παρακο-
λουθείς από τον καναπέ καθημερινά.
Από Παρασκευή μέχρι Δευτέρα Cyprus
League, Τρίτη, Τετάρτη Champions Lea-
gue και Πέμπτη Europa. Όση θες… μέ-
χρι να χαζέψουμε εντελώς. 

* * * * *  

Κρίμα
Ό,τι χτίστηκε, ό,τι θετικό δημιουργήθη-
κε μέσα από την κατάκτηση του κυπέλ-
λου κατεδαφίστηκε ενάμιση μήνα αρ-
γότερα. Το «μένω- φεύγω» του Σοφο-
κλέους, το «κόλλημα» που παρατηρεί-
ται στις μεταγραφές και η ανύπαρκτη
επικοινωνιακή πολιτική, επέτρεψαν
στην ΑΕΛ να επιστραφεί η εσωστρέ-
φεια, η γκρίνια και η μιζέρια. Κρίμα.  

Aσχετοι ή 
κάτι γνωρίζουν; 

ΑΠΟΨΕΙΣ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Aμα είναι να συντάξουμε μια λίστα
προβλημάτων που αφορούν το
κυπριακό ποδόσφαιρο είναι πλέον
πασιφανές ότι πρώτα θα κατα-
γράφαμε την απουσία του κόσμου
από τα γήπεδα. 

Υπάρχουν δυστυχώς και άλλα
εξίσου σοβαρά ζητήματα όπως
για παράδειγμα, η διαφθορά, η
βία που ομολογουμένως δεν υπάρ-
χει πια, η ανεπάρκεια της διαιτη-

σίας, η προκατάληψη, οι κακές γηπεδικές εγκατα-
στάσεις, η εμπλοκή παραγόντων με άγνωστο επάγ-
γελμα, τα στημένα, η ανυπαρξία του κύπριου πο-
δοσφαιριστή και σωρεία άλλων πολλών. 

Όλα τα πιο πάνω αναμφισβήτητα είναι θέματα
που πρέπει να επιλυθούν και μάλιστα πολλά εξ αυτών
είναι και αλληλένδετα. Όταν όμως δεν έχουμε κόσμο
στο γήπεδο, τότε το ίδιο το άθλημα και όχι μόνο η
διοργάνωση του πρωταθλήματος, αλλοιώνεται. 

Συνεπώς, ως μέγα πρόβλημα, θα έπρεπε ήδη να
ξεκινήσει η αντιμετώπισή του. Με ή χωρίς κάρτα,
το θέμα είναι εκεί και χρήζει άμεσης και κυρίως
ριζικής λύσης. Και όμως πάνε τώρα μήνες που αν-
τιμετωπίζουμε μια τέτοια αρνητική κατάσταση και
η ΚΟΠ δεν έχει εξαγγείλει ούτε και ένα βήμα που
πιθανόν σκέφτεται ούτως ώστε ν’ ανατρέψει την
κατάσταση. 

Όχι μόνο δεν έχουν προβεί σε κινήσεις αλλά απο-
φεύγουν ακόμη και να κάνουν αναφορά στο θέμα,
υποβαθμίζοντας το. Σε σημείο που σκέφτεσαι μήπως
είναι παντελώς άσχετοι και δεν γνωρίζουν πώς ή
απλά το κάνουν ηθελημένα γιατί αποφάσισαν ότι
δεν είναι ζωτικής σημασίας για το άθλημα η παρουσία
του κόσμου στα γήπεδα. 

Κάτι να κάνουν ρε παιδί μου. Ακόμη και μια επι-
κοινωνιακή καμπάνια, την οποία θα επιμελούνταν
ικανοί επικοινωνιολόγοι. Κάτι, τέλος πάντων, που
θα ηχούσε στ’ αυτιά του πελάτη/οπαδού και θα τον
ερέθιζε να σκεφτεί να επισκεφτεί ένα γήπεδο. 

Αντιθέτως, στο πλαίσιο της κλήρωσης του πρω-
ταθλήματος η κοινή γνώμη ακούει τον πρόεδρο της
ΚΟΠ ν’ ανακοινώνει την καινοτομία περί διεξαγωγής
αγώνων από Παρασκευή μέχρι Δευτέρα! Κάτι που
όχι μόνο δεν βοηθά το πρόβλημα αλλά το διευρύ-
νει!

Και το ερώτημα στον τίτλο του κειμένου, γίνεται
ακόμη πιο έντονο. Είναι όντως άσχετοι ή κάτι γνω-
ρίζουν που εμείς οι υπόλοιποι δεν έχουμε ψυλλια-
στεί;

Η εντυπωσιακή παρουσία κόσμου
στις προπονήσεις Ανόρθωσης και
Ομόνοιας, έστω σε γήπεδα μικρής
χωρητικότητας, φανερώνει τη...
δίψα του κόσμου των ομάδων αυ-
τών, την επιθυμία να ξαναδεί τις
ομάδες του να πρωταγωνιστούν.
Μιλάμε για δύο από τις μεγάλες
ομάδες – δυνάμεις του κυπριακού
ποδοσφαίρου, οι οποίες, ωστόσο,
έχουν μείνει για αρκετά χρόνια

μακριά από διακρίσεις και επιτυχίες. 
Σύνηθες φαινόμενο ο ενθουσιασμός του καλο-

καιριού. Ανεξάρτητα από τις συνθήκες, τις κινήσεις
στο μεταγραφικό σκηνικό, στην πλειοψηφία τους
οι κύπριοι φίλαθλοι είναι αισιόδοξοι, πολλές φορές
απλά και μόνο από το γεγονός ότι μια νέα ποδοσφαι-
ρική περίοδος αρχίζει, πολύ περισσότερο επειδή
πρακτικά αφήνει πίσω της τα κακώς έχοντα της προ-
ηγούμενης. Στην προκειμένη περίπτωση, για Ανόρ-
θωση και Ομόνοια, ως ένα βαθμό, η αισιοδοξία δεν
είναι αβάσιμη, αν βέβαια μιλάμε για συγκρατημένη
αισιοδοξία, γιατί είναι τεράστια η... απόσταση, από
την περσινή παρουσία και τελική βαθμολογική θέση
των δύο ομάδων, μέχρι το φετινό στόχο της διάκρισης
στο νέο πρωτάθλημα.

Αρκετοί φίλοι της Ομόνοιας διαφώνησαν, ασκώντας
μάλιστα κριτική στον Αθλητικό Διευθυντή Νεόφυτο
Λάρκου, στο άκουσμα της πρώτης τετράδας, ως
στόχο στο φετινό πρωτάθλημα. Είναι πολλοί οι φίλοι
της Ανόρθωσης, που πριν ακόμη ο προγραμματισμός
ολοκληρωθεί, πριν καν δουν για πρώτη φορά την
ομάδα τους, μιλούν για πρωτάθλημα, απλά και μόνο
γιατί ο Τιμούρ Κετσπάγια το ξανάκανε. 

Τα δεδομένα μόνο εύκολα δεν είναι. Η αγωνιστική
και όχι μόνο πτώση των δύο ομάδων τα προηγούμενα
χρόνια, επέτρεψε στους ανταγωνιστές να... απομα-
κρυνθούν, δημιούργησε απόσταση, την οποία, λογικά,
όσο καλή δουλειά και αν αποδειχθεί πως γίνεται σε
«Αντώνης Καρράς» και «Ηλίας Πούλλος» δεν μπορούν
εύκολα να καλύψουν, εκτός και αν οι αντίπαλοι το
επιτρέψουν.

Πρώτα (ξανά) φτιάχνεις καλή ομάδα, μετά καλύπτεις
μέρος της απόστασης από τους ανταγωνιστές σου
και ακολούθως επιχειρείς την άνοδο στην κορυφή.
Ενδεχόμενη προσπάθεια, από την πρώτη για το
μεγάλο άλμα, εγκυμονεί κινδύνους. Αντιθέτως, η ρε-
αλιστική προσέγγιση των δεδομένων δημιουργεί τις
κατάλληλες προϋποθέσεις, σ’ ένα διετές ή τριετές
πλάνο. 

Υπέρμετρος ενθουσιασμός, υπεραισιοδοξία και
υπερβολική πίεση για επιτυχία χθες, οδηγεί σε απο-
γοήτευση, μουρμούρα και αντιδράσεις με δυσάρεστες
σχεδόν πάντα τις συνέπειες...

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Ρεαλιστική 
προσέγγιση

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΓΙΩΡΓΗ

«Τι είχες Γιάννη, τι είχα πάντα». Μια
παροιμία που ταιριάζει στην προκει-
μένη περίπτωση για την Ομόνοια, που
ακολουθεί -ακούσια εννοείται- την
ίδια και απαράλλακτη τακτική για χρό-
νια κατά τις μεταγραφικές περιόδους,
γιατί αυτό που -λέμε τώρα- κτίζεται
κάθε χρόνο… κατεδαφίζεται. Ας θυ-
μηθούμε τους αμείλικτους αριθμούς.
Χρονιά 2014-15, 19 μετεγγραφές, 15-
16, 12, 16-17,13, 17-18,13, 18-19, 19.
Σύνολο, 76 μετεγγραφές!   

Με την ομάδα να απέχει από τίτλο
πρωταθλήματος από το 2010 και να
απέχει από την συμμετοχή στην Ευ-
ρώπη για την τελευταία τριετία.  

Εννοείται ότι δεν θα πραγματευ-
τούμε τις αιτίες της παρακμής των
«πρασίνων». Το έχουμε κάνει πολλάκις.
Θα δούμε το παρόν. 

Η περσινή οικτρή αποτυχία έκανε
τον Σταύρο Παπασταύρου σοφότερο.
Πέρυσι εμπιστεύτηκε το κτίσιμο της

ομάδας σε έναν άνθρωπο παντελώς
άσχετο με το κυπριακό ποδόσφαιρο.
Άσχετο, που ούτε καν προσπάθησε
να γίνει σχετικός. Γι’ αυτό και έφυγε
νωρίς. Τη χρονιά αυτή ο επικεφαλής
της εταιρείας κινήθηκε διαφορετικά. 

Προσέλαβε τον Νεόφυτο Λάρκου
στη θέση του αθλητικού διευθυντή,
ζητώντας από αυτόν να κτίσει μια ομά-
δα που θα τεθεί σε πορεία αγωνιστικής
αναγέννησης και σταδιακά θα θυμί-
σει… Ομόνοια. Έμπειρος και γνώστης
του χώρου του κυπριακού ποδοσφαίρου
και της Ομόνοιας, αφού έχει θητεύσει
ως προπονητής. Διαθέτει συνεπώς
γερά προσόντα για να φτάσει στην
υλοποίηση του στόχου.  

Την τεχνική ηγεσία της ομάδας ανέ-
λαβε ο 49χρονος Νορβηγός προπονη-
τής, Χένιγκ Μπεργκ. Το συμβόλαιο
συνεργασίας έχει διάρκεια δύο χρόνια.
Πέρασε το μεγαλύτερο μέρος της προ-
πονητικής του καριέρας στη Λέγκια,
με την οποία στέφθηκε πρωταθλητής
και κυπελλούχος. Δούλεψε επίσης στη
Βιντεότον, στην Μπάκμπερν Ρόβερς,
όπως και στις ομάδες της πατρίδας
του Λίλεστρομ, Λιν και Στάμπαεκ 

Ως ποδοσφαιριστής έκανε μεγάλη
καριέρα στην Μάντσεστερ  Γ. με την
οποία κατέκτησε δύο πρωταθλήματα
και ένα Champions League, όπως και
στην Μπλάκμπερν όπου στέφθηκε

πρωταθλητής και κυπελλούχος. Ένα
υπόβαθρο επαρκές αφού και ως ποδο-
σφαιριστής και ως προπονητής έχει
στο ενεργητικό του τίτλους και παρα-
στάσεις υψηλού επιπέδου. 

Προσθέσεις-αφαιρέσεις 
Έχουν κατά τη διάρκεια της μέχρι

τώρα μετεγγραφικής περιόδου ενταχθεί
στο «πράσινο» δυναμικό όσον αφορά
τον κατάλογο Α’ οι Μίχαελ Λούφτνερ,
Ανταμ Λανγκ,Τιάγκο Φερέιρα, Ζοέλ
Περέιρα, Βίτορ Γκόμες. Είναι και ο
Ρούμπεν Αλβες που συνοδεύεται όμως
για την ώρα με ερωτηματικό αφού
είναι υπό καθεστώς δοκιμής.

Υπάρχουν και οι… παλιοί. Ζιόρντι
Γκόμες, Νταβίντ Ραμίρεζ, Ματ Νταρμ-
πισάιαρ, Δημήτρης Κολοβός και Χάρης
Μαυρίας. 

Οι Κρίστιαν Μανρίκε και Κρις Μόν-
τες, που επίσης παρέμειναν, εγγρά-
φονται στον κατάλογο Β΄. Εκεί εγγρά-
φεται και ο Φράνσις Ουζόχο. 

Από τους Κύπριους συνεχίζουν οι

Κωνσταντίνος Παναγή, Δημήτρης Χρι-
στοφή, Γιάννης Κούσουλος, Φάνος Κα-
τελάρης, Μαρίνος Τζιωνής, Λοΐζος Λοΐ-
ζου, Ανδρόνικος Κακουλλής, Χαρά-
λαμπος Χαραλάμπους, Αλέξανδρος Αν-
τωνίου, Σάββας Νικολάου. Έχει έλθει
και ο κήπερ Χαράλαμπος Κυριακίδης. 

Να δούμε και τις αποχωρήσεις. Τον
περασμένο Ιανουάριο είχαν δει την
πόρτα εξόδου έξι ποδοσφαιριστές: οι
Τζαΐλσον Αραούχο και Αντόνια Τζαρ-
τζίνιο , οι οποίοι βρίσκονταν από την
περσινή περίοδο στο ρόστερ, όπως
επίσης οι Ισμα Λόπες, Ενρίκεζ, Χουάν
Αλμπίν και Τζόρνταν Γκρίνιτς (επιλογές
του περασμένου καλοκαιριού).

Με το τέλος της σεζόν έχουν απο-
χωρήσει οι Φράνιο Πρέτσε, Τόμας Με-
χίας, Σάσα Ζίβετς, Μάρκο Μότα, Αλμ-
πέρτο Λόρα, Λουκάς Βύντρα, Άλεξ Σο-
άρες και Αμπντούλ Ατζαγκούν, ενώ είναι
εκτός πλάνων και αναμένεται να λυθεί
η συνεργασία με τους Μίκαελ Γκαφούρ,
Ραούλ Λοέ και Χουανάν Εντρένα. 

Σημαντικό γεγονός, που αποτελεί
και ισχυρή ένδειξη  της περσινής απο-
τυχίας στον σχεδιασμό. 

Ισχνό ήταν το ενδιαφέρον που επέ-
δειξαν κυπριακές ομάδες για τους απο-
χωρήσαντες από την Ομόνοια. Είναι
χαρακτηριστικό το ότι από όλους αυ-
τούς δύο παίκτες έχουν πάει σε άλλες
ομάδες. Ο Τζαΐλσον Αραούχο που πήγε
στη Νέα Σαλαμίνα και ο Τζαΐλσον Αν-
τόνιο που πήγε στην ΑΕΛ. Και οι δυο
που πήγαν τον περασμένο Ιανουάριο
έχουν αποχωρήσει. 

Η συνέχεια στο σχεδιασμό
Ο σχεδιασμός δεν είναι κάτι το

στατικό. Δεν υπάρχει ασφαλής πρό-

βλεψη για τις επόμενες κινήσεις, πλην
αυτής που αφορά την ένταξη ενός
αριστερού μπακ και ενός αριστερού
εξτρέμ. Η λογική για τον αριστερό
εξτρέμ λέει ότι αν ικανοποιήσει ο
Ρούμπεν Αλβες, θα πάρει αυτός τη
θέση. 

Όσον αφορά συγκεκριμένα τη θέση
του αριστερού μπακ, η Ομόνοια εξα-
κολουθεί να ενδιαφέρεται για τον Άν-
τερσον Κορέια της Νέας Σαλαμίνας.
Ο ποδοσφαιριστής συμπλήρωσε τις
διακοπές του και επέστρεψε στην Κύ-
προ. Εξετάζονται και άλλοι ποδοσφαι-
ριστές για την κάλυψη της αμυντικής
αριστερής πλευράς. 

Από κει και πέρα τα σκηνικό είναι
θολό. Μέσα από την πορεία της προ-
ετοιμασίας θα διαφανεί ανάλογα σε
ποιες άλλες θέσεις θα υπάρξει ενίσχυ-
ση. Κόφτης, φορ, σέντερ μπακ, χαφ
δεκάρι που θα βλέπει και περιοχή, οι
υποψήφιοι. Θα αποκτηθούν και παίκτες
για τον κατάλογο Β’.

Όσον αφορά τον κόσμο της ομάδας
εμφανίζεται  συγκρατημένος. Κανείς
δεν τον αδικεί μετά από όσα έγιναν
τα τελευταία χρόνια. Παρακολουθεί
τις εξελίξεις, δεν ενθουσιάζεται και
αναμένει να δει επιτέλους αυτό που
επιθυμεί και  αυτό που ταιριάζει στην
ιστορία της. Μια ομάδα υψηλών στό-
χων.    

Αύριο Δευτέρα η ομάδα αναχωρεί
για την Κυπερούντα και θα παραμείνει
μέχρι τις 12 Ιουλίου. Στο διάστημα 16-
28 Ιουλίου θα γίνει το βασικό στάδιο
προετοιμασίας στην Πολωνία, στο HO-
TEL MISTRAL SPORT. Το αθλητικό
κέντρο βρίσκεται σε απόσταση 60 χλμ.
από το Γκντανσκ.

Μέχρι τέλους
Η απόφαση της γενικής συνέλευσης
δεν αλλάζει στην Ανόρθωση και προ-
σπαθούν να την υλοποιήσουν σε ό,τι
αφορά στην οικονομική διαχείριση
που υπήρξε το προηγούμενο διάστη-
μα. Ενημερώθηκε σχετικά και ο Αν-
δρέας Παντελή πως για όσα δεν μπό-

ρεσαν οι ελεγκτές να βρουν επαρκή δικαιολογητικά, θα πρέπει να τα προσκο-
μίσει ο ίδιος ενόψει της νέας γενικής συνέλευσης εντός Ιουλίου. Ήταν μέσα
στις προϋποθέσεις που έθεσε ο Χρήστος Πουλλαΐδης για να επιστρέψει στα
διοικητικά και δεν υπάρχει περίπτωση να κάνει πίσω πάνω στο θέμα. Το πού
θα καταλήξει το όλο θέμα μένει να φανεί καθώς είναι και λεπτά ζητήματα αυ-
τά και είναι λογικό να μη θέλουν εντός ομάδας να λένε και πολλά.

Να επιστρέψει ως πρωταγωνίστρια 
Αυτός είναι ο φετινός στόχος της Ομόνοιας, που κτίζεται από την αρχή για άλλη μια χρονιά

�������

Δεν υπάρχει ασφαλής πρό-
βλεψη για τις επόμενες κι-
νήσεις, πλην της απόκτη-
σης αριστερού μπακ και
αριστερού εξτρέμ. Μέσα
από την προετοιμασία θα
διαφανεί σε ποιες άλλες θέ-
σεις θα υπάρξει ενίσχυση. 

Την υπογραφή του Νούνο Ασίς, πέραν
του τεχνικού διευθυντή Νεόφυτου Λάρ-
κου, είχαν οι προσθήκες Άλβες και Λόπες.

Ο Χένινγκ Μπεργκ έρχεται με νέες ιδέες και με τίτλους και παραστάσεις υψηλού επιπέδου στο βιογραφικό του.
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Ιταλία 1,67% -0,46%
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Ιρλανδία 0,03% -0,14%
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Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS ΒBB (low) R-2 (middle)
Fitch BΒΒ- F3
Moody’s Ba2 NP
S&P BBΒ- Α-3

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Α Π 0 Ψ Η / Του ΓΙΑΝΝΗ ΚΟΤΟΦΩΛΟΥ

Η επιλογή της Κριστίν Λαγκάρντ
για την κορυφαία θέση στην Ευ-
ρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, η συμ-
φωνία για την ανάδειξη της Ούρ-
σουλα φον ντερ Λάιεν για την προ-
εδρία της Κομισιόν, η πολιτική δια-
βούλευση που προκρίθηκε μέσω
του συμβουλίου του αρχηγών κρα-
τών και όχι μέσω του Κοινοβουλίου,
η τοποθέτηση για μία ακόμη φορά
Βέλγου επικεφαλής του Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου, καθώς και η διαρκής
πρωτοβουλία των κινήσεων από
τον Μακρόν και όχι από τη Μέρκελ,
η οποία απείχε και από το τελικό
στάδιο της διαδικασίας έγκρισης,
αποτελούν ένα καινούργιο πρό-
σφορο έδαφος για συμπεράσματα
και εκτιμήσεις. Για το τι ακριβώς
αποτυπώθηκε από πλευράς συσχε-
τισμού δυνάμεων και επιρροής
στην ευρωπαϊκή σκακιέρα σήμερα
και το τι αυτό σηματοδοτεί για την
Ευρώπη αύριο...

Μάλλον μιλάμε για μια σημαν-

τική στρατηγική νίκη του Εμανουέλ
Μακρόν, ο οποίος κατάφερε: Πρώ-
τον, να μετατοπίσει τη διαδικασία
επιλογής και το κέντρο βάρους των
αποφάσεων στο Συμβούλιο Κορυ-
φής, δεύτερον, να προτείνει ο ίδιος
για το τιμόνι της Κομισιόν μια Γερ-
μανίδα, η οποία ναι μεν είναι δη-
λωμένη φεντεραλίστρια όπως ο
Μακρόν, αλλά δεν είναι και κάποια
ιδιαιτέρως ισχυρή προσωπικότητα,
και τρίτον, από την άλλη πλευρά,
να επιβάλει την πολύ στιβαρή όντως
–ηγετική θα έλεγε κανείς– φυσιο-
γνωμία της Λαγκάρντ στην προ-
εδρία της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας. Κατά την άποψή μας,
μπορεί αυτό να αντικατοπτρίζει
ένα ντόμινο αλλαγών και μετατο-
πίσεων που θα εκδηλωθούν το επό-
μενο διάστημα, σχετικά με τα κέν-
τρα των υπερεθνικών εξουσιών
και τη σημασία τους εντός της Ευ-
ρωπαϊκής Ενωσης και πολύ περισ-
σότερο εντός της Ζώνης του Ευρώ.

Τι σημαίνει η επιλογή της Λαγ-
κάρντ; Ακόμη πιο γερός ρόλος για
την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα
(ECB) σχετικά με την προοπτική
της Ευρώπης και των οικονομιών
της. Είναι η Λαγκάρντ η πρώτη
γυναίκα αλλά και το πρώτο πρό-
σωπο που δεν είναι οικονομολόγος
και διαπερνά την πόρτα του με-
γάλου ναού του χρήματος στη
Φρανκφούρτη, αναλαμβάνοντας
τα ηνία. Είναι η ανάλογη περί-
πτωση που είδαμε στις Ηνωμένες
Πολιτείες, όπου ο Τζερόμ Πάουελ
τοποθετήθηκε στην κορυφή της
θρυλικής Ομοσπονδιακής Τράπε-
ζας (Fed), παραμερίζοντας ακόμη
και τους τραπεζίτες καριέρας. Δύο
μεγαλοδικηγόροι, η Λαγκάρντ και
ο Πάουελ, οι οποίοι κατατρόπωσαν
τους μακρο-οικονομολόγους μέσα
στα παραδοσιακά τους κάστρα·
εντυπωσιακό! Ενδεχομένως επει-
δή το μείζον απαιτούμενο είναι
η εμπειρία, η ανάληψη δύσκολων

πρωτοβουλιών κόντρα στο ρεύμα
και κυρίως τα πολιτικά ανακλα-
στικά διαχείρισης των οικονομιών,
που δεν έχουν καμία σχέση με
την ταμειολογιστική αντίληψη
των προβλημάτων. Αυτό μας δί-
δαξε η βαθιά και παρατεταμένη
–δυστυχώς– κρίση.

Εκτός όμως από τον Μακρόν,
ο οποίος φαίνεται να επιδιώκει
πρωτίστως την ενίσχυση του Ευ-
ρωπαϊκού Συμβουλίου στη λήψη
των αποφάσεων (επειδή εκεί αι-
σθάνεται δυνατότερος) και όχι
της εμβληματικής Κομισιόν, η
οποία πιθανόν να μην καταφέρει
να είναι το πρώτο βιολί στις κρι-
σιμότερες εξελίξεις (εξαιτίας της
πολυχρωμίας των κομισάριων),
κερδισμένοι αναμφίβολα είναι οι
Βέλγοι. Είναι μία ακόμη αξιοση-
μείωτη πολιτική επισήμανση, σε
σχέση με όλα όσα συνέβησαν την
εβδομάδα αυτή στο μεγάλο παζάρι
των Βρυξελλών. Για μία ακόμη

φορά, οι Βέλγοι κατάφεραν να
βρεθούν στο κέντρο ακριβώς του
παιγνιδιού και στο επίκεντρο των
αποφάσεων για τα προσεχή πέντε
χρόνια. 

Ο Βέλγος πρωθυπουργός Σαρλ
Μισέλ, που είναι της ομάδας των
Φιλελευθέρων και είχε επίσης την
υποστήριξη του Μακρόν, ανέλαβε
ως γνωστόν πρόεδρος του Ευρω-
παϊκού Συμβουλίου. Είναι η δεύ-
τερη φορά που έχει αυτή την επι-
τυχία το Βέλγιο, μια χώρα μικρή,
με πληθυσμό αντίστοιχο της Ελ-
λάδας. Την πρώτη φορά με τον
Βαν Ρομπέι, την πενταετία 2009-
2014, στην ίδια θέση. Σήμερα με
τον Μισέλ για την πενταετία 2019-
2024. Είναι διδακτική η περίπτωση
για την Ελλάδα. Γιατί ξέρουν να
παίζουν καλά το παιχνίδι, με τους
κανόνες και τους μηχανισμούς
της Ευρώπης, οι Βέλγοι. Ας το λά-
βουν σοβαρά υπόψη οι Ελληνες
πολιτικοί ηγέτες μας.

Δύο δικηγόροι σε ECB και Fed

ΕΥΡΩΖΩΝΗ

Η Κριστίν
Λαγκάρντ
κατακτά
και την ΕΚΤ

Σελ.11

H όποια τροποποίηση των πλαι-
σίων για την αφερεγγυότητα και
τις εκποιήσεις δεν πρέπει να υπο-
νομεύει την αποτελεσματικότητά
τους, τονίζει στην «Κ» ο νέος
Πρόεδρος του Εποπτικού Συμ-
βουλίου της Ευρωπαϊκής Κεντρι-

κής Τράπεζας (SSM), Andrea En-
ria, προσθέτοντας πως αυτό θα
παρεμπόδιζε τις προσπάθειες για
την αντιμετώπιση των ΜΕΔ, που
παραμένουν ψηλά. Τόνισε ακόμα
ότι δεν έχει ζητηθεί η γνώμη της
ΕΚΤ σχετικά με τις προσπάθειες

τροποποίησης του πλαισίου για
τις εκποιήσεις. Στην πρώτη του
συνέντευξη σε ελληνόφωνο μέσο
ο κ. Enria αναφέρει επίσης πως
έχουν γίνει μεγάλα βήματα προ-
όδου στον τραπεζικό τομέα της
Κύπρου τα τελευταία χρόνια, ενώ

κάποιες συγκεκριμένες κινήσεις
που έγιναν, σταθεροποίησαν τον
τομέα.

Προσθέτει ότι πέρα από τη
συνεχή μείωση των επισφαλών
περιουσιακών στοιχείων, οι κυ-
ριότερες προκλήσεις για τις κυ-

πριακές τράπεζες είναι η ενίσχυ-
ση της κερδοφορίας τους, η δια-
σφάλιση βιώσιμων επιχειρημα-
τικών μοντέλων και η βελτίωση
της εταιρικής διακυβέρνησης.
Καλεί επίσης τις τράπεζες να μει-
ώσουν το προσωπικό τους. Σελ.4

Με στόχο να ενισχύσουν την τιμή του «μαύρου χρυσού», ο ΟΠΕΚ και οι συνεργαζόμενες χώρες με πρωτοπόρο τη Ρωσία συνήψαν συμφωνία για
παράταση της μειωμένης παραγωγής έως και τον Μάρτιο του 2020. Παρά την ανακοίνωση της συμφωνίας, πάντως, η τιμή του πετρελαίου την
Τετάρτη υποχώρησε και μάλιστα αισθητά. Σελ. 10

Κρατάει χαμηλά την παραγωγή του ο ΟΠΕΚ Αλλες τρεις
ασφαλιστικές
πλοίων έρχονται
στην Κύπρο
Κυρίως λόγω του Brexit
Τρεις ναυτασφαλιστικές κλεί-
νουν το μάτι στην Κύπρο λόγω
Brexit και μαζί με την American
Hellenic αυξάνουν στις τέσσερις
τον αριθμό των εταιρειών ασφά-
λισης των πλοίων. Πρόκειται
για το 1/3 του συνόλου των εται-
ρειών που δραστηριοποιούνται
στον κλάδο, ποσοστό το οποίο
αυξάνει το εκτόπισμα της Κύ-
πρου στον παγκόσμιο χάρτη
της ναυτιλίας. Σελ.5

Blockchain
για πάταξη
γραφειοκρατίας
Ψηφιακός μετασχηματισμός

Νομοσχέδιο για υιοθέτηση της
τεχνολογίας «Blockchain» αρχές
του 2020, προωθεί η κυβέρνηση.
Στόχος του ψηφιακού μετασχη-
ματισμού είναι η αντιμετώπιση
της γραφειοκρατίας αλλά και η
εξοικονόμηση πόρων. Σελ. 3

Με προσοχή οι αλλαγές στις εκποιήσεις
Andrea Enria: Δεν έχει ζητηθεί η γνώμη της ΕΚΤ για αλλαγή του νόμου - Οι προκλήσεις των τραπεζών

ΑΓΟΡΑ ΑΚΙΝΗΤΩΝ

Στα ύψη τα ενοίκια
γραφείων στην Ελλάδα
Αυξήσεις που ανέρχονται έως 11% κατέ-
γραψαν τα ενοίκια γραφειακών χώρων κατά
τη διάρκεια του τελευταίου χρόνου, ως απο-
τέλεσμα της υψηλής ζήτησης από τις επιχει-
ρήσεις, αλλά και της σημαντικής απουσίας
νέων αναπτύξεων. Οι ενδιαφερόμενοι στρέ-
φονται αναγκαστικά στα υφιστάμενα. Σελ. 12

ΔΙΕΘΝΕΙΣ ΑΝΑΛΥΤΕΣ

Θετικό το κλίμα για
την ελληνική οικονομία
Περαιτέρω άνοδο στο Χρηματιστήριο Αθη-
νών και πτώση των αποδόσεων των ομολό-
γων προσδοκούν οι αναλυτές. Η πιθανή αυ-
τοδυναμία της Ν.Δ. αλλά και η υποψηφιό-
τητα της Κριστίν Λαγκάρντ για το «τιμόνι»
της ΕΚΤ δημιουργούν ένα θετικό κλίμα για
την ελληνική οικονομία. Σελ. 8
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ΔΗΚΤΗΣ
diktis@kathimerini.com.cy

Εγκαίνια και επεκτάσεις
Την Πέμπτη έγιναν τα εγκαίνια του Landmark,
του μετονομασμένου πλέον και υπό άλλης διοί-
κησης ξενοδοχείου. Το νεοαποκτηθέν ακίνητο
της Πανγαία και της Invel που εξαγοράστηκε για
55,5 εκατομμύρια ευρώ, αναμένεται να αλλάξει
άρδην. Το ξενοδοχείο είναι στις διαδικασίες
εξεύρεσης του συνεργάτη ο οποίος θα αναλάβει
την ανακαίνιση του ξενοδοχείου, ενώ θα υπάρξει
και επέκταση. Η επέκταση λέγεται πως θα γίνει
στην πλευρά του πάρκιγνκ του ξενοδοχείου και
το πάρκινγκ θα γίνει υπόγειο. Επιτέλους, διότι
τουλάχιστον με το πάρκινγκ, κάτι πρέπει να γίνει
σε αυτό το ξενοδοχείο.

••••
Παίρνει μετοχές 
ο Αράπογλου
Ο καινούργιος Πρόεδρος της Τράπεζας Κύπρου
αγοράζει μετοχές της Τράπεζας. Αυτό δείχνει εμ-
πιστοσύνη στην τράπεζα και την εμπιστεύεται και
όλα τα συναφή. Λογικό δεν είναι να εμπιστεύεται
την τράπεζα στην οποία είναι Πρόεδρος; Επίσης,
δεν είναι λογικό που αγοράζει τώρα μετοχές που
η τιμή της μετοχής είναι πολύ χαμηλή;

••••
Χρυσές δουλειές 
Στα 85 σεντ η λιανική τιμή της αμόλυβδης 95
οκτανίων στα πρατήρια των κατεχομένων. Αυτό
βλέπουν οι οδηγοί, και συνεχίζουν ακάθεκτοι
να γεμίζουν με ψευδοκαύσιμα τα αυτοκίνητα
τους, οδηγώντας σε πραγματική απόγνωση
τους πρατηριούχους κοντά στα οδοφράγματα.
Στον αντίποδα, έχει εκτοξευθεί στα ύψη η ζήτη-
ση της αγοράς για έκδοση ασφάλειας αυτοκινή-

των στα κατεχόμενα. Από πέντε την ημέρα, τώ-
ρα θέλουν 35. 

••••
Φθηνότερα τον Ιούνη
Πάντως οι τιμές της βενζίνης ήταν κάπως πεσμέ-
νες τον Ιούνιο αλλά και πάλι αυτό δεν άλλαξε  το
σκηνικό. Η δύναμη της συνήθειας βλέπετε.  Από
την άλλη δεν μιλάμε για δραματικές μειώσεις.

Συνυπολογίζοντας τις αυξομειώσεις σε σύγκριση
με το Μάϊο του 2019, παρατηρήθηκαν συνολικές
μειώσεις στη βενζίνη 95 κατά 6 σεντ το λίτρο, στο
πετρέλαιο κίνησης μειώσεις 6,4 σεντ το λίτρο και
το πετρέλαιο θέρμανσης παρέμεινε περίπου στα
ίδια επίπεδα. Από την άλλη, από τα μέσα Ιανουα-
ρίου 2019 που ήταν οι φθηνότερες τιμές του
2019, μέχρι το τέλος Ιουνίου, η λιανική τιμή για τη
βενζίνη 95 αυξήθηκε κατά 10,9 σεντ το λίτρο, η
τιμή του πετρελαίου κίνησης αυξήθηκε κατά 4,2
σεντ το λίτρο και του πετρελαίου θέρμανσης κατά
10,7 σεντ το λίτρο.

••••
Ξαναδοκιμάζουν τα Goody’s
Μετά την pizzafun άλλη μια ελληνική αλυσίδα
ταχυφαγείων ετοιμάζεται να κατέβει Κύπρο.
Στην προκειμένη περίπτωση πρόκειται για παλιό
γνώριμο στην κυπριακή αγορά αφού ήταν εδώ
μέχρι το 2015. Δεν είναι άλλος από τα Goody’s
που επιστρέφει με δύο καταστήματα στην Λεμε-
σό, μέχρι τέλος του 2019.

••••
Μια εικονική
πραγματικότητα
Ποιο Facebook, ποιο Skype, ποιο video call. Έρ-
χεται το 5GHolographicCall. Πατάς το κουμπί και
μεταφέρεσαι, όπου θες. Από την έρημο Σαχάρα,
τον Πύργο του Άϊφελ μέχρι την απονομή των
βραβείων Όσκαρ. Σαν να είσαι εκεί, αλλά δεν εί-
σαι. Όλα αυτά δεν είναι σενάριο από ταινία επι-
στημονικής φαντασίας, ούτε σκηνή από πενήντα
χρόνια μπροστά, αλλά είναι θέμα χρόνου να συμ-
βεί.  Να ’ρθει πρώτα το 5G και όλα θα πάρουν τον
δρόμο τους. Αυτός ο κόσμος που αλλάζει, με τρο-
μάζει, με τρομάζει..

A Π Ο Ψ Η  Της BÄRBEL KOFLER / FRIEDRICH-EBERT-STIFTUNG

Αξιοπρεπής εργασία
και οικονομική ανάπτυξη

Πυρκαγιές σε εργοστάσια κλω-
στοϋφαντουργίας στο Μπανγ-
κλαντές και στο Πακιστάν, περι-
βαλλοντική καταστροφή από βιο-
μηχανίες εξόρυξης άνθρακα στην
Κολομβία, καταστροφή φράγμα-
τος λόγω εσφαλμένης  αντιπλημ-
μυρικής προστασίας στη Βραζιλία
και σφαγή ανθρακωρύχων στη
Νότια Αφρική: τέτοιες καταστά-
σεις μάς ωθούν όλο και περισσό-
τερο τα τελευταία χρόνια να συ-
ζητούμε για υπεύθυνη κατανά-
λωση. Κράτη ολόκληρα, εταιρείες,
κοινωνίες και καταναλωτές στις
ανεπτυγμένες χώρες φέρουν επί-
σης την ευθύνη για την αγορά
και τη χρήση προϊόντων και αγα-
θών. Ταυτόχρονα, οι παγκόσμιες
εφοδιαστικές αλυσίδες και οι δια-
δικασίες παραγωγής είναι πιο
ολοκληρωμένες και πιο σύνθετες
από ποτέ. Πολλοί, ωστόσο, πι-
στεύουν απλώς ότι έχουν πολλά
να κρύψουν.

Ακόμη και εν έτει 2019 υπάρχει
καταναγκαστική εργασία και εκ-
μετάλλευση, άθλιοι μισθοί και
έλλειψη ασφάλειας εργασίας σε
πολλά μέρη του κόσμου και σε
πολλές επιχειρήσεις. Η ένταξη
σε εργατικά συνδικάτα και η βελ-
τίωση των συνθηκών εργασίας
είναι δύσκολη σε πολλές χώρες
και σε ορισμένες περιπτώσεις
ακόμα και επικίνδυνη.

Η οικονομία, το περιβάλλον
και τα κοινωνικά ζητήματα πρέπει
να θεωρούνται διασυνδεδεμένα
περισσότερο από ποτέ. Τα τρία
αυτά ζητήματα βρίσκονται επίσης
στην καρδιά των φιλόδοξων στό-
χων της Ατζέντας 2030 για τη
Βιώσιμη Ανάπτυξη των Ηνωμέ-
νων Εθνών, η οποία συμφωνή-
θηκε το 2015.

Στη γενική συνέλευση του
ΟΗΕ για τη βιωσιμότητα τον Σε-
πτέμβριο, οι ηγέτες των κρατών
δεν οφείλουν απλώς να στείλουν
ένα ισχυρό και παγκόσμιο μήνυμα
για την επιτάχυνση της εφαρμο-
γής των στόχων. Πρέπει επιτέλους
και εμείς να δείξουμε πραγματική
πρόοδο στον τομέα της ανάπτυ-
ξης, της οικονομίας και των αν-
θρωπίνων δικαιωμάτων. Τρεις εί-
ναι οι στόχοι που εντάσσονται
σε αυτό το πλαίσιο: αξιοπρεπής
εργασία και οικονομική ανάπτυξη,
μείωση των ανισοτήτων και υπεύ-
θυνη κατανάλωση και παραγω-
γή.

Η υιοθέτηση των κατευθυν-
τηρίων αρχών του ΟΗΕ σχετικά
με την οικονομία και τα ανθρώ-
πινα δικαιώματα ήταν σημαντική,
ώστε να επέλθουν δραστικές αλ-
λαγές. Με το εθνικό σχέδιο δρά-

σης για την οικονομία και τα αν-
θρώπινα δικαιώματα στη Γερμα-
νία, δημιουργούμε ένα πλαίσιο,
ώστε να μπορέσουμε να συμμορ-
φωθούμε καλύτερα με την ευθύνη
του κράτους να προσφέρει προ-
στασία, επίσης στο πλαίσιο της
παγκόσμιας οικονομίας. Επιπλέον,
ξεκαθαρίσαμε στις εταιρείες ότι
αυτές οι ίδιες είναι υπεύθυνες
για την επίδειξη δέουσας επιμέ-
λειας στα ανθρώπινα δικαιώματα.
Και τέλος, όσοι επηρεάζονται
άμεσα θα πρέπει να μπορούν να
απαιτούν τα δικαιώματά τους με
ευκολία.

Αυτή τη στιγμή τα φαντάσμα-
τα του παρελθόντος αναδύονται
στην επιφάνεια και ως αποτέλε-
σμα η ενδεχόμενη βελτίωση στην
προστασία των ανθρωπίνων δι-
καιωμάτων στην οικονομία είναι
αμφίβολη. Επομένως, η προάσπι-
ση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων,
ως θέμα αρχής, δεν πρέπει να αν-
τιμετωπίζεται εθελοντικά. Στον
κλάδο της οικονομίας και των αν-
θρωπίνων δικαιωμάτων δεν μπο-
ρεί να επιτευχθεί πρόοδος με εθε-
λοντική δράση. Ο αριθμός των
εταιρειών που μιλούν υπέρ των
κανόνων και των νόμων αυξάνε-
ται, κυρίως επειδή επιθυμούν επι-
τέλους να μοιράζονται κοινούς
διεθνείς κανόνες για την οικονο-
μία. Οι κρατικές εταιρείες δρουν
ως πρότυπα. Οταν προχωρεί σε
εξαγορές, το κράτος οφείλει να
αποτελεί το καλό παράδειγμα,
ακολουθώντας τους δεσμευτικούς
στόχους για βιώσιμες οικονομίες.
Αυτό επίσης σημαίνει ότι το κρά-
τος δεν πρέπει να συναλλάσσεται
με εταιρείες που δεν συμμορφώ-
νονται με τις υποχρεώσεις για τα
ανθρώπινα δικαιώματα.

Τα κριτήρια για τη βιωσιμό-
τητα πρέπει επίσης να εφαρμό-
ζονται σε προϊόντα και υπηρεσίες.
Οι αναπτυξιακές τράπεζες και τα
κρατικά επενδυτικά ταμεία θα
πρέπει να δημοσιοποιούν τον
τρόπο με τον οποίο παραλληλί-
ζουν τις επενδύσεις τους με τη
βιωσιμότητα και τις ηθικές αρχές.
Εκτός αυτού, τα κριτήρια των αν-
θρωπίνων δικαιωμάτων πρέπει
να ακολουθούνται και στο χρη-
ματιστήριο και σε διεθνείς τα-
μειακές ροές. Επενδυτές και κα-
ταναλωτές πρέπει να καταλαβαί-
νουν απόλυτα τα κοινωνικά και
περιβαλλοντικά ρίσκα στα οικο-
νομικά προγράμματα. Είναι αυ-
τονόητο ότι η μεγιστοποίηση
κέρδους δεν πρέπει να επέρχεται
σε βάρος των αρχών για το περι-
βάλλον, την κοινωνία ή τα αν-
θρώπινα δικαιώματα.

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Ποσοτική Χαλάρωση
Ποσοτική χαλάρωση κα-
λείται η νομισματική πολι-
τική κατά την οποία η Κεν-
τρική Τράπεζα / Ευρωπαϊ-
κή Κεντρική Τράπεζα προ-
χωρεί σε αγορά χρεογρά-
φων, κυρίως κρατικών

ομολόγων ή άλλων χρηματοοικονομικών
στοιχείων/μέσων από τα χρηματοπιστωτι-
κά ιδρύματα, αλλά όχι στην ανοικτή αγο-
ρά. Ιδιαίτερα σε περιπτώσεις όπου οι συ-
νήθεις νομισματικές πολιτικές κρίνονται
αναποτελεσματικές, η ποσοτική χαλάρω-
ση ενδέχεται να εφαρμοστεί έτσι ώστε να
αυξηθεί η προσφορά χρήματος στην αγο-
ρά και να τονωθεί η οικονομία.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus Bu-
siness School

Σε νέα επίπεδα η εικονική πραγματικότητα με την 5GHolographiccall. Με ένα κουμπί μπορείς να κάνεις τα πάντα. Ακόμα και να παρουσιάσεις ένα event.

Υβριδική κρουαζιέρα στον Αρκτικό
Νορβηγικό πλοίο ταξιδεύει σε Αλάσκα και Ανταρκτική χωρίς να ρυπαίνει

ΟΣΛΟ. Το πρώτο υβριδικό κρουα-
ζιερόπλοιο πραγματοποιεί το παρ-
θενικό του ταξίδι, με 500 επιβάτες
και προορισμό τα νερά του Αρ-
κτικού Ωκεανού, την Αλάσκα και
την Ανταρκτική στο νότιο ημι-
σφαίριο. Το πρωτοποριακό σκά-
φος προωθείται χάρη σε κινητή-
ρες εσωτερικής καύσης, οι οποίοι
φορτίζουν μπαταρίες ικανές να
αναλάβουν την κίνησή του για
περίπου 60 λεπτά, όπως γίνεται
στα υβριδικά αυτοκίνητα.

Το «Ρόαλντ Αμούνδσεν», που
ονομάστηκε έτσι προς τιμήν του
Νορβηγού εξερευνητή που ταξί-
δεψε πρώτος στο Βορειοδυτικό
Πέρασμα (1903-1906) και στην Αν-
ταρκτική (1911), διαθέτει επίσης
παγοανθεκτικά ύφαλα, κατάλληλα
για ταξίδια στο Βορειοδυτικό Πέ-
ρασμα, το οποίο συνδέει τον Βόρειο
Ατλαντικό με τον Βόρειο Ειρηνικό
Ωκεανό. Το επαναστατικό πλοίο
αναμένεται να φθάσει στην Αλά-
σκα και από εκεί να ταξιδέψει στην
Ανταρκτική.

Η πλοιοκτήτρια εταιρεία εκτιμά
ότι το πλοίο εκπέμπει 20% λιγότερο
διοξείδιο του άνθρακα από ό,τι τα
συμβατικά κρουαζιερόπλοια. Η
εταιρεία Hurtigruten διαθέτει ήδη
στόλο αμιγώς ηλεκτρικών μικρών
κρουαζιερόπλοιων, τα οποία επα-
ναφορτίζουν τις μπαταρίες τους
σε φιορδ της Νορβηγίας. Τα πλοία
αυτά, όμως, δεν μπορούν να απο-
μακρυνθούν από τις ακτές.

Αντί των συνηθισμένων δρα-

στηριοτήτων για τους επιβάτες
κρουαζιερόπλοιων, όπως οι πίστες
χορού και οι πισίνες, το «Αμούνδ-
σεν» διαθέτει αίθουσες διαλέξεων,
στις οποίες ειδικοί περιβαλλοντι-
κών θεμάτων θα παραδίδουν δια-
λέξεις για το κλίμα, το οικοσύστημα
της Αρκτικής, αλλά και για τη χρή-
ση μπαταριών για την κίνηση με-
γάλων πλοίων. Η Hurtigruten έχει
συνάψει συμφωνία με τη νορβη-

γική εταιρεία βιοκαυσίμων Biokraft
για την παροχή βιοκαυσίμων με
βάση υποπροϊόντα της αλιευτικής
βιομηχανίας, όπως έλαια ψαριών
και οργανικά απορρίμματα. Η πλοι-
οκτήτρια σχεδιάζει εντός του προ-
σεχούς έτους την καθέλκυση πλοί-
ων που θα κινούνται αποκλειστικά
με υγροποιημένο «οργανικό αέ-
ριο».

Η εταιρεία σχεδιάζει να προ-

ωθήσει το επαναστατικό πλοίο
της σε «ευαίσθητα» λιμάνια, όπως
είναι η Βενετία και η Σαντορίνη,
όπου η πληθώρα κρουαζιερόπλοι-
ων απειλεί τα εύθραυστα τοπικά
οικοσυστήματα. Το υβριδικό
κρουαζιερόπλοιο θα μπορεί να ει-
σέρχεται στα λιμάνια αυτά με τους
ηλεκτρικούς κινητήρες του εντε-
λώς αθόρυβα και χωρίς την παρα-
μικρή εκπομπή καυσαερίου. Οι
ηλεκτρικοί κινητήρες θα σημάνουν
επίσης το τέλος της χρήσης βοη-
θητικών κινητήρων εσωτερικής
καύσης για δύσκολους ελιγμούς
εντός των λιμένων. Τα υβριδικά
κρουαζιερόπλοια θα μπορούν να
αξιοποιούν τους ηλεκτρικούς κι-
νητήρες τους για την πραγματο-
ποίηση των ενεργοβόρων αυτών
ελιγμών χωρίς καμία επιπλέον επι-
βάρυνση της ατμόσφαιρας και χω-
ρίς ηχορύπανση.

REUTERS

Το «Ρόαλντ Αμούνδσεν», που ονομάστηκε έτσι προς τιμήν του περί-
φημου εξερευνητή, μετά τον απόπλου του στα νερά του Ουλστάινβικ
της Νορβηγίας.

������

Η εταιρεία σχεδιάζει
δρομολόγια και σε λιμά-
νια όπως η Βενετία και η
Σαντορίνη, όπου η πλη-
θώρα κρουαζιερόπλοι-
ων απειλεί τα εύθραυ-
στα τοπικά οικοσυστή-
ματα.
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Σε έναν κόσμο όπου οι γνώσεις οικονομίας γίνονται όλο και πιο απαραίτητες, το πιο πλούσιο 
παπί του κόσμου είναι το πλέον κατάλληλο άτομο στο σύμπαν του Disney για να μας 
διαφωτίσει!
 
Απολαύστε τις ιστορίες του αγαπημένου μας Σκρουτζ Μακ Ντακ, διαβάστε τα κείμενα με 
τις συμβουλές του και μάθετε τα πάντα για την οικονομία!

Στον πρώτο τόμο θα ασχοληθούμε με το εμπόριο, την διακίνηση των αγαθών και 
την παροχή υπηρεσιών.

ΤΗΝ ΚΥΡΙΑΚΗ 21 ΙΟΥΛΙΟΥ ΜΕ ΤΗΝ ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ

 
H MAGEIA THS
OIKONOMIAS

11º -MAOHMA1º

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Ένα βήμα προς τον ψηφιακό μετα-
σχηματισμό προσπαθεί να κάνει η
Κυβέρνηση φτιάχνοντας νομοσχέδιο
ώστε να υιοθετηθεί η τεχνολογία
«Blockchain» αρχές του 2020. Στόχος,
η ετοιμασία του νομοσχεδίου εντός
των επομένων μηνών και η ψήφισή
του μέχρι να λήξει το τρέχον έτος,
ώστε να λειτουργήσει ως αρωγός
για αντιμετώπιση της γραφειοκρα-
τίας στην Κύπρο, αλλά και στην εξοι-
κονόμηση πόρων. Σύμφωνα με την
εθνική στρατηγική για την Κύπρο
που παρουσιάστηκε μέσα στην εβδο-
μάδα που πέρασε, το  2018  τα  κράτη
μέλη  της  Ε.Ε.  και  η  Νορβηγία
υπέγραψαν  Κοινή  Δήλωση  με  την
οποία δημιουργήθηκε  η  Ευρωπαϊκή
Συνεργασία  Τεχνολογίας  Blockchain
(Εuropean  Βlockchain Ρartnership)
και  συμφώνησαν  να  συνεργαστούν
για  την  ίδρυση  της  Ευρωπαϊκής
Υποδομής Υπηρεσιών Blockchain
(European Blockchain Services  Ιn-
frastructure  -  EBSI) που θα στηρίζει
την ανάπτυξη    διασυνοριακών  ψη-
φιακών  δημόσιων  υπηρεσιών,  με
τα  υψηλότερα  πρότυπα ασφάλειας
και  ιδιωτικότητας.  Στην  πρώτη
φάση  θα  επικεντρωθεί  στην  δη-
μιουργία διασυνοριακών  ψηφιακών
δημόσιων  υπηρεσιών,  χρησιμο-
ποιώντας  την τεχνολογία αυτή και
πληρώντας παράλληλα  τα  υψηλό-
τερα  πρότυπα  ασφάλειας,  ιδιωτι-
κότητας,  αειφορίας  και  συμμόρ-
φωσης προς τη νομοθεσία της Ε.Ε.
Σε δεύτερο στάδιο, θα είναι διαθέ-
σιμη στις τοπικές δημόσιες αρχές
και  στον  ιδιωτικό  τομέα.  Έτσι λοι-
πόν θέλει και η Κυβέρνηση να χρη-
σιμοποιήσει την τεχνολογία αυτή,
για εξυπηρέτηση του δημοσίου το-
μέα, του ιδιωτικού και στον χρημα-
τοοικονομικό τομέα.

Η τεχνολογία του Blockchain,

σύμφωνα με το πλάνο στρατηγικής
που παρουσιάστηκε, μπορεί  δυνη-
τικά να έχει εκτεταμένες εφαρμογές
στον  δημόσιο και τον ιδιωτικό τομέα,
δεδομένου  ότι  η  εφαρμογή  της
φέρει  πολλαπλά  πλεονεκτήματα
στις  αλληλεπιδράσεις  της κυβέρ-
νησης  με  τις  επιχειρήσεις  και  τους
πολίτες. Σύμφωνα με το παράδειγμα
που δόθηκε,  μπορεί  να  εξαλειφθεί
το κόστος,  λόγω  υφισταμένων  δια-
δικασιών,  με  την  απομάκρυνση
των  μεσαζόντων  ή  να εξαλειφθεί
το  διοικητικό  βάρος  της  τήρησης
αρχείων  και  της  αντιπαραβολής
στοιχείων. Επιπρόσθετα, αναφέρεται
πως μπορεί  επίσης  να  έχει  εφαρ-
μογές  στον  ιδιωτικό  τομέα  με  συ-
νέργειες  με  τον δημόσιο  τομέα,
ειδικότερα  στον  χρηματοπιστωτικό
τομέα.  «Η τεχνολογία διαθέτει  το
δυναμικό  να επαναπροσδιορίσει
τη  σχέση  μεταξύ  κυβέρνησης  και

πολίτη  όσον αφορά  στον  διαμοι-
ρασμό δεδομένων, τη διαφάνεια και
την εμπιστοσύνη και ανάλογες είναι
και οι  προοπτικές  της για χρήση
από τον ιδιωτικό τομέα», αναφέρεται
χαρακτηριστικά. 

Κατά την παρουσίαση της στρα-
τηγικής την Πέμπτη ενώπιον του
προέδρου της Βουλής, Δημήτρη Συλ-
λούρη, ο υπουργός Οικονομικών
Χάρης Γεωργιάδης ανέφερε πως η
υιοθέτηση της τεχνολογίας θα έχει
πιλοτικές εφαρμογές σε τομείς του

δημοσίου τομέα, όπως στους τομείς
του Κτηματολογίου, των Τελωνείων
και της Φορολογίας, της Εθνικής
Αρχής Στοιχημάτων, της πιστοποί-
ησης τίτλων σπουδών, σε διαδικασίες
προσδιορισμού ταυτότητας, αλλά
και για μέτρα  δέουσας επιμέλειας
πελατών (Know  your Client).

Χρηματοπιστωτικές υπηρεσίες
Σήμερα, όπως καταγράφεται στο

στρατηγικό πλάνο, υπάρχουν  πρω-
τοβουλίες  στην  Κύπρο  που  επι-
κεντρώνονται  στην  προώθηση  του
«Blockchain» στον  χρηματοπιστω-
τικό  τομέα,  όπως  επίσης  και  αρ-
κετές  νεοφυείς  επιχειρήσεις  που
χρησιμοποιούν ή εξερευνούν τη
χρήση της τεχνολογίας. Για παρά-
δειγμα, η  Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς
Κύπρου  ίδρυσε  τον  Κόμβο  Και-
νοτομίας  τον  Οκτώβριο  του  2018.
Στόχος της Κεφαλαιαγοράς είναι να

παρέχει ένα σημείο επαφής για εται-
ρείες που έχουν απορίες,  τις οποίες
επιθυμούν  να  εκφράσουν  στις  αρ-
μόδιες  αρχές  σχετικά  με  χρημα-
τοπιστωτικά  και  τεχνικά  ζητήματα
και  να  τους  παρέχουν  μη  δεσμευ-
τική  καθοδήγηση  στην  ομοιομορ-
φία  των καινοτόμων  χρηματοπι-
στωτικών  προϊόντων,  χρηματοοι-
κονομικών  υπηρεσιών  ή επιχειρη-
ματικών  μοντέλων  με  απαιτήσεις
αδειοδότησης  ή  εγγραφής  και  κα-
νονιστικές  και εποπτικές  απαιτή-
σεις.

Όπως καταγράφεται στην στρα-
τηγική για την προώθηση του Block-
chain στον χρηματοπιστωτικό τομέα,
εξυπηρετεί διάφορους στόχους. Από
τη μία πλευρά, οι εκπρόσωποι της
εκτελεστικής και της νομοθετικής
εξουσίας, σε συνεργασία  με  τους
εποπτικούς  φορείς,  θα  αξιολογή-
σουν  οποιεσδήποτε  ανάγκες  για
την ανάπτυξη  αυτού  του  τομέα
κατά  τρόπο  συντονισμένο.  Για  τον
σκοπό  αυτό,  οποιαδήποτε εμπόδια
γίνουν αντιληπτά, θα επιλυθούν
συλλογικά.  Ταυτόχρονα,  θα προ-
ωθηθεί  η ανάπτυξη και η επένδυση
σε αυτόν τον τομέα που έχει τη δυ-
νατότητα να  βελτιώσει  χρηματο-
πιστωτικές διαδικασίες  και  να  μει-
ώσει  το  κόστος.  Με  αυτόν τον
τρόπο,  θα  είναι  εφικτό  να  καθο-
ριστούν εθνικές  προτεραιότητες
και  να  αναγνωριστούν  οποιεσδή-
ποτε  ανάγκες  για  κυβερνητικές
μεταρρυθμίσεις,  όπως  επίσης  και
οποιοιδήποτε  μελλοντικοί  κίνδυνοι
στη  χρηματοπιστωτική σταθερό-
τητα χωρίς να παρεμποδιστεί η πε-
ραιτέρω ανάπτυξη και τα πιθανά
οφέλη της τεχνολογίας αυτής. Από
την  άλλη  πλευρά,  στόχος  είναι
να  υποστηρίξει  τους  φορείς  του
ιδιωτικού  τομέα  στην  εφαρμογή
συγκεκριμένων  εφαρμογών,  ώστε
να  αξιολογηθεί  η  αποτελεσματι-

κότητα  και  η βιωσιμότητά  τους.
Με  την  ενσωμάτωση  συγκεκριμέ-
νων  πρωτοβουλιών,  ειδικά  στο
χρηματοπιστωτικό τομέα,  εντός
του  εύρους της  Στρατηγικής, ο ιδιω-
τικός τομέας θα εμπλακεί ενεργά.

Διερευνά και η Κεντρική
Τέλος, η Κεντρική  Τράπεζα   Κύ-

πρου  θα  ερευνήσει  τις  πιθανότητες
για  τη  λειτουργία  κόμβου καινο-
τομίας  σύμφωνα  με  ορισμένες  από
τις  αρχές  που  παρουσιάστηκαν
στην  κοινή  έκθεση των Ευρωπαϊ-
κών Ρυθμιστικών Αρχών.

Με προσοχή
Στην στρατηγική επισημαίνεται

πως το προτεινόμενο  νομοθετικό
πλαίσιο  θα  πρέπει  να  αντιμετωπίζει
τους πιθανούς κινδύνους που σχε-
τίζονται με το «Blockchain», όπως
είναι η χρήση των εφαρμογών του
για  εγκληματικές  δραστηριότητες
(π.χ.  η  νομιμοποίηση  εσόδων  από
παράνομες δραστηριότητες, η  φο-
ροδιαφυγή, η  φοροαποφυγή). Τέλος,
στην έκθεση αναφέρεται πως το
νομοθετικό  πλαίσιο  πρέπει να λαμ-
βάνει  υπόψη  του  τις  νομοθετικές
εξελίξεις  σε  επίπεδο  Ε.Ε.  και  να
συμμορφώνεται  προς αυτές. Πριν
εφαρμοστεί οτιδήποτε, η κυβέρνηση
θα προχωρήσει σε μια μελέτη επι-
πτώσεων και θα εξετάζει τα εξής
τρία. Πρώτον, τις πιθανές επιπτώσεις
της τεχνολογίας στην αγορά εργα-
σίας. Δεύτερον, την ανάγκη  για  πα-
ροχή  κατάρτισης  στην  τεχνολογία,
όπως  επίσης και  για  επανεκπαί-
δευση  του εργατικού δυναμικού
που  χάνει τη δουλειά του λόγω της
εφαρμογής της,  ώστε να αναλάβει
νέα  καθήκοντα  και  δουλειές  (δη-
μιουργία  θέσεων  εργασίας  /  στρα-
τηγική μεταμόρφωσης). Τρίτον, τη
διασφάλιση των προσωπικών δε-
δομένων.

Γροθιά στη γραφειοκρατία με Blockchain
Ποια η εθνική στρατηγική για την Κύπρο με εφαρμογή στον δημόσιο τομέα, στον ιδιωτικό και στις τράπεζες

������

O υπ. Οικονομικών ανέ-
φερε πως η υιοθέτηση
της τεχνολογίας θα έχει
πιλοτικές εφαρμογές σε
πολλούς τομείς.

Στόχος, η εφαρμογή της νέας τεχνολογίας εντός του 2020.
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Can advanced technologies 
help auditors make the 
hard-to-see easier to see?
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Συνέντευξη στον
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Ο νέοςΠρόεδρος του Εποπτικού Συμ-
βουλίου της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας (SSM), Andrea Enria ανα-
γνωρίζει πως έχουν γίνει μεγάλα βή-
ματα προόδου στον τραπεζικό τομέα
της Κύπρου τα τελευταία χρόνια,
ενώ κάποιες συγκεκριμένες κινήσεις
που έγιναν, σταθεροποίησαν τον το-
μέα.Στην πρώτη του συνέντευξη σε
ελληνόφωνο μέσο ο Πρόεδρος του
SSM απαντά εμμέσως πλην σαφώς
στις προσπάθειες της Βουλής για αλ-
λαγή του νόμου των εκποιήσεων,
υπογραμμίζοντας πως όποια τροπο-
ποίηση των πλαισίων για την αφε-
ρεγγυότητα και τις εκποιήσεις δεν
πρέπει να υπονομεύει την αποτελε-
σματικότητά τους, καθώς θα δυσχέ-
ραινε σημαντικάκαι θα παρεμπόδιζε
τις προσπάθειες που καταβάλλονται
στο παρόν στάδιο για την αντιμετώ-
πιση των Μη Εξυπηρετούμενων Δα-
νείων.Προσθέτει δε, πωςτο μεγάλο
ύψος των ΜΕΔ που μεταβιβάστηκαν
σε εταιρείες εξαγοράς πιστώσεων,
κρατικές ή ιδιωτικές, καταδεικνύει
επίσης την ανάγκη να διασφαλιστεί
ένα εύρωστο πλαίσιο για την εποπτεία
αυτών των εταιρειών. Τέλος, σαφή
είναι τα μηνύματα του Προέδρου
του SSM αναφορικά με τον αριθμό
των τραπεζοϋπαλλήλωνστην Κύπρο,
τονίζονταςπως οι τράπεζες θα πρέπει
να κάνουν μεγαλύτερες προσπάθειες
για μείωση του προσωπικού τους.
- Πώς αξιολογείτε την κατάσταση
των κυπριακών τραπεζών μετά
την εφαρμογή ενός ευρέος φά-
σματος μεταρρυθμίσεων στηνοι-
κονομία τηςΚύπρουαπό το 2013;

- Τα τελευταία έτη σημειώθηκε
σημαντική πρόοδος όσον αφορά τη
σταθεροποίηση του τραπεζικού τομέα
στηνΚύπρο. Αυτή ησταθεροποίηση
ωφελήθηκε επίσης από τις πολύ ευ-
νοϊκές εξελίξεις στην κυπριακή οικο-
νομία. Επιπλέον, η πώληση των υγειών
στοιχείων ενεργητικού της Συνεργα-
τικής Κυπριακής Τράπεζας (ΣΚΤ) στην
Ελληνική Τράπεζα και η μεταβίβαση
των προβληματικών στοιχείων ενερ-
γητικού της στην Κυπριακή Εταιρεία
Διαχείρισης Περιουσιακών Στοιχεί-
ων(ΚΕΔΙΠΕΣ) το 2018περιόρισανσα-
φώς την αβεβαιότητα για τον τραπε-
ζικό τομέα. Μια άλλη σημαντική συ-
νιστώσα της σταθεροποίησης ήταν
η ψήφιση από την Κυπριακή Βουλή
τροποποιήσεων για τα πλαίσια αφε-
ρεγγυότητας και εκποιήσεωντο2018.
Η δέσμη μεταρρυθμίσεων περιλάμ-
βανε, επίσης, νομοθετικές διατάξεις
για την πώληση δανείων και την ψή-
φιση του νόμου για τις τιτλοποιήσεις.
Χάρη σε αυτές τις μεταρρυθμίσεις,οι
κυπριακές τράπεζες μπορούν πλέον
να διαπραγματεύονται στην αγορά
χαρτοφυλάκιαμη εξυπηρετούμενων
δανείων (ΜΕΔ), κάτι το οποίο έχει
συμβάλει σε μια αξιοσημείωτη επι-
τάχυνση της αντιμετώπισηςαυτών
των δανείων. Παρά τα όσα έχουν επι-
τευχθεί, πρέπει να θυμόμαστε ότι ο
υψηλός δείκτης ΜΕΔ (31,1% τον Φε-
βρουάριο του 2019 έναντι μέσου όρου
της ζώνης του ευρώ 3,8%) εξακολουθεί
να αποτελεί τηνκυριότερη πρόκληση
στην οποία πρέπει να αντεπεξέλθουν

οι κυπριακές τράπεζες. Θα πρέπει να
επιτευχθεί σταθερή πρόοδος στην
αντιμετώπιση των ΜΕΔενόσω τομα-
κροοικονομικόπεριβάλλονπαραμένει
ευνοϊκό. Αυτό εξαρτάται καίρια από
την αποτελεσματική εφαρμογή του
αναθεωρημένου νομικού πλαισίου
και προϋποθέτει επίσης τη λήψη πε-
ραιτέρω μέτρωνπροκειμένου να βελ-
τιωθεί η αποτελεσματικότητα και η
αποδοτικότητα του δικαστικού συ-
στήματος.
- Αναφέρατε τον νόμο για τις εκ-
ποιήσεις ο οποίος ψηφίστηκε
τον Ιούλιο του 2018. Καταβάλ-
λονταικάποιες προσπάθειες για
την τροποποίησή του και οι τρά-
πεζες αντιδρούν σε αυτό. Ποια
είναι η γνώμη σας για αυτές τις
προσπάθειες; 

- Δεν πρέπει να ξεχνάμεότι, παρά
την πρόσφατη πρόοδο, ο δείκτης των
ΜΕΔ στον τραπεζικό τομέα της Κύ-
πρου εξακολουθεί να είναι ο δεύτερος
υψηλότεροςστη ζώνη του ευρώ. Υπό
αυτές τις συνθήκες, η όποια τροπο-
ποίηση των πλαισίων για την αφε-
ρεγγυότητα και τις εκποιήσεις δεν
πρέπει να υπονομεύει την αποτελε-
σματικότητά τους, γιατί αυτό θα δυ-
σχέραινε σημαντικά, και μάλισταθα
παρεμπόδιζε, τις προσπάθειες που
καταβάλλονται επί του παρόντος για
την αντιμετώπιση των ΜΕΔ. Είναι
επίσης απαραίτητο να διασφαλιστεί
ότιτυχόν τροποποιήσεις δεν θα οδη-
γήσουν σε περαιτέρω επιδείνωσητης
νοοτροπίας πληρωμών παρέχοντας
περισσότερακίνητραστους στρατη-
γικούς κακοπληρωτές. Θα ήθελα επί-

σης να επισημάνω ότι δεν έχει ζητηθεί
η γνώμη της ΕΚΤ σχετικά με τις προ-
σπάθειες τροποποίησης του πλαισίου
για τις εκποιήσειςή άλλων στοιχείων
της δέσμης νομοθετικών διατάξεων
που ψηφίστηκε από την Κυπριακή
Βουλή το 2018. 

Πρόκληση η κερδοφορία
- Κατά τη γνώμη σας, ποιες είναι
οι βασικές προκλήσεις που θα
αντιμετωπίσουν οι τράπεζες της
Κύπρου την επόμενη πενταετία;

- Πέρααπό τη συνεχή μείωση των
επισφαλώνπεριουσιακών στοιχείων
στην οποία αναφέρθηκα προηγου-
μένως, οι κυριότερες προκλήσεις για
τις κυπριακές τράπεζες είναι η ενί-
σχυση της κερδοφορίας τους, η δια-
σφάλιση βιώσιμων επιχειρηματικών
μοντέλων και η βελτίωση της εταιρικής
διακυβέρνησης. Στην Ευρώπη, η κερ-
δοφορία του τραπεζικού τομέα εξα-
κολουθεί να είναι επίμονα χαμηλή
και ηΚύπρος δεν αποτελεί εξαίρεση.
Ως αποτέλεσμα, η διαπραγμάτευση
των μετοχών των περισσότερων ευ-
ρωπαϊκών τραπεζών γίνεται με χα-
μηλότερους λόγους τιμής προς λογι-
στική αξία από εκείνους που αφορούν
τις μετοχές παρόμοιων διεθνών τρα-
πεζών. Συνεχείς πιέσεις ασκούνται
στην κερδοφορία από πολλούς πα-
ράγοντες, όπως τα χαμηλά έσοδα από
τόκους, το υψηλό λειτουργικό κόστος,
ο αυξημένος ανταγωνισμός σε ορι-
σμένα τμήματα της αγοράς και η εν-
δεχόμενη ανάγκησχηματισμού πρό-
σθετωνπροβλέψεων σε ένα περιβάλ-
λον στο οποίο επικρατούν υψηλοί
δείκτεςΜΕΔ. Οι κυπριακές τράπεζες
έχουν ήδη καταβάλει σημαντικές προ-
σπάθειες για να μειώσουν το πλεο-
νάζον προσωπικό και το μέγεθος του
δικτύου των υποκαταστημάτωντους.
Χρειάζονται όμως και άλλεςπροσπά-
θειεςπροκειμένου ναεπιλυθεί πλήρως
το ζήτημα του πλεονάζοντος δυνα-
μικού. Η αντιμετώπιση των πιέσεων
στα περιθώρια κέρδους θα απαιτήσει
τη συνεχήμείωση του κόστους (μεταξύ
άλλων, μέσω της προσαρμογής των
επιχειρηματικών μοντέλων), την ανα-

θεώρηση των οργανωτικών δομών
και την ταχεία υιοθέτηση νέων τε-
χνολογιών. Θα ήθελα να τονίσω ότι
οι πιο κερδοφόρες τράπεζες στηνΕυ-
ρώπη έχουν δύο κοινά χαρακτηρι-
στικά: πρώτον, υψηλή αποδοτικότητα
ως προς το κόστος και δεύτερον, εν-
τατική χρήση της σύγχρονης τεχνο-
λογίας. Αν και δεν υπάρχει μία στρα-
τηγική που να ταιριάζει σε όλες τις
περιπτώσεις, αυτά τα χαρακτηριστικά
υποδεικνύουν τους παράγοντες που
λειτουργούν ως καταλύτες αλλαγής.
Ταυτόχρονα, η ενίσχυση των λειτουρ-
γιών που αφορούντη διαχείριση κιν-
δύνων, τη συμμόρφωση και την εσω-
τερική επιθεώρηση, σε συνδυασμό
με τη βελτίωση της νοοτροπίας αν-
τιμετώπισης κινδύνου, είναι απαραί-
τητη για να προλειάνει το έδαφος
ώστε οι τράπεζες να βελτιώσουν τις
επιδόσεις τους.

- Ως αρχή εποπτείας, είστε ευ-
χαριστημένοιαπό τις συγχωνεύ-
σεις που έχουν πραγματοποιηθεί
μέχρι σήμερα στο τραπεζικό σύ-
στημα της Κύπρου; Πιστεύετε
ότι θα πρέπει να γίνουν και άλλες;
Θα υποστηρίζατε τις διασυνο-
ριακέςσυγχωνεύσεις;

-Το πλεονάζον δυναμικό στον τρα-
πεζικό τομέα είναι ένα από τα προ-
βλήματα που μας κληροδότησε η
κρίση και ίσως το μοναδικό που δεν
έχει αντιμετωπιστεί αποτελεσματικά
μέχρι σήμερα. Η ενοποίηση θα συ-
νέβαλλεστη μείωση του πλεονάζον-
τος δυναμικού και θα καθιστούσε
τις τράπεζες πιο αποδοτικές και κερ-
δοφόρες. Η λήψη αυτής της απόφα-
σης όμωςεναπόκειται σταδιοικητικά
στελέχη και τους μετόχους των τρα-
πεζών και όχι στις εποπτικές αρχές.
Δεν πρέπει επίσης να ξεχνάμε ότι ο

υγιής ανταγωνισμός μεταξύ των τρα-
πεζών ωφελεί τους πελάτες τους και
άρα είναι επιθυμητός.Σε ό,τι αφορά
τις διασυνοριακές συγχωνεύσεις
στην Ευρώπη, αυτές αποτελούν πλέον
μια πιο εφικτή επιλογή, χάρη στην
ευρωπαϊκή τραπεζική ένωση, η οποία
έχει ως απώτεροσκοπόνα δημιουρ-
γήσει μια αγορά για τις τράπεζες η
οποία θα χαρακτηρίζεται από μεγα-
λύτερη διαφάνεια, ενοποίηση και
ασφάλεια. Τυχόν εμπόδια θα πρέπει
να εξαλειφθούν ούτως ώστε οι τρά-
πεζες να μπορέσουν να διαφοροποι-
ήσουν τα χαρτοφυλάκιά τους και να
γίνουν πιο ανθεκτικές. Επίσης, με
αυτόν τον τρόπο, θα χαλαρώσει ο
σύνδεσμοςμεταξύ τραπεζών και κρα-
τώνούτως ώστε ο τραπεζικός τομέας
να συμβάλει στην εξομάλυνση δια-
ταραχώνπου πλήττουν συγκεκριμένο
κράτος μέλος.

Εγιναν σημαντικά
βήματα προόδου 
στον τραπεζικό τομέα
Andrea Enria: Δίχως γνώμη ΕΚΤ η προσπάθεια αλλαγής
του νόμου των εκποιήσεων που ψηφίστηκε το 2018

Τα προβληματικά δάνεια που απομακρύνθηκαν από το τραπεζικό σύστημα εξακολουθούν να επηρεάζουν αρνητικά
την οικονομία, τονίζει ο Πρόεδρος του Εποπτικού Συμβουλίου της ΕΚΤ.
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Στην Ευρώπη, η κερδο-
φορία του τραπεζικού
τομέα εξακολουθεί να
είναι επίμονα χαμηλή
και η Κύπρος δεν αποτε-
λεί εξαίρεση.

- Πιστεύετε ότι το πρόγραμμα χορήγησης
ιθαγένειας έναντι επενδύσεων θα μπο-
ρούσε να επηρεάσει αρνητικά την οι-
κονομία και, συνεπώς, τον τραπεζικό
τομέα της χώρας στο μέλλον;
- Ο αντίκτυπος του προγράμματος
χορήγησης ιθαγένειας έναντι
επενδύσεων στην κυπριακή οικο-
νομία δεν είναι αμελητέος. Παρά
την πρόσφατη τροποποίησή του
προκειμένου να μειωθούν οι δια-
συνδέσεις με τον κατασκευαστικό
τομέα, υπάρχουν κάποια στοιχεία
που υποδεικνύουν ότι το πρόγραμ-

μα έχει συμβάλει στην υπερβολική
εξάρτηση από επενδύσεις σε κατα-
σκευές και έχει αρνητικές επιπτώ-
σεις στην προσιτότητα των κατοι-
κιών σε ορισμένες περιοχές. Κίν-
δυνοι για τη χρηματοπιστωτική
σταθερότητα μπορούν επίσης να
εκδηλωθούν αν η στηριζόμενη από
το εν λόγω πρόγραμμα συνιστώσα
της ανάπτυξης στον κατασκευαστι-
κό τομέα και στον τομέα των ακινή-
των αποδειχτεί μη βιώσιμη. Υπάρ-
χει επίσης μια ευρύτερη διάσταση
του προγράμματος, η οποία αφορά

τους συνεπαγόμενους κινδύνους
της νομιμοποίησης εσόδων από
παράνομες δραστηριότητες και της
φοροδιαφυγής. Κατά συνέπεια, εί-
ναι σημαντικό οι ξένες επενδύσεις
που συνδέονται με το εν λόγω
πρόγραμμα να υπόκεινται σε αυ-
στηρή διαδικασία δέουσας επιμέ-
λειας προκειμένου να διασφαλίζε-
ται η συμμόρφωση με τα πρότυπα
καταπολέμησης της νομιμοποί-
ησης εσόδων από παράνομες δρα-
στηριότητες και της χρηματοδότη-
σης της τρομοκρατίας.

Αυστηρός έλεγχος στο πρόγραμμα χορήγησης ιθαγένειας

Χρειάζεται επίμονη προσπάθεια για να εξαλειφθούν τα ΜΕΔ
- Στην Κύπρο, αν και το 50% των
ΜΕΔ έχουν απομακρυνθεί από
το τραπεζικό σύστημα και έχουν
μεταβιβαστεί σε διαχειριστές
δανείων, εξακολουθούν να βρί-
σκονται στην οικονομία. Είναι
πρόβλημα αυτό; Πώς μπορεί να
αντιμετωπιστεί; Πότε και πώς
πιστεύετε ότι τα ΜΕΔ θα εξα-
λειφθούν πραγματικά στην Κύ-
προ;

- Πράγματι, τα μισά ΜΕΔ πρόσφα-
τα απομακρύνθηκαν από τον κυ-
πριακό τραπεζικό τομέα. Ωστόσο, εί-
ναι σημαντικό να σημειωθεί ότι αυτό
αντανακλά κατά κύριο λόγο δύο συγ-
κεκριμένες συναλλαγές. Πρώτον, τη
μεταβίβαση των προβληματικών
στοιχείων ενεργητικού της ΣΚΤ στην
ΚΕΔΙΠΕΣ. Και δεύτερον, την πώληση
του χαρτοφυλακίου «Helix» από την
Τράπεζα Κύπρου. Πέραν αυτών των
δύο συναλλαγών, δεν σημειώθηκε

πρόσφατα ιδιαιτέρως εντυπωσιακή
πρόοδος ως προς την ταχεία αντιμε-
τώπιση των ΜΕΔ, ιδίως αν λάβουμε
υπόψη το πολύ ευνοϊκό οικονομικό
περιβάλλον στην Κύπρο. Και έχετε
δίκιο - τα ΜΕΔ που απομακρύνθηκαν
από το τραπεζικό σύστημα συνεχί-
ζουν να επηρεάζουν αρνητικά την
οικονομία, καθώς η αντίστοιχη εξυ-
πηρέτηση του χρέους περιορίζει την
ικανότητα των επιχειρήσεων και των
νοικοκυριών να επενδύουν. Όμως,
η μεταβίβαση στοιχείων ενεργητικού
και η συγκέντρωσή τους σε εταιρείες
διαχείρισης περιουσιακών στοιχείων
θα μπορούσαν να συμβάλουν στην
αναδιάρθρωση του χρέους και να
περιορίσουν την επιβάρυνση των
νοικοκυριών και των επιχειρήσεων.
Θα ήθελα να προσθέσω ακόμη ότι
το μεγάλο ύψος των ΜΕΔ που μετα-
βιβάστηκαν σε εταιρείες εξαγοράς
πιστώσεων, κρατικές ή ιδιωτικές, κα-

ταδεικνύει επίσης την ανάγκη να
διασφαλιστεί ένα εύρωστο πλαίσιο
για την εποπτεία αυτών των εταιρει-
ών. Όσο για το πότε τα ΜΕΔ θα εξα-
λειφθούν στην Κύπρο, αυτό θα απαι-
τήσει επίμονη προσπάθεια, χρόνο
και οικονομικές πολιτικές ευνοϊκές
για την ανάπτυξη.
- Η πώληση μεγάλων πακέτων
δανείων θέτει κινδύνους για τις
τράπεζες και την κερδοφορία
τους; Τι θα πρέπει να προσέξουν
οι τράπεζες;

- Η πώληση πακέτων επισφαλών
δανείων έχει δύο βασικές θετικές
επιδράσεις για τις τράπεζες: πρώτον,
μειώνει την οικονομική αβεβαιότητα
που συνεπάγεται η διακράτηση τέ-
τοιων περιουσιακών στοιχείων. Δεύ-
τερον, αντί να δεσμεύουν κεφάλαιο
και να απασχολούν πόρους για τη
διαχείριση τέτοιων δανείων, οι τρά-
πεζες μπορούν να τα εκμεταλλευτούν

για την ανάληψη νέων δραστηριο-
τήτων. Τα επισφαλή δάνεια είναι δα-
πανηρά, καθώς επιφέρουν την ανάγ-
κη σχηματισμού προβλέψεων, έχουν
υψηλό κόστος διαχείρισης και είναι
προβληματικά ως προς τη δυνατότητα
ανάκτησης των τόκων. Ενώ η πώληση
επισφαλών περιουσιακών στοιχείων
συνήθως έχει άμεσο αντίκτυπο στο
κεφάλαιο και την κερδοφορία, με-
σοπρόθεσμα αντισταθμίζεται γενικά
από το χαμηλότερο κόστος χρημα-
τοδότησης και την ικανότητα αξιο-
ποίησης νέων επιχειρηματικών ευ-
καιριών. Ο ευνοϊκόςαντίκτυπος είναι
ορατός και από τηνθετική αντίδραση
των χρηματιστηριακών αγορώνστις
πωλήσεις χαρτοφυλακίων κόκκινων
δανείων.
- Πιστεύετε ότι η ψηφιοποίηση
των τραπεζών, αν και συνιστά
πρόκληση, θα αποτελέσει ευ-
καιρία για κερδοφορία;

- Κατά την άποψή μου, η ψηφιο-
ποίηση των τραπεζικών υπηρεσιών
είναι μια ευκαιρία για βελτίωση της
κερδοφορίας. Αν οι τράπεζες δεν
συμβαδίσουν με την ψηφιοποίηση
στον τομέα, θα αντιμετωπίσουν κίν-
δυνο απώλειας μεριδίου της αγοράς,
καθώς θα τις συναγωνίζονται άλλες
πιο αποδοτικές τράπεζες και νέοι
ανταγωνιστές με έμφαση στη χρη-
ματοοικονομική τεχνολογία. Και
στην Κύπρο, η ψηφιοποίηση θα μπο-
ρούσε να συμβάλει σημαντικά τόσο
στην ενίσχυση της αποδοτικότητας
και, συνεπώς, της κερδοφορίας των
τραπεζών όσο και στη μείωση του
πλεονάζοντος δυναμικού. Οι επεν-
δύσεις σε πληροφοριακά συστήματα
και στην ψηφιοποίηση είναι επίσης
αναγκαίες για τη βελτίωση των εσω-
τερικών διαδικασιών και την παροχή
ευνοϊκότερου περιβάλλοντος αλλη-
λεπίδρασης με τους πελάτες.
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Tην Κυριακή 14 Iουλίου μαζί με την Καθημερινή

Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Τον Ιούλιο του 2018,  μια από τις 13 με-
γαλύτερες ναυτασφαλιστικές εταιρείες,
η London P&I Club, ανακοίνωνε την
απόφασή της να ιδρύσει θυγατρική εται-
ρεία στην Κύπρο, θέλοντας έτσι να δια-
σφαλίσει ότι ακόμα και αν η Βρετανία
δεν έχει πρόσβαση στην ενιαία ευρω-
παϊκή αγορά, δεν θα χάσει την πρόσβασή
της σε αυτή, από την στιγμή που οι δρα-
στηριότητές της επικεντρώνονται στην
Ευρώπη. Όπως πληροφορείται η «Κ»,
η αίτηση της εταιρείας βρίσκεται ενώπιον
της Εφόρου Ασφαλίσεων Βικτώριας Νά-
ταρ, ενώ η διαδικασία αδειοδότησης
δεν έχει ολοκληρωθεί, λόγω της περιρ-
ρέουσας ατμόσφαιρας και της αβεβαι-
ότητας για τα χρονοδιαγράμματα του
Brexit. 

Δύο νέα ονόματα
Τον δρόμο του London P&I Club φαί-

νεται ότι ακολουθεί και το UK Defence,
μέρος του UK P&I Club (The United Kin-
gdom mutual steam ship assurance as-
sociation Limited). Η εταιρεία είναιμέλος
του διεθνούς οργανισμού ναυτασφαλι-
στικών εταιρειών ο οποίος χειρίζεται τις
ασφάλειες του90% τουπαγκόσμιουστό-
λου. Πληροφορίες αναφέρουν ότι είναι
θέμα χρόνου η μεταφορά έδρας της εται-
ρείας στην Κύπρο αφού ήδη βρίσκεται
στο τελευταίο στάδιο αδειοδότησής της
από τις αρμόδιες αρχές.

Ο τρίτος παίκτης που κλείνει το μάτι
στην Κύπρο είναι η ναυτασφαλιστική
Steamship Mutual Underwriting. Σύμ-
φωνα με την ιστοσελίδα lloyds maritime
intelligence, η ναυτασφαλιστική Ste-
amship Mutual Underwriting association
Limited, εξετάζει το ενδεχόμενο για δη-
μιουργία έδρας τους στην Κύπρο. 

Η American Hellenic Ιnsurance
Υπενθυμίζεται ότι ήδη τα τελευταία

χρόνια δραστηριοποιείται στην Κύπρο
η American Hellenic Ιnsurance. Πρό-
κειται για σύμπραξη του American P&I
Club και της διαχειρίστριας Hellenic
Hull Management, η οποία επικεντρώ-
νεται στην ασφάλιση όλων των κινδύνων
σκαφών και μηχανής.

Η εταιρεία δημιουργήθηκε στα τέλη
του 2015 στην Κύπρο και αποτελεί σύμ-
πραξη μεταξύ του American P&I Club
και της Hellenic Hull Management για
την κάλυψη όλων των κινδύνων σκάφους
και μηχανής των πλοιοκτητών διεθνώς.
Το American Steamship Owners Mutual
Protection and Indemnity Association,

Inc. (the American Club) ιδρύθηκε στη
Νέα Υόρκη το 1917 και είναι αλληλοα-
σφαλιστικός οργανισμός αστικής ευθύ-
νης πλοίων με έδρα στην Αμερική ενώ
έχει τα κεντρικά του γραφεία στη Νέα
Υόρκη των ΗΠΑ.

Ψήφος εμπιστοσύνης
Ήδη από πέρσι η London P&I ανα-

ζήτησε  στέγη στην Κύπρο δίνοντας τα
πρώτα δείγματα της  σταδιακής αποδυ-
νάμωσης της Βρετανίας στον τομέα της
θαλάσσιας ασφάλισης, προστασίας και
αποζημιώσεων στην Ευρώπη, συνεπεία
του Brexit. Το γεγονός ότι τέσσερα από
τα 13 P&I Clubs έχουν ενδιαφερθεί για
την Κύπρο είναι πολύ σημαντικό για

τον τομέα της ναυτιλίας και των υπη-
ρεσιών στην Κύπρο, δείχνοντας τις δυ-
νατότητες ανάπτυξης της χώρας στο
κομμάτι της ασφάλισης στην θάλασσα,
όπως δημιουργούνται λόγω του Brexit
και των όρων αποχώρησης του Ηνωμέ-
νου Βασιλείου από την ευρωπαϊκή αγορά.
«Πρόκειται για ψήφο εμπιστοσύνης για
τον ναυτιλιακό μας κόμβο και πέραν
του παράγοντα Brexit είναι κάτι που
καταδεικνύει ότι η Κύπρος προσφέρει
ένα περιβάλλον όπου ήδη υπάρχει ένας
σημαντικός ναυτιλιακός τομέας», ανα-
φέρει στην «Κ» η υφυπουργός Ναυτιλίας
Νατάσα Πηλείδου.  Εξάλλου, τα στοιχεία
καταδεικνύουν ότι η Κύπρος θεωρείται
υπολογίσιμη δύναμη στον χώρο της
ναυτιλίας και αποτελεί μια σίγουρη επι-
λογή όχι μόνο για ναυτασφαλιστικές,
αλλά και γενικότερα για ναυτιλιακές
εταιρείες. Σύμφωνα με τα τελευταία δε-
δομένα, ο αριθμός των εταιρειών που
περιλαμβάνονται στον φόρο χωρητικό-
τητας έχουν αυξηθεί από 168 το 2017,
σε 210. Τα έσοδα πλοιοδιαχείρισης αυ-
ξήθηκαν κατά 11% το 2018, φτάνοντας
τα 528 εκατομμύρια ευρώ ή 5% του Κυ-
πριακού Ακαθάριστου Εθνικού Προ-
ϊόντος, ενώ οι τελευταίες αξιολογήσεις
κατατάσσουν την κυπριακή σημαία 3η
στην Ε.Ε. και 11η παγκόσμια. 

Τέσσερις ναυτασφαλιστικές στην Κύπρο
Μετά το London P&I Club και την American Hellenic, άλλες δύο κλείνουν το μάτι στην κυπριακή ναυτιλία λόγω Brexit

Η κάθοδος των ναυτασφαλιστι-
κών στην Κύπρο δεν είναι το
μοναδικό κεφάλαιο το οποίο έχει
ενώπιόν του το Υφυπουργείο
Ναυτιλίας αυτή την περίοδο. Τις
τελευταίες μέρες σημειώθηκαν
εξελίξεις και στο κεφάλαιο της
ακτοπλοϊκής σύνδεσης Ελλάδας
- Κύπρου, όπου διαπιστώθηκε
και βάσει μελέτης ότι προκύπτει
διαφορά εσόδων- κόστους την
οποία το Υφυπουργείο Ναυτιλίας
θα επιδιώξει να καλύψει μέσω
ευρωπαϊκής επιδότησης.  Η με-
λέτη βιωσιμότητας της πρότα-
σης, την οποία διενήργησε ο
ελεγκτικός οίκος Deloitte, έχει
ολοκληρωθεί και τέθηκε ενώπιον
της υφυπουργού Νατάσας Πη-
λείδου, η οποία είχε την προ-
ηγούμενη Πέμπτη μια πρώτη
συνάντηση με τον Έφορο Κρα-
τικών Ενισχύσεων Θεοφάνη Θε-
οφάνους.

Το ζητούμενο τόσο της πρώ-
της όσο και των επόμενων συ-
ναντήσεων που θα ακολουθή-

σουν είναι η εξεύρεση της νο-
μικής βάσης της πρότασης, η
οποία θα υποβληθεί ενώπιον της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, καθώς
επίσης και να συζητηθούν σειρά
θεμάτων ενώ βάσει των συμπε-
ρασμάτων το Υφυπουργείο θα
βγει σε προσφορές. Ανάμεσα
στα υπό συζήτηση θέματα είναι
και οι προδιαγραφές του πλοίου,
το οποίο θα μπορεί να εκτελεί
το δρομολόγιο. Θα αποφασιστεί
επίσης ο τομέας στον οποίο θα
καταλήγει η επιδότηση, ενώ ση-
μαντικό στοιχείο είναι να μην
επηρεαστούν άλλοι τομείς λόγω
της επιδότησης. Η πρώτη κρού-

ση στην Κομισιόν θα γίνει μέχρι
τέλος Ιούλιου και ακολούθως θα
υποβληθεί και η επίσης πρότα-
σης της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας.

Σημειώνεται ότι, βάσει κανό-
νων, η ευρωπαϊκή επιδότηση
μπορεί να παραχωρείται μέχρι
έξι χρόνια. Στόχος της πρότασης,
αλλά και του ρόλου του Εφόρου
Κρατικών Ενισχύσεων, είναι,
όπως ο ίδιος αναφέρει στην «Κ»,
να βρεθεί τρόπος να γίνει συμ-
βατή η κρατική ενίσχυση, μέσω
της πρότασης που θα υποβληθεί
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Ση-
μειώνεται ότι η Κύπρος συνδε-
όταν ακτοπλοϊκά με την Ελλάδα
μέχρι το 2000, χρονιά κατά την
οποία η σύνδεση είχε κριθεί μη
βιώσιμη και τερματίστηκε.  

Στα πέντε εκατομμύρια είχε
υπολογιστεί το κόστος της σύν-
δεσης κατά την τελευταία συ-
ζήτηση του θέματος στην Βουλή,
ωστόσο πιο ακριβής εκτίμηση
του κόστους προκύπτει από την

μελέτη βιωσιμότητας της De-
loitte.

Μείωση διάρκειας
Η άποψη υποστηρικτών της

πρότασης, όπως είναι ο επιχει-
ρηματικός σύνδεσμος Κύπρου
–Ελλάδας, είναι ότι για να συγ-
κεντρώσει το ενδιαφέρον της
αγοράς το εγχείρημα, θα πρέπει
να χρησιμοποιηθούν πλοία τύ-
που fast ferry τα οποία μπορούν
να μειώσουν σε μεγάλο βαθμό
την διάρκεια του ταξιδιού. Θε-
ωρείται δε απίθανο αν  η διάρκεια
του ταξιδιού είναι συνολικά πε-
ρίπου 70 ώρες μετ΄ επιστροφής,
να υπάρχει μεγάλος αριθμός τα-
ξιδιωτών οι οποίοι να θέλουν να
ταξιδεύσουν εν πλω και όχι αε-
ροπορικώς. Σημαντικός παρά-
γοντας για το ενδιαφέρον της
αγοράς είναι φυσικά και το κατά
πόσο οι τιμές των αεροπορικών
εισιτηρίων για τους ελληνικούς
προορισμούς θα είναι ή όχι αν-
ταγωνιστικές.

Σύντομα η φόρμουλα για το Λεμεσός - Πειραιά

������

Ο διεθνής όμιλος ναυτα-
σφαλιστικών εταιρειών
συγκεντρώνει συνολικά 13
εταιρείες οι οποίες διαχει-
ρίζονται το 90% του παγ-
κόσμιου στόλου.

������

Αναζητούν τη νομική
βάση της πρότασης
που θα υποβληθεί
ενώπιον της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής.

Οι επιδόσεις της κυπριακής ναυτιλίας συνεχίζουν σταθερά με θετικό πρόσημο. Τελευταία ανεβάζουν τον αριθμό των εταιρειών σε 208 και αύξηση
των εσόδων πλοιοδιαχείρισης κατά 11% για το 2018.
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* Η κ. Τζένη Πάνου είναι υπεύθυνη του 
φορολογικού τμήματος της ASnetwork 
(www.asnetwork.gr).

Ποιες μετοχές μπαίνουν στο στόχαστρο των επενδυτών 

Δυσβάστακτη η φορολογία των μισθωτών

Υψηλές προσδοκίες για Χ.Α.
και ομόλογα μετά τις κάλπες
Ενίσχυση λόγω Λαγκάρντ και πιθανής αυτοδυναμίας Ν.Δ. «βλέπουν» οι αναλυτές 

Στρώνεται το έδαφος 
για νέα έξοδο 
στις αγορές, ακόμα 
και με μακρο-
πρόθεσμο τίτλο.

Ο Γενικός Δείκτης

Της ΤΖΕΝΗΣ ΠΑΝΟΥ*
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Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Συμφόρηση στην Αττική για 
την έκδοση «χρυσής βίζας»

Κατά 

-

Για επένδυση 
σε ακίνητο στη 
Βουλιαγμένη,  
η αίτηση κατατέθηκε 
στην... Πάτρα.
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Η ζυθοποιία
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Με ρευστότητα 8 δισ. funds 
αναζητούν ευκαιρίες στα ακίνητα Καινοτόμος παραγωγή μπίρας

μέσω ανακύκλωσης τροφίμων
Δημητριακά της Kellogg’s αξιοποιεί η ζυθοποιία Seven Brothers
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Μειωμένη παραγωγή από ΟΠΕΚ 
έως τον Μάρτιο του 2020

Οι ΗΠΑ έτοιμες να επιβάλουν 
δασμούς σε ευρωπαϊκά 
προϊόντα  αξίας 4 δισ. δολ.

Η τιμή του Brent  
στο Λονδίνο εντός 
του 2019 παρουσίασε 
αύξηση κατά 25%.

Η  κυβέρνηση  
Τραμπ επανέρχεται  
στο δεύτερο μέτωπο 
του εμπορικού πολέ-
μου και στρέφεται  
κατά της Ε.Ε.
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Η C. Hoare & Co. -

Σε έκθεση του 2018, η 
Credit Suisse αναφέρει 
ότι τέτοιες μικρές τρά-
πεζες και μη εισηγμέ-
νες υπερσκέλισαν σε 
απόδοση το χρηματι-
στήριο τα τελευταία 10 
χρόνια.

Η τράπεζα της Τζέιν Οστιν
και του Λόρδου Βύρωνα
Η οικογένεια των Χαρ ελέγχει εδώ και 372 χρόνια τη βρετανική C. Hoare & Co.
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Ο διορισμός της 
έγινε δεκτός 
με ενθουσιασμό 
από τις αγορές, που 
προεξοφλούν πως θα 
προχωρήσει σε μείωση 
των επιτοκίων του 
ευρώ και πιθανώς θα 
υιοθετήσει ένα νέο QE. 

Της ΡΟΥΜΠΙΝΑΣ ΣΠΑΘΗ
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Γιατί ο Γενς Βάιντμαν δεν ήταν ποτέ φαβορί για να διαδεχθεί τον Μάριο Ντράγκι

Οι σκιές σε μια λαμπρή καριέρα στον χρηματοπιστωτικό τομέα

Η Κριστίν Λαγκάρντ κατακτά και την ΕΚΤ
Μετά το υπουργείο Οικονομικών της Γαλλίας και το ΔΝΤ, αναλαμβάνει το τιμόνι της Ευρωτράπεζας

Οι περισσότεροι Ευρω-
παίοι δεν θα ήθελαν 
ένα από τα σκληρότερα 
«γεράκια» της Ευρώ-
πης να αποφασίσει 
με ποιο τρόπο 
θα αντιμετωπισθεί 
μια νέα κρίση.

Είχε κατηγορηθεί για 
κατάχρηση εξουσίας 
και διασπάθιση 
δημοσίου χρήματος 
όταν ήταν υπουργός 
Οικονομικών της 
Γαλλίας το 2007.



Real EstateReal Estate
ΚΥΡΙΑΚΗ 7 ΙΟΥΛΙΟΥ 2019

Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Όπως σε πολλά θέματα της επικαι-
ρότητας όπου πολλά θυσιάζονται
χάριν των «κλικ» για να αυξηθεί η
κίνηση σε ηλεκτρονικά μέσα, πη-
χυαίοι τίτλοι χρησιμοποιούνται
που λίγη ή ακόμη και καμιά σχέση
έχουν με την ουσία του κειμένου.
Ακόμη και αν ερωτηθούν ειδικοί
επί του θέματος, δηλώσεις τους
κόβονται ή φράσεις λαμβάνονται
εκτός πλαισίου για να δημιουργηθεί
μπούγιο.

Τελευταίο θύμα είναι η τελευταία
γενική εκτίμηση του Κτηματολο-
γίου, κατά την οποία δόθηκαν στη
δημοσιότητα οι αξίες ακίνητης πε-
ριουσίας ως κατά την 1ην Ιανουα-
ρίου 2018. Θέλω να ξεκαθαρίσω
λίγα πράγματα ευελπιστώντας πως
το θέμα θα ξεκαθαρίσει τελεσίδι-
κα.

Το πρώτο σημείο που πιστεύω
ενδιαφέρει όλους είναι το κατά πό-
σον οι τράπεζες και τα ταμεία μπο-
ρούν να επικαλεστούν αυτές τις
αξίες για σκοπούς εκποίησης και
αναδιάρθρωσης.  Η απάντηση είναι
πως ΟΧΙ, δεν έχουν κανένα νομικό,
οικονομικό ή άλλο έρεισμα να κά-
νουν κάτι τέτοιο.  Ως εκ τούτου,
ακόμη και να το πράξουν κάτι τέ-
τοιο δεν μπορεί να σταθεί πουθε-
νά.

Το δεύτερο σημείο που μπορεί
να ενδιαφέρει αρκετούς είναι το
κατά πόσον από τις αξίες της γε-
νικής εκτίμησης επηρεάζονται οι
υποθήκες των δανειζομένων, με
αποτέλεσμα οι δανειστές να απο-
κτούν έρεισμα να ζητούν περισ-
σότερες εξασφαλίσεις ή/ και να
έχουν ανάγκη επιπρόσθετων κε-

φαλαίων για να διατηρήσουν την
κεφαλαιακή τους επάρκεια.  Η
απάντηση είναι και πάλι κατηγο-
ρηματικά, ΟΧΙ δεν υπάρχει κανένας
απολύτως επηρεασμός.

Το τρίτο θέμα είναι το κατά πό-
σον ευσταθεί το επιχείρημα ότι οι
αγοραστές από εδώ και πέρα θα
μπορούν να επικαλούνται αυτές
τις αξίες για να πετύχουν χαμηλό-
τερες τιμές αγοράς.  Και συναφές
με αυτό είναι το κατά πόσον επεν-
δυτές που επένδυσαν σε ακίνητη
ιδιοκτησία τα τελευταία χρόνια,
σήμερα χάνουν μεγάλο ποσοστό
της αξίας της επένδυσής τους επει-
δή αυτό «εισηγούνται» οι αξίες της
γενικής εκτίμησης.  

Η απάντηση στο πρώτο μέρος
του «προβληματισμού», είναι πως
ο αγοραστής εκ της φύσεώς του
μπορεί να επικαλείται ό,τι θέλει
στην αιώνιά του προσπάθεια να
πετύχει την χαμηλότερη δυνατή
τιμή αγοράς.  Το γεγονός της ύπαρ-
ξης μιας αξίας από το Κτηματολόγιο
δεν σημαίνει απολύτως τίποτα και
αυτό θα το εξηγήσω πιο κάτω.  Αν
πωλητής ή/ και αγοραστής έχουν
αμφιβολία για την αντικειμενική
αγοραία αξία του ακινήτου που
τους ενδιαφέρει, τότε δεν έχουν
άλλη επιλογή από το να αναθέσουν
ο κάθε ένας σε επαγγελματία ιδιώτη
εκτιμητή τη διενέργεια εκτίμησης
της αγοραίας αξίας του ακινήτου
που τον ενδιαφέρει και να βγάλει
τα συμπεράσματά του.  Όμως, ΟΧΙ
κανένας από τους δύο δεν μπορεί
να βασιστεί αξιόπιστα στις αξίες
της γενικής εκτίμησης.

Κατ’ ανάλογο τρόπο, οι επενδυ-

τές, που όπως λένε κάποιοι «δη-
μοσιογράφοι», είδαν την περιουσία
τους να γίνεται «σκόνη και χώμα
και να πηγαίνει στα τάρταρα» ή
χρησιμοποίησαν άλλες φαιδρές εκ-
στομίσεις, να ηρεμήσουν επειδή
σίγουρα κάτι τέτοιο δεν συμβαίνει
λόγω της γενικής εκτίμησης, πα-
ρόλο που σε κάποιες περιπτώσεις
μπορεί να συμβαίνει για ένα σωρό
άλλους λόγους  ΟΧΙ όμως λόγω
της γενικής εκτίμησης.

Και τώρα που μαζέψαμε τα ΟΧΙ
στο σωστό καλάθι, ας πάμε να ξε-
καθαρίσουμε κάποια τεχνικά θέ-
ματα.

Η γενική εκτίμηση της ακίνητης
περιουσίας από το κράτος, βάσει
νομοθεσίας, πρέπει να διενεργείται

κάθε πέντε χρόνια.  Το Τμήμα, που
ενεργεί εκ μέρους του κράτους, εί-
ναι το Τμήμα Κτηματολογίου και
Χωρομετρίας το οποίο είναι και ο
επίσημος Εκτιμητής Ακίνητης Πε-
ριουσίας του Κράτους (ΟΧΙ των
ιδιωτών).

Από θεσπίσεως της νομοθεσίας,
έγινε μόνο μία γενική εκτίμηση:
αυτή σε τιμές 1ης Ιανουαρίου 1980.
Εκείνη η προσπάθεια πήρε και χρό-
νια για να αποπερατωθεί και δεν
επαναλήφθηκε ποτέ μέχρι που εξα-
ναγκαστήκαμε από την Τρόικα το
2013 να προβούμε σε νέα γενική
εκτίμηση βάσει μνημονιακής μας
υποχρέωσης.  Η υποχρέωση ήταν
διπλή:  πρώτον, να προβαίνουμε
σε νέα γενική εκτίμηση κάθε πέντε

χρόνια και δεύτερον, μεταξύ δύο
γενικών εκτιμήσεων να γίνεται
ετήσια αναπροσαρμογή (indexa-
tion) σύμφωνα με δείκτη που έπρε-
πε να είχε κατασκευαστεί.  Αυτός
ο δείκτης δεν κατασκευάστηκε πο-
τέ. Έτσι αποκτήσαμε μόνο τις αξίες
1ης Ιανουαρίου 2013 και εσχάτως
αυτές της 1ης Ιανουαρίου 2018.

Τι πρεσβεύουν αυτές οι αξίες;
Οι αξίες στοχεύουν στο να δη-

μιουργήσουν μια ομοιομορφία
αξιών ανά περιοχή και ανά πολε-
οδομική ζώνη και να αποτελούν
βάση για ΦΟΡΟΛΟΓΗΣΗ.  ΤΙΠΟΤΑ
άλλο.  Αυτοί που μπορούν να τις
επικαλούνται είναι αυτοί για τους
οποίους δημιουργήθηκαν, δηλαδή
το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων,
οι Δημοτικές και Κοινοτικές Αρχές,
τα Συμβούλια Αποχετεύσεων κλπ.
Όλοι αυτοί που χρεώνουν τέλη τα
οποία βασίζονται στις αξίες της γε-
νικής εκτίμησης. Σημειώνω πως
το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων
δεν εισπράττει πλέον Φόρο Ακί-
νητης Ιδιοκτησίας, άρα προς το

παρόν αυτό είναι εκτός εξίσωσης.
Άρα, οι αξίες ΔΕΝ είναι για δα-

νειοδότηση, ΔΕΝ είναι για υποθή-
κευση, ΔΕΝ είναι για εκποίηση ή
αναδιάρθρωση, ΟΥΤΕ για αγορά ή
για πώληση, ΟΥΤΕ για σκοπούς
επένδυσης.  Να αναφέρω πως ΟΥΤΕ
καν το ίδιο το Κτηματολόγιο δεν
μπορεί να τις επικαλεστεί για σκο-
πούς απαλλοτριώσεων.

Σε ό,τι αφορά τις διακυμάνσεις
σε σχέση με αυτές του 2013 ή ακό-
μα και σε σχέση με πραγματικές
πωλήσεις που έγιναν μεταξύ 2013
και 2018 αναφέρω τα ακόλουθα:

Η εκτίμηση του 2013 έγινε κάτω
από πολύ δύσκολες τότε συνθήκες
και για διάφορους λόγους έγιναν
λάθη.  Όταν σας λέγαμε να προ-
βαίνατε σε ενστάσεις, λίγοι το πρά-
ξατε.  Αυτές έκτοτε παγιώθηκαν.
Άρα, σήμερα με τι κάνετε τις συγ-
κρίσεις σας;  Με τις ψηλές του τότε
και κρίνετε ότι σήμερα είναι χα-
μηλές;  Αλλά και πάλι τι σημασία
έχει το ύψος των αξιών αυτών;  Από
τη στιγμή που ξεκάθαρα δεν είναι
ΑΓΟΡΑΙΑ αξία, αλλά αξία για σκο-
πούς φορολόγησης, τι μας νοιάζει
εμάς αν είναι «χαμηλές»;  Το κράτος
επ΄ αυτών θέλει να εισπράττει δι-
καιώματα και όχι επί πιο ψηλών.
Σκεφτείτε να είχαμε το πρόβλημα
των ψηλών αντικειμενικών αξιών
της Ελλάδας.  Τότε τι θα λέγαμε;

Γι’ αυτό ηρεμήστε και όλα θα
πάνε καλά – τουλάχιστον σε αυτό
το μέτωπο... 

Ο Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS
είναι CEO, APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors

Η αλήθεια για τις αξίες της γενικής εκτίμησης του 2018

Αύξηση 11% 
στα ενοίκια
των γραφείων
στην Ελλάδα
Λόγω της συνεχούς ζήτησης 
και της απουσίας αναπτύξεων

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Αυξήσεις που ανέρχονται έως 11%
έχουν καταγράψει τα ενοίκια σύγ-
χρονων γραφειακών χώρων κατά
τη διάρκεια του τελευταίου χρό-
νου, ως αποτέλεσμα της σταθερά
υψηλής ζήτησης από τις επιχει-
ρήσεις, αλλά κυρίως λόγω της ση-
μαντικής απουσίας νέων αναπτύ-
ξεων, με αποτέλεσμα οι ενδιαφε-
ρόμενοι να υποχρεώνονται να
αναζητούν χώρους σχεδόν απο-
κλειστικά εντός του υφιστάμενου,

και αρκετά κορεσμένου από πλευ-
ράς ποιότητας, αποθέματος επαγ-
γελματικών ακινήτων. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι οι
νέες κατασκευές γραφείων που
βρίσκονται σε εξέλιξη αυτήν την
περίοδο, υπολογίζεται ότι δεν ξε-
περνούν τις 65.000 τ.μ. συνολικά
και σε μεγάλο βαθμό έχουν ήδη
εξασφαλίσει μισθωτές, τουλάχι-
στον σε επίπεδο προσυμφώνων.
Η μεγαλύτερη συγκέντρωση νέων

γραφείων εντοπίζεται στο έργο
της ανάπλασης των πρώην εγκα-
ταστάσεων της καπνοβιομηχανίας
Παπαστράτος, στον Αγιο Διονύσιο
του Πειραιά.

Εκεί, η Dimand Real Estate, σε
συνεργασία με την Grivalia του
ομίλου Eurobank, έχουν συστήσει
κοινοπρακτικά σχήματα για τρεις
επιμέρους αναπτύξεις σύγχρονων
γραφειακών ακινήτων, δημιουρ-
γώντας ουσιαστικά ένα άτυπο επι-
χειρηματικό πάρκο, καθώς τα νέα
συγκροτήματα θα βρίσκονται σε
πολύ κοντινή απόσταση μεταξύ
τους. Το συνολικό ύψος της επέν-
δυσης υπολογίζεται ότι θα ξεπε-
ράσει τα 100 εκατ. ευρώ, με ορί-
ζοντα ολοκλήρωσης κατά το δεύ-
τερο εξάμηνο του 2020.

Ως εκ τούτου, με δεδομένο ότι
σε ετήσια βάση οι νέες μισθώσεις
εκτιμάται ότι κυμαίνονται μεταξύ
75.000 και 100.000 τ.μ., οι τιμές
των ενοικίων κινούνται ανοδικά.
Σύμφωνα με στοιχεία της εταιρείας
παροχής υπηρεσιών συμβούλων
ακινήτων Proprius, η οποία εκ-
προσωπεί στην Ελλάδα την αμε-
ρικανική Cushman & Wakefield,
με το πέρας του φετινού πρώτου
τριμήνου, τη μεγαλύτερη ετήσια
αύξηση καταγράφουν τα ενοίκια
των κτιρίων γραφείων που βρί-
σκονται πέριξ της πλατείας Συν-
τάγματος, στο κέντρο της Αθήνας,
με 11,1%, καθώς το μέσο μηνιαίο
ενοίκιο αγγίζει πλέον τα 20
ευρώ/τ.μ. 

Πάντως, θα πρέπει να σημει-
ωθεί ότι εξακολουθεί να υπολεί-
πεται σημαντικά του επιπέδου
όπου είχε βρεθεί στο απόγειο της
αγοράς ακινήτων, πριν από την
έλευση της οικονομικής κρίσης.
Τότε είχαν καταγραφεί πράξεις
ακόμη και πάνω από τα 30
ευρώ/τ.μ. Αντίστοιχα, στον άξονα
της Λ. Κηφισίας, η μέση τιμή ενοι-
κίασης κινείται πέριξ των 17 ευ-
ρώ/τ.μ., σημειώνοντας άνοδο της
τάξεως του 6,3% σε ετήσια βάση. 

Στο απόγειο της αγοράς, οι
τιμές στην Κηφισίας είχαν ανέλθει
μέχρι και στα 25 ευρώ/τ.μ. Παρα-
μένει, βέβαια, ο δημοφιλέστερος
άξονας για την ενοικίαση γραφεί-
ων. Οπως τονίζεται στην ανάλυση
της Proprius, η ζήτηση τροφοδο-
τείται από επιχειρήσεις του χρη-
ματοοικονομικού τομέα και εκεί-
νου της παροχής υπηρεσιών, όπως
επίσης και του φαρμακευτικού
κλάδου. Ωστόσο, θα πρέπει να

επισημανθεί η απουσία πράξεων
ενοικίασης για χώρους μεγαλύ-
τερους των 4.000 τ.μ., δείγμα και
της έλλειψης κατάλληλων ακινή-
των. Αυτό που είναι πλέον ξεκά-
θαρο είναι ότι μεγαλύτερη προ-
τεραιότητα των ενοικιαστών είναι
η ποιότητα των γραφείων και λι-
γότερο η τοποθεσία τους. 

Ακόμη μεγαλύτερη είναι η ζή-
τηση από θεσμικούς επενδυτές
για την απόκτηση επαγγελματικών
κτιρίων εισοδήματος και δη γρα-
φείων. 

Ηδη, από τις αρχές του έτους
μέχρι σήμερα, υπολογίζεται ότι
έχουν αλλάξει χέρια γραφεία αξίας
άνω των 200 εκατ. ευρώ. 

Η μεγαλύτερη συναλλαγή σε
αξία ήταν η απόκτηση του χαρ-
τοφυλακίου γραφείων που πού-
λησε η Alpha Bank τον Μάρτιο.
Το εν λόγω πακέτο διατέθηκε αντί
ποσού 95,3 εκατ. ευρώ στο επεν-
δυτικό fund Brook Lane Capital.
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Η ζήτηση τροφοδοτεί-
ται από επιχειρήσεις
του χρηματοοικονομι-
κού τομέα και εκείνου
της παροχής υπηρε-
σιών.

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Σε ισχυρό «παίκτη» της εγχώριας
αγοράς ακινήτων έχει εξελιχθεί το
ισραηλινών συμφερόντων Zoia Fund
του κ. Ρούμπεν Σάγκι, καθώς αυτή
την περίοδο διαχειρίζεται περί τα
19 κτίρια σε διάφορα σημεία της
Αθήνας, στοχεύοντας είτε στην αγο-
ρά κατοικίας είτε στην αγορά γρα-
φείων. Το επενδυτικό fund είναι ένα
από τα μεγαλύτερα που έχουν το-
ποθετηθεί στην ελληνική αγορά τα
τελευταία χρόνια, καθώς σε διεθνές
επίπεδο διαχειρίζεται περί τα 20.000
ακίνητα συνολικής αξίας άνω των
2,2 δισ. ευρώ. Το Zoia έχει παρουσία
σε έξι χώρες (ΗΠΑ, Ισπανία, με έμ-
φαση στη Βαρκελώνη, Πολωνία,
Γερμανία, Ισραήλ και Ελλάδα).

Αρκετά από τα ακίνητα που έχει
αποκτήσει το τελευταίο διάστημα
το Zoia Fund στην ελληνική πρω-
τεύουσα βρίσκονται στο στάδιο της
ανακατασκευής, ώστε να αρχίσουν
να εκμισθώνονται. Υπάρχουν όμως
και αρκετά ολοκληρωμένα και εν
χρήσει ακίνητα, όπως για παράδειγμα
το The Hill. Το εν λόγω κτίριο απαρ-
τίζεται από εννέα διαμερίσματα, τα
οποία μισθώνονται είτε μέσω βρα-
χυχρόνιων μισθώσεων είτε και με
συμβατικές μισθώσεις μεγάλης διάρ-
κειας (ανάλογα με τη ζήτηση). Το
πλήρως ανακαινισμένο ακίνητο βρί-
σκεται στον Λυκαβηττό, στη συμ-
βολή των οδών Σαρανταπήχου και
Κοσμά Μελωδού 30. 

Τα διαμερίσματα που προσφέρει
κυμαίνονται από στούντιο των 25
τ.μ. μέχρι οροφοδιαμερίσματα των
142 τ.μ. Το Zoia Fund έχει επίσης
αποκτήσει ακίνητα, μεταξύ άλλων,
στην οδό Αιόλου (το κτίριο θα με-
τατραπεί σε ξενοδοχείο με επιπλω-
μένα διαμερίσματα), στην Καλλιθέα,
στο Κολωνάκι (ένα στην οδό Δεινο-
κράτους και ένα στην οδό Μαρασλή),
στην Καστέλλα, στο Κουκάκι, στον
Πειραιά (Μακράς Στοάς), στο Γκάζι
(Παγγαίου), στη Νεάπολη (συμβολή
Ασκληπιού και Κοσμά Μελωδού)
και στα Εξάρχεια (Μπόταση).

Παράλληλα, τρία ακόμα κτίρια
της εταιρείας αξιοποιούνται ήδη ως
επαγγελματικοί χώροι. Το ένα ακί-
νητο είναι επιφάνειας της τάξεως
των 3.000 τ.μ. και βρίσκεται επί της

Πατησίων, στο ύψος του Μουσείου,
ενώ το άλλο βρίσκεται επί της οδού
Φιλελλήνων, πλησίον της πλατείας
Συντάγματος. Το πρώτο ακίνητο ξε-
χωρίζει για την αρχιτεκτονική του,
ενώ το δεύτερο για την εξαιρετική
τοποθεσία του. Ενδιαφέρον παρου-
σιάζει και η μετατροπή ενός πρώην
βιομηχανικού κτιρίου στο Γκάζι σε
έναν σύγχρονο χώρο γραφείων, ο
οποίος θα μισθωθεί από την εταιρεία
Spaces, η οποία ειδικεύεται σε βρα-
χυχρόνιες μισθώσεις γραφείων. Το
κτίριο είναι συνολικής επιφάνειας
3.200 τ.μ.

Η κινητικότητα αυτή καταδει-
κνύει το σημαντικό ενδιαφέρον
επενδυτών από το Ισραήλ, καθώς,
εκτός από το Zoia Fund, επενδύσεις
έχουν πραγματοποιήσει και άλλοι

όμιλοι. Για παράδειγμα, ενεργός
στην ελληνική αγορά είναι ο κ. Μπένι
Στάινμετζ (τέως επενδυτής στην In-
vel, που ελέγχει την Εθνική Πανγαία
ΑΕΕΑΠ), ο οποίος φέρεται να απέ-
κτησε πριν από λίγους μήνες δύο
κτίρια εμπορικής και οικιστικής χρή-
σης στο κέντρο της Αθήνας, ενώ
έχει εκφράσει και το ενδιαφέρον
του για την απόκτηση ξενοδοχει-
ακών ακινήτων.

Στον ξενοδοχειακό τομέα δρα-
στηριοποιείται και ο όμιλος Fattal
Group, ο οποίος πρόσφατα επικρά-
τησε στον πλειοδοτικό διαγωνισμό
για τη μακροχρόνια εκμίσθωση του
ξενοδοχείου Esperia Palace, στο κέν-
τρο της Αθήνας, στη συμβολή των
οδών Σταδίου και Εδουάρδου Λω,
καταθέτοντας προσφορά με μηνιαίο
μίσθωμα 95.800 ευρώ (σχεδόν δι-
πλάσιο από το ελάχιστο ζητούμενο
των 54.000 ευρώ). Το ακίνητο είναι
ιδιοκτησίας ΕΦΚΑ και θα επαναλει-
τουργήσει ως ξενοδοχείο πέντε αστέ-
ρων μετά τις εργασίες ανακατα-
σκευής που ήδη βρίσκονται σε εξέ-
λιξη.

Ισραηλινό fund αγοράζει
ακίνητα στην Αθήνα
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Το ελέγχειο Iσραηλινός
Ρ. Σάγκι και διαχειρίζε-
ταιήδη 19 κτίριαστην
πρωτεύουσα. 

Η γενική εεκτίμηση της ακίνητης περιουσίας από το κράτος, βάσει
νομοθεσίας, πρέπει να διενεργείται κάθε πέντε χρόνια.  Το Τμήμα, που
ενεργεί εκ μέρους του κράτους, είναι το Τμήμα Κτηματολογίου και
Χωρομετρίας.
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Οι αξίες δεν είναι για 
δανειοδότηση, δεν είναι
για υποθήκευση, δεν 
είναι για εκποίηση ή
αναδιάρθρωση, ούτε
για αγορά ή για πώληση,
ούτε για σκοπούς επέν-
δυσης. 
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Ο θρύλος της Νοτρ Νταμ 
Το έμβλημα των Παρισίων όπως το γνωρίζουμε είναι μια κληροδοτημένη εικόνα του «μοντέρνου» 19ου αιώνα

Του ΝΙΚΟΥ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΥ

Το τραύμα

Καρτ ποστάλ

Η Νοτρ Νταμ
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Η πρόσφατη 
πυρκαγιά επανέφερε 
το βλέμμα 
στην αναγέννηση  
του μνημείου  
επί Ναπολέοντος Γ΄. 

Η επαναφορά της Νοτρ 
Νταμ στη μοντέρνα  
εικονογραφία των νέων 
Παρισίων ήταν μία κί-
νηση βαθιά εκσυγχρονι-
στική για την εποχή.

Η Νοτρ Νταμ πέρασε 
στη λαϊκή συνείδηση 
μέσα από το μυθιστόρη-
μα του Βίκτωρος Ουγκώ 
«Η Παναγία  
των Παρισίων». 

Διεθνές έμβλημα και ισχυρό σύμβολο της ποπ κουλτούρας 
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Ατζέντα
7.7.19 -13.7.19
Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 

art@kathimerini.com.cy
kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

ΑΡΧΑΙΑ ΤΡΑΓΩΔΙΑ

«Ικέτιδες» του Ευριπίδη από δύο Θέατρα
Δύο Εθνικά -
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-
Πληροφορίες τηλέφωνο 

77772717, info@thoc.org.cy

Με το κυπριακό

-

-

-

-
-
-

-

-

-

Πλη-
ροφορίες τηλέφωνο 77777745, www.
cyprusrialtoworldmusic.com, www.rialto.
com.cy. Είσοδος Ελεύθερη.

ΜΟΥΣΙΚΗ

Rialto World Music Festival 2019  

ΘΕΑΤΡΟ 

«Κλαξόν, Τρομπέτες και Πλάκες» του Ντάριο Φο
Την πολιτική -

-

-

-
-

-

Στις κοινότητες του Λουβα-
ρά – Κυριακή 7 Ιουλίου, Αλάμπρας – Τρίτη 9 Ιουλίου, Πύλας – Τετάρτη 10 Ιουλίου, 
Χολέτρια – Παρασκευή 12 Ιουλίου. Είσοδος ελεύθερη.

Στο πλαίσιο -
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

Όλα τα εργαστήρια αρχίζουν στις 6:00 
μ.μ. και όλες οι συναυλίες στις 8:30 μ.μ.
Είσοδος Ελεύθερη.

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Κοίλον Vs προεδρίες, σημειώσατε ένα! 

Γ ια την Κυπριακή
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ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ

170 χρόνια
από τη γέννηση
του Βασίλη Μιχαηλίδη
Με αφορμή -

-
-

-

-

 Την Τρίτη, 
9 Ιουλίου στον Πολυχώρο Λόγου και 
Τέχνης «Ροές» Αρχ. Κυπριανού 79Α, 
Στρόβολος. Είσοδος ελεύθερη.

ΜΟΥΣΙΚΗ

Συναυλίες αφιερωμένες στον Μάνο Χατζιδάκι

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Μην ξεχνάς
τη Σαϊγκόν

Κάπου ανάμεσα 
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ΑΡΧΑΙΑ ΚΩΜΩΔΙΑ

«Λυσιστράτη»
του Αριστοφάνη
Ο διακεκριμένος 

-

-

-

-

Ώρα αναχώρησης με πούλμαν 
στις 6:30 μ.μ. (χώρος στάθμευσης απέ-
ναντι από το Κέντρο Χειροτεχνίας στη 
λεωφόρο Αθαλάσσας).
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο Μιχάλης 

-

-
-

-

-
-

-

-

-

–Μιχάλη, είσαι πολιτικός μηχα-
νικός και μουσικός, πώς τα συν-
δυάζεις;

-
-

-

-

–Έχεις βγάλει ήδη έναν δίσκο με 
τίτλο «απ’ την αρχή», μίλησέ μου 
γι’ αυτή σου τη δουλειά. 

-

-
-
-

-

–Και να που τώρα είσαι μέρος 
του…

-

-
-

-
–Τα τραγούδια σου είναι μικρές 
αφηγηματικές ιστορίες και έχουν 
έντονο το βιωματικό στοιχείο, 
πολλές μουσικές επιρροές.

-

-
-

-
-

-

–Τι θα ξεχώριζες σε αυτό που 
κάνεις;

-

-
-

-

-

–Ποιοι είναι οι στόχοι σου;

-
-
-

-

-

–Τον δίσκο σου με ποιον στίχο 
θα το χαρακτήριζες;

-

Φεστιβάλ 

Δεν θέλω να είμαι ένας απλός ακροατής
Ο νεαρός τραγουδοποιός Μιχάλης Κοντοβούρκης θα εμφανιστεί στον Φέγγαρο με τον πρώτο του προσωπικό δίσκο τον Αύγουστο

«Για μένα 

Ο κόσμος, ο οποίος 
είναι η κινητήρια 
δύναμη για ό,τι κάνει 
κάποιος τότε νιώθεις 
μια αόρατη ευθύνη.
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Οι «Ικέτιδες» είναι ένα από τα αρι-
στουργήματα της ελληνικής γραμ-
ματείας, που δυστυχώς δεν είχαν
την τύχη να παρασταθούν πάρα
μερικές μόνο φορές, με το ανέβα-
σμα του Νίκου Χαραλάμπους του
1980 να έχει μείνει στη μνήμη όλων
εκείνων που την παρακολούθησαν,
αλλά και στη μνήμη του θεάτρου
της Επιδαύρου. Οι «Ικέτιδες» είναι
μία τραγωδία, που μοιάζει να είναι
εκ της σάρκας της ίδιας της σύγ-
χρονης Κύπρου. Εν χορώ γυναίκες
μετά τα γεγονότα του Ιουλίου-Αυ-
γούστου 1974 ένθεν κακείθεν της
γραμμής να ζητάνε τους άταφους
άνδρες των οικογενειών τους. Οι
«Ικέτιδες» δεν μιλάνε βέβαια μόνο
για την παραβίαση των ιερών δι-
καίων, μα και για τη δημοκρατία,
την ειρήνη, τη δύναμη των γυναι-
κών, οι οποίες ικετεύουν για την
παράδοση των σορών των αγαπη-
μένων τους προσώπων. Δεν θέλουν
πια να θρηνούν, μα να ξέρουν. 

Μα εξίσου σημαντικό, πέραν της
αυταξίας του έργου, είναι και η συμ-
μετοχή του ΘΟΚ στην παραγωγή
μαζί με το Εθνικό Θέατρο της Ελ-
λάδας. Οι Κύπριοι ηθοποιοί, που
λαμβάνουν μέρος στη σκηνοθετική
πρόταση του Στάθη Λιβαθινού με
τις σπάνια παιγμένες «Ικέτιδες»,
έχουν τη δυνατότητα να αναμε-
τρηθούν με τα τραγικά κείμενα της
ελληνικής γραμματείας, στην Επί-
δαυρο και να σταθούν στη σκηνή
του θεάτρου, για να νιώσουν τις
οικουμενικές ιδέες των μεγάλων
τραγικών. Ζητούμενο δεν είναι να
εισέλθουν στο αρχαίο θέατρο οι
ηθοποιοί με φόβο ή με θράσος, αλλά
με δέος και θάρρος, «θαρσείν χρη»,
για να κατακτήσουν την Επίδαυρο
και την αύρα της και από αυτή να
πάρουν ως διηνεκή σκευή για τα
επόμενα θεατρικά τους βήματα. Εί-
ναι σημαντικό, λοιπόν, απ’ όλες τις

απόψεις, ότι ο ΘΟΚ είναι συμπα-
ραγωγός, επί ίσοις όροις, με κυ-
πριακό θεατρικό δυναμικό, με ηθο-
ποιούς, οι οποίοι αποδεικνύουν ότι
το θεατρικό τους δέμας μόνο μικρό
δεν είναι. Ευχής έργον, λοιπόν, να
επαναλάβουμε ό,τι έκανε ο Νίκος
Χαραλάμπους με τις «Ικέτιδες»,
τότε που τα μέσα δεν ήταν και τα
πιο πρόσφορα. Δύο Κύπριοι ηθο-
ποιοί, ο Χάρης Χαραλάμπους ως
κήρυκας και ο Ανδρέας Τσέλεπος
ως αγγελιαφόρος (σελ. 5), σε κάποια
ανάπαυλα από τις πρόβες, πριν από
τη μεγάλη πρεμιέρα της παράστα-
σης «Ικέτιδες» στην Επίδαυρο, βρή-
καν τον χρόνο και μου μίλησαν για
την παράσταση και τον ρόλο τους

–Χάρη, έχεις έναν πολύ βασικό
ρόλο στην παράσταση, αυτόν του
κήρυκα. Τι κρατάς από αυτόν;

–Κατ’ αρχάς να πω ότι ο διάλογος
του κήρυκα με τον Θησέα είναι
ένας αγώνας λόγου περί δημοκρα-
τίας. Ο Ευριπίδης μέσα από τον
κήρυκα έρχεται να συγκρίνει την
τυραννία με τη δημοκρατία, μ’ έναν
πολύ έξυπνο τρόπο, βλέποντας το
σύστημα μέσα από τον άνθρωπο
και μέσα από την ανθρώπινη ιδιο-
συγκρασία. Αντιπαραθέτει σε έναν
λαοπλάνο δημοκράτη έναν ευγενή
τύραννο και βασικά σε παραπέμπει
στα μειονεκτήματα της δημοκρα-
τίας απέναντι στα όποια πλεονε-
κτήματα της τυραννίας. Μιλάει και
για τα καλά και για τα κακά και
των δύο πολιτευμάτων, βέβαια,
έχοντας κατανοήσει πολύ βαθιά
το πώς οι άνθρωποι μπορούν να
εκμεταλλευτούν και τις αρετές και
τα αρνητικά και των δύο αυτών
συστημάτων. Είναι ένας πολύ ωραί-
ος διάλογος και είναι μία πολύ
ωραία πρόκληση σε επίπεδο υπο-
κριτικό. Ο κήρυκας ήταν ένα σε-
βαστό πρόσωπο και στο ευριπίδειο
αυτό έργο ο κήρυκας μπαίνει στη

σκηνή ως ένας βασιλιάς, γίνεται
βασιλικότερος του βασιλέως. Είναι
ένα πολύ ενδιαφέρον στοιχείο όλο
αυτό. Βλέπει το σύστημα μέσα από
τις αδυναμίες του ανθρώπου. 

–Σήμερα τι συγκρίσεις μπορούν
να γίνουν για τα πολιτεύματα; 

–Παρατηρώ ότι έχουμε μία δη-
μοκρατία πολλών ταχυτήτων και
πολλών συνιστωσών. Η απόλυτη
δημοκρατία δεν υπάρχει και καμιά
φορά οι δημοκράτες ηγέτες συμ-
περιφέρονται στον λαό χειρότερα
από τον μεγαλύτερο τύραννο. 

–Οι πολιτείες μας οχλοκρατούνται,
όπως λέει για τότε ο Θησέας;

–Νομίζω ότι η οχλοκρατία είναι
ένα εργαλείο που χρησιμοποιούν
όποτε τους συμφέρει οι εκλεγμένοι
ηγέτες, ο όχλος άγεται και φέρεται
αναλόγως. Δεν θα έλεγα ότι υπάρχει
οχλοκρατία σήμερα, αλλά σίγουρα
κάποιος μπορεί να τη χρησιμοποι-
ήσει. Σε ένα άλλο σημείο λέγεται
ότι κανείς μπορείς πλανέψει με λό-
για τον λαό και να τον φέρει εκεί
που θέλει. Αυτά τα αναφέρει ο κή-
ρυκας ως μειονεκτήματα για τη
δημοκρατία, λέει, «την πόλη μου
εμένα ένας την κυβερνά, όχι ο
όχλος».

–Γιατί πιστεύεις ότι οι «Ικέτιδες»
έχουν ανέβει ελάχιστες φορές; 

–Ειλικρινά, δεν μπορώ να κατα-
λάβω γιατί να μην ανεβαίνει αυτή
η τραγωδία. Είναι ένα σύγχρονο
έργο, που είναι ύμνος στη γυναίκα,
στη δύναμή της, στη γυναικεία φύ-
ση και υπόσταση. Πραγματικά, δεν
μπορώ να σκεφτώ έναν λόγο που
δεν ανεβαίνει. 

Εξυψώνεται το ήθος 
–Είναι μία τραγωδία που εξυψώνει
το ηθικό ή το ήθος; Από τη μία
έχουμε τους Αθηναίους, τους δί-
καιους και δημοκράτες και από
την άλλη τους Θηβαίους τους ασε-
βείς. 

–Το ήθος. Ο Θησέας κάνει ό,τι
κάνει γιατί είναι το σωστό και οφεί-

λει να πράξει έτσι, αλλά το κάνει
ως ένα στάδιο ενηλικίωσης του ιδί-
ου και σε μία στιγμή που το ήθος
του μπαίνει μπροστά από όλα τα
αξιώματα που κατέχει ή τους
άθλους του. Είναι, λοιπόν, το ήθος
που εξυψώνεται.

–Σήμερα, Χάρη, ποια θα έλεγες
ότι είναι τα ιερά δίκαια που πα-
ραβιάζονται; 

–Ζούμε σε μια εποχή και σε έναν
πλανήτη όπου παραβιάζονται συ-
νεχώς ιερά δίκαια. Είτε αυτά είναι
σε εμπόλεμες περιοχές, όπου έχου-
με μεταξύ άλλων και τους άταφους
νεκρούς, είτε σε περιοχές όπου πα-
ραβιάζονται τα δίκαια των προ-

σφύγων για παράδειγμα. Πρόσφατο
δε παράδειγμα η περίπτωση της
Γερμανίδας ακτιβίστριας, η οποία
θέλησε να βρει μία γη για κάποιους
ανθρώπους, και δεν της επιτρεπό-
ταν, ο Ιταλός πρωθυπουργός λει-
τούργησε ως άλλος Κρέοντας. Οι
άνθρωποι, επίσης, παραβιάζουμε
τα ιερά δίκαια της φύσης, που στο
τέλος είναι εις βάρος μας. 

–Ακούγεται κοινότυπο το πόσο
επίκαιρος είναι ο λόγος των τρα-
γικών…

–Αυτό είναι ένα από τα στοιχεία
που κάνει αυτά τα κείμενα τόσο
σπουδαία. Έχουν γραφεί πριν από
χιλιάδες χρόνια και παραμένουν
σημερινά και οι ιστορίες τους χρη-
σιμοποιούνται ακόμα από τους
σύγχρονους συγγραφείς για να
αναπτύξουν σύγχρονες θεματικές.
Μοιάζει σαν να τα έχουν πει όλα.

–Αυτή η συγχρονία των κειμένων
σε βοηθάει ως ηθοποιό;

–Οι ρόλοι που καλούμαστε να
υποδυθούμε, όπως έχει ειπωθεί
από μεγάλους δασκάλους, δεν είναι
ρόλοι, είναι ιδέες και εσύ ως ηθο-
ποιός καλείσαι να επικοινωνήσεις
αυτές τις ιδέες μέσω του ρόλου,
του χαρακτήρα του κάθε έργου.
Αυτό δεν είναι καθόλου εύκολο.
Δεν υπάρχει κανενός είδους ρεα-
λισμού, πρέπει να αναχθούν όλα
σ’ ένα υψηλότερο επίπεδο και αυτό
απαιτεί επίπονη εργασία, σωματική
και πνευματική. Θέλει εν ολίγοις
ένα ιδιαίτερο δόσιμο. 

–Ποιο θα έλεγες ότι είναι το βα-
σικό μήνυμα στις «Ικέτιδες»;

–Οι «Ικέτιδες» ως έργο δίνουν
ένα μάθημα δημοκρατίας, σίγουρα.

Πέρα από αυτό, όμως, νομίζω ότι
ο Ευριπίδης μέσα από το έργο ένα
μήνυμα που περνάει και είναι κοντά
στον άνθρωπο είναι να αντιληφθεί
ο καθένας μέσα του και να συμφι-
λιωθεί –αν θες– με όλα τα γυναικεία
χαρακτηριστικά που μπορεί να δια-
θέτει, τη δύναμη της γυναίκας, να
τα ενστερνιστεί και να τα χρησι-
μοποιεί με έναν τρόπο ώστε να τον
κάνει πιο ολοκληρωμένο. Όλοι οι
ήρωες στις «Ικέτιδες» ακολουθούν
μία πορεία ενηλικίωσης και αυτή
η περίοδος δεν μπορεί να υπάρξει
χωρίς την παρουσία και τη διαμε-
σολάβηση αυτού του θηλυκού στοι-
χείου. Είναι ένας ύμνος στη γυναίκα
αυτό το έργο, οπωσδήποτε.

–Πώς θα περιέγραφες την εμπει-
ρία σου στην Επίδαυρο; Τι παίρ-
νεις μαζί σου φεύγοντας κάθε φο-
ρά από το αρχαίο θέατρο;

–Γενικότερα πιστεύω βαθιά ότι
το να συμμετέχει κάνεις σε παρά-
σταση αρχαίου δράματος στην Επί-
δαυρο είναι σαν να κάνεις πρωτα-
θλητισμό σε υψηλότατο επίπεδο
κι αυτό χρειάζεται την ανάλογη
ψυχική, πνευματική και σωματική
προετοιμασία. Αυτή η συνθήκη σε
βοηθά να συνειδητοποιήσεις πολλά
πράγματα για τον εαυτό σου και
τη σχέση σου με όλα όσα μας πε-
ριβάλλουν. Είναι σαν να σου κάνει
κάποιος ένα σπουδαίο δώρο, ανε-
κτίμητο. Κάθε φορά είναι σαν να
είναι η πρώτη φορά, δεν συνηθίζεις
ποτέ. Ο χώρος έχει μια πολύ ιδιαί-
τερη ενέργεια, την οποία είναι αδύ-
νατον να μην την απορροφήσει
κανείς και όσο πιο ανοικτός είσαι
το δώρο αυτό γίνεται ακόμη πιο
πολύτιμο. Φεύγοντας από την Επί-
δαυρο έχεις πάρει τη σκηνική εμ-
πειρία που μπορεί να είναι ένα προ-
χώρημα για τον κάθε ηθοποιό. Ψυ-
χικά και πνευματικά, αν το δεχτείς,
έχεις ανέβει ένα σκαλοπάτι.

Υβρις η παραβίαση των όποιων δικαίων 
Ο ΘΟΚ σε συμπαραγωγή το Εθνικό Θέατρο της Ελλάδας ανεβάζει τη σπάνια παιγμένη τραγωδία του Ευριπίδη «Ικέτιδες» 

Ο Χάρης Χαραλάμπους μιλάει στην «Κ» για τον ρόλο του κήρυκα στις «Ικέτιδες» και για την πνευματική και σωματική άσκηση του ηθοποιού,
όταν παίζει στην Επίδαυρο. 

Η τραγωδία «Ικέτιδες» του Ευριπί-
δη γράφτηκε το 422 π.Χ. και φέρει
τον απόηχο της μάχης στο Δήλιο το
424 π.Χ., δύο χρόνια πριν, όταν οι
Θηβαίοι –σύμμαχοι της Σπάρτης– νί-
κησαν τους Αθηναίους και δεν τους
άφηναν για μέρες να πάρουν και να
θάψουν τους νεκρούς τους και
όπως γράφει ο Θουκυδίδης «δε-
καεπτά ημέρες από την κατάληψη
του Δηλίου μετά τη μάχη, και όταν
κατέφθασε ο κήρυκας των Αθηναί-
ων, που δεν ήξερε τι είχε γίνει, ζή-
τησε τους νεκρούς, όχι πολύ μετά,
αμέσως οι Βοιωτοί τους απέδωσαν
και τίποτα άλλο δεν είπαν οι Βοι-
ωτοί» (Θουκυδίδης, Δ΄, 101.1). Αυτή
είναι και η αφορμή που ο Θουκυδί-
δης γράφει την τραγωδία του. Οι
μητέρες των Αργείων στρατηγών
που έχασαν τη ζωή τους στη Θήβα,
πολεμώντας στο πλάι του Πολυνεί-
κη, προσπέφτουν Ικέτιδες στον βω-
μό της Δήμητρας στην Ελευσίνα.
Μαζί τους ο βασιλιάς του Άργους
Άδραστος, ο οποίος ήταν και αρχη-

γός της επίμαχης εκστρατείας. Ζη-
τούν τη βοήθεια του βασιλιά της
Αθήνας Θησέα, γιατί οι Θηβαίοι
κρατούν τους νεκρούς και δεν επι-
τρέπουν την ταφή τους, παραβιά-
ζοντας το έθος των Ελλήνων. Ο Θη-
σέας, ανταποκρινόμενος στο δίκαιο
αίτημα, ετοιμάζεται να στείλει μή-
νυμα στον βασιλιά της Θήβας Κρέ-
οντα, όμως τον προλαβαίνει η άφι-
ξη Θηβαίου Κήρυκα που φέρνει το
δικό του μήνυμα στον Αθηναίο βα-
σιλιά: Του ζητάει να διώξει τον
Άδραστο και τις μητέρες διαφορετι-
κά θα τους επιτεθούν. Ο Θησέας
οδηγεί τον στρατό της Αθήνας ενάν-
τια στους Θηβαίους και φέρνει στην
Ελευσίνα τους νεκρούς στρατηγούς
όπου και τους καίουν, προσφέρον-
τάς τους τις πρέπουσες τιμές. Η
Ευάδνη σε ένα παραλήρημα ορμά
στη φωτιά και καίγεται μαζί με τον
άνδρα της Καπανέα. Μητέρες και
παιδιά παίρνουν τον δρόμο της επι-
στροφής με τις στάχτες των αγαπη-
μένων τους.

Υμνος στη γυναίκα οι «Ικέτιδες»

������

Οι άνθρωποι, επίσης,
παραβιάζουμε τα ιερά δί-
καια της φύσης, που στο
τέλος είναι εις βάρος μας.
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info

Οι παραστάσεις στην Κύπρο:

• Αμφιθέατρο Μακαρίου Γ , Λευκωσία
11/7, 12/7, 13/7 & 14/7 στις 21:00

• Αρχαίο Θέατρο Κουρίου, Λεμεσός
17/7 & 18/7 στις 21:00

• Παττίχειο Αμφιθέατρο, Λάρνακα
20/7 στις 21:00
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

–Ανδρέα, έχεις τον ρόλο του αγ-
γελιαφόρου, ποιος είναι ο ρόλος
του στο έργο;

–Ο άγγελος, ο οποίος, όπως έμαθα
κάνοντας τη δική μου έρευνα για
τον ρόλο, έχει και όνομα, είναι ο
Δαναός, ήταν αιχμάλωτος πολέμου,
διηγείται τον άθλο του Θησέα, να
εκστρατεύσει εναντίον των Θηβαίων
και να πάρει τις σορούς των στρα-
τηγών. Διηγείται αρχικά τα σχετικά
με αυτό. Σίγουρα, αυτό το πρώτο
κομμάτι του μονολόγου μάς λέει
ποιος είναι και πώς κατάφερε να
ξεφύγει και προετοιμάζει τις γυναί-
κες για το τι έχει δει. Στο δεύτερο
κομμάτι οι μανάδες του ζητούν να
τους πει τι ακριβώς είδε και μπαίνει
–αν θες σαν ένα τρικ– ο άγγελος
ζει εκείνες τις στιγμές, αν και στην
πραγματικότητα δεν πολέμησε,
απλώς τα είδε ως θεατής. Αυτό για
εμένα επάνω στη σκηνή είναι ένα
ταξίδι. Ξαφνικά χάνεται… από την
Ελευσίνα μεταφέρεται στις Πύλες
της Ηλέκτρας. Μετέπειτα, ξεπερνάει
τη φρίκη του πολέμου, όταν αντι-
κρίζει τον Θησέα, ο οποίος από παιδί
γίνεται ηγέτης. Ο άγγελος είδε έναν
άνθρωπο, ο οποίος όπως λέει δεν
ήρθε να κουρσέψει, ήρθε να πάρει
τουςνεκρούς. Εδώ είναι η κορύφωση
του μονολόγου, όπου παρουσιάζει
τον Θησέα πολύ πιο ψηλά, απ’ ό,τι
στην αρχή του έργου. 

–Πώς τον έχεις προσλάβει;

–Δεν έχω επικεντρωθεί σε ένα
σημείο, του μονολόγου, αλλά υπάρ-
χουν διάφορες στιγμές κορύφωσης.
Προσπάθησα να μπω στον άγγελο,
κάνοντας τη δική μου έρευνα. Ήθε-
λα να δω πού ήταν οι Πύλες της
Ηλέκτρας, τι έβλεπε ο άγγελος, πώς
πολεμούσαν οι αρχαίοι. Επιθυμούσα
να έχω την εικόνα, μια γεύση. Είδα
τις «Ικέτιδες» του Νίκου Χαραλάμ-
πους, και το πώς έπαιξε τον ρόλο ο
Σπύρος ο Σταυρινίδης. Αυτή τη
φορά η πρόταση του Στάθη Λιβα-
θινού είναι κάπως διαφορετικό.
Πρέπει να περάσω στο κοινό ό,τι
είδα στο μέτωπο, να δώσω το μή-

νυμα ότι ο πόλεμος δεν είναι καλό
πράγμα. Ό,τι λέει ο κήρυκας για
τον πόλεμο και τη φρίκη του, έρχεται
ο άγγελος μετά και τα επαληθεύει
και θέλει να κάνει σαφές ο άγγελος
ότι δεν χρειάζεται να φτάσουμε
στον πόλεμο για να επιλύσουμε τις
διαφορές μας.

–Τι σου έκανε εντύπωση, τουλά-
χιστον στην πρώτη σου ανάγνω-
ση;

–Θα πρέπει να σου πω ότι όσο
διάβαζα το έργο και αργότερα όταν
το έβλεπα στις πρόβες κάθε φορά

ο χορός των «Ικέτιδων» με αγγίζει
στον ύψιστο βαθμό. Οι μανάδες δεν
μπορούν να αγγίξουν τα κορμιά των
γιων τους, τους δίνουν για ταφή τα
οστά ή τις τέφρες τους. Νομίζω ότι
αυτή η εικόνα αγγίζει τον καθένα.
Το έργο είναι αρκετά μελοδραματικό
και μπορείς πολύ εύκολα να πέσεις
στο λάθος και όλοι να κλαίμε από
την αρχή έως το τέλος. Στην πρό-
ταση του Λιβαθινού δεν κάνουμε
κάτι τέτοιο, νιώθω. Κάπου παραμε-
ρίζουμε το συναισθηματικό κομμάτι.
Μάλιστα, ο χορός σε κάποια στιγμή
λέει κουράστηκα πια να θρηνώ. Αυ-
τές είναι και οι μανάδες, αν θες, των
δικών μας αγνοουμένων, οι οποίες
δεν κλαίνε πια, αλλά επιθυμούν να
λάβει ένα τέλος όλο αυτό που περ-
νούν.

–Ποιο θεωρείς ότι είναι το μήνυμα
των «Ικέτιδων».

–Το πιο βασικό μήνυμα κατά τη
γνώμη μου είναι η ιδέα της ειρήνης.
Έπειτα είναι ο σεβασμός στον άν-
θρωπο, ακόμη και στην ήττα του.
Είναι επίσης σημαντικό ότι ο Ευρι-
πίδης δίνει ένα μήνυμα με τον Θη-
σέα, ο οποίος κάνει τη δική του
υπέρβαση και γίνεται ένας ηγέτης,
καθολικά αποδεκτός, «ο βασιλιάς
είναι της χώρας, ο ήρωας όμως είναι
του κόσμου», και αυτό γίνεται στο
τέλος ο Θησέας. Ο Ευριπίδης μιλάει
στον λαό της Αθήνας, αλλά στη δια-
χρονία του το έργο μιλάει σε όλον
τον κόσμο, πώς δηλαδή ένας ηγέτης
να γίνεται ήρωας στα μάτια όλων,
ένας άνθρωπος που εμπνέει όλους.

Επίσης, και ότι ο Ευριπίδης μιλάει
για τους νέους, οι οποίοι πρέπει να
αναλάβουν δράση, όχι φυσικά για
να πάρουν εκδίκηση, αλλά για την
υπόσχεση αιώνιας ειρήνης. 

–Ποια ιερά δίκαια πιστεύεις ότι
σήμερα παραβιάζονται;

–Τι να σου πω, είναι πάρα πολλά.
Αλλά η αποστέρηση βασικών αγα-
θών από τον άνθρωπο στις μέρες
μας θεωρώ ότι αποτελεί ύβρη. Δεν
θα έπρεπε να ικετεύουμε για τα αυ-
τονόητα, να υπάρχουν οι άνθρωποι
που ζητιανεύουν για ένα κομμάτι
ψωμί.

–Οι «Ικέτιδες» είναι μία τραγωδία
που αφορά σε πολύ μεγάλο βαθμό
τις γυναίκες. Σήμερα ποιες θα ήταν
οι ικέτιδες και τι θα αιτούντο;

–Αυτές οι μάνες σήμερα είναι οι
άνθρωποι που έχουν χάσει τα πάντα
και δεν μιλώ μόνο για τα υλικά αγα-
θά. Είναι αυτές οι μανάδες που έρ-
χονται στις χώρες μας αναζητούν
τη βοήθεια, ικετεύουν για να ακου-
στεί η φωνή τους. Επίσης, σε πιο
μεγάλη εικόνα, αν θες, στην Κύπρο
έχουμε τις μανάδες των αγνοουμέ-
νων που ζητούν απλώς μιαν απάν-
τηση για το πού είναι τα παιδιά τους
που έχασαν τον πόλεμο. 

–Ποια είναι η αίσθησή σου από
την Επίδαυρο;

–Καλούμαι να προσαρμοστώ στην
κατάσταση της Επιδαύρου. Ξαφνικά
όλα είναι πιο μεγάλα, άρα η δυσκολία
το πώς κάνω αυτό που έχω να πω
να είναι τόσο αληθινό, και να μπορεί
το κοινό να ταυτιστεί και να μην

είναι υπερπαίξιμο ή να είναι τερά-
στιο. Να είναι μεγάλο, αλλά να είναι
κοντά στο αφτί του θεατή. Όλη μου
η εμπειρία στην Επίδαυρο είναι ένα
κέρδος, έχω πάρει πάρα πολλά πράγ-
ματα από τους συναδέλφους, σαν
εφόδια για μετά. Αυτό που νιώθει
κάποιος για τον χώρο εδώ είναι τε-
ράστιο. Έχω μεγάλα παπούτσια να
γεμίσω και μακάρι να καταφέρω να
ταξιδέψω το κοινό και να παραδώσω
το κείμενο όσο πιο σωστά γίνεται. 

"Στιγμές"

ΒΙΤΑΛΗ
Ελένη 

ΜΑΡΓΑΡΗΣ
Παναγιώτης

Αρχαίο Ωδείο Πάφου
Τετάρτη 17 Ιουλίου

Ω�ρα�έναρξης 21:30
Προπώληση: Tickethour.com.cy & ACS Courier

Χορηγοί�επικοινωνίας: 

, 9.00
, 9.00

, 9.00

������

Η αποστέρηση βασικών
αγαθών από τον άν-
θρωπο στις μέρες μας θε-
ωρώ ότι αποτελεί ύβρη.

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΕΠΙΣΗΣ

O Στάθης Λιβαθινός λέει πως η
τραγωδία του Ευριπίδη «Ικέτιδες»
την οποία σκηνοθετεί «έχει τον
χαρακτήρα και ενός αποχαιρετι-
σμού». Τέχνες, σελ. 8

Μία διαχρονική και
πάντα επίκαιρη ιστορία
Ο Ανδρέας Τσέλεπος παίζει για πρώτη φορά στην Επίδαυρο και
μιλάει στην «Κ» για τον ρόλο του στις «Ικέτιδες» του Ευριπίδη 

Ο Ανδρέας Τσέλεπος παίζει για πρώτη φορά στην Επίδαυρο και νιώθει ότι αυτό είναι ένα πολύ μεγάλο δώρο και ελπί-
ζει να πάρει ό,τι μπορεί για να το χρησιμοποιήσει ως θεατρικό εφόδιο.
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Η Εστα Ράζου γεννήθηκε το 1982. 
Εζησε και μεγάλωσε στην Ιθάκη. 
Ηρθε στην Αθήνα το 2002. Για χρό-
νια ασχολήθηκε με το θέατρο και 
τη ναυτιλία. Σπουδάζει ελληνι-
κή νοηματική. Είναι μητέρα ενός 
αγοριού. Το «Στον έρωτα παίρνεις 
σχήματα», η πρώτη της ποιητική 
συλλογή, κυκλοφόρησε το 2015. 
Η δεύτερη ποιητική συλλογή της, 
«Απ’ όπου έρχεται η βοή», κυκλο-
φόρησε μέσα στο 2019. Και τα δύο 
βιβλία κυκλοφορούν από τις εκδό-
σεις Γαβριηλίδη. Συμμετείχε επίσης 
με ποιήματά της στην «Ανθολογία 
ποιητών 2015-2017» (2018), που 
κυκλοφορεί από τις εκδόσεις 24 
Γράμματα σε επιμέλεια του Από-
στολου Θηβαίου.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτό τον καιρό 
δίπλα σας;

-

 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας 
θα θέλατε να είστε και γιατί;

-

-
-

 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
συγγραφείς καλείτε, ζώντες και τε-
θνεώτες;

-
-

 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;

-

 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσα-
τε πρόσφατα για πρώτη φορά;

 
Και ποιο είναι το βιβλίο που έχετε 
διαβάσει τις περισσότερες φορές;

-

 
Παραφράζοντας ελαφρώς τον τίτλο 
της δεύτερης ποιητικής σας συλλο-
γής, «από πού έρχεται η βοή»;

 
Δεύτερο βιβλίο: συναισθήματα, αγω-
νίες, αντοχές;

-

-

 
Εχετε Facebook, Twitter κ.τ.λ.; Βο-
ηθάει τη συγγραφή, την προώθηση 
ενός νέου πεζογράφου;

-
-

-

-

ΓΙΩΡΓΟΣ ΑΡΑΓΗΣ 
Ανθολογία της νεοελληνικής κριτικής 
εκδ. Σοκόλη, σελ. 941

Η «Ιστορία -
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Της ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗ

Ενα βήμα πιο κοντά στη λογοτεχνική μας αυτογνωσία

Κάτω από τον ουρανό της Δήλου

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Βαθύτερη επιδίωξη 
του καλλιτέχνη είναι 
να καλέσει τον θεατή 
να αναζητήσει και να 
βρει τη βαθιά 
ενότητα που συνδέει 
το σώμα του 
με τον κόσμο 
που το περιβάλλει.

Τα είκοσι εννέα 
-

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΗΝ ΕΣΤΑ ΡΑΖΟΥ
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Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Οργάω: καίγομαι από τον πόθο

ΛΟΝΔΙΝΟ
Υπάρχουν 
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ΒΟΣΤΩΝΗ
Μαξιμαλιστική τέχνη
Το μεγάλων

-

-

-
-

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Οι θησαυροί του Chatsworth
Το Chatsworth House -

-
-

-
-

ΠΑΡΙΣΙ
Ενας «νέος» Ντελακρουά
Ο ιδιοκτήτης 

-
-

-
-

-

ΛΟΝΔΙΝΟ
Εκθεση της Σίντι Σέρμαν
Για όλο -

-
-

-

-

-

ΒΑΓΔΑΤΗ
Τα ιστορικά τυπογραφεία
Ενας

-

-

-
-

-

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Σκηνή 

Το όργιο δεν έχει ως 
κύριο χαρακτηριστικό 
το σεξ, αλλά «κάθε 
εορταστικό ξεφάντωμα 
είναι ένα δυνάμει όργιο», 
γράφει ο Μαρμπέκ.



Θ Ε Α Τ Ρ Ο

Κυριακή 7 Ιουλίου 20198 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

Η διάσημη -
-
-

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

Ποιητικός Σοστακόβιτς από τη χαρισματική Γιούτζα Ουάνγκ 

ΚΡΙΤΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗΣ

Η διάσημη Κινέζα 
πιανίστρια απέδωσε 
με σπάνια μουσικότητα 
ένα ευρύτατο 
ρεπερτόριο.

Τη «Γαλάζια ραψωδία», 
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«Ενα δύστροπο έργο»  
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Θα ήθελα να συνεχίσω στο Εθνικό
Ο Στάθης Λιβαθινός μάς μιλάει για το έργο του, τις «Ικέτιδες» και τον μεταμοντερνισμό, που «ευτυχώς πεθαίνει» 

Συνέντευξη στη ΓΙΩΤΑ ΣΥΚΚΑ

Δεν μπορώ να καταλάβω 
γιατί ο Νικήτας 
Τσακίρογλου, ο Γιώργος 
Κιμούλης, η Λήδα 
Πρωτοψάλτη αλλά 
και νεότεροι συνάδελφοί 
τους δεν έχουν 
μια σταθερή βάση 
στο Εθνικό.

Ο θεατρικός πανζουρ-
λισμός έχει μια γενικώς 
αποδεκτή μετριότητα 
με ελάχιστες εξαιρέσεις. 
Το μέτριο έγινε καλύτε-
ρο. Εχουμε πρόβλημα 
με την εκπαίδευση και 
την  υπερκατανάλωση 
θεάτρου.

«Προσδοκώ -

«Αυτό -
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Λ
ευτέρης

Ζαμπετάκης

Ε
βελίνα

Π
απούλια

Φ
άνης Μ

ουρατίδης

Η μπύρα                σας προσκαλεί σε ένα...

ΜΕΡΟΣ ΤΩΝ ΚΑΘΑΡΩΝ 
ΕΣΟΔΩΝ ΤΗΣ ΠΑΡΑΣΤΑΣΗΣ 

ΘΑ ΔΙΑΤΕΘΕΙ ΣΤΙΣ

ΧΟΡΗΓΟΙ:

ΧΟΡΗΓΟΙ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ:

ΤΟΥΣ ΠΡΩΤΑΓΩΝΙΣΤΕΣ ΟΔΗΓΕΙ ΤΟ 
ORIGINAL SUV JEEP RENEGADE’

ΥΠΟΣΤΗΡΙΚΤΕΣ: GGOOLLDDEENN
GGAALLLLEERRYY

ΤΟ ΤΑΞΙΔΙ ΤΩΝ ΠΡΩΤΑΓΩΝΙΣΤΩΝ 
ΤΗΣ ΠΑΡΑΣΤΑΣΗΣ ΕΠΙΜΕΛΗΘΗΚΕ 

ΩΝ 
ΗΚΕ

ITALO CALVINO
Η μέρα ενός εκλογικού αντιπροσώπου
μτφρ.: Τόνια Τσιτσόβιτς-Radin
πρόλογος: Μάνος Ματσαγγάνης
εκδ. Κριτική, σελ. 118 

Μετά  

-

-

-

-
-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-
-

-

-
-

Τα διλήμματα κάποιου 
που υπηρέτησε 
τις ιστορικές στιγμές 
της γενιάς του ως 
κομμουνιστής, όμως 
η λογική τον βάζει στη 
θέση του φιλελεύθερου.

Καμία 

Το εξώφυλλο -

Της ΣΙΣΣΥΣ ΑΛΩΝΙΣΤΙΩΤΟΥ

«Σταυρωμένο»
ψηφοδέλτιο
στο χέρι...
Η συνειδητοποίηση της σύγκρουσης

των εσχατολογικών θεωρήσεων
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07.30
10.10

11.10 Road Trip - (E)

11.40

12.10 

13.30

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15 ArtCafe, II - (E)

15.15

16.15

17.30

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20

18.50

19.20

-

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.05
23.00 EIΔHΣEIΣ
23.05

01.00

02.00 EIΔHΣEIΣ - (Ε)
03.00
04.15

07.30

11.00
11.30

15.30
16.00

16.30

17.30

18.00

20.00 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
20.10 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.20

21.00

22.00

23.30

00.30 EIΔHΣEIΣ - (E)
00.45

05.30

09.45

10.45

11.45

12.45

13.55
-

15.00

17.00

18.00 ΟΜΕGA NEWS 
18.10

-

19.10

20.10 OMEGA NEWS
21.05

22.00

-

22.45

-

00.40
01.40
02.40
05.00

06.10
06.40

07.30

08.30

09.20

12.00

12.30 

13.20

14.50

15.45

17.20

18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10
18.40

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20

22.15

23.15
-

-

01.00 Τίτλοι ειδήσεων
01.10

02.00
02.50
03.40 Tα νέα του ANT1 - (E) 
04.30
05.20

05.20

05.50

06.20

07.00

08.20

09.00

10.00

10.40 

11.40

12.20 

13.00 

 14.40

17.40  Γεγονότα σε συντομία
17.50

20.20 Τομές στα γεγονότα
21.15

21.25

01.00  Γεγονότα σε τίτλους 
01.10

04.00

05.00

06.15 

07.00 

08.30 

10.00

13.00 

14.00 

14.20 

16.15

17.50 ΕΙΔΗΣΕΙΣ (νοηματική)
18.00 

19.30

20.15 ALPHA NEWS
21.15

22.50

23.30

01.00

02.30

03.45

04.30

08.30 Y
10.00 
12.05
13.35
15.40 
17.15 

18.50
21.00 
23.00 
00.45
02.30 

06.40

08.10
09.25 
11.15
13.05

15.20

17.20 
18.45
20.20 

22.00 
23.45 

01.10

06.30 
08.30
09.30 Cook Eat - (E)
11.00 
13.00
14.00 
16.30
18.00 ΕΙΔΗΣΕΙΣ
18.45 
19.20 EIΔHΣEIΣ
19.40
21.30 
22.30 
00.30
03.15

12.00
13.00
14.00
15.00
15.30
16.00 Heidi
16.30
17.00
17.30
18.00
18.30
19.00
19.30 
20.00
21.00 
22.00 
23.00

ΡΙΚ1 ΡΙΚ2 ΟMEGA ANT1 ΣΙΓΜΑ ΑLPHA CAPITAL

TV PLUS

SMILE TV 

MOVIES BEST

GREEK CINEMA

23.05 22.00 22.45 21.20 21.25 21.15 21.00 

22.00 

07.00
08.35
10.25 
12.15
14.00 
15.20 
17.00
19.15
21.00
23.00
01.25 
03.00

70 Πεντακοσάρικα ���
ΘΡΙΛΕΡ (2018)
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες:  

 

Τα ισπανικά -
-

-
-

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

Χιούμορ και αμηχανία

-
-

-

-

Anima ����
ΜΟΥΣΙΚΟ (2019)
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες:  

 
«Παίζεται 

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

Ο Τομ Γιορκ -

Μουσική ελεγεία φτιαγμένη από έναν μάστορα του είδους

Καθηλωτική 
ληστεία 
α λα ισπανικά
Ενα θρίλερ στα πρότυπα

του «La Casa de Papel»

Ο θεατής 

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

HOME CINEMA
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«Ελα, θα κάνω

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

Η ασθένεια

-
-
-

-

-
-

-

-

-

-
-
-

-

-

-
-

-
-

Ο Θεοδωράκης

-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

Στον Πόρο, 
-

-
-

-

-

-
-
-

 
– Εκθέτετε πάλι στον Πόρο;

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

 
– Για να τον φέρνετε και στο σή-
μερα, αγγίζει μέσα σας κάτι πολύ 
επίκαιρο;

-
-

-

-

-
-

-

-

 
– Τι απειλείται σήμερα περισ-
σότερο;

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

 
– Σαν να έχει πάψει να είναι το 
σημαντικό ο άνθρωπος;

-

-

 
– Ξαναγυρνώντας στην έκθε-
ση, γιατί βάλατε μαύρο φόντο 
στα έργα;

-
-

Συνέντευξη στη 
ΜΑΡΙΑΛΕΝΑ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

Στη Φίνος Φιλμ καλού-
σαν παιδιά να τραγουδή-
σουν σε ταινίες. Ενα  
απ’ αυτά ήμουν κι εγώ, 
και μάλιστα εμφανίζομαι 
σε δύο πλάνα  
στα «Χτυποκάρδια  
στο θρανίο» με την Αλί-
κη Βουγιουκλάκη.

Αυτό που απειλείται  
περισσότερο σήμερα  
είναι κατ’ αρχήν  
ο ορθός λόγος. Δηλαδή 
μια αίσθηση να χάνου-
με το νήμα, να μην μπο-
ρούμε να ξεκαθαρίσουμε 
τι είναι το ουσιώδες  
και τι δεν είναι.

Η διεθνής

Στα 11 
-
-

«Και το λεμονοδάσος -

YI
AN

N
IS

 M
AR

GE
TO

U
SA

KI
S

Συνέντευξη στη ΓΙΩΤΑ ΣΥΚΚΑ

Από παιδί άνθιζα όταν τραγουδούσα
Η Μαρία Φαραντούρη μιλάει για τα δύσκολα χρόνια της ζωής της, τους γονείς της και τη συναυλία στις 10 Ιουλίου στο Ηρώδειο

Η τέχνη είναι ο δημόσιος χώρος των αισθημάτων
Ο Γιάννης Ψυχοπαίδης μιλάει για τις πηγές έμπνευσης των δύο εκθέσεών του στον Πόρο και τα μηνύματα που θέλει να περάσει
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